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Önsöz 

2017 yılının başında başlayan Gazete Duvar’daki yazım 
sürecim 2018’de eklenen 55 yazı/analiz ile başka bir boyuta 
taşındı. Daha önce yesilekonomi.com ve Cumhuriyet Enerji 
eki ile sektöre/dar bir çevreyle analizlerimi paylaşırken 
şimdi daha geniş bir çevre ile tartışma fırsatım oldu.  Gazete 
Duvar’ın kapılarını açması benim için önemli idi. 

2017 yılı asfalt-beton-kömür-petrol tartışması ile geçerken 
2018’de bunlara tarım-gıda ile poşet-plastik eklendi. Bu 
konuları genelde iklim-enerji penceresinden incelerken 
süreçte seçimleri ve yasama boyutlarını da bu konulara 
eklememi gerektirdi. Böylesi bir ilişkiyi kurmak aslında 
gelişmelerden iklim&enerji siyaseti gözünden okuyan biri 
olarak daha geriden değil, daha önden okuma fırsatı verdi. 
Beraberinde iklim krizinin derinleşmesine de şahitlik ettik. 
Olayları şahitlik ederken arka planını verme fırsatını 
yakaladık. Bu sayede ülkede fosil yakıt-iklim ilişkisinin 
ötesinde daha karmaşık ilişkiler kurabilen bir tartışamayı 
görmek mutluluk verici. 

2017’de yazılar1 ile üretim reformu paketini izlemiş, 
zeytinlik ve meraların betona açılması ile ilgili düzenlemleri 
çıkarmak gibi başarıyı elde etmiştik. Ülke siyasetinin 
çaresizlik havası yaydığı bir dönemde OHAL şartarına 
rağmen bunu örgütleyebilmek inanılmazdı. 2018’de benzer 
bir başarı bu analizlerin getirdiği politika takibi-müdahalesi 
ile oldu. 2018’deki yazılar sayesinde asfalt ve beton 
belediyeciliği tartışması ülke seçim siyasetine girdi. Nitekim 
Saadet Partisi ve Halkların Demokratik Partisi ile beraber 
Ankara Büyükşehir Belediye başkan adayı Mansur Yavaş 

                                                      
1 İkibin17’ye erişmek için: https://www.onderalgedik.com/ikibin17/ 



 

seçim programın “asfalt-beton belediyeciliği yapmayacağız” 
sözünü koydular. Tabiki bunlar hayata geçmedi ama hayata 
geçirmenin de ayrı bir emek olduğunu inkar edemeyiz. 

 

İkibin18 aslında yıl içinde yazılan bu analizlerin derli toplu bir 
e-kitap olarak el altında durması için Başıbozuk’un emeği, 
Gazete Duvarın müsaadesi ile ortaya çıktı.   
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1. EV BİRASI NEDEN UCUZ? 

Her şey Anadolu Grubu’nun patronu Özilhan’ın konuşması ile 
başladı. Grubun dokuz aylık faaliyet raporuna göre bira 
satışları geçen yıl yurt içinde yüzde 5.7 oranında düşmüştü. 
Özilhan bu durumu evde bira üretiminin artmasıyla 
ilişkilendirerek, “Bira satışı düşüyor ama tüketim konusunda 
emin değilim. Bunun nedeni de evde bira yapımının artması. 
Çok ucuza alınan cihazlarla evde bira yapılıyor. Bugün 7.5 
liralık biranın dört lirası vergi” dedi ve tartışma başladı. 

Tepkiler bir anda yükseldi ve ertesi gün “ben evde birayı 
değil, merdiven altını kastettim” mealinde bir açıklama 
yaparak çark etti. Hatta “Temennim yeni vergiler gelmesi 
değil, mevcut vergi oranlarının yeniden 
değerlendirilmesidir” diyerek toplumun kanayan yarası olan 
vergilere değinerek olayı tatlıya bağladı. 

Ama tam de öyle olmadı. Bu vesile ile herkes eteğindeki 
taşları döktü. Hatta o şirketin birasını boykot etme, yerel bira 
üretim organizasyonları kurulması gibi her renkten 
tartışmalar da yaşandı. 

Asıl soru 24 saatte neden Özilhan’ın çark ettiğiydi. Alkol 
tüketicileri bu kadar mı güçlüydü? Yoksa çok ciddi bir tepki 
mi vardı? Bir gücü varsa nereden geliyordu? Adı konmamış 
bir bakanlığın, kendisine para harcamayan bir idari yapının 
parçası olduğumuzu biliyor muyuz?  Olaya biraz farklı 
bakarsak asıl resmi görebiliriz. 

1- Bira vergisiz de pahalı. Özilhan 7,5 liralık biranın 4 
lirası vergi dedi. Yani biranın maliyeti 3,5 TL! Birayı 
evde yapsanız bile bu kadar pahalı değil. Bira temel 
olarak malt, şerbetçi otu ve sudan oluşur. Malt 
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dediğimiz şey alkolü belli usullerle arpa veya 
buğdaydan elde etme. Bu durumda alkol, şerbetçi otu 
ve su maliyet unsuru… 2017’de Anadolu Grubu 
şerbetçi otunun bir kilosun bu sene 7,55 TL verdi. 
Birkaç gram kullanıldığına göre ciddi bir maliyet 
olmasa gerek. Alkol de benzer şekilde. Koca şişenin 
%5’i alkol. Bir litre alkol 20 TL deseniz, içinde 50 
kuruşluk alkol olduğunu göreceksiniz. Dağıtım, 
üretim deseniz asgari ücretin 1603 TL olduğu bir 
ülkede yaşıyoruz. Yani bira işinde ciddi para var, 
Özilhan satış kaybı kaygısında haklı. 

2- Bira alkolün amiral gemisi… TUİK verilerine göre  
2016’da tüketilen alkolün litre olarak  %87’si bira. 
Alkol eşiti olarak bakıldığında bu oran düşse bile bira 
yarıdan fazla paya sahip. Yani bira, alkol piyasasının 
en güçlü belirleyeni… Bu durumda bira pazarının 
güçlü oyuncusu alkol pazarının da güçlü oyuncusu 
demek oluyor. 

3- Alkolün gerçek fiyatı nedir? Markette 7,5 TL’ye 
satılan %5’lik alkollü birayı düşünün. Bu durumda 1 
lt alkol için 300 TL veriyorsunuz. Benzer şekilde 
rakıyı ele alalım. 70’liği 93 TL olan %45 alkol oranlı 
klasik bir rakıda alkolün litresi de 295 TL’ye geliyor. 
Aynı hesabı Tekirdağ için yapın, bir litre alkol 305 
TL’ye geliyor. İlginç değil mi? Sanki alkol fiyatı 300 
TL’ye sabitlenmiş, ambalajına göre fiyat biraz 
değişiyor. Vergisiz birayı hesaplarsak 140 TL gibi bir 
fiyat çıkıyor. Yani markette vergi dahil 20-25 TL’ye 
satılan bir litre alkol bir anda vergisiz 140 TL’ye, 
vergili 300 TL’ye çıkıyor. 

4- Alkoldeki vergi nerede var? Alkollü içkinin içkiden 
çok vergi olduğunu biliyoruz. Ama büyük resmi 
görebiliyor muyuz? TÜİK verilerine göre 2010 
yılında 1 milyar 57 milyon litre içki tüketilmiş. Bu 
miktar 2016’da 1 milyar 33 milyon litreye düşmüş. 
Net alkol olarak bakıldığında düşüş %10 civarı. Bu 

http://www.milliyet.com.tr/serbetci-otunun-fiyati-belirlendi-ekonomi-2481265/
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durumda vergi gelirleri ne olmuştur sizce? 2010 
yılında 2,9 milyar TL alkolden vergi alınmış. Bu 
miktar 2016’da 7,9 milyar TL olmuş. Yani alkol 
tüketimi azalmış ama vergisi katlanmış.   

5- Diyanet İşleri mi büyük, Alkol vergileri mi? Asıl sorun 
alkol tüketiminden toplanan vergilerin Diyanet 
İşleri’nin bütçesinden bile fazla olması. Diyanet 
dediğimizi bakmayın, onun bütçesi bile 12 
bakanlıktan fazla. Diyanet’in 2010 bütçesi 2,7 milyar 
ve 2018’de bunun 3 katı. 2010 yılında alkolden 2,9 
milyar TL vergi geliri elde edilirken bu miktarın 
2018’de 10,5 milyar TL’ye çıkması bekleniyor. 
Anlayacağınız Diyanet’in giderleri tıpkı alkolden elde 
edilen vergi gelirleri gibi katlanarak artmış. 

Anlayacağınız aslında bira ve alkol üretmek çok ucuz. 
Düşünsenize hasat sonu fazla ve çürümeye yüz tutacak 
meyveler yüzyılca köylerde heba edilmez ve güzelce alkol 
yapılırdı. Halende pek çok yerde öyle… Yani alkol bedavadır 
aslında. Alkol yapmak doğanın bahşettiği ürünleri 
değerlendirmek, boşa harcamamaktır. O yüzden de bir kat 
daha keyif verir.  Ama sistem “evde yapma hazır al, böylece 
hem şirketler kâr etsin hem de Diyanet’in bile giderlerinden 
daha çok vergi ver” diyor. Böylece aslında sıfıra yakın 
maliyetli alkolü, hadi bağın bahçen yok diye marketten 20 
TL’ye aldığın alkolü sana 300 TL’ye satıyorlar.  

Endüstriyel bira ve alkol hem şirketlerine hem de devlet 
bütçesine ciddi kaynak sağlıyor. Sadece 2018’de toplanacak 
alkol vergileri neredeyse Bilim, Sanayi ve Teknoloji 
Bakanlığı’nın bütçesinin 2 katı, Kültür ve Turizm 
Bakanlığı’nın 2,5 katı, Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı’nın 
4 katı ve Çevre ve Şehircilik Bakanlığı’nın ise 5 katı.  Yeni 
endüstriyel alkol şirket karları ve bütçe için faydalı, ev 
yapımı ise doğanın bizlere verdiği lütuf olduğu için ucuz. 
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Alkol vergi gelirler ve Diyanet bütçesinin zaman içinde değişimi. 
Hedeflenen ve gerçekleşenler arasındaki fark nedeniyle verilerde ufak 
farklar olabilir. 2018 yılı planlama verisidir.  
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2. ŞEKER FABRİKALARI AVM OLACAK MI? 

Et ve Balık Kurumu’nun özelleştirilerek hayvansal besin 
üretiminin nasıl yok edildiğini herkes çok iyi bilir. Bu ülke Et 
ve Balık Kurumu tesislerinin Ankara Akköprü’deki arazisinin 
nasıl AVM olduğunu da çok iyi bilir. Bu halk bu kadar pahalı 
etin en büyük sebebinin EBK’nın özelleştirilmesi olduğunu 
çok iyi bilir. Sonuçta 1990’lı yıllara kadar 35 iş yeri ile 
faaliyetini sürdüren EBK’nın bugüne kadar toplam 18 
işletmesinin satışı yapılmış, 5 adedi de bedelsiz olarak resmî 
kurumlara devredilmiş, 3 adeti ise kapatılmış. 

Şimdi çok benzeri bir iş yapıyorlar. Şeker Fabrikalarını 
özelleştirmek istiyorlar. Aslında filmin o sahnesine gelmiştik, 
o sahne şimdi çekilecek. Mutlu son mu olacak, yoksa karlı mı, 
biz karar vereceğiz. 

Önceki sahnelere bakmak yeterli olacaktır: 

1- 1998’de ülkede 500 bin çiftçi şeker pancar 
üretiminde çalışıyordu. Şimdi onların bir kısmı 
işsizler ordusunda ya da inşaatta amele ama çiftçi 
değil. Neden böyle dedim? 2016’da şeker pancarı 
üretimi yapan çiftçi sayısı 105 bine düşmüş. 
Neredeyse 400 bin çiftçi artık şeker pancarı üretimi 
yapmıyor. 

2- 10, hatta 15 yıl önce 2 milyon ton şeker üretilirken 
nüfusun artmasına ve şeker kullanılan endüstriyel 
gıdalardaki artışa rağmen üretim aynı kalmış. Yani 
daha az çiftçi ile aynı miktarda şeker üretmişiz. 

3- 10-15 yıl önce 1,5 milyon ton şeker bir sonraki yıla 
devrederken, bu 1,5 milyonun bir kısmı yeni ürün 
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çıkana kadar tüketilirken eksilen stoklar yeni 
üretimle tamamlanırmış. Yani bir denge varmış. 
Artan nüfus ve tüketime rağmen üretim de 
artmayınca, stoklar 2015/16 döneminde 500 bin 
tona, ertesi dönemde ise 142 bin tona düşmüş. Yani 
ülkenin şeker stokunu bitirmişler. 

4- Böylece 2003/2004 döneminde 200 bin ton şeker 
ihraç eden Türkiye, 2016/2017 döneminde 280 bin 
ton ithal etmiş. 

5- 1998’de 500 bin hektar alanda şeker pancarı üretimi 
yapılıyorken, 2016’da bu 322 bin hektar olmuş. Yani 
178 bin hektar şeker pancarı üretiminden çıkmış. 

Ortada azalan üretici, azalan üretim, bitirtilen stok, artan 
ithalat ve azalan üretim alanı varken, sahneye tabii ki birileri 
girecek. O ise dünya tekel gıdalarının başoyuncusu nişasta 
bazlı şurup şirketleri, karşınızda NBŞ! 

NBŞ! 

Ülkenin şekerden çıkıp yerine NBŞ’nin ikame edilmesi ithalat 
yerine üretimle olması çok daha sorunsuz. Sıkışınca “bu da 
yerli ama” dersiniz. O yüzden ABD’li Cargill’in, ABD ve İngiliz 
sermayesi ortaklı Amylum, Cargill ve Ülker Ortaklı Pendik 
Nişasta, Çukurova’nın bağrından çıkmış Tat Nişasta ve Sunar 
Mısır Türkiye’deki NBŞ üretiminin aktörleri. Başaktörü kim 
derseniz üretim kota paylarına bakalım. 2018’de kotanın 
%44’ü Cargill’in, %31’i Amylum Nişasta’nın, %14’ü Pendik 
Nişasta’nın, %6’sı Tat ve %4’de Sunar’ın. Yani başrolde 
küresel gıda tekelleri var.  

NBŞ Şeker Pancarının Yerini Alır mı? 

Mevcut politikanın nereye gideceğini anlamak için özelleşme 
ile daha da azalacak şekerin yerine ne konacağı sorusuna 
cevap vermemiz gerekiyor. İlki ithalat. O zaten elde var. Bunu 
herkes öğrendi artık. 5 yıl evvel “yerli kömür ithal kömürün 
promosyonudur” dediğimizde bu çok özgün bir şey 
zannediliyordu. Şimdi herkes bunun her sektörde böyle 

https://www.tarimdanhaber.com/haber/tarim-gida-sirketleri/nisasta-bazli-sekerlerin-yuzde-82sini-abdli-sirketler-uretecek
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olduğunu biliyor. Zaten 2016 yılı sonunda şekerde gümrük 
vergisi de kaldırıldı. ZMO’nun o dönem açıklaması şurada 
var. 

İkinci cevap ise NBŞ. Yaklaşık 2,6 milyon ton şekerin yerini 
alabilmesi için NBŞ üretiminde atık kapasite olması lazım. 
2018 yılı için NBŞ’cilerin 267 bin ton üretim kotası var. Peki, 
bu 5 fabrikanın üretim kapasitesi ne? 990 bin ton! Bir de ülke 
pazarına sokmayan ve dünyaya NBŞ ihraç eden 5 fabrika var, 
onların da 350 bin ton kapasiteleri var. Yani ortada 1,34 
milyon ton kullanılabilecek kapasite var. 

Çok açık ki özelleştirme yolu ile üretim ve şeker pancarı 
bitirilecek, yerini şeker ithalatı ve NBŞ üretimi alacak. Az 
gelirse NBŞ’de de ithalat başlaması akıllarına gelebilir ki 
kesin gelmiştir bile. 

Cargill Raporu: Yersen 

Cargill firması geçen ay bakanlarımıza “Şeker Piyasası 
Mevcut Durum ve Değerlendirme Raporu”nu sundu. Raporda 
“siz şeker fabrikalarını satın bizimle çalışın” mealinde pek 
çok bilgi vardı. Nitekim özelleştirme konusunda yapılan 
öneri tam bir şaheser. Cargill özelleştirme ile hem şeker 
tüketimini patlatmak hem de istihdamı düşürmek istiyor. 
Mesela toplam şeker tüketimi son yıllarda 3 milyon tonu 
geçmezken 2023’de 5 milyona yakın tüketim tahmini 
yapıyorlar. Raporda özelleşme ile 2023 yılına kadar 46 bin 
971 kişinin istihdam edileceği belirtiliyor. Son basamakta yer 
alan o 1 kişi kim bilmiyoruz ama ortada mevcut serbestleşme 
politikası ile işini kaybeden 4 yüz bin çiftçi ve aileleri ile 
birlikte 2 milyona yakın insan var. Yani Cargill tam bir 
“yersen” raporu hazırlamış, gayet kötü, tutarsız ve işine 
gelenin yer aldığı bir rapor. 

Son Sahne 

Devlet yıllarca şeker pancarı üreten çiftçi sayısını azaltır, 
üretim alanını düşürür, artan şeker üretimini ise NBŞ ile 
sağlamaya başlar. Ama ortada 2016/17 döneminde 1,2 
milyon ton şeker üreten, 2016 yılında 3,6 milyar TL’lik satış 

http://www.zmo.org.tr/genel/bizden_detay.php?kod=25758&tipi=42&sube=0
https://www.tarimdanhaber.com/haber/tarim-gida-sirketleri/bakanlara-sunulan-cargill-raporu/
http://www.turkseker.gov.tr/MalveHizmetSatis.aspx
http://www.turkseker.gov.tr/gelirTablosu.aspx
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yapan bir Türk Şeker Fabrikaları A.Ş. ve onların fabrikaları 
vardır. Türk Şeker Fabrikaları A.Ş. 10 milyar TL’ya varan 
şeker sektörünün başrol oyuncusudur. Bu pazarın birilerine 
aktarılması gerekiyor. Bu birileri NBŞ üreticileri ve 
ithalatçılar. Nasıl EBK özelleşince arsaları inşaat sektörüne 
katıldı, 14 fabrika da satılınca bu arsaların önemli bir kısmı 
AVM, Rezidans olacak. Böylece pazar ithalatçılara ve 
NBŞ’cilere, arsası da inşaat sektörüne, çimentocuya gidecek. 

Mutlu Son 

Aynı filmi bu yaz yaşamıştık. Yaşamıştık diyorum, çünkü 
izlemedik, filmin sonunu değiştirdik. 

O zaman kent içinde kalan sanayi tesislerini şehir dışına 
çıkartan ve çıkarttığı zaman mera ya da zeytinlik ile 
karşılaşırsa istisna getiren Üretim Reformu Paketi adlı torba 
kanun meclise gelmişti. 20-30 yıl evvel yapılan OSB’lerin 
arsaları şimdi nasıl kent içinde kalmışsa ve değerlenmişse 
50-60 yıllık şeker fabrikalarının böyle çok arsası, arazisi 
vardır. O zaman peynir ve zeytin üreticileri ve tüketicileri 
birleşmiş, politik olarak meclisi çevrelemişti. Böylece ilgili iki 
madde torbadan çıktı.  

Güzel haber hemen geldi. Yağmadan kurtulan zeytinlikler 
üretim rekoru kırdı. Zeytin üretimi ilk kez bu sene 2 milyon 
tonun üstüne çıktı. Bu herhalde tasarıyı durduranlara 
doğanın bir hediyesi idi. Yani OHAL’e rağmen olmaz denilen 
şey oldu, yani siyasetin gerekçelerine rağmen zeytin ve 
peynir bir şekilde kazandı. 

Şimdi arsası AVM’ciye, pazarı NBŞ’ciye gidecek bir 
özelleştirme var karşımızda. Ya filmin son sahnesinde rol alıp 
asıl sorumluya dokunup mutlu sonla perdeyi kapatacağız ya 
da küfredip, kızıp, bahane üretip, iş yapmayıp kazanmalarını 
izleyeceğiz. Şimdi filmin son sahnesi çekiliyor. 14 şeker 
fabrikasından Bor, Çorum, Kırşehir ve Yozgat fabrikalarının 
ihalesi 3 Nisan'a, Erzincan, Erzurum, Ilgın, Kastamonu ve 
Turhal fabrikaları için 11 Nisan'a, Afyon, Alpullu, Burdur, 

http://ilerihaber.org/icerik/yagmadan-kurtulan-zeytinliklerde-uretim-rekoru-78488.html
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/06/16/zeytin-peynir-kazandi/
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Elbistan ve Muş fabrikaları için 18 Nisan'a kadar teklif 
verilebilecek. 

Şeker fabrikaları AVM, şeker pazarı ise NBŞ’cilerin alacak mı? 
Aslında karar vermemiz gereken sadece bu! 

 

 

 

 

 

 

 

 

Diğer Kaynaklar ve Yararlanılan Raporlar: 

https://www.esk.gov.tr/tr/10097/Et-ve-Sut-Kurumu-
Tarihcesi 

TÜRKİYE ŞEKER FABRİKALARI A.Ş. Sektör Raporu 2016 

Tarımsal Ekonomi Ve Politika Geliştirme Enstitüsü ,Ürün 
Raporu ŞEKER PANCARI VE ŞEKER 2015. 

Şeker-İş, TÜRKİYE’DE NİŞASTA BAZLI ŞEKER ÜRETİMİ VE 
DÜNYA GERÇEKLERİ, 2017 

Pankobirlik Şeker İstatistikleri. Nisan 2017  

 

  

https://www.esk.gov.tr/tr/10097/Et-ve-Sut-Kurumu-Tarihcesi
https://www.esk.gov.tr/tr/10097/Et-ve-Sut-Kurumu-Tarihcesi
http://www.turkseker.gov.tr/sektor_raporu_2017.pdf
http://www.tepge.gov.tr/Dosyalar/Yayinlar/79c6fa36b12645029a30be169bf09e4c.pdf
http://www.tepge.gov.tr/Dosyalar/Yayinlar/79c6fa36b12645029a30be169bf09e4c.pdf
http://www.sekeris.org.tr/sekerisnbs.pdf
http://www.sekeris.org.tr/sekerisnbs.pdf
http://pankobirlik.com.tr/ISTATISTIKLER.pdf
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3. ABD TARIM BAKANLIĞI RAPORUNDA ŞEKER 

ÖZELLEŞTIRMESI 

Şekeri özelleştirme savaşları iki tarafın karşılıklı argümanları 
ile geçen hafta çok sert geçti. Türkiye Ziraat Odaları Birliği 
(TZOB) Genel Başkanı Şemsi Bayraktar, yaptığı açıklamada 
Türkşeker'in özelleştirilecek 14 fabrikasının kapsama 
alanının 1.575 köyde 1.25 milyon dekar alanda üretim yapan 
47 bin 758 çiftçiyi etkileyeceğini  duyurdu.  Ne kadar 
gösterge olur bilinmez ama Turhal Şeker Fabrikalarının 
özelleştirme dışına çıktığı dedikodusu çıkınca Özelleştirme 
İdaresi Başkanlığı (ÖİB), hafta sonu “yok öyle bi’şey” şeklinde 
bir açıklama yapmak zorunda kaldı. Geçen hafta benzer 
bilgiler v analizlerle oldukça zengin geçti. 

Özelleştirme Demek Beton Demek 

Çok açık ki özelleştirme işinin bir sonucunun daha fazla 
beton olduğunun herkes farkında. O kadar özelleştirme ile o 
arazilerin hiçbiri kamu yararına bir iş olarak geri dönmedi, 
AVM ve rezidans oldu. Eski özelleştirmelerin sonuçlarından, 
mevcut torba kanunlarda bu kadar rant içeriği olmasının, 
daha geçen yaz meraları ve zeytinlikleri inşaata açan torba 
kanun tartışmaları, belediyelerin deli gibi her yere beton 
dökmelerinden olsa gerek, beton bağlantısı tartışması ilk 
haftalarında toplumda hemen karşılık buldu. 

Özelleştirme Demek Nbş Demek 

İkincisi konu ise NBŞ’ciler. Nişasta bazlı şeker (NBŞ) 
üreticileri boyutu ilginç bir şekilde hızlı karşılık buldu. Bu 
konuda son 2 hafta o kadar çok rapor çıktı, o kadar bilgi 

http://www.bloomberght.com/tarim/haber/2100069-seker-fabrikalarinin-ozellestirilmesi-uretimi-etkileyecek
http://www.oib.gov.tr/T%C3%BCrk%C3%A7e/Duyuru/Detay/03_Mart_2018_T%C3%BCrk%C5%9Feker%60e_Ait_Baz%C4%B1_Fabrikalar%C4%B1n_%C3%96zelle%C5%9Ftirilmesi_Hakk%C4%B1nda_A%C3%A7%C4%B1klama/1520061071.html?
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/05/30/zeytinlikleri-sanayiye-sanayi-arsalarini-da-insaat-sektorune-acma-ve-destekleme-tasarisi/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/05/30/zeytinlikleri-sanayiye-sanayi-arsalarini-da-insaat-sektorune-acma-ve-destekleme-tasarisi/
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tartışıldı ki toplumda bu konuda bir fikir birliği neredeyse 
tamamlanmak üzere. Bu bilgiler içinde NBŞ’ciler zaten 
kapasitelerinin dörtte biri kadar üretim yaptıkları şeker 
fabrikaları özelleşince hızla bu alanı dolduracağı hissi 
veriyor. Hatırlarsınız geçen yazımda Cargill raporundan 
bahsetmiştik. Son günlerde ilginç bir şey oldu. Aslında 
TarımdanHaber.com sitesinin 14 Şubat’ta yayımladığı rapor 
son 2-3 günde gündem oldu. Belli ki beton boyutunu geçen 
toplum bu boyuta ilgi gösterdi ve Birgün’de çıkan haber 
sonradan geniş bir şekilde tartışıldı. 

NBŞ tartışmaları bununla bitmedi tabi. Zaten zararları 
konusunda çokça yazı var. Ama noktayı geçen hafta Sağlık 
Bakanlığı tarafından hazırlanan “Nişasta Bazlı Şekerlerin 
(NBŞ) Sağlık Etkileri” raporu koydu. 

Sağlık Bakanlığı: NBŞ Metabolizmada Anarşiye Yol 
Açıyor 

Sağlık Bakanlığı, alanında uzman 12 bilim insanından oluşan 
Bilim Kurulu’na bir rapor hazırlattı. Rapor henüz 
yayımlanmadı ama sızdı. Raporda NBŞ’nin insan sağlığı 
açısından olumsuz etkileri olduğuna dair çok ciddi tespitler 
yer alıyor. Yayımlanır mı bilinmez. Ama rapora dair 
Bloomberg HT’den İrfan Donat çok temiz bir yazı yazdı. 
Sadece şu bilgi bile NBŞ’nin yasaklanması, özelleştirmenin de 
iptali için yeterli: 

“NBŞ kullanılan ürünlerde yüksek früktoz vardır. Halbuki 
sağlıklı beslenme önerilerinde günlük enerjinin yüzde 45-60 
oranında karbonhidrat içeriği ve bunun da yüzde 15-20’sinin 
früktozdan gelmesi yer almaktadır. NBŞ ürünlerle aşırı 
miktarda früktoz alınmakta bu durum da metabolizmada 
anarşiye yol açmaktadır.” 

Şimdi siz bu bilgilere sahip olsanız şeker özelleştirmelerine 
itiraz etmez misiniz? Bakanlık üretimin devam edeceğini 
söylüyor. Herhalde kimse “AVM yapağız, NBŞ’cilere pazar 
açacağız” demez. Ama şu bilgiyi ekleyelim, Bakanlar 
kurulunun şu an %10 olan NBŞ kota payını %50’ye kadar 

https://www.tarimdanhaber.com/haber/tarim-gida-sirketleri/bakanlara-sunulan-cargill-raporu/
https://www.birgun.net/haber-detay/cargill-hukumeti-boyle-ikna-etmis-206490.html
http://www.bloomberght.com/yorum/irfan-donat/2099739-nisasta-bazli-seker-nbs-raporu
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çıkartma yetkisi var ve kullanmıyor. Bir de NBŞ’cilere yerli 
tarım ürünleri ile üretim şartı veriyor. Bir Bakanlar Kurulu 
kararı ile yerli ürün kullanma şartı kalksa, kota ise %50’ye 
çıksa kim ne diyebilecek? 

Sağlık Bakanlığı raporu ortada, bildiklerimiz ortada. O 
yüzden ne diyorsanız şimdi demelisiniz! 

Özelleştirme Demek İthalat Demek 

Şeker fabrikalarının satılmasının daha fazla beton ve daha 
fazla NBŞ anlamına geldiğine dair toplumda görüşler 
netleşirken, bilinen ama az konuşulan üçüncü boyutunu 
biraz daha açalım. O da ithalat. Bu ülkede yerli ve milli 
tartışmasına girmek yerine işin ekonomi politikasına girmeyi 
tercih edenler, üretim ilişkilerindeki gelişmeyi analiz edenler 
çok iyi bilir ki söylem değil eylemdir asıl analiz edilmesi 
gerekenler. Ayrıca ülkenin fosil yakıt politikası, beton 
politikası ne ise şeker politikası da odur. Hızlı bir sermaye 
aktarımı için çok daha hızlı ve keskin araçlar oluşturulmalı, 
üretim ve tüketim birleştirilmeli, bunlar arasındaki ilişkiler 
ise tek elden sağlanmalıdır. İthalat bunun en güzel 
örnekleridir. O yüzden de 2000 yılına kadar ithal kömür ile 
çalışan 1 santralimiz bile yokken, şimdi ithal doğalgazdan 
sonra iki numaralı enerji kaynağımız. 

Bütün bunlar için derin analizlere çok ihtiyaç var. ABD Tarım 
Bakanlığı raporları ise söylediklerimin ötesinde bazı şeylerin 
çok net ortada olduğunu gösteriyor. 

ABD Tarım Bakanlığı Şeker Raporu 

ABD Tarım Bakanlığı her yıl ülkeler ve sektörler hakkında 
rapor yayımlıyor. Türkiye için en son Nisan 2017’de bir 
rapor yayımladı. 10 sayfalık rapor genel olarak şeker 
pazarını ve pancar ve nişasta bazlı şekerin Pazar içindeki 
yerine dair çeşitli veriler derliyor.  

Rapor Türkiye’nin Fransa, Almanya, ABD ve Rusya’dan sonra 
5. büyük şeker pancarı üreticisi olduğunu ortaya koyuyor. 
Ayrıca Türkiye’nin ithalatına dair bilgiler de veriyor. 
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Hatırlarsınız geçen yazımda şeker stoklarının eritildiğini son 
15 yılda 1,5 milyon tondan 142 bin tona düştüğünü 
yazmıştım. ABD Tarım Bakanlığı raporunda çok ilginç iki 
bilgi var ki durumu açıklıyor. 

Stok Eritmeyene Ceza 

Rapor Türkiye üretim ve stok kotaları konusunda ilginç 
bilgiler içeriyor. Yurtiçi satış için üretimin ertesi yıla 
aktarılması durumunda sonraki yılın kotasından 
düşüleceğini anlatıyor. Yani bu yıl kotanızdan artan 
satılmayan şeker varsa, gelecek yıldaki payınızdan 
düşülüyor. Özetle “stok yapma sat” diyor. Böylece 1,5 milyon 
ton stok payının nasıl 142 bin tona düştüğünü anlıyoruz. 
Ayrıca rapor stok miktarının da %4 ile sınırlı tutulduğunu 
söylüyor. Yani ülkenin başına birşey gelse ithal şeker için 
kuyruklar an meselesi. 

ABD Tarım Bakanlığı verileri tabii ki Türkiye’nin verilerini 
kullanıyor. ABD’de Türkiye gibi kapitalist bir ülke. Ama bu 
verileri onlar bile biliyorken, bu politikalar onların 
raporlarından bile okunabiliyorken bizim bilmediğimizi 
siyaset nasıl düşünülebiliyor? 

Yerli Şeker Brezilya’dan 

Raporda Türkiye’nin ithalat verilere yer verilmiş. 2015/16 
döneminde Türkiye 278 bin 93 ton şeker ithal etmiş. Yani 15 
yıl önce ihraç ettiği miktarı şimdi ithal etmiş. Peki kimden? 
Bir numarada Brezilya var. Brezilya’ya Cezayir ve Fas izliyor. 
Sonrasında Almanya ve Fransa gibi ülkeler var. 

Yani yerli şeker söylemi Brezilya’dan şeker ithal etme 
anlamına gelmiş. 
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Şeker İthalatı -ton 2015/16 Dönemi 

Brezilya 78 317 

Cezayir 65 071 

Fas 31 956 

Almanya 229 94 

Fransa 19 817 

Mısır 17 931 

Hindistan 14 228 

İspanya 7 491 

Diğerleri 18 288 

Raporda bir başka ilgi çekici nokta ise özelleştirmeye dair 
itirazlarımıza değiniyor oluşu. ABD Tarım Bakanlığı 
raporunda şu cümle çok açık değil mi; 

“Sosyal ve ekonomik nedenlerle Türk şeker pancarı üreticileri 
özelleştirmeye karşı durmaktadır. Özelleştirme karşıtlarının 
temel itirazları sadece kârlı olan fabrikaların kalacağı, 
kalanının kapanacağı ve işsizliği arttıracağıdır.” 

Siyasetçi Bilmiyor Mu? 

Şeker fabrikalarının özelleştirmesi ile ülkenin betona 
boğulacağını, NBŞ’nin yayılacağını, dünyanın beşinci büyük 
şeker pancarı üreticisinin NBŞ ve ithalata açılacağını herkes 
biliyor. Nitekim ABD Tarım Bakanlığı’nın raporları bile bizim 
gördüklerimizi onaylar şekilde. Bizim bildiğimizi ABD Tarım 
Bakanlığı raporları da saklayamıyor ama siyasetçimiz 
saklayabiliyor. Tamam siyaset bilmiyor gibi davranıyor ama 
o kentlerin vekilleri nasıl bilmiyor? Yoksa onlar da siyasetin 
bir parçası olarak bilmiyor gibi mi davranıyorlar? Ya da 
kimse o vekillere sormuyor mu? Kanımca birileri o kentlerin 
vekillerine bunu sorsa olay komple çözülür. 

İşin aslı da bu.  
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4. İKLİM DEĞİŞİRKEN ŞEKER Mİ, NBŞ Mİ İTHAL 

EDECEĞİZ?  

Bugün Bor, Çorum, Kırşehir ve Yozgat şeker fabrikalarının 
özelleştirilmesi için son teklifler verilecek. 11 Nisan ise 
Erzincan, Erzurum, Ilgın, Kastamonu ve Turhal fabrikaları 
için 18 Nisan ise Afyon, Alpullu, Burdur, Elbistan ve Muş 
fabrikaları için son teklif verme günü. Yani özelleştirme 
süreci şimdi başlıyor, asıl mücadele şimdi başlıyor.  

Neden süreç diyorum? Hatırlayalım, teklifler alınacak, 
açılacak, pazarlık yapılacak ve kazanan firma ÖİB’nin 
(Özelleştirme İdaresi Başkanlığı) tarafından açıklanarak 
Resmi Gazete’de yayınlanacak. Başı sonu 2-3 ay. Benzer 
büyüklükteki enerji dağıtım satışları bu kadar sürmüştü 
nitekim.  

ÖİB Baştan Beri Tepkiden Çekiniyor  

Özelleştirmenin daha fazla beton, daha fazla şeker ithalatı ve 
daha fazla NBŞ, yani nişasta bazlı şeker demek olduğu 
konusunda toplumda baştan beri görüş birliği var. Bunun 
etkili olduğu o kadar net ki Özelleştirme İdaresi Başkanlığı 
bu konuda en başta bir açıklama yayınladı. ÖİB 
açıklamasında işçilerin haklarına dair vurgular yaparken, 
özelleştirme sonrası 5 yıl boyunca üreticiden pancar alım 
garantisi getirdiğini açıklamıştı. Yetmedi, fabrikalara 5 yıl 
üretim zorunluğu getirirken, “Şeker üretimi ile doğrudan 
ilişkisi bulunmayan arsa ve araziler ihale dışında 
tutulmuştur.” açıklaması da yer aldı. Ama bu bile kimseyi 
kesmedi. Kimse 5 yıl sonrasını ortaya koymayan bir 
açıklamanın sadece tepkileri yumuşatmak için olduğunun 
farkında. 
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İktidar Bloğundan Çatlak! 

Geçen hafta üç önemli gelişme oldu. 

Birincisi ihaleye katılacağını açıklayan tek firma teklif 
vermeyeceğini açıkladı. 

İkincisi, MHP içinden şeker özelleştirmelerine dair 
kamuoyuna yansıyan bir itiraz geldi. Basında çıkan haberde 
K.Maraş vekili Fahrettin Oğuz Tor devletin ilgisiz kişeri başa 
koyarak zarar ettridiğini söyledi. 

Üçüncüsü AK Parti Karaman Milletvekili ve Pancar Ekicileri 
Kooperatifleri Birliği (Pankobirlik) Genel Başkanı Konuk 
“özelleştirmenin sonucunun kaos olacağını düşünüyorum“ 
şeklinde bir açıklama yaptı. Bir taraftan gelen tepkileri 
dillendirirken, diğer taraftan özelleştirmeye karşı 
olmadıklarını, ama üreticinin de buna dahil olması 
gerektiğini söyledi.  

Bu üç olay aslında durumun hiç o kadar kolay olmadığını 
gösteriyor. Ayrıca tepkileri yumuşatmak için ara bir formül 
bulunma ihtimalini var. Mesela Pankobirlik bu fabrikaları 
satın alsa, parça parça AVM yapsa, ithalatın, NBŞ’nin önünü 
açsa güzel olmaz mı?  

Belli ki iktidar özelleştirme meselesinde sıkıştıkça ara formül 
üstüne çalışıyor. 

Çimento Üretimi için Özelleştirme  

ÖİB’nin üretim dışı arazilerin kapsam dışına çıkartılması 
açıklaması aynı zamanda özelleştirmenin betonun önünü 
açacağı tezini de bir kez daha hatırlatıyor. Bugüne kadar 
özelleştirme sonrası AVM, rezidans yapılan birçok arazi 
örneği var. Bunu herkes biliyor. Bundan sonra da böyle 
olacak. 

Sanayi Bakanlığı’nın “Çimento Sektör, 2017” çalışmasına göre 
bugün tüketilenden çok daha fazla çimento üretimi yapılıyor. 
2014’ten bu yana böyle bir durum var ve bu durum 2023’e 
kadarda sürecek görünüyor. Bu durumda yeni AVM ya da 

https://www.dunya.com/ekonomi/seker-fabrikalarinin-tek-talibi-vazgecti-haberi-408542
https://www.sozcu.com.tr/2018/ekonomi/seker-atamalari-isyan-ettirdi-2321702/
http://www.bloomberght.com/tarim/haber/2106021-pankobirlikkonuk-turkseker-ciftci-kuruluslarin-islettigi-modele-donusturulmeli
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rezidans yapılmazsa, eskisinden daha çok yapılmazsa, 2023’e 
kadar üretim-tüketim dengesizliği artacak. Bunu azaltmak 
için hükümet kişi başına 250 kg olan şeker pancarı 
üretiminden vazgeçmemizi, yerine kişi başına 1000 kg olan 
çimento üretimini arttırmamızı istiyor.  

 

Çimento Üretim ve Tüketimi, (*2017 ve sonrası projeksiyon rakamlarıdır) 

Peki İklim Değişikliği? 

Burada meselenin iklim boyutu atlanıyor. Şeker 
fabrikalarının özelleştirilmesi ile ortaya çıkacak çimento 
tüketimi ve AVM/rezidansların iklim değiştirici etkisi çok 
dillendirilmiyor. En başta söyleyelim hem çimento üretimi 
hem de yapılacak AVM/Rezidanlar daha çok fosil yakıt ve 
iklim değişikliği demek.  Bugün enerji ihtiyacı söylemenin tek 
karşılığı AVM’lerin dahil olduğu ticaret sektörüdür. Onlar 
olmasa bugün kömür santrallerin hiçbirine gerek kalmaz. 
Dolayısıyla, şeker özelleştirmesi artan çimento tüketimi ile 
bir, yapılan binaların enerji tüketimi ile iki defa iklimi 
değiştirecek, toprağı beton kaplayarak daha çok su 
baskınlarına ve sıcak hava olaylarına neden olacak. 

Meselenin diğer boyutu ise bir iklim felaketi yaşanırsa ve 
şeker üretilemezse ne olacağı… Ne tür bir hazırlık olacak? 
İklim değişikliğine karşı direncimizi kaybetmeyecek miyiz? 
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Ortada pek fazla şeker üreticisi ve şeker fabrikası kalmazsa 
ilk krizde şekersiz kalacağız. Yeni iklim direncimiz 
zayıflayacak. 

İklim Felaketleri Olunca Şekeri Kim Üretecek? 

2017 yılının en sıcak üçüncü yıldan biri olduğunu, ülkemizde 
en fazla aşırı iklim olayının yaşandığı üçüncü yıl olduğunu 
daha önce yazmıştık. Kuraklık, su baskınları ile şeker üretimi 
yapılamazsa ne olacak? Bu durumda çok açık ki şeker ve 
nişasta bazlı şeker ithal edeceğiz. Ne kadar hükümet ithalat 
argümanını reddetse de olmayan şeker için ithalat artacak, 
NBŞ kotası artacak. 

Asıl Mücadele Şimdi Başlıyor 

Şeker fabrikaları konusunda bugüne kadar her şey ısınma 
turu idi. 3 Nisan’da tekliflerin alınması ile tekliflerin karara 
bağlanması ve ÖİB onayı için geçecek süre yaklaşık 3 ay. 
Bugüne kadar mücadele edenlerin bildikleri en iyi oyunu 
şimdi oynayacaklar.  Oyuna izleyenler içinse şimdi tam 
katılma zamanı. Çok açık ki bu süreçte biri çelme takarsa 
oyun biter.  

Şeker fabrikalarının özelleştirmesinin daha fazla beton, 
ithalat ve NBŞ demek olduğunu herkes biliyor.  Bunun da 
hem daha fazla iklim değişikliği hem de ilk iklim felaketinde 
kotaların değiştirilmesi, NBŞ ve şeker ithalatı anlamına 
geldiğini herkes biliyor. Bunları iktidar da biliyor, hatta ifade 
ediyor, hatta çekiniyor. 

Şimdi oyun yeni başlıyor. 3 Nisan’da mücadeleyi bırakmayan, 
birkaç ay boyunca da bırakmayacak olan kazanacak. Doğru 
oyunu oynayan kesin kazanacak, çok net.  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok/
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5. FABRİKALARI 1 KG ŞEKERE Mİ SATACAKSINIZ? 

Sayın Niğde, Kırşehir, Çorum ve Yozgat vekillerimiz, 

Cuma günü gizlice Bor ve Kırşehir, Pazartesi ise Çorum ve 
Yozgat fabrikası ihale edildi. Gizlice diyorum çünkü canlı 
yayımlanamadı, sabah ilan edilip öğleden sonra hemen açık 
arttırmayı gidildi. Garip değil mi? 

Ama daha garibi var. 

Bor Şeker Fabrikası 2 binden fazla çiftçi ile 400 bin tondan 
fazla şeker pancarı üretiyor. 338 işçi bunu 74,5 milyon kilo 
şekere çeviriyor. Yani kişi başına 1 kilodan biraz az şekerimiz 
bu fabrikadan geliyor. 1 kilo şeker bakkalda 5 TL. Yani 
bakkaldan alsak bu kadar şekere 372,5 milyon TL 
ödeyeceğiz. 

Bor şeker fabrikasını kaça sattılar dersiniz? 336 milyon TL! 
Yani her birimiz bir kilodan az şeker parasını versek 
fabrikayı alacağız. 

O kadar ucuza gideceği zaten biliniyor. Pazarlık öncesi en 
yüksek teklif sadece 175 milyon TL idi. 

Niğde vekillerimiz 75 milyon nüfusu nasıl düşünsün? 
Niğde’de yaşayan 2500 çiftçi ve işçiyi düşünmemiş, hepimizi 
mi düşünecek? 

Kırşehir daha da kötü, Kırşehir daha sahipsiz… 

Kırşehir Şeker Fabrikası 3 binden fazla çiftçi ile 500 bin 
tondan fazla şeker pancarı üretiyor. 

297 işçici bunu 86 milyon kilo şekere çeviriyor. 

Bu kadar şekeri bakkaldan alsak 430 milyon TL ödeyeceğiz. 
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Kırşehir şeker fabrikasını kaça sattılar dersiniz? 330 milyon 
TL.  

Kırşehir vekillerimiz 75 milyon nüfusu nasıl düşünsün? 
Kırşehir’de yaşayan 3500 çiftçi ve işçiyi düşünmemiş, 
hepimizi mi düşünecek? 

Pazartesi günü Çorum ve Yozgat şeker fabrikaları ihalesi 
yapıldı. Sabah duyuruldu, firmalar öğlen pazarlığa geldi. 
Çorum şeker fabrikası 2017 ‘de105 milyon kilo şeker üretti. 
Yozgat ise mesela 2015’de 72 milyon kilo şeker üretmişti. 
Şimdi azalttı. Yozgat 3 bine yakın üreticisi ile Turhal 
fabrikasına pancar sağlıyor. Çorum ise çevre köyler dışında 
Ankara’daki, Çarşamba’daki, Kırşehir’deki çiftçinin pancarını 
da işliyor. Çorum’un bütün şekerini bakkaldan alsanız 503 
milyon TL para ödemeniz lazım. Yozgat’ın o üretimini almaya 
kalsanız ise 420 milyon TL ödemeniz lazım.  

Çorum ve Yozgat’taki şeker fabrikalarını kaça sattılar 
dersiniz? 528 milyon TL’ye Çorum fabrikası, 275 milyon 
TL’ye Yozgat fabrikası! 

Bütün fabrikaların üretimlerini toplayın, bakkaldan o üretimi 
alın, özelleştirmeden alınacak para o para bile etmiyor. Yani 
hepimiz 1’er kilo şeker alsak yine de daha çok para ediyor. 

Koca fabrikaları 1 kilo şeker parasına satmadılar. Yanında 1 
milyon metrekare arsaları da bedava verdiler. Bu 
fabrikaların hepsinin her kasabada, her ana yolda bir arsası 
var, bunu biliyoruz. Yol kenarında 30 bin, 40 bin 
metrekarelik arsalar bunlar, pancar topluyor, fabrikanın 
başka işlerini yapıyor. Her birinin en az toplamda bir milyon 
metrekare arsası var. Basit bir emlak araştırması yapın, böyle 
kupon arazi pek yok. Tarla bile olsa 1 milyon metrekare ciddi 
bir para. Ama imarı varsa her biri servet. Sadece o arsalar 
bile o fabrikaları satın alır. 

Ama yetmiyor, 5 yıl sonra herkesi NBŞ’ye mahkum 
ediyorsunuz. 

http://www.hurriyet.com.tr/ekonomi/14-seker-fabrikasina-kupon-arazi-tepkisi-geldi-40788975
https://www.burdurgazetesi.com.tr/haberler/manset-haberleri/23836-seker-fabrikasi-arazisine-deger-bicilemiyor.html
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Hele 1 kg şeker parasına satılan bu fabrikaların ödemeleri de 
düşünüldüğünde insanın aklına ilginç şeyler geliyor. Peşinatı 
depodaki şekerden öde, taksitleri ürettiğin şekerden öde,. Az 
gelirse 1 arsa satar. 5 yıl sonra da çiftçiye biraz borç takıp 
arsalara AVM yap, pazarı ise NBŞ’ye bırak! 

Ama siz şimdi AVM meselesine inanmadınız değil mi? 

Biz şimdi eminiz. Bor Şeker Fabrikasına teklif verenlere 
bakalım. 4’ünün iş alanında inşaat var; Albayrak İnşaat, İş-
Kaya İnşaat, Tüzünler İnşaat, Bergiz İnşaat! 

Hele Kırşehir Şeker Fabrikası, ondada 4 firma inşaat ile 
alakalı: Albayrak İnşaat, Tutgu İnşaat, Fernas İnşaat, Bergiz 
İnşaat! 

Peki Çorum: MBM İnşaat, Tutgu İnşaat, Fernas İnşaat AŞ, 
Albayrak İnşaat  

Hadi inanmadınız, bu da Yozgat: İş-Kaya İnşaat, Bergiz İnşaat, 
MBM Enerji Albayrak İnşaat  

4 ihale ve dördünde de 4’er tane inşaat firması. Bu 
özelleştime beton için değil demeyin! Hatta bir ihaleyi alan 
firma adında inşaar geçen Tutgu! 

Sayın Vekil, 

75 milyonu düşünmediniz. Binlerce çiftçi ve işçiyi 
düşünmediniz, onbinlerce hemşerinizi düşünmediniz mi? 
Bize ait olması gereken bu fabrikaları 1 kilodan az şeker 
parasına, bir de üstüne arsası bedavaya veriyorsunuz. Bu 
işten nasıl bir kârınız var bilmiyorum ama nasıl bir zararınız 
var fazlası ile biliyorum. 

Türk Şeker 2016 Yılı Faaliyet Raporu der ki: 

“Pancarın gelişme dönemi olan Temmuz, Ağustos ve Eylül 
aylarındaki gündüz sıcaklıklarının 19-26 °C, gece 
sıcaklıklarının ise 15°C'nin altında olduğu zaman en üst 
seviyede ortaya çıkmaktadır. Bu dönemde gündüz 30°C'nin 
üzerinde seyreden sıcaklıklar şeker varlığını artırmadığı gibi 
şeker pancarının gelişmesini de yavaşlatmaktadır.” 

http://www.turkseker.gov.tr/FaaliyetRapor/FaaliyetRaporu2016.pdf
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Yani iklim değiştikçe, aşırı sıcaklar yaşandıkça şeker pancarı 
üretemeyeceğiz. Yani o yıl NBŞ tüketeceğiz. O yıl, en iyi 
ihtimal şeker ithal edeceğiz. 

Sayın Vekil, 

1 kilo şeker parasına bir fabrikayı özelleştirmek, karşılığında 
1 milyon metrekare arsayı inşaata açmak, sadece binlerce 
çiftçi ve işçi ailesinin değil, 75 milyonun meselesi de değil, 
sizin de meseleniz. O iklim değiştiğinde siz de bizim gibi NBŞ 
mi tüketeceksiniz, ithal şeker mi kullanacaksınız? O arsalar 
betonla kaplandığında o bölgeler ne kadar ısınacak biliyor 
musunuz? Bütün bunlara 1 kilo şeker parasına mı razı 
olacaksınız? 

Sayın Erzincan, Erzurum, Konya, Kastamonu, Tokat Afyon, 
Kırklareli, Burdur, Elbistan ve Muş vekillerimiz, 

Bor, Kırşehir, Çorum ve Yozgat özeleştirmesini gördünüz. 
Çok açık ki kimse “1 kilo şeker parasına şeker fabrikasını sat, 
yerine NBŞ ve ithal şeker kullan”, “yerine inşaat vereyim” 
diyemez. Siz diyebilir misiniz? ÖİB bu skandaldan geri 
dönmeli. Şimdi kentimize, çiftçimize, işçimize, halkımıza, 
iklimimize ve gıdamıza sahip çıkma zamanı. O da bir telefona 
bakar. 

Sevgi ve saygılarımla, 
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6. HEP İKİ MALİYECİ İLE İÇİYORUZ   

Öyle bir zam geldi ki tek başınıza bir rakı içseniz, “bir 35’lik 
alayım” deseniz cebinizden çıkan 63 TL’nin 25 TL’sini 
üreticiye, 38 TL’sini ise ÖTV ve KDV olarak devlete 
veriyorsunuz. Hadi diyelim 70’lik alayım deseniz hemen 
masanıza iki maliyeci oturuyor. Şöyle ki 112 TL’lik bir rakı 
alıyorsunuz. Bunun 38 TL’lik kısmı vergisiz fiyat. Kalan 74 TL 
ise vergi. Yani Özel Tüketim Vergisi ve Katma Değer Vergisi. 
Çiftçi anasonu üretecek, işçi alkolü üretip anason ile 
damıtacak, patron kâr edecek, dağıtımcı için 38 TL 
vereceksiniz, sonra maliyeci gelecek ve sizden 78 TL 
isteyecek. Yani her içtiğinizde yanınızda 2 maliyeci 
taşıyacaksınız. 

Ötv %33 Zamlandı! 

Maliye Bakanlığı biri yıl başında, diğeri yıl ortasında olmak 
üzere iki defa 4760 sayılı Özel Tüketim Vergisi Kanununun 
(12/3) maddesi gereğince listeyi günceller. Bu listede yer 
alan “Asgari Maktu Vergi Tutarı” o ÖTV hesabının kaynağıdır. 

Rakının Asgari Maktu Vergi Tutarı 2017 yılında 159,9331 TL 
idi. 2018 başında 171,2723’e çıktı. Şimdi yapılan zam ile bu 
miktar 213,0168 TL oldu. Böylece Asgari Maktu Vergi Tutarı 
bir yılda %33 zam gördü yani 53,0837 TL arttı. Hülasa Asgari 
Maktu Vergi Tutarı ÖTV %33 oranında artarak 53 TL 
zamlandı. 

5 Ayda 4 Milyar Tl Alkol Ötv’si 

Maliyet Bakanlığı yılın ilk 5 ayında alkollü içkilerin 
ÖTV’sinden 4 milyar 58 milyon TL vergi geliri elde etti. Bu 
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beyana dayanan gelir vergisinden fazla. Hedef ise alkol 
tüketen insanlardan 10,5 milyar TL ÖTV geliri elde etmek. 

Alkolden alınan vergiler başka işler için harcanacak. Kız 
çocuklarının eğitimine harcansaydı bu ülke bugün dünya 
lideriydi. İklim için harcansaydı bu para ile toplu taşıma 
ücretsiz olur, her yerde bisiklet ulaşımı olurdu. Bir 
Estonya’nın yaptığı gibi biz de ülkede topul taşımayı ücretsiz 
yapabilirdik.  Böyle olsaydı akşamcılar büyük bir zevkle bu 
vergiyi verirdi. Ama durum öyle değil. Bu paralar daha çok 
müteahhitlere gidiyor. Kentsel dönüşüm adı altında 
dördüncü deprem bölgelerindeki evler bile yıkılıyor.  Bunun 
için 6,6 milyar TL müteahhitlere para aktarılmış. 

#AlkoldeTüketimBoykotu 

Ekşi yazarları “4 Temmuz 2018 büyük alkol boykotu” adı 
altında çağrı yaptı. Yazarlardan biri durumu şöyle özetlemiş: 
Duble yollar bizim dublelerle yapıldı. Çok açık ki akşamcılar 
alkol vergilerini ne için verildiğini çok iyi biliyor. İktidar 
taraftarları da bunun farkında. O yüzden Akit “Kemalistler 
alkolü bıraktı, bakın neden...” derken Takvim’in “Alkol 
boykotuyla ekonomiyi hedef aldılar.” başlığı ile verirken 
“duble yol” ekonomisini çağrıştırıyor gibi. 

Alkol zammı daha başlangıç… Arkasında seçim maliyetlerini 
ve batık projeleri karşılamak için doğalgaz, elektrik ve petrol 
kalemlerine yapılacak zamlar var. 4 Ağustos’a kadar sürecek 
olan #AlkolTüketiciBoykotu ise şimdilik sadece bir başlangıç 
olacak gibi. 

Bu topraklarda boykot çok iş görmüştür. Mesela 190 yıl önce 

ekmek zammına karşı İzmirli kadınların kazandığı direniş 

ya da son zamanlarda ODTÜ öğrencilerinin kantin 
boykotunu örnek verebiliriz. Ama alkol boykotu kazanırsa 
yüksek vergiler kaybedecek, üretim ve paylaşım kazanacak. 

  

https://www.dunya.com/ekonomi/kentsel-donusume-66-milyar-harcandi-haberi-421557
https://eksisozluk.com/4-temmuz-2018-buyuk-alkol-boykotu--5712649
https://www.takvim.com.tr/guncel/2018/07/08/alkol-boykotuyla-ekonomiyi-hedef-aldilar
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/yil-1828-yer-izmir-ekmek-zammi-geri-alindi-19383925
https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2018/04/17/odtude-boykot-sone-erdi-ogrenciler-kantini-denetleme-hakki-kazandilar/
https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2018/04/17/odtude-boykot-sone-erdi-ogrenciler-kantini-denetleme-hakki-kazandilar/
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7. 2019’U AKŞAMCILAR VE TİRYAKİLER KURTARACAK  

2018 yılı sezon finalini yılbaşı akşamı ile hep beraber 
yaşayacağız. 2018 oldukça ihtiraslı bir yıl oldu. Demokratik 
ülkelerde 10 yılda yaşanmayanı bir yılda yaşadık. Bir baktık 
şeker fabrikaları satılıyor, bir baktık adaletsiz bir seçim 
oluyor, bir baktık ülke asfalt ve beton ile kaplanırken her şey 
ama her şey tekelleşiyor. Ülkede güçlü olan ne varsa ithalat 
ve spekülasyon ile kontrol altına alınıyor. Tabi en büyük şeyi 
unutuyoruz, ülkede yaşanan çifte kriz. 

Tabi tatlı tatlı bir rejim değişikliği var ki onu en başa yazalım. 

Çifte Kriz 

Türkiye’nin 2002-2017 yılları arasında toplam cari açığı 549 
milyar dolar olarak gerçekleşti. Geçmiş dönemlere göre çok 
yüksek artışını nedeni iktidarın enerjide tekelleşme ve bu 
tekelleşme için ithalata yönelmesi idi. Böyle olunca aynı 
dönemde 563 milyar doları fosil yakıt ithal edenlere ödedik. 

Bu ekonomik krizde fosil yakıt ithalatının etkisi idi. Ama bir 
de iklim değişikliğine etkisi oldu. Her hava olayının aşırı 
olduğu bir yıl yaşadığımızı hepimiz biliyoruz. Bir ülkede her 
gün bir sel felaketi mi yaşanır? 

2018 ekonomik kriz ve iklim krizinin yaşandığı bir yıl oldu. 

Krizlerin Ayı Ağustos 

Her şey 8 Ağustos günü Ordu’da yaşanan yağış sonrası ortaya 
çıkan sel felaketleri ile başladı. Çok açık ki bu krizi siyasetçi 
ve onların asfalt, beton, iklim, HES ve Karadeniz Otoyolu 



26 

politikası sonucu idi. Yani 8 Ağustos Ordu sel felaketi 
politikacı kaynaklıydı.2 

Bu olaydan bir hafta geçmeden ekonomik kriz patlak verdi. 1 
Ağustos’ta 5 TL’nin altında olan dolar 13 Ağustos’ta 6,88 
TL’ye çıktı. Doların yılbaşında 3,8 TL olduğunu hatırlarsak 
krizin ne kadar derin olduğunu anlaşılacaktır. 

Geriye baktığımızda Ağustos ayında çifte kriz yaşandığı çok 
net ortada… Krizin öncüsü ve devamında bir dizi olay 
yaşanmış olsa bile kriz hâlâ devam ediyor ve doğru adımlar 
atılmadıkça etkileri daha derin olacak. 

2019’da Bütçe Krizi 

2018 bitmeden mecliste 2019 bütçesi görüşüldü. Kimse pek 
konuşmadı, çoğumuz hissetmedik bile. Bütçe kapanışında 
Ayhan Bilgen yaptığı konuşmada bundan sonraki senelerde 
bütçe görüşmelerinde ilk gün önce bütçeyi oylayalım sonra 
burada konuşalım dedi ve ardından “Bir konu 20 günden 
fazla komisyonda, 10 gün burada konuşulur da bir cümlesi 
değiştirilemiyorsa buna müzakere denmez münazara denir” 
dedi. 

Yani virgülüne dokunulmadan ve açıktan sorgulatmayarak 
bütçe geçti. Kimse fark etmedi ama 2019 için bize ciddi roller 
düşüyor. Bunu bütçe açık olarak ortaya koyuyor. 

2018 Akşamcıların Yılı Oldu 

Bütçede halktan toplanan 4 kalem çok değerli: Tütün, alkol, 
motorlu taşıtlar ve petrol-gaz gelirleri.  2018 yılında sadece 
bu dört kalemin beklenilen gelir 140,3 milyar TL olarak 
öngörülmüştü. Ancak ilk 8 aylık gelirlere göre yapılan bütçe 
gerçekleşme tahminleri 5,5 milyar TL’lik kaybın olduğunu 
ortaya koyuyor. Gelir kaybının nedeni petrol-gaz ve motorlu 
taşıtlardan kaynaklanıyor. Bu iki kalem yaklaşık 13,9 milyar 

                                                      
2 https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/09/ordudaki-sel-

siyasetci-kaynaklidir/  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/09/ordudaki-sel-siyasetci-kaynaklidir/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/09/ordudaki-sel-siyasetci-kaynaklidir/
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TL az gelmiş. Ama tütün ve alkol öyle mi? Akşamcı arkadaşlar 
bir araya gelip beklentinin 8,4 milyar TL üstüne çıkmışız. 

İşin iyi tarafı petrol ve gazdan tasarruf etmişiz ve 
efkârlanmışız sanki. Alkol vergileri 1,8 milyar TL fazla 
toplanmış. Sadece fazla toplanan bu kadar para TBMM’nin 
2019 yılı bütçesine eşit. Sigara içenlerin tahminlerden fazla 
ödediği miktar ise 2019 yılı Enerji Bakanlığı ve Şehircilik 
Bakanlığı bütçesinden daha fazla.  

2018 yılı akşamcıların yılı olmalı gerçekten, devlet bunu ilan 
edebilir. Tahminlerin üstünde verdikleri bu para ile pek çok 
bakanlığı kurtarabiliyorlar. 

 

Milyar  TL 2018 
Bütçesi  

Gerçekleşen 
Tahmini 

Fark  Fark 
(yüzde) 

Tütün 37,8 44,4 6,6 18% 

Alkollü İçkiler 10,6 12,4 1,8 17% 

Motorlu Taşıt 
Araçları 

23,5 20,8 -2,7 -11% 

Petrol ve Gaz 
Ürünleri 

68,5 57,2 -11,3 -16% 

TOPLAM 140,3 134,8 -5,5 -3,9% 

Kaynak: 2019 Yılı Merkezı ̇Yönetıṁ Bütçe Kanun Teklıḟı ̇ve Bağlı Cetveller 

2019’da Akşamcılara Ödül Var 

Tabii ki bu başarı iktidarın dikkatini çekmiş olmalı ki 
2019’da en fazla gelir artışını alkollü içkilerden sağlama 
fikrini sevmişler ve bütçede yer vermişler. Alkollü içki 
gelirlerini 2019’da %45 arttırıyorlar! Bu olağan üstü artış 
gösteriyor ki evde içkisini üretenler biraz daha örgütlenmeli. 
Yoksa ülke alkol ile çalışacak. 
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Dahası 2019’da beklenen 15,3 milyar TL alkol geliri 
neredeyse Diyanet İşleri ve Dışişleri giderleri toplamı kadar. 
Yani bir akşamcı bir diyanet ve bir de hariciyeyi finanse 
edecek. 

Tütünde ise %21’lik gelir artışı bekleniyor. 2019 yılında tam 
45,7 milyar TL sigara tiryakilerinden devlet para alacak. Yani 
bir Millî Savunma Bakanlığı bütçesi kadar vergiyi içlerine 
çekecekler. 

Sadece bu dört kalemde toplam %10’luk bir artışı tütün ve 
alkol sağlıyor. Motorlu taşıtlar, petrol ve gaz ürünlerindeki 
gelir artışı neredeyse sıfır. 

 

(Milyar TL olarak) 2018 Bütçesi 2019 Bütçesi Fark 

Tütün  37,8   45,7  21% 

Alkollü İçkiler  10,6   15,3  45% 

Motorlu Taşıt Araçları  23,5   24,0  2% 

Petrol ve Gaz Ürünleri  68,5   68,7  0% 

TOPLAM 140,3 153,7 10% 

Kaynak: 2019 Yılı Merkezı ̇Yönetıṁ Bütçe Kanun Teklıḟı ̇ve Bağlı Cetveller 

Madem ikim krizi, madem ekonomik kriz dedik, akşamcıların 
hakkını verelim. Bu kadar çevreyi kirleten kuruluş varken 
2019’da öngörülen ceza ne kadar? Çevre idari para cezaları 
sadece 26,5 milyon TL. Peki ortalığı tarumar eden 
madenlerden devletin elde ettiği katkı payı geliri ne kadar? O 
da 607,8 milyon TL. Yani devletimiz çevreyi kirletenden 
alacağı parayı almıyor ama akşamcıdan alıyor. 

Çok açık ki 2019 bütçesini öngörenler toplu taşımanın 
olmadığını, insanların bireysel taşıtlara mahkûm olduklarını 
ve bu şartlarda kimsenin arabaya binecek hâli olmayacağını, 
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depoya LPG bile koyamayacağını ve kombiyi yakamayacağını 
öngörmüşler. Bu durumda insanların bir sigara tüttürerek 
bir duble içeceğini bilerek bu gelirlerin artacağını bütçeye 
koymuşlar. Zaten devlet çevreye kirletenden ve doğayı yok 
edenden para almayacağına göre bu durumdan 
kederlenenlerden para almak en makulü olarak görmüş. 

Yeni rejim akşamcıları seviyor. Akşamcılar bu kadar vergi ile 
ne kadar sevildiğini biliyor mu? Bütçe çevreyi kirletenden 
değil akşamcıdan kazanıyor. 

Ne olursa olsun, 2018 yılı gibi 2019 da akşamcıların yılı 
olsun. 

Mutlu yıllar.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

BÖLÜM II 

 

ENERJİ VE DOĞA 
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1. PARALAR YERLİ KÖMÜR DEĞİL ASGARİ ÜCRETLİYE 

VERİLSE NE OLUR? 

Geçen hafta 2018 yılı çok güzel olacak diye yazmıştık. Tam 
bunları derken yine pek çok acayip ama bir tane de iyi haber 
geldi. Bir taraftan başkentin göbeğinde Mülkiyeliler 
Birliği’nin binalarının bir kısmı, diğer taraftan İstanbul’un 
göbeğindeki Nakliyeciler Sitesinin tamamı yıkılarak yık-yap 
ekonomisine alan açıldı. İlkinde özne ”Mülkiyelileri yık-tır-
maya-cağız” diyen devrimci yönetim ve Çankaya Belediyesi 
idi. Böylece Taşdelen Hanedanlığı kentte yıkılmadık park, 
yıkılmadık belediye binası bırakmayıp artık derneklerin 
binalarına el atmaya başlamıştı. İkincisinden özne bölgeyi 
Suudilere satan site yönetimi idi. Tam bunlarla uğraşırken 
Beşiktaş Belediyesi meselesi çıktı. Saadet Partisi görüşmeleri 
ile meşgul ana muhalefet partisi başkanı bu konuda açıklama 
yaptı. Sonra Gül’ün adaylığı konuşuldu... Listeyi uzatmayayım 
ama biraz histerik bir gündemimiz olduğu kesin. Kolay değil, 
kriz sadece iktidar ile sınırlı değil. Bu kadar garip olay krizin 
yayıldığı damarların habercisi… Sorun şu ki asıl faturayı ne 
onlar, ne onları atayanlar ne de görevden alanlar ödemiyor, 
biz ödüyoruz.  

2018’e Süper Başladı! 

Yinede öngörümün arkasındayım. Daha yılın ilk haftası 
sinyali aldık. Dedim ya 2017’den çok şey gördük ve öğrendik, 
tıpkı yukarıdaki şeyler gibi. 2018 çok daha güzel olacak. 
Çevre ve Şehircilik Bakanlığı bizim"2018 yılı güzel olacak” 
kampanyası çerçevesinde çok güzel bir açıklamada bulundu. 
4 Ocak’da Elbistan Kömürlü Enerji Santrali ile ilgili yapılan 
komisyon toplantısı sonrasında projeye itiraz edenlere resmî 
olarak şu mesajı  gönderdi: 
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“Hazırlanan ÇED Raporu 22.11.2017 tarihinde Bakanlığımıza 
sunulmuş olup, gerek Bakanlığımız gerekse komisyon üyesi 
kurum/kuruluşların tespit etmiş olduğu eksiklikler nedeniyle 
04.01.2018 tarihinde düzenlenen inceleme Değerlendirme 
Komisyon Toplantısı’nda süreç durdurulmuştur.” 

Sevgiler3 

 ENERJİ YATIRIMLARI ŞUBE MÜDÜRLÜĞÜ  

Yani bir kurum değil birden fazla kurum ÇED’i beğenmemişti. 
Hem de 2015’ten beri çalışılan projede. Bakanlık 
durdurmuştu. Olmuştu yani. 2017’ye Amasya Merzifon 
Termik Santrali ÇED’inin sonlandırıldığı haberi ile girmiştik. 
Çok güzel haberdi ancak ona amalarla başlayan cümleler 
koyabilirdik. Buna ne koyacaktık? Enerji bakanı son 
dönemde bölgeye gitmiş, ağırlığını koymuştu ama olmuştu. 
Yani Mülkiyeliler ve muhalefet partisi el ele inşaat sektörüne 
destek verirken bizler kazanmıştık. 

Tabi bu müthiş bir motivasyon verdi. Madem 2018 güzel 
olacak, o kadar güzel işler yapalım ki 2019 da güzel olsun. 
Ben de bunun yolunun 2019 seçimlerine aday olmak 
olduğuna kanaat getirdim. Belediye başkanlığına filan değil, 
bildiğin başkanlığa aday olalım diyorum. Kimse kusura 
bakmasın ne Gül, ne Kılıçdaroğlu bizden iyi olamaz. Hem 
vaatlerimizi yerine getiririz hem de başkanlık sistemini çöpe 
atarız. Güzel olmaz mı? 

Seçim Programı-1 

Programıma ilk olarak asgari ücreti aldım. Hatta sorunu 
onlar hiç çözemesin diye daha da zorlaştırdım. Sorum şu: 
Kömür teşviklerini asgari ücrete ekleyerek hem daha iklim 
dostu politika, hem de daha eşit bir ülke yaratınız? 

Bizim cevabımız hazır.  Bu durumda, benim hesaplarıma 
göre, yeni asgari ücret yılda 1200 TL artacak! 

                                                      
3 Yazıda geçen bu ifade yazara aittir, resmi eksiksiz kılmak için eklenmiştir. 

https://www.birgun.net/haber-detay/amasya-da-termik-santral-kabusu-son-buldu-197384.html
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Hesap çok basit: Asgari ücretin neti 1404 TL’den %14,2 
artışla 1603 TL’ye çıktı. Bu rakam en düşük asgari geçim 
indenksine göre. Topu topu 199 TL artış olmuş. Türkiye’de 
yaklaşık 7 milyon asgari ücretli var. Bu kadar düşük ücrete 
rağmen 579 TL her ay ücretlerinden kesiliyor. 

Ama yerli kömür öyle mi? 2017 yılında ortalama elektrik 
üretici fiyatı 1 kwh elektrik için 16,38 kuruş çıkmış. Yerli 
kömüre devlet ne vermiş? Ya piyasa fiyatı ya da çok üstünde 
bir fiyat, tam 18,5 kuruş vermiş. Şimdi bu garanti fiyatını 
20,134 kuruşa çıkardı. Yani kömüre verilen garanti fiyat bile 
zam aldı. Böyle giderse 2018’de üretimin yarısı garantili 
fiyattan olmak üzere 8,5 milyar TL’den fazla para yerli 
kömürden elde edilen elektriğe verilecek. Asgari ücretliye 
vermeyecek. Hatta asgari ücretliden faturası yoluyla alınacak, 
kirli kömüre verecek. Hani bizim kömürler aslandı, kaplandı? 
Değilmiş, alım garantisi ve yüksek fiyatla öyle oluyormuş. 
Ama bizim için aslan, kaplan asgari ücretli, asıl o hak ediyor. 

Onlarda %14, bizde %21 zam! 

İşte seçim programımızda yerli kömüre verilen garantiyi 
asgari ücretliye veriyoruz. 7 milyon asgari ücretli arasında bu 
8,5 milyar TL’den fazla yerli kömüre verilen parayı asgari 
ücretliye veriyoruz. Böylece her bir işçi yılda en az 1200 TL 
daha fazla para alıyor. 

Bunu aylık olarak dağıttığımızda zam %14,2 değil %21’ye 
çıkıyor. Böylece aylık 1603 TL değil, 1703 TL ücret alıyor. 
Böylece maaşı 2018’de sadece 199 TL değil, tam 299 TL 
artacak. Düşünsenize kömüre alım garantisini bitirip bu 
parayı işçi sınıfına vererek tarihe geçebilirsiniz. Bunun için 
bir torba kanun ya da KHK da yapmamıza gerek yok. Hatta 
kanun yapsak, 3-5 madde. Başlığını ise “Asgari Ücretlinin 
Gelirini Kömüre Verilen Garantilerin Kaldırılması Yoluyla 
Toplumun İklim Dostu Refahının Arttırılması Tasarısı” 
koysak? Bakın bayağı da uzun oldu, oturaklı da bir adı var... 

2018 çok güzel olacak. Bakın kömür garantilerine verilen 
zamları asgari ücretliye verdik kafadan her ay her biri 100 TL 
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fazla alacak. Bir de ithal kömüre verilen teşvikleri, halkın 
parası yapılan ama satılan yerli kömür santrallerini filan 
koyarsak asgari ücret 2000 TL’yi bırakın 2500 TL’ye bile 
gelir. 

Dedim ya 2018 güzel olacak. Artık ne yapacağımızı biliyoruz. 
Onların yaptığını bizim asla yapmayacağımızı da biliyoruz. 
Hayal görüyorsun diyebilirsiniz. Ama Elbistan KES için de 
öyleydi. Hayaldi gerçekleştirdik. Bu söylediklerim ise hayal 
değil bilgi ve ispat meselesi. 

2018 çok güzel olacak, demiştim. 
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2. ELEKTRİKTE 2017’DE İTHAL YAKITLAR KAZANDI 

2017 yılı elektrikte ithal yakıtların zaferi ile bitti. Hem de o 
kadar yerli malı söylemine rağmen. Tabi söylem, eylem ile 
test edilir. Eylem politikadır, uygulamadır. Enerji konusunda 
yerli (ve milli) malı söylemi, yine artan fosil yakıt ithalatıyla, 
kısıtlı yenilenebilir artışı ile ve kuraklık nedeniyle düşük 
performans sergileyen hidroelektrik ile yılı kapattı. 

Kahraman Doğalgaz 

EPİAŞ’ın lisanssız santraller hariç olarak vermiş olduğu 
üretim bilgilerine göre 2017’de önceki yıla göre daha fazla 
elektrik üretilmiş. Yaklaşık 5 TWH’lık artış ile %5,4 fazla 
üretim yapılmış. 2016’da 274,8 TWH olan üretim 2017’de 
289,7’ye çıkmış. Bu artışın aslan payını doğalgaz almış. 
Doğalgaz önceki yıla göre 20,5 TWH fazla üretim yaparak 
hem artışı karşılamış hem kuraklık sinyali veren barajlı ve 
akarsu tipi HES’lerin boşluğunu doldurmuş. Yani politikalar 
tüketimi ve üretimi arttırırken, bu artış ithal doğalgaza 
yaramış. Yani daha çok doğalgaz ithalatı için çocuklar 
karanlıkta kalkmış. 

Yerli Kömür = İthal Kömür 

Türkiye’nin yerli kömür ısrarının arkasında hep ithal kömür 
politikası olduğunu söylerim. Yerli kömür ithal kömürün 
pazarlama malzemesidir. 2000 yılına kadar bu ülkede 1 MW 
ithal kömür santral gücü yokken, bugün her 10 birim gücün 
1’i ithal kömürle çalışıyor. 2017 yılı ithal doğalgazdan sonra 
ithal kömürün de parladığı bir yıl oldu. İthal kömür 
santralleri elektrik üretiminde yerli kömür ile arayı açmaya 
başladı. Tabi bu durumda hükümetin yerli kömür söylemi 
çok anlaşılır, çünkü yerli dedikçe ithal kömürü büyüten bir 
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halkla ilişkiler çalışması yaptı. Ancak bu durumu hükümet 
dışından “ithalata karşıyım ama yerli kömür olsun” diyenler 
hala anlamadı. Çok açık ki yerli kömür söylemi ithal kömüre 
yaradı. 

Barajlar Kuraklığa Takıldı 

2016’da 66,9 TWH elektrik üreten hidroelektrik santraller, 
2017’de 8,8 TWH daha az üretti. Yani önceki yıla göre üretim 
%13 düştü. Böylece hem barajlı hem akarsu tipi santrallerde 
üretimde azalma yaşandı. Kuraklık nedeniyle hidroelektrik 
çalışamadı. 

Rüzgar Mini HES’leri Geçti 

Yılın en iyi haberi, rüzgâr santrallerinin bütün dereleri 
betona boğan o kadar yatırım yapılan akarsu tipi 
santrallerini üretimde geçmesi oldu. 2017 yılı itibariyle 
rüzgârda yaklaşık 6 bin 100 MW Kurulu güç var. Akarsu tipi 
santrallerde ise yaklaşık 7 bin 300 MW. Ama buna rağmen 
bir yıllık üretimde rüzgar santralleri akarsu tipi 
hidroelelektrik santrallerini 2017’de geçti ve yaklaşık 1  
TWH da fazla üretim yaptı. 

Rüzgar Linyiti Yakalamak Üzere 

Yerli kömüre verilen yüksek fiyat ve alım garantisine rağmen 
rüzgâr linyiti yakalayacak gibi görünüyor. Yaklaşık 9 bin MW 
Kurulu güce sahip linyit santrallerinin üretimini bir yıl içinde 
tam 193 saat boyunca geçti. Hatta bu 193 saatin 101 saati 
aralık ayında oldu. Yani linyit ile rüzgâr eşit şartlarda yarışsa, 
rüzgarın linyiti geçmesi çok kolay olacak.  

Kahraman İthalat 

Kuraklık nedeniyle akarsular üstündeki santraller iyi 
performans göstermediler. Yerli kömür ise devletin verdiği 
fiyat garantileri sayesinde performans gösterdi. İthal 
doğalgaz ve ithal kömür her şeye rağmen ülkenin enerjide 
bağımlılığının adresi oldu. 
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2017’de lisanslı ve lisanssız rüzgar ve güneş santralleri açılsa 
da makas kapanmadı. Hatta açıldı bile diyebiliriz. 2016’da 
fosil yakıtlar elektrik üretiminde %67,2 paya sahipken, bu 
oran 2017’de %71,3’e çıktı. Yani 2017’nin kahramanı ithal 
fosil yakıtlar oldu. 

 

Grafik- 2016 ve 2017 yılı elektrik üretim karşılaştırması. Veriler 
EPİAŞ’dan alınmıştır 

Karbon Kaçağı 

Türkiye nasıl Avrupa çimento fabrikaları kapanırken o 
kapanan fabrikaların adresi oluyorsa, belli ki Avrupa kömür 
santrallerini kapatırken o termik santrallerin adresi olacak. O 
yüzden siz kömürün terkedildiği, güneş enerjisine destek 
verildiği söylemlerine inanmayın.  Büyük ülkeler çimentoyu 
terk etti, Türkiye çimentoda dünyanın dördüncü büyük 
üreticisi oldu. Küresel çimento üretimi Türkiye’ye benzeyen 
ülkeler sayesinde 10 yıl öncesinden daha fazla. Benzer 
şekilde bugün aynı durum kömürde var. Mesela ilk ithal 
kömür santrallerimizden biri Sugözü Termik Santrali iklim 
konusunda oldukça iyi olan Almanya ile beraber yapıldı. 
Kömür santrali olan pek çok enerji şirketinde Avrupalı enerji 
şirketlerinin payı var. Kaldı ki şimdi kömürde Türkiye’nin 
yerlide alım garantisi, ithalatta bağımlılık garantisi var. Sonuç 
ise %67’den %71’e çıkan fosil payı… Yani AB’nin karbon 
yoğun, iklimi değiştiren yatırımları Türkiye’ye kaçıyor. Bu 
çimento da böyle, kömürde de böyle. 
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2017’de iklim dostu enerjilerin birinci olması imkansız 
değildi ama bu politikalar ile kolay değil. Çok açık ki  ne “yerli 
ve milli söylemi”, ne “yenilenebilir enerjiyi destekliyoruz” 
söylemi pratikte sıfır çekti. Çok açık ki 2017’de elektrikte 
kömür ve doğalgaz ithalatçıları kazandı, iklim ve toplum 
kaybetti. 

Grafik- Elektrik üretimi değişimi, ithal yakıtların zaferi ! 
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3. YAZ SAATİ ÇOCUKLARI ENERJİ TÜKETİCİSİ YAPTI 

Sizler işe gitmek için sabahın karanlığında evden çıkarken 
geçen hafta Avrupa Parlamentosu’nda yaz saatinin 
kaldırılması gündeme geldi. AB’de bu işler birisin demesi ile 
olmuyor. Önce konuya dair raporlar hazırlanıyor, uygun 
belgeler oluşturuluyor ve sonra süreç başlıyor. Bizde olsa bir 
Bakanlar Kurulu, olmadı bir KHK ile halledilir. Onlar yavaş. 8 
Şubat’ta Avrupa Parlamentosu 152’ye karşı 384 oyla 
konunun çalışılmasına karar verdi. 

AB’de Yaz Saati Değil Kış Saati Kalıcılaşıyor! 

AB yaz saatini kalıcılaştırmayı tartışmıyor. Tartışılan konu 
yaz saatine hiç geçmeme. Daha anlaşılır olması için buna “kış 
saatini kalıcılaştırma” diyelim. Zaten uygulamanın adı “Gün 
ışığından daha çok faydalanma” mealindeki “Day-ligt saving 
time”. 1 Dünya Savaşı sırasına bazı Avrupa devletleri ve 
ABD’deki fabrikalar daha az enerji kullansın diye bir 
denenmiş, 2. Dünya Savaşında daha fazla ülke denemiş, 
1970’lerde ise daha yaygın hale gelmiş bir uygulama.  

Şimdi bizim medya “Avrupa Türkiye'ye uyacak! Yaz saati 
uygulaması için önemli adım ya da “Avrupa yaz saati 
uygulaması için Türkiye'yi örnek alıyor” manşetleri ile olayı 
yanlış yere bağlamış oluyor. Geçelim Avrupa’yı, Rusya bile 
2014’te Türkiye’nin tersine yaz saatini komple kaldırmış ve 
komple kış saati uygulamasına devam etmiş. 

Kısaca Türkiye’nin yaptığına “Yaz Saatini Kalıcı Yapmak” ya 
da “Kış Saatini Kaldırmak” deniyor.  

AB’nin konuştuğu şey ise “Kış Saatini Kalıcı Yapmak” ya da 
“Yaz Saatini Kaldırmak”. Tamamıyla tersi! 

http://www.yeniakit.com.tr/haber/avrupa-turkiyeye-uyacak-yaz-saati-uygulamasi-icin-onemli-adim-422414.html
http://www.yeniakit.com.tr/haber/avrupa-turkiyeye-uyacak-yaz-saati-uygulamasi-icin-onemli-adim-422414.html
https://www.sabah.com.tr/webtv/haber/avrupa-yaz-saati-uygulamasi-icin-turkiyeyi-ornek-aliyor
https://www.sabah.com.tr/webtv/haber/avrupa-yaz-saati-uygulamasi-icin-turkiyeyi-ornek-aliyor
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Gün Işığından Faydalanmama! 

Aslında Türkiye’nin yaptığı bir anlamda gün ışığından daha 
az faydalanma tanımına giriyor. Bakanlık bunu “enerji 
tasarrufu” ile alakalı görse de “bilimsel çalışmalar(?) tasarruf 
edildiğini” iddia etse de gerçekler çok farklı. Sadece elektrik 
üretiminin yıllık, aylık ve saatlik değişimi bize sorunu 
veriyor: 

 2017 yılında Türkiye elektrik üretimini %5,4 arttırdı. 
Ama 2016 yılında artış %13,8 oldu. Neden? Çünkü 
2015’te kış saati vardı, 2016 ve 17’de yoktu. 

 2017 Aralık ayı üretimi bir önceki yıla göre %1,6 
arttı. Ama 2016’da artış %15,1 oldu. Çünkü 2015’te 
kış saati vardı, 2016 ve 17’de yoktu. 

 2017 Aralık ayında sabah 7-8 arası elektrik üretimi 
%3,4 arttı. 2016 yılında ise %18,2 arttı. Çünkü 
2015’te kış saati vardı, 2016 ve 17’de yoktu. 

Hadi yanılıyor olalım. Bir de Ocak aylarını karşılaştıralım. 

 2017 yılı ocak ayında 2016 yılına göre %5,8 daha 
fazla elektrik üretilmiş. 2016 yılında ise üretim 
2015’in ocak ayına göre %14,2 fazla. Ocak ayı o 
karanlık geçen sabah 7-8 arasında durum daha kötü. 
2017’de ocak ayı sabah 7-8 arası üretimdeki artış 
%8,8 iken bu rakam 2016’da %14,9 olmuş. 

 
Değişim  Aralık Ocak 

Yıllık Aylık 07-08 
arası 

Aylık 07-08 
arası 

2015-16 arası 13,8
% 

15,1
% 

18,2% 14,2
% 

14,9% 

2016-17 arası 5,4% 1,6% 3,4% 5,8% 8,8% 

2015-2017 
arası 

20,0% 17% 22% 20,8% 25,0% 

Veriler EPİAŞ’tan alınmıştır. 

https://tr.sputniknews.com/ekonomi/201710171030628493-itu-yaz-saati-tasarruf/
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Çok açık ki kışın bile yaz saati uygulaması olan 2016 ve 2017 
yıllarında yaz ve kış saatinin uygulandığı 2015 yılına göre 
elektrik tüketimi ve üretimi çok yüksek artmış. Bu artışlar kış 
saati uygulanması gereken Aralık ve Ocak ayı örneklerinde 
olduğu gibi kış aylarında çok daha fazla, sabah 7-8 arası ise 
aşırı yüksek olmuş. Böylece kışın gün ışığına uyumlu 
olmayan saatler yüzünden daha çok enerji tüketmişiz. 

Böylece kışın bile yaz saati uygulayarak hükümet 2 yılda 
%20 üretim artışını sağlamış. Bunda da özellikle kışın sabah 
7-8 arası yüksek artış desteklemiş. 

Çocuğunuz Enerji Canavarı 

2 yılda %20’lik üretim artışı burada çok önemli. Böylece 
nükleer santral yapmak için “enerjiye ihtiyacımız var” 
diyebilirsiniz. Böylece ithal kömür ve doğalgaza döviz 
ödeyebilir, yerli kömüre de fahiş fiyat verebilirsiniz. Türkiye 
17 bin MW kapasiteli kömür santrali varken, iklim değişikliği 
var deyip lisans sürecindeki 24 bin MW’ı durdurmuyor.  

Bu santralleri yapmak için gerekli olan tüketim artışı 
çocuğunuz karanlıkta okula gitmesi, hepimizin karanlıkta 
evden çıkması ile mümkün. Siz karanlıkta süründükçe, 
mutsuzlaştıkça devlet “enerji ihtiyacımız arttı” diyebilecek. 

Avrupa Parlamentosu kış saatinde kalmak için bir çalışma 
başlatmayı oyladı. Sonra raporlara göre karar verecekler. 
Türkiye ise en az gün ışığından yararlanarak nükleer, kömür 
ve doğalgaz tüketimini arttırmaya devam ediyor. Her ne 
kadar hükümet “tasarruf ettik” diye iddia etse de resmî 
istatistikler tam tersini söylüyor. Gelen tepkiler yüzünden 
iktidar kalıcı yaz saati uygulamasına 28 Ekim 2018’ce son 
verse bile, bu arada milyarlar dolarlık kömür ve doğalgaz 
ithal edildi, milyarca lira yerli kömüre aktarıldı. Kendi 
politikaları açısından büyük bir başarı, onları tebrik etmek 
gerekiyor. Kimse bu kadar olağan bir süreçte koca bir halkı 
boşa enerji tüketir hale getiremedi. 
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2017 yılında dünyada “Gün ışığından daha çok faydalanma” uygulaması 
yapan ülkeler (yeşil), kaynak: www.timeanddate.com 
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4. ENERJİ BAKANLIĞI: KÖMÜR VE NÜKLEER ÇOK PAHALI 

Geçen hafta enerjide gündem Alpu termik ihalesinin 
ertelenmesi, Türk ortak bulamayan Akkuyu Nükleer Santrali 
ve Enerji Bakanlığı’nın yaptığı açıklama idi. Bu 3 haberden de 
çok daha önemli olan, Enerji Bakanlığı’nın haberi içinde yer 
alan bir bilgi vardı ki neredeyse ilk iki haberi de açıklıyordu. 
Malum, olmayan Alpu Kömürlü Elektrik Santrali daha 
yapılmadan özelleştiriliyordu ama bu özelleştirme ertelendi. 
Benzer şekilde Akkuyu’da Ruslara kimse ortak çıkmıyordu. 

Enerji Bakanlığı’nın yaptığı son açıklamaya göre Türkiye'de 
geçen yıl 5 bin 840 MW kapasiteye sahip elektrik üretim 
santrali devreye alındı. Bu santrallerin işletmeye girmesi için 
yaklaşık 6,2 milyar dolarlık yatırım yapıldı. Böylece 
Türkiye’nin elektrikteki kurulu gücü geçen yıl sonu itibarıyla 
toplam 85 bin 200 MW yükseldi. Haberde 2017 yılında enerji 
yatırımlarının maliyetleri de verildi. Enerji Bakanlığı harika 
bir çalışma yapmış oldu. Böylece yıllardır söylediğimiz 
“nükleer-kömür pahalıdır”, “Türkiye’nin enerji ihtiyacı 
söylemi koca bir propagandadır” gibi pek çok söylemimizi 
ispatladılar. Artık hepimiz daha çok enerji tüketilsin diye 
AVM gibi yapıların önünün açıldığını biliyoruz. Enerji 
tüketimi düşmesin, daha verimli enerji kullanılmasın diye 
yönetmelikleri ertelediklerini biliyoruz. 

Kömür Çok Pahalı 

Açıklamaya göre linyit kömürle çalışan elektrik 
santrallerinde bir megavatlık kapasite için yatırım tutarı 1,7 
milyon dolar olarak hesaplanırken, hidroelektrikte bu rakam 
1,5 milyon dolar, ithal kömürde 1,15 milyon dolar ve 
doğalgazda ise 850 bin dolar olarak öngörülmüş. Yani daha 

https://www.dunya.com/ekonomi/elektrige-62-milyar-dolar-yatirim-haberi-406387
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/02/28/enerji-ihtiyaci-soylemi-coktu/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/03/14/enerji-ihtiyaci-soylemi-yine-coktu/
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yatırım aşamasında kömür pahalı. Yerli kömürün yakıtı 
çıkarma, ithalin parası derken fiyat iyice pahalı hale geliyor. 
Doğalgazın yapımı ucuz olsa bile, yakıttan dolayı yüksek 
olduğunu, bunun için devletten ekstra paralar istediğini 
biliyoruz. 

Ama iklim dostu enerjiler öyle mi? Biyogaz, jeotermal, güneş 
ve diğer kaynaklarda ise bir megavat için ortalama bir 
milyon dolar yatırım gerekiyor. Rüzgârda ise 1,2 milyon 
dolar yeterli. 

Çok açık ki Enerji Bakanlığı verileri kömür santrali pahalı 
diyor. 

Boşuna Kapasite Artışı 

Her ne kadar Enerji Bakanlığı 85 bin MW’lık bir kapasite için 
sevinirken, biz sevinemiyoruz. Birincisi bu kapasite boşa. 
Şubat ayında 1 saat bile bırakın 80 bini, 70 bini, 50 bin 
MW’lık bir kapasite gerektiren bir saat bile yok. O kadar yaz 
saati ısrarı, o kadar AVM yatırımına rağmen sadece 40 bin 
megavat saate ulaşılan 1-2 saat var. Hepsi o kadar. 

T.C. Enerji ve Tabii Kaynaklar Bakanlığı verilerine göre 2017 
yılı için enerji yatırımları maliyetleri 

 Maliyet 

$/kw 

Eklenen 

Kapasite 

Maliyet 

Nükleer* 4500*  20 Milyar*  $ 

Linyit 1700  78 MW 80 Milyon $ 

Hidroelektrik 1500  737 MW 1 Milyar 500 Milyon $ 

Rüzgâr 1200  746 MW 1 Milyar 105 Milyon $ 

İthal Kömür 1150  1 320 
MW 

1 Milyar 560 Milyon $ 

Biyogaz, 
jeotermal, güneş 

1000 338 MW 332 Milyon $ 

(* :ETKB’nin başka bir çalışmasından alınmıştır) 

Her ne kadar teknokratlar tüketimin bir miktar fazlasına 
yedek kapasite deseler bile, burada sadece 2017 yılında 6,2 
milyar dolarlık yatırım var. Daha kötüsü bu yatırımın 3,9 

http://enerji.gov.tr/tr-TR/Sayfalar/Ulkemizde-Planlanan-Nukleer-Santral-Projeleri
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milyar doları fosil yakıtlar için. Bundan da kötüsü, bu 
yatırımların bütün makineleri ithal ve devletten teşvik alıyor. 
Hem de bu alınmayan vergileri biz ödüyoruz. En kötüsü,  
iklim değişikliğinin parasını ben veriyorum, sen veriyorsun. 

Nükleer Zaten Pahalı 

Enerji Bakanlığı’nın ortaya koyduğu bu çalışmada bir tek 
nükleer eksik… Onun maliyeti içler acısı. Eğer Bakanlığın 
sayfasındaki verileri kullanırsak nükleerin 1 kw’ının maliyeti 
yaklaşık 4500 dolar. Bu durumda Türkiye için veriler en 
pahalı nükleer, sonrasında linyitin geldiğini gösteriyor. 
Üstüne yakıt da eklerseniz ne nükleer ne kömür ne de 
doğalgaz yanına bile yaklaşılamayacak bir bedel oluşturuyor. 

Çok açık ki Enerji Bakanlığı verileri nükleer santrali pahalı 
diyor. 

İklim Dostu Enerji Ucuzluyor! 

Yatırım maliyetlerindeki gibi üretim maliyetlerinde de 
benzer bir resim var. Sonuçta Rusya’dan uranyum, doğalgaz 
ve kömür bedavaya gelmiyor. O yüzden ister yerli kömür 
olsun ister ithal kömür ya da doğalgaz olsun, hepsi devletten 
alım garantili fiyatla imtiyazlı elektrik satışı yapıyorlar ve 
bundan hiç rahatsız olmuyorlar. Çünkü bu parayı halk 
veriyor ve bu projeler sıkılmadan bu parayı alıyor. 

Belki onların üretim maliyetlerini bilmiyoruz ama geçen 
hafta fosil yakıtların ana vatanı olan ABD’de yapılan bir 
çalışma, üretim maliyeti açısından resmin aynı olduğunu 
ortaya koyuyor. Çalışmaya göre 1 megavat saat için en pahalı 
nükleer, sonra kömür ve doğalgaz geliyor. En ucuz olan ise 
rüzgâr ve güneş. Rapora göre 2017’de 1 megavat saat 
elektrik için nükleer yaklaşık 150 dolar, kömür yaklaşık 100 
dolar, doğalgaz ise yaklaşık 60 dolar. Rüzgâr ve güneş ise 
düşen maliyetleri ile yakında 40 doların altına düşecek gibi. 

http://enerji.gov.tr/tr-TR/Sayfalar/Ulkemizde-Planlanan-Nukleer-Santral-Projeleri
https://thinkprogress.org/solar-and-wind-power-alone-could-provide-four-fifths-of-u-s-power-673609d7fe8e/
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ABD’de gerçekleşen ortalama enerji fiyatları. (Kaynak: 
ThinkProgress.org) 

Çalışmaya dair grafiğe baktığınızda ilginç bir nokta daha 
ortaya çıkıyor. Bugün bir vatandaş bir megavat için yaklaşık 
120 dolar ödüyor. Vergiler, üretici, aracı, satıcı karı ve TRT 
payı filan dahil. Ama yıllarca parasını verdiğimiz kömür, 
nükleer ucuzlamak yerine pahalanmış. Diğer yandan yüz 
verilmeyen güneş ve rüzgâr daha ucuzlamış. Yani bugün 
iklim dostu enerjiye geçsek faturamız ucuzlayacak, kömür, 
nükleer dedikçe de artacak. 

Alpu Ertelendi, Akkuyu’ya Ortak? 

7 Mart’ta yapılacak olan Alpu Kömürlü Elektrik Santraline 
özelleştirmesi son anda 26 Nisan’a ertelendi. Demek ki bir 
sorun var. Demek ki halkın itirazı ortada iken, böylesi pahalı 
ve kirli bir projenin gerçekleşmesi kolay değil, ancak 
zorlamalarla olabiliyor. Benzer şekilde, Akkuyu Nükleer 
santrali için hâlâ lisansın olmadığı haberi ve yerli ortak 
arama haberleri de sorunları işaret ediyor. Yani o kadar 
kazmayı lisanssız vurmuşlar, oraya o kadar yatırımı lisansız 
yapmışlar.  

Diğer yandan bu lisansız inşaatın devamı için yatırımcı ortak 
bulamıyorlar. Cengiz, Kolin ve Kalyon konsorsiyumunun 
projede %49 hissedar olacağı geçen yıl duyurulmuş ama 

https://www.dunya.com/sektorler/enerji/akkuyuda-insaat-icin-geri-sayim-basladi-haberi-406678
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anlaşması imzalanmamıştı. Geçen ay Kolin ve Kalyon 
projeden çekildiğini açıklamıştı. Şimdi ise onların yerini 
alacak yerli ortak aranıyor. Yani kaza riski yüksek ve pahalı 
bir yatırımın ticari riskini almak kolay değil.  

Geçen hafta devlet ortada olmayan Alpu KES’in 
özelleştirmesini erteliyor, diğer yandan lisansı bile olmayan 
Akkuyu için Ruslar finansmana destek çıkacak ortak 
bulamıyor. Çünkü bu yatırımlar pahalı. Bunu Enerji Bakanlığı 
söylüyor. Belli ki enerji verimliliği gibi bedava, rüzgâr, güneş 
gibi yatırımı daha ucuz, yakıt maliyeti sıfır olan çözümler 
istenmiyor. 

Rüzgâr, güneş, biyogaz ucuz, nükleer ve kömürün çok pahalı. 
Bunu ben de demiyorum, Koskoca Enerji Bakanlığı diyor. 
Açıkça böyle demiyor, ama açıkça verilerini ortaya koyuyor. 
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5. ENERJİ BAKANI KİME SİTEM ETTİ? 

Cumartesi günü Zonguldak’da CHP  “Enerji Politikaları 
Zonguldak Taşkömürü Çalıştayı" düzenledi. Çalıştayda 
Kılıçdaroğlu’nun söyledikleri ardından Enerji ve Tabii 
Kaynaklar Bakanı Berat Albayrak, AK Parti Şile İlçe 
Kongresi'nde cevap verdi. 

AKP Enerji Bakanı Albayrak konuşmasında "İki senedir yerli 
kömür seferberliği başlattık zat-ı muhterem yeni duyuyor.” 
diyerek sitem etti. CHPli belediyelerin kömür santralleri 
konusunda ortalığı ayağa kaldırdıklarını söyledi. Öyle 
kızmıştı ki güneş ve rüzgar ihalelerini örnek gösterip 
Kılıçdaroğlu’nun haberi olmadığını söyledi.  

Kılıçdaroğlu Ne Demişti? 

Çalıştayda Kılıçdaroğlu aslında 3 temel şeyi söyledi. Birincisi 
enerjide dışa bağımlılığın arttığı… İkincisi enerjide Rusya’ya 
bağımlı olduğumuz ve buna nükleer santralin eklediği. 
Üçüncü olarak dünya kömür santrallerini kapatıyor vurgusu 
ve sanayi kullanımını ile kısıtlı bir taşkömürün üretimi idi. 
Nitekim konuşmasında Dünyanın önce kömür rezervlerini 
tamamen kapattığını, Almanya'nın enerjinin yüzde 40'ı 
termik santrallerden gelmesine rağmen 2022'de bunları 
tamamen kapatacağını ifade etti. Ayrıca “Almanya enerjide 
büyük bir dönüşüm hamlesi başlattı ve güneş enerjisi. Şu 
anda güneş enerjisinde maliyetler sürekli düşüyor, bir süre 
sonra çok daha düşük maliyetlerle insanlar elektrik 
üretebilecek." dedi. 

 

 

https://aa.com.tr/tr/politika/bakan-albayraktan-kilicdarogluna-yerli-komur-cevabi/1098472
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Bakan Neden Cevap Verdi? 

Siyaset hep bunu yapar. Muhalefeti teke indirmek, ona hedef 
bulma kolaylığı sağlıyor. Zaten her ne kadar konuşması 
Kılıçdaroğlu’na cevap gibi görünse bile, aslında kömüre karşı 
çıkan yereller ve onların içinde yer alan CHP örgütlerine 
cevap veriyor. Sadece CHP örgütleri yok bu resimde,. Bugün 
sadece CHP değil, HDP, İYİ parti, MHP üyeleri bile karşı. Hatta 
AKP örgütlerinde bile çatlaklar var. Dolayısıyla, bakan halka 
cevap veriyor. 

Dahası Trakya ve Eskişehir örnekleri üstünden 
Kılıçdaroğlu’na kızarken, aslında bir parti başkanına kızmak 
olarak göremeyiz. Çünkü bu kentlerde kömür santrallerinin 
hiçbir meşruiyeti kalmadı. Hatta kömür santrallere teslim 
edilmiş olan Elbistan’da bile halkın karşı çıkıyor olması 
barken tabiki orada halka cevap vermeyecek. Basit bir örnek 
verecek olursak, AKPli bakan daha 31 Aralık’ta “EÜAŞ 
bünyesinde bulunan Çayırhan, Afyonkarahisar-Dinar, 
Tekirdağ-Çerkezköy, Malkara, Konya Karapınar ve Afşin 
Elbistan kömür havzalarının yatırıma açılabilmesi için yol 
haritası çalışmalarına hız veriliyor” darken, aradan 5 gün 
geçince Elbistan’daki kömür santralinin ÇED raporu halkın 
itirazı sonrası onaylanmadı. 

Yani Bakan Kılıçdaroğlu’nu muhatap aldı, çünkü halkı 
muhatap alamıyor, çünkü halkı hedef aldığı zaman iş 
değişecek. 

Kılıçdaroğlu Neyi Söylemedi! 

Kılıçdaroğlu konuşmasında enerji bağımlılığını, ithalat 
bağımlılığını ve Rusya bağımlılığını söyleyerek çok iyi bir iş 
yaptı. Sonuç ortada. Ama bakanın konuşmasının asıl nedeni 
halkın artık kömürü öğrenmiş olması.  

Enerji bağımlılığını toplum yaz saati uygulaması, enerji 
verimliliğinde ertelemeler, enerji tükticisi AVM’lerin önünün 
açılması ile toplum “enerji ihtiyacı“ söylemini öğrendi. 

http://www.turkiyegazetesi.com.tr/ekonomi/532289.aspx
https://www.gazeteduvar.com.tr/turkiye/2018/01/04/elbistan-kes-icin-hazirlanan-ced-raporu-onaylanmadi/
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Halkı ithalata bağımlığını da öğrendi. İktidar ithalatı azalmak 
için yerli üretim dedikçe bunun ithalat olduğunu herkes 
biliyor.  Kadir Has Üniversitesi bu yıl ikincisi gerçekleştirilen, 
'Türkiye Toplumunun Enerji Tercihleri Araştırması'nında 
“Türkiye enerji sisteminin en önemli sorunu nedir?' sorusuna 
‘ithal enerjiye bağımlılık’ diyenlerin oranı 2016’da % 38,6 
iken 2017’de bu oran % 16,8’a düştü.  Çünkü halk “ithalata 
karşı yerli üretim” söylemine inanmıyor. Çünkü herkes 
kömürde yerli dedikçe ithalatın önünün açıldığını biliyor. 
Tıpkı samanda, ette, mercimekte olduğu gibi… 

Kılıçdaroğlu Fosil Bağımlığını Söyledi mi?  

Kılıçdaroğlu konuşmasına Türkiye’nin Rusya’ya 
bağımlılığına, ithalat bağımlılığına deyinse bile fosil yakıt 
bağımlılığına yer vermedi. Verseydi belki 2017’de yaşanan 
aşırı iklim olaylarını da konuşabilecektik. Fosil yakıt 
bağımlılığı yerine enerji verimliliğini konuşacaktık. Bunları 
konuşabilseydik neden Zonguldak’a kömür yerine güneş 
paneli fabrikası kurulmadığını da konuşabilecektir. 

Kömüre Yer Yok 

Bakan belki bilmiyor ama Türkiye’nin 2000 yılına kadar ithal 
kömür santraline sahip değilken bugün 7 bin MW kurulu 
güce ulaştığını herkes biliyor. Bugün ithal kömür 
santrallilerinin yerli kömür santrallerinden daha fazla 
elektrik ürettiğini de herkes biliyor. Hatta ithal kömür 
santrallerinin bile teşvikten yararlandığını da biliyor. 
2010’dan bu yana üç fosil yakıtın hep beraber arttığını, 
böylesi özel bir durumun bu kadar fosil yakıt aşkından 
kaynaklandığını da bilmeyen pek kalmadı. 

Bakanın bilmediğim aslında bu da değil, herkesin bildiğini 
bakan da biliyor. 

Çok açık ki kömür bir çevre meselesi değil, bir iklim meselesi 
de değil. Halkın bir meselesi… Enerji bakanı bir parti 
başkanına cevap vermedi, ötesinde bir iş yaptı. Ülkede artık 
küçük bir azınlığın dışında büyük bir çoğunluğu artık kömüre 
yer yok diyor. Artık Trakyalılar kömür santrali istemiyor 

http://www.hurriyet.com.tr/amp/enerjide-en-onemli-iki-sorun-pahalilik-ve-disa-40778538
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diyebiliyoruz. Artık Eskişehirliler kömür santrali istemiyor 
diyebiliyoruz. Artık Elbistanlılar koca şirketlere, koca 
stratejik planlara ve siyasetin baskısına rağmen projelerin 
ÇED’inin onaylanmasını engelleyebildiğini görüyoruz. 

Bakan konuşmasına "Senin dünyadan haberin yok 
Kılıçdaroğlu.” diyor. Ama bizler bakanın kendi bakanlığından 
haberdar olduğunu söylemiyoruz. Daha geçenlerde kendi 
bakanlığı kömür ve nükleerin pahalı olduğunun sayılarını 
ortaya koydu. Kendi bakanlığının verileri 4 bin MW aday 
kömür santrali varsa 20 bin MW aday ithal termik santrali 
olduğunu söylüyor. Ama bakan bunları biliyor ama 
söyleyemiyor. Çünkü bunları konuşursanız Elbistan’ı, 
Eskişehir’i, Trakya’yı, Bartın’ı, Bursa’yı konuşursunuz, 
kömüre karşı çıkan halkı konuşursunuz.   

Enerji Bakanı Kılıçdaroğlu’na sitem etti çünkü herkesin 
söylediğini o da söyledi. Hem de kömür çalıştayında. Bakan 
halka sitem edemezdi ki, bugün herkes politikanın farkında, 
o da fosil yakıtlardan para kazanmak ve iklim değişikliğini 
halka ödetmek.4 

 

 

 

 

  

                                                      
4 Kömür ve İklim Değişikliği Raporu 2017 

http://www.onderalgedik.com/komur-2017/
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6. ŞİRKET GENEL KURULU DEĞİL, ERKEN SEÇİM 

İktidar için seçim, genel kurul seçimi, çok açık. Koca ülkeyi 
şirket gibi yönetiyorlar. Şimdi de 19 ay öncesinde erken 
seçim yapıyorlar. Bu demokrasi için değil, kendi ekonomik 
hareketleri için. Onun motivasyonu, korkusu ve rahatsızlığı 
var bu işin arkasında. Kolay değil, halkın boğazından kesip 
sermayeye verdiler. 

2000 yılında bu ülkenin nüfusu yaklaşık 68 milyondu. Şimdi 
80 milyon. O zaman 18 milyon hektar olan tarla bitkileri 
üretimi şimdi 15,5 milyon hektar. Nüfus arttı, alan azaldı. O 
zaman 930 bin hektar olan sebze dikilen alan şimdilerde 800 
bin hektarın altında. Meyvecilikteki cüzi artış dikkate alınsa 
bile 26,5 milyon hektarlık toplam tarım alanı şimdilerde 23 
milyon hektara düşmüş durumda. 

Yani “ülkenin tarım arazilerini küçülttüm, ekonomiye 
kazandırdım” dese hakkıdır. 

Kişi Başına 250 Kilo Buğday, Bin Kilo Çimento 

2000 yılında 68 milyon nüfusa 21 milyon ton buğday üretimi 
vardı. Şimdi nüfus 80 milyon, üretimi 21,5 milyon ton. 
Düşünsenize 2000 yılında kişi başına 300 kilo buğday 
üretilirken şimdi 250 kiloya doğru hızla ilerliyoruz. 

Ama çimento öyle mi? 2000 yılında 36 milyon ton çimento 
üretildi. 2017 yılında ise 81 milyon ton çimento üretilmiş! 
Müthiş değil mi? Ömrü 40-50 hatta 100 yıl (!) denilen 
betonun hammaddesi buğdaydan daha çok üretiliyor. 2000 
yılında kişi başına 500 kilo çimento üretiliyorken 2017’de 
1000 kilo civarında. 

 

http://www.turkonfed.org/tr/detay/1623/tcmb-2017-cimento-sektoru-verilerini-acikladi/
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Nasıl böyle oldu? 

Tabii ki bu ülke şirket gibi yönetildiği için böyle oldu. Önce 
zarar ediyor denilip mevcut kurumlar talan edildi. Tabi iyi bir 
pazarlama tekniği idi. Talan edilecek denmedi, zarar ediyor 
dendi. 

İnşaat En Güzel Katma Değer 

Sonra “katma değeri yüksek ürünler üretilsin” dendi. İktidar 
katma değerin en güzelini buldu, inşaat sektörü! Doğayı, hem 
üretirken işçi olarak hem de tüketirken tüketici olarak 
sömürmenin en güzel yolu idi. Asıl üretim belediyelerin imar 
dairelerinde, TOKİ’de, Kamu-Özel ortaklık projelerinde oldu. 
Tek yapılacak üretim imar artışı ve imar değişikliği idi. 

Zarar edilenler talana açıldı, sömürünün bir başka adı olan 
“katma değeri yüksek ürün” tanımı ise imar artışı ile 
sağlandı. 

Yokluk Ekonomisi 

Bir insanın ihtiyacı olan ekmek, süt hatta barınma ihtiyacı 
bellidir. Bunları üretmek ve yaşamak mümkünken, bir 
süredir bunları yok ediyorlar. Çünkü yokluk en büyük 
ekonomi. TOKİ kasabalarda bahçeler içindeki evleri yıkıp 
kömür yakan sebzesini yetiştiremeyen bir kır yaşamı 
geliştirdi. Böylece köylüye hem kömür hem deterjan hem de 
gıda satmaya başladı, yanına BİM, A101 dikebildi. Özetle bu 
ülkede herkese yetecek bir ekonomi var ve iktidar daha fazla 
sermaye aktarmak için üretimi azaltmak, oluşan yokluğu ise 
kendi kontrolündeki ithalat ile yapmak istiyor. 

Pazarlama Bakanlığı 

Ülkede sanki bir pazarlama bakanlığı var. Özelleştiriyor, 
satıyor, devrediyor. Ülkede halka ait hiçbir şey kalmadı. En 
son şeker fabrikalarını satmaya çalışıyorlar. Hem de 1 kilo 
şeker parasına. Böyle bir iddiada bulunmuştuk ama o iddia 
fazlası ile doğru çıktı. Kırşehir şeker fabrikası deposunda 90 
milyon kilo şeker çıkıyor ve bir anda satışına karar veriliyor. 
Siz bir de diğer fabrikaları düşünün. Her birinde ne kadar 

http://www.cumhuriyet.com.tr/haber/turkiye/961767/Ozellestirilen_fabrikadaki_90_bin_ton_seker_nerede_.html
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stok var kim bilir? Anlayacağınız ülkede bir kırık sandalye ve 
bir masa kaldı. Bu durumdan sermaye çok memnun… Çünkü 
ülkede mallar değil, ülkenin daha fazla sömürülme ihtimali 
bile satılık. Öyle ki 2 yıl önce sarf edilen inşaatçıların bu 
sözlerini anlamamak mümkün mü? 

“Türkiye bir inşaat ülkesidir. Bunu hiç kimse gözardı 
etmemelidir. Ülkemiz, mega projeler açısından dünyada 
2'nci, Avrupa'da ise 1. sırada geliyor. Siyasi istikrarsızlık, iç 
barış tehdidi, global piyasalardaki dalgalanmalar gibi 
unsurlar ülke ekonomimizi, dolayısıyla 100 mega projenin 
gerçekleştirilme sürecini riske atıyor.” 

Bir taraftan dünyanın ikinci büyük mega proje stoğuna sahip 
olmak, diğer taraftan bunu satmak. O yüzden ülke bankaları 
devletten, dışarıdan borç alıp bu projelere kredi sağlanıyor. 
Mesela Atatürk’ün emri üzerine 26 Ağustos 1924’de kurulan 
İş Bankasının kredi verdiği o seçkin projelere bir göz atın. 
Halkın bankalardaki mevduatı üstünden verilen krediler 
yetmiyor, Çanakkale Köprüsü için Güney Kore’den 
Almanya’ya, İtalya’ya, hatta Çin’e kadar toplam 10 ülkenin 24 
bankasındaki halkın birikimi kullanılıyor. 

Ama mesele bu değil. 24 Haziran’da ülkenin genel kurulu 
yapılmayacak, erken seçim yapılacak. Bu seçim 2017 yılında 
52,9 milyar TL kurumlar vergisi veren o şirketlerin, o 
bankaların değil, sadece sigaraya, alkole, toplu taşıma 
olmadığı için araba kullanmak zorunda kalarak petrole 138 
milyar TL ÖTV ödeyen halkın da seçimi. 630 milyar TL’lik 
bütçenin her bir gelirinde alın teri olanların seçimi. 2017’de 
üretilen 3 trilyon 100 milyarlık gayri safi yurtiçi hasılayı 
yaratanların seçimi. 

İktidar 24 Haziran’ı bir genel kurul olarak düşünüyor. Mega 
projeleri yapabilme ihtimalini nasıl dünyaya satıyorsa, 
bizlere de satmak istiyor. Kentsel dönüşümü nasıl deprem 
bahanesi ile satıyorsa, bunu da böyle satıyor. Almamak sizin 
elinizde, bunu yememek sizin elinizde. 

http://www.insaatyatirim.com/kose-yazisi/27/turkiyede-100-mega-projenin-yatirim-durumu-ve-gelismeler.html
https://www.isbank.com.tr/TR/ticari/proje-finansmani-ve-yapilandirilmis-finansman/Sayfalar/proje-finansmani-ve-yapilandirilmis-finansman.aspx?InitialTabId=Ribbon.WikiPageTab&VisibilityContext=WSSTabPersistence#tab5
https://www.haberler.com/1915-canakkale-koprusu-ve-otoyolu-nun-kredisinin-10663353-haberi/
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Bu arada belirtelim, 2017’de kişi başına bin kilo çimento 
üretildi ama üretim kapasitemiz 1650 kilo! Pek çok proje 
engellemeseydi daha fazla çimento üretilibilirdi. Ama 
dediğim gibi 24 Haziran’da yersen şirket genel kurulu, 
yemezsen birileri için çok erken bir seçim var. 
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7. ENERJİDE ZAM GERÇEKTE NE KADAR? 

Ekonomik krizle her şey sanki birbirine girdi. Açıklamalar, 
faturalar birbirini tutmuyor. Özellikle akaryakıtta zam 
ÖTV’den düşülecek kanısı oluştururken pompada rakamlar 
başka şeyler söylüyor. Hepimiz hesabımızı bilmek 
zorundayız ve hükümet kafa karıştırdıkça hesabı daha da zor 
yapar oluyoruz. Bu nedenle enerjideki kafa karıştıran 
zamlara dair birkaç hesapla ne kadar zam geldiğini, zam 
sürecini neresinde olduğumuzu tarif etmeye çalışacağım. 

Elektrikte Zam Ne Kadar? 

İktidar önce Ağustos’ta, sonra da bu ay için toplamında iki 
defa zam açıkladı. Böylece konutlarda ki elektriğe %9, 
ticarethane ve sanayideki elektriğe %14 zam iki defa yapıldı. 
EPDK’nın fatura sistemine girerek incelediğimizde ortada iki 
tane yüzde dokuzcuk zam görmüyoruz. Ama cüzdana 
bakarsanız orta %9’lardan faklı birşey var. 

Herkesin rahat hesaplayabilmesi için aylık 100 kilowatt 
saatlik (kwh) bir tüketimimiz olduğunu kabul edelim. 100 
kwh’lik tüketim halinde yılbaşında 41,2 TL ödüyorduk. Bu 
tüketim için Temmuz’da 46,1 TL öderken Ağustos’da gelen 
faturada karşınıza 50,3 TL çıktı.  

Bu ay tüketiminize dikkat edin. Çünkü aynı tüketim için bu ay 
50,3 TL öderken Eylül sonu faturanızda yaklaşık 55 TL gibi 
bir bedel çıkacak. Yani bir ayda 5 TL artış. Bu ay dikkatsiz 
davranıp 150 kw yakmaya kalksanız ödeyeceğini< faturadaki 
değişimi bir düşünün. 
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Yani o %9’lık mini zamlar ile ortada son iki ayda %18,8’lik 
bir artış söz konusu. Bu artış yılbaşındaki faturanıza göre  
%33 mertebesinde bir zam anlamına geliyor. 

100 kwh tüketimi esas alarak siz de tüketiminiz ile 
oranlayarak faturanızı tahmin edebilirsiniz: 

Dönem Fatura Bedeli  

Aralık 2017 41,2 

Temmuz 2018 46,2 

Ağustos 2018 50,3 

Eylül 2018 54,8 

100 KWh’lık tüketimin aylık faturası 

Zamlar Bitti mi? 

Yıl başına göre %33 zam size zamların bittiği ya da bitmek 
üzere olduğu hissi verebilir. Ama öyle değil. Zamlar kaynaklı 
%33’lük artışın sadece 18,8 puanı ekonomik krizin 
başlangıcından sonra gerçekleşti. Değer kaybının çok daha 
üstünde olduğu ortada iken bu zamların daha bitmediğini 
söyleyebiliriz. 

Zamlar Dolar Kaynaklı mı? 

Değil. Çünkü artan sadece elektrik birim fiyatı değil. Mesela 
TRT vergisi olarak alınan miktar da artıyor. Neden? TRT 
dolar ile mi çalışıyor? Ya da KDV?  

Ayni örnek ile devam edelim. Sizin 100 kwh’lık aylık 
tüketiminiz yıl başına göre %33 daha pahalı. Aynı tüketim 
için şimdi 13,6 TL civarı fazla ödeyeceksiniz. Bunun sadece 7 
TL’si elektrik birim fiyatı kaynaklı artış. 4 TL’si ise dağıtım 
bedeli kaynaklı artış. Yani dolar artıyor ama bunun 
karşılığında sizden hem elektrik üretimi, hem dağıtımı hem 
de değer kalemleri fazladan alınıyor. 
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KDV Dolar’a mı Endeksli? 

Bu durumda faturanızdaki elektrik bedeli dışında KDV bedeli 
de artmaya devam ediyor. Bu artış biçimi ile artık resmen 
KDV, hatta elektrik tüketim vergisi de Amerikan Doları’na 
endeksli hale geliyor. 

Fatura kalemi Artış 

Birim fiyat  7 TL 

Dağıtım bedeli  4 TL 

Enerji fonu 0,07 TL 

TRT payı 0,14 TL 

Elektrik tük. vergisi 0,35 TL  

KDV 2,1 TL  

 TOPLAM 13,6 TL  

Tablo: Aralık-Eylül Faturasıda artışlar (100 KWH için) 

Enerji Çalışanlarına Dolar Kadar Zam? 

Enerji birim fiyatına dolar gerekçeli zam yapılırken, KDV de 
bu durumdan nasibini alırken geriye enerji sektöründe 
çalışanların bu kadar zam alması gerekmez mi? Ne yazık ki 
enerji çalışanları %33 zam almadı. BİM bile %30 zam yaptı 
ama enerji emekçilerine böyle bir zam yapılmadı. Bu 
durumda halka sabit TL, elektrik üretimine, dağıtımına, TRT 
payına ve KDV’ye ise doların değer artışı kadar zam gibi bir 
durum ortaya çıkıyor. 

Akaryakıt’ta zam yerine ÖTV indirim doğru mu? 

Bu arada iktidar sık sık akaryakıta zam yaptığını ama bunu 
yansıtmak yerine ÖTV’den dengelediğini açıkladı. Öyle bir 
hava yarattı ki sanki akaryakıta hiç zam gelmedi. Ama 
bayilerin rakamlarına bakılırsa 16 Ağustos arası çok ciddi bir 
zam yapılmış. Yani o güne kadar zam yapmak yerine ÖTV’nin 
payının indirilmesi sözleri 16 Ağustos günü yaklaşık 60 
kuruşluk bir zam ile dengelenmiş. 
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Dikkatli bakınca yıl başına göre %25 civarı, son bir ayda ise 
%10 civarı bir zam akaryakıtta uygulanmış. 

Sözün Özü 

Çok açık ki iktidar: 

1- Doların değer kazanmasını bahane etmiş, TL’deki son 
dönemdeki değer kaybı kadar olmasa bile bir miktar zam 
yapmış. 

2- Bu zam ile elektik dışında TRT ve KDV’de alınan paralar da 
ciddi arttırılmış, 

3-Ama elektrik üretiminde çalışanlara veya satın alanlara 
gelince ücretlerde zammın lafı dahi geçmemiş, 

4- Akaryakıtta ise bol bol “zammı ÖTV’den mahsuplaşırız” 
haberi yapılmış ama tek bir günde devlet çaktırmadan iyi bir 
zam yapmış, 

Bunları ortaya koyunca beşinci bir sonuç daha karşımıza 
çıkıyor; 



62 

5- Bu resme göre durumu kabul ederseniz dolar bahanesi ile 
dolarla alınan şeylere değil, dolarla alınmayan TRT vergisi, 
KDV gibi pek çok kaleme de bol bol zam yapacaklar.  

100 KHW’lık tüketimi olan biri yılbaşında 41,2 TL öderken 
bu ay sonu 55 TL civarı para ödeyerek %33 zamlı ödemiş 
olacak. O zammın sadece 7 YTL’si üretim ile ilgili. Gerisi 
dağıtım ve vergiler ile ilgili. Yani KDV bile dolara endeksli 
ama bir tek halk değil.  

Bu resmi anlarsanız bir daha zam yapmakta rahat 
davranmayabilirler. Ama kabul ederseniz bir %9 daha zam 
gelir ve o zaman yılbaşına göre artış %33 değil, %45 olur. 
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8. DÜNYA’NIN KÖMÜRÜNÜ YAKANLAR LİSTESİNDE 5 

TÜRK 

Dünyanın “daha çok kömür yakayım” derdi olan 120 şirketi 
dün açıklandı. Alman çevre ve insan hakları örgütü 
Ungewald5 kömür yatırımı yapan 775 kömür şirketini 
incelemiş. Ortaya öyle bir resim çıkıyor ki inanılmaz. Bu 775 
şirketten en çok yatırım derdi olan bu 120 şirketin şu an 
çalışan kömürlü elektrik santrali KES kapasitesi 940 bin MW. 
Bu 120 şirket elindeki 940 bin MW santrale hâlâ ek yapmaya 
çalışıyor. Siz bir de santralleri çalışmaya devam eden 655 
şirketi de ekleyin. 

Yeni Medicane’ler Hazırlanıyor 

Geçmişte yapılan santraller bugün yaşadığımız fırtınaların, 
yağışların ve kuraklığın nedeni. Yani geçen hafta Akdeniz’in 
ortasından başlayan ve kıyılarımızı teğet geçen tropik fırtına 
Medicane’de 120 şirketin 940 bin MW çalışan santralinin 
rolü var. Şimdi o 120 şirketin elinde bekleyen 577 bin MW 
yeni KES projesi var. Yani 940 bin MW ve diğer KES’lerin 
etkisi ortada iken üstüne bir 577 bin MW eklendiğini 
düşünürseniz gelecekte yaşayacağımız tufanları tahmin 
etmek zor olmasa. 

Çin Dünyanın Kömür Santrali 

Son yıllarda kömür santrallerinin kapatıldığına dair çok 
haberle karşılaşıyoruz. Ancak bunu kömürden çıkış 
anlamında okumak yanlış olur. Çünkü gelişmiş batıda 
kapananların fazlasını Çin açıyor. Çin’in şu an 936 bin MW 
KES kurulu gücüne sahip. Ekonomik olarak ABD ile yarışsa 

                                                      
5 https://coalexit.org/  

https://coalexit.org/
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bile kömür santrali gücü konusunda Çin, ABD, Hindistan ve 
Almanya’nın toplamından fazla kurulu güce sahip. Son 
yıllarda eklediği kapasite ile artık Çin dünyanın kömür 
santrali haline geldi. 

Yani Batı boşuna kömür santrallerini kapatmıyor. ABD ya da 
AB’ye ihraç edilen her Çin malı için bol bol kömür yakılıyor 
ve gemilerle bu ülkelere ihraç ediliyor. Öyle olduğu için şuan 
neredeyse kömür santral kapasitesinin yarısı Çin’de! 

 Kurulu KES Kapasitesi 

Çin 936 057 MW 

ABD 278 823 MW 

Hindistan 214 910 MW 

Almanya 50 400 MW 

Japonya 44 578 MW 

Tablo: Kurulu KES Kapasitesi, Kaynak: Endcoal.org Boom and Bust 20186 

Ama yetmiyor, Çin artık kömür santrali ihracatcısı. 
Ungewald’ın raporuna göre Çinli firmaların geliştirdiği 242 
bin MW’lık yeni projenin bazıları Türkiye, Endonezya, 
Pakistan, Bangladeş, Kenya gibi ülkelerde yapılacak.  

Türkiye İlk Onda! 

Konu kömür olunca Türkiye listede olmaz mı? Yani Çin 
büyük olabilir ama Türkiye’den bu kadar devlet desteği 
varken bir kurumun olmaması mümkün değildi. İlk onda 8 
Çinli firma var. İlk onda yer alan diğer iki firmanın biri Hintli, 
diğeri ise Türkiyeli. Elektrik Üretim A.Ş. yani EÜAŞ halktan 
toplanan paralar ile kömür projeleri geliştiren, şu aralar 
Elbistanlıların, Eskişehirlilerin, Afyonluların, Trakyalıları 
kızdırmış bir kamu şirketi. EÜAŞ elindeki bütün santralleri 
özel sektöre devretti ve diğer yandan da özel sektöre yeni 

                                                      
6 https://endcoal.org/wp-

content/uploads/2018/03/BoomAndBust_2018_r6.pdf 
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projeler geliştirmek için büyük bir çaba sarf ediyor. Hem de 
halkın parası ile. Onlar için ÇED hazırlıyor, ihale ediyor ve 
“avantalı” fiyatlarla elektrik alım garantisi veriyor. Nitekim 
EÜAŞ’ın elinden 15 bin MW’dan fazla proje hayali, bizim 
içinse o kadar kâbus var. Kâbus diyorum çünkü bu kadar  

Sı
ra

 

Kurum, Şirket Ülkesi Geliştird
iği 
Projeleri
n Gücü 

Yatırım Yapılacak 
Ülkeler 

1 National 
Energy 
Investment 
Group Co (NEI) 

Çin 42792 
MW 

Çin, Endonezya, Türkiye 

2 Çin Huadian 
Corporation 

Çin 29130 
MW 

Bangladeş, Çin, 
Endonezya, Kenya 

3 NTPC Limited Hindistan 29700 
MW 

Hindistan, Bangladeş 

4 Çin Huaneng 
Group 

Çin 24730 
MW 

Çin, Pakistan 

5 State Power 
Investment 
Corporation 
(SPIC) 

Çin  Çin, Mısır, Endonezya, 
Pakistan, Vietnam 

6 Çin Datang 
Corporation 

Çin 20815 
MW 

Çin, Pakistan 

7 Elektrik Üretim 
A.Ş. (EÜAŞ) 

Türkiye 15370 
MW 

Türkiye 

8 Power 
Construction 
Corp of Çin / 
PowerÇin 

Çin 12364 
MW 

Bangladeş, Endonezya, 
Madagaskar, Pakistan, 
Tanzanya, Zimbabwe, 
Nijerya 

9 Çin Resources 
Power Holdings 
Co Ltd 

Çin 9327 
MW 

Bangladeş, Çin 

1
0 

Shannxi Energy 
Group Co Ltd 

Çin 8020 
MW 

Çin 

Tablo: En fazla kömür projesi geliştiren on şirket (Kaynak: Ungewald) 

projenin olmasının maliyeti toplumda büyük bir yoksulluk 
demek. Yani onların hayali bizim kâbusumuz. Ayrıca o kadar 
santral demek tek başına iklim felaketlerinin katlanması 
demek. Yani onların hayali bizim Medicane’nimiz, 
kuraklığımız. 
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EÜAŞ’ın yedinci sırada ülkemizin kömür sevdasını temsil 
etmesi yanında 120’lik listeye giren dört firma daha var. 
Bunlardan bir tanesi Çanakkalelilerin yakından bildiği 
Yıldırım Enerji, Bartınlıların bildiği Hattat, Ankaralıların 
bildiği Kolin Grup ve Çelikler Holding.  

Neden bu firmaları kentlerle tanımladım? Çok basit. Yıldırım 
Enerji Çanakkale’ye ithal kömür santrali kurmak için çalışan 
bir firma. Hattat ise Bartınlıların inatla santral yaptırmadığı 
firma… Kolin Grup ve Çelikler Holding ise Kalyon ile Ankara 
Çayırhan’da EÜAŞ’ın geliştirdiği projelerden biri olan 
Çayırhan B ihalesini alan ve karşılığında devletten kilowatt 
saat başına 6,05 cent alacak olan şirketler.7 Yani Çayırhan 
kuş cenneti dibine termik santral kurup her bir kilowatt saat 
elektrik üretimi için bugünün parası ile 50 kuruş gibi 
normalin iki katı para alacaklar. Yeni son zamla 35 kurula 
çıkan üretici payına karşılık, bu firma bunun çok üstünde 50 
kuruşa yakın para alacak. Dolayısıyla 35 kuruşa değil 50 
kuruşa TRT payı, belediye payı ve vergi eklenince benim 
faturam iyice şişecek! 

Hambacher Ormanına Kıyanlar Listede 

Listede Çin, Hindistan, Türkiye, Endonezya gibi ülkeler 
dışında Almanya da yer alıyor. Her ne kadar listede yeni 
projeler açısından üstlerde görünmese bile Hambacher 
Ormanını linyit için yok etmek isteyen RWE AG’de var. 18 bin 
MW’dan fazla çalışan KES’i olan RWE AG’nin elinde 1100 
MW’lık yeni proje var. RWE firması petrol şirketi Turcas ile 
ortaklık yaparak Türkiye’de de yatırımlar yapıyor. 

Kim Kömürcü Kim Çevreci 

Ungewald’ın hazırladığı kömür sevdalısı 120 şirketten oluşan 
liste, ülkenin ekonomik krizde olduğu, yakıt ithalatının krizi 
fişeklediği, su baskınları ve fırtınaların sık sık yaşandığı bir 
yılda pek çok konuyu tartışmaya açacak gibi. Örneğin 

                                                      
7 https://www.gazeteduvar.com.tr/turkiye/2017/02/07/komur-gunesten-2-

kat-pahali/  

https://www.gazeteduvar.com.tr/turkiye/2017/02/07/komur-gunesten-2-kat-pahali/
https://www.gazeteduvar.com.tr/turkiye/2017/02/07/komur-gunesten-2-kat-pahali/
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listedeki Yıldırım Holding… Kendileri Kolombiya’dan kömür 
alıp Türkiye’de yakıp ve buna da “Dış kaynaklı milli kömür ” 
diyecek kadar ilginç bir şirket. Daha ilginci Uluslararası 
Yenilenebilir Enerji Konferansına sponsor olacak kadar 
özgüvenliler.8.  

Bu ilişkiler bununla sınırlı değil. Kolin firması Kalyon ve 
Çelikler ile Çayırhan B projesinin ihalesini aldı. Kolin ve 
Kalyon aynı zamanda üçüncü havalimanı projesinde ortaklar. 
Tıpkı Almanya'dakı Hambacher Ormanını kesip linyiti 
yakmak isteyen RWE gibi. Bir yandan 3. Havaliamanı için 
ormanı kesebiliyorlar, diğer yandan da Çayırhan kuş 
cennetine komşu alana termik santral kurup kömürü yakmak 
istiyorlar. Ama bu firmaların ortak bir yöne var. RWE ve 
Kalyon’un yöneticileri Türkiye’nin iklim politikalarına yön 
vermeyi amaçlayan başında kömür yatırımları da bulunan 
Sabancı’ya bağlı Shura'nın danışmanları arasında yer alıyor. 
Kim çevreci kim kömürcü iç içe geçmiş durumda. 

Peki Kömüre Yer Yok Diyenler? 

Urgewald sermaye yatırımcılarına yol gösterebilmesi ve 
yatırımların kömürden çekilmesi için bir Küresel Kömürden 
Çıkış Listesi çok değerli. Çünkü hala kömür” diyen bu 120 
şirketin bir megawatt’lık bile olsa santral yapmaması 
gerekiyor. Ama ortada 577 bin MW’lık proje var ki 
durdurulmalı. Bartınlılar bir tanesi ile uğraşıyor. Elbistanlılar 
havayı kirlettiği için Afşin Elbistan A santralinin çalışmasına 
izin vermiyor ve şimdi EÜAŞ’ın Afşin Elbistan C projesine 
dava açtılar. Çanakkaleliler ise kömürü ithal edip yerli santral 
yalanı uyduran firmaya aman vermiyor. Eskişehirliler 
EÜAŞ’ın her Alpu ihalesi ertelenmesi ile derin bir nefes alıyor 

Dünyanın yüzünü karartanlar arasında ilginç ilişkiler var. O 
listede kömür yakmayı arttırmak isteyen 5 Türk şirketi var. 
Ama o beş şirketin karşısında da kömüre yer yok diyenler ise 
çok daha kalabalık.  

                                                      
8 https://www.birgun.net/haber-detay/yenilenebilir-enerji-konferansinin-

sponsoru-komurcu-sirket-159906.html  

https://www.birgun.net/haber-detay/yenilenebilir-enerji-konferansinin-sponsoru-komurcu-sirket-159906.html
https://www.birgun.net/haber-detay/yenilenebilir-enerji-konferansinin-sponsoru-komurcu-sirket-159906.html
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9. İCRAATLAR: ASFALT VE BETON 

AK Parti “İcraatlar” adlı çalışmasını seçimlere 1 aydan az bir 
zaman akla ancak yayınladı. Son 2 haftada yaşanan 
tartışmalara baktığımızda, “İcraatlar” çalışmasının pek yer 
bulmadığını düşünebilirsiniz. Ancak, “İcraatlar” müthiş bir 
çalışma. İktidar toplumun tartışmalarından çok etkilenmiş ve 
bizlere lütuf gibi bir çalışma bağışlamış. 

İktidarın Korkusu Ne? 

Seçim sürecinin öne çıkan tartışmalarının başında tabi ki 
ekonomi var. Özellikle Mayıs ayındaki dövizdeki dalgalanma, 
TL’nin erimesi karşısında toplumda “betona gömülen 
paralar” retoriği bir nebze iktidarı savunmaya çekmiş. Diğer 
yandan söylenen yatırımların nereye gittiği AK Partinin 
“İcraatlar” çalışmasında etkini göstermiş. Ortaya nefis bir 
envanter çıkmış. 

2,1 Trilyon Dolar Bütçeye Ne Oldu? 

Ekonomi ve beton tartışması muhalefette de bir şekilde yer 
buldu. En basitinden aynı tarihlerde Kemal Kılıçdaroğlu 1923 
ile 2002 yılları arasındaki 79 yılda ülkeyi yöneten 
iktidarların toplam 713 milyar dolar para harcadıklarını ve 
bununla barajlar, fabrikalar ve sayısız yatırımlar yaptıklarını 
belirterek, "Peki 2003-2017 arasındaki 14 yılda harcanan 
para ne kadar? 2 trilyon 94 milyar dolar..Nereye gitti bu 
para?" demişti. 

İşte onun cevabını AK Partinin İcraatlar broşürleri veriyor. 
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İcraatlar Broşürü 

Ak Parti 81 il için tek tek “İcraatlar” Broşürü hazırlamış.  
İllerin broşürlerine buraya tıklayarak ulaşabilirsiniz. 
Broşürler o kentte 20 başlıkta son 15 yılda yapılan yatırımı 
veriyor. Mesela son 15 yılda toplamda İstanbul’a 235,44 
milyar TL, Ankara’ya 115,61 milyar TL, İzmir’e 65,92 milyar 
TL, Van’a ise 25,83 milyar TL yatırım yapılmış. Genel olarak 
en yüksek kalem tek başına Ulaştırma ve Haberleşme 
başlığında. Yani çoğu kent için asfalt demek bu.   

Vanlılara Uçan Halı 

Ulaştırma’da en yüksek oran %32 ile İstanbul. Türkiye’nin en 
küçük alana sahip kentlerinde biri ama Ulaşım için 76,4 
Milyar TL harcanmış. Bu para ile herhalde kentin bütün 
ulaşımı bedava yapılır, ücretsiz toplu taşıma, birer şerit 
bisiklet yolu ve birer şerit fazladan yaya yolu bile yapılırdı. 
Ankara 34,5 milyar TL İzmir ise 16,2 Milyar TL ulaşım 
yatırımı almış. 25,8 Milyar TL Yatırım alan Van’da ise ulaşım 
yatırımı 5,2 Milyar TL. Sanki kentte herkes uçan halı ile 
geziyor sanabilirsiniz. Ortada sadece duble yol ve 
havaalanına eklenen bina var.  

Beton Aşkı 

İkinci sırada ise TOKİ ve İlBank. Yani yeni konutlar (TOKİ) ve 
belediyelerin üst ve altyapı harcamaları (İlbank) toplam 
yatırımların Van’da %28’ini, İstanbul’un %38’ini, Ankara’da 
%30’unu ve İzmir’de %25’ini oluşturuyor. İlbank’ın 
harcamaları ise belediyelere iş makinesi almak, yatırımlar 
için kamulaştırma yapmak, inşaat malzemesi alımı vs.. 
Faaliyet raporuna bakarsanız o beton yatırımlarının altyapısı 
için para harcandığını göreceksiniz. 

Yani her 100 TL’nin en az 25 TL’si bina ve altyapıya gitmiş. 
Gitmiş ama TOKİ o evleri bedava yapmadı ki. Yaptı ve sattı. O 
evleri satın alanların parasını bile kendi hanesine yazmış. 

 

 

http://www.ililakicraatlar.com/turkiye/brosurler
http://www.ilbank.gov.tr/dosyalar/faaliyet/Ilbank_2017_Faaliyet_Raporu.pdf
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Bütçe Beton ve Asfalta Gitmiş! 

Sadece Ulaştırma, TOKİ ve İlBank toplamı, yani saf asfalt ve 
beton ise bütün yatırımların neredeyse yarısı (Van ve İzmir) 
hatta İstanbul’da %70’i aşıyor. Aşıyor diyorum, çünkü diğer 
kalemlerde de bol bol beton var. Mesela şehir hastaneleri 
sağlık altında yer alıyor. “Adalet Sarayları” adalet yatırımları 
altında… 

Çevre öldü, Sadece Şehircilik Bakanlığı var 

Bu arada Çevre ve Şehircilik Bakanlığı ne oldu diye merak 
edebilirsiniz. Çevre ve Şehircilik bakanlığın illerdeki 
harcaması kendine bağlı TOKİ ve İlbank toplamının yirmide 
biri!   Bakanlığın projeleri de çevre değil hafriyat. Mesela geri 
dönüşüm, azaltım ve tekrar kullanma konusunda bir 
harcama yok ama yeni atık sahası yapmak bütçe işinde var. 
Bütçe harcaması içinde “riskli alan ilan etme “ gibi bir kalem 
bile var. Yani çevre bakanlığı yok arkadaşlar, kabul edelim. 
Ortada sadece bir beton bakanlığı var ve ona Şehircilik 
Bakanlığı diyebiliriz  

Ama Hızlı Tren Yatırımları 

Ulaştırma ve Haberleşme Yatırımları içinde haberleşme 
kalemi olarak pek bir şey görülmüyor. Malum o kısım satıldı. 
Ancak “ulaştırma içinde hızlı tren yatırımları da yer alıyor” 
diye düşünebilirsiniz. O yatırımların net payı “İcraatlar” 
broşürlerinde yok. Ama zaten paylarının az olduğunu 
biliyoruz. Ama asıl önemlisi, AKP bu dönemde demiryollarını 
iki türlü kötüye kullanmış ve bunun verilerini sağ olsunlar 
rapora koymuşlar: 

1- Bakım Yerine Yenileme: Mevcut hatlara bakım yapıp 
gerekli iyileştirmeyi yapmak yerine komple yıkıp 
yenileme gibi bir işlem yapmış. Böylece hatların vasfı 
öldürülmüş. Ankara’daki Sincan-Kayaş banliyö 
hattını 2016’ komple kapattılar. 3 yıl kapalı kalan hat 
şimdi Başkent Ray adı ile yeni bir yatırım olarak 
açıldı. Bu süreç asfalt için bulunmaz bir fırsat oldu. 
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2- Havayolu ve asfaltının önün açma:  AKP Hızlı Tren 
yapacağım diyerek İstanbul’un demiryolu ulaşımını 
öldürdü. Bu politika ile hem bireysel ulaşım ilerledi, 
hem de havayolu ulaşımı çok gelişti. AKP’nin 
icraatlar çalışmasına göre 2003 yılında 9,3 milyon 
havayolu yolcusu, 77 Milyon demiryolu yolcusu 
varken, 2016’de havayolu yolcusu 102 Milyon’a çıktı. 
Demiryolu ise 89 milyon yolcuda kaldı. Hızlı tren ise 
aynı yıl 5,9 milyon yolcu taşıdı. Yani hızlı tren 
demiryolu ihtiyacını dizginlemek için kullanıldı.  

Her ne kadar raporun başka bir yerinde YHT’nin 35 milyon 
yolcu taşıdığı söylense bile, bu yinede 2003’e göre 
havayollarına 96 milyon katma karşısında açıklamayı pek de 
değiştirmiyor. Sadece raporun tutarsızlığına bir katkı oluyor. 

AK Parti İcraatlar çalışması ile çok güzel bir çalışma yapmış. 
Bu ülkede yatırımların üçte ikisinin asfalt ve betona gittiğini 
çok temiz bir şekilde ortaya koymuş. Sadece İstanbul, 
Ankara, İzmir ve Van’ı incelediğimizde bu yatırımlarla 
ülkenin pek çok sorunun çözülebileceğini sadece ulaşım 
politikalarından görebiliyoruz. Güzel olan, Ak partinin bunu 
itiraf etmesi. Geleceğiniz eski Türkiye gibi sadece asfalt ve 
beton olsun derseniz, “İcraatlar” tam size göre. 
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10. ELVEDA RÜZGAR, GÜNEŞ, VERİMLİLİK, DEMOKRASİ 

10 Temmuz’da Yenilenebilir Eneurji Genel Müdürlüğü 
(YEGM) kapatıldı. Sanki kimse duymadı. Pek haber olmadı. 
Önemi ve anlamına dair kimse bir şey seylemedi. Bir 
numaralı kararname ile kapatıldı ama gündemde sonlarda 
bile yer almadı. 

Neden yeni rejiminin ilk işi o olumuştu? Hani rüzgarın, 
güneşin maliyeti düşüyordu, bu gelişmenin önünü kimse 
kesemezdi? Hani kömürden enerji üretimi dünyada -aslında 
gelişmiş ülkelerde- azalıyordu? Yetmiyormuş gibi dünyada 
nükleer santralleri kapatırken Türkiye geçen hafta bir KHK 
ile “Nükleer Düzenleme Kurumu” diye bir yapı yarattı. 
Böylece nükleer atıklara yeşil ışık yakıldı. 

Bir ülkede kaldırımların kalitesi ne ise enerjinin kalitesi de 
odur. Ülkemizde kaldırım yapma tekniği ile kanun yapma 
tekniği arasında ince de olsa bir bağ vardır. O bağ bazen çok 
şeyler ifade edilebilir. Buradan bile bakılsa o kadar çok şey 
söylenebilir ki…  Sadece YEGM’nin geçmişinde olan kanun 
yapma tekniğindeki değişim, görev alanındaki ilerlemeyi 
izlemek bile bizlere çok şey anlatıyor. 

Kanunla Kurulup Kararnameye ile Kapanmak! 

YEGM’nin ilk adı Elektrik İşleri Etüd Dairesi’dir. 24.06.1935 
tarih ve 3036 sayılı Resmi Gazetede yayımlanan Elektrik 
İşleri Etüd Dairesi Teşkiline dair kanun ile kurulmuş. Yani bu 
ülkenin ilk kurumlarındandır. 

1985 yılında yine bir kanun ile Elektrik İşleri Etüd İdaresi 
Genel Direktörlüğünün adı Elektrik İşleri Etüd İdaresi Genel 
Müdürlüğü olarak değiştirildi. 

https://www.birgun.net/haber-detay/khk-ile-nukleer-enerji-duzenlemesi-nukleer-atiklara-yesil-isik-222593.html
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2011 yılında ise 662 sayılı Aile ve Sosyal Politikalar 
Bakanlığının Teşkilat ve Görevleri Hakkında KHK ile Bazı 
Kanun ve Kanun Hükmünde Kararnamelerde Değişiklik 
Yapılmasına Dair KHK uyarınca Elektrik İşleri Etüt İdaresi 
Genel Müdürlüğü bir madde kapatıldı ve yerine bir madde ile 
Yenilenebilir Enerji Genel Müdürlüğü (YEGM) kuruldu. 

Şimdi ise 10 Temmuz 2018 sayılı Resmi Gazete’de 
yayımlanan Cumhurbaşkanlığı Teşkilatı Hakkında 
Cumhurbaşkanlığı Kararnamesi (Kararname Numarası: 1) ile 
bakanlık yapıları içinde YEGM yer almadı. 

Yani 1935’te bir kanun ile EİE kuruldu, 1985’te bir kanun ile 
genel müdürlük oldu, 2011’de torba KHK ile kapatıldı ve 
YEGM oldu ve 2018’de 1 numaralı kararname ile tarih 
sahnesinden silindi. 

Ama zaten yenilenebilir enerjiye ne gerek var ki? Enerji 
verimliliği demek daha az termik santral, nükleer demek. Her 
taraf AVM olmalı, her taraf rezidans olmalı ki daha çok 
elektrik üretilsin, satılsın. Nitekim 4 numaralı Kararname ile 
Devlet Tiyatrolarının bütün arazileri inşaata açıldı. 
Kararnamenin 332 no’lu maddesinde bedelsiz tahsis 
kolaylığı getirildi. Her şey asfalt, beton, kömür, gaz ve petrol 
için değil mi zaten? 

Elveda Verimlilik 

2007 yılında Enerji Verimliliği konusunda bir kanun 
çıkartıldı. Enerji verimliliğinde yapılan bu düzenleme 
sanayiden ulaşıma, konuta bir dizi alanda verimlilik 
mevzuatını üst aşamaya taşıyordu. Tabii ki ardından ikincil 
mevzuatlarla geliştirilmeliydi. 

Nitekim ardından Binalarda Enerji Verimliliği Yönetmeliği, 
Enerji ile İlgili Ürünlerin Çevreye Duyarlı Tasarımına İlişkin 
Yönetmelik gibi ikincil yönetmelikler geliyordu. Boşuna enerji 
tüketmeyecektik. 

Ama nasıl olurdu? AB 2017’den itibaren sıfır enerjili evleri 
zorunlu kılarken biz gelişmişlik adına daha az enerji tüketip 

http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/07/20180710-1.pdf
http://www.resmigazete.gov.tr/main.aspx?home=http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/07/20180715.htm&main=http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/07/20180715.htm
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daha az vergi alacaktık. O kadar çimento ve asfalt ne olacaktı? 
Binalarda Enerji Performansı Yönetmeliği kapsamında, 
yönetmeliğe uygun yapılan binaların enerji tüketim 
sınıflarını ve karbondioksit salım sınıflarını belirleyecek olan 
Enerji Kimlik Belgesi alınması gerekiyordu. Yönetmelik tam 5 
kez değişikliğe uğradı ve enerji kimlik belgesi alınması gibi 
basit bir iş bile 2020’ye ertelendi. 

Şimdi kuruluş ve görevlere dair mevzuatı basitleştirelim ve 
sadeleştirelim; 

 

1935’te kanun ile kurulan kurumun 2011’de bir KHK ile adı 
değiştirildi ve bugün kararname ile kapatıldı. Çünkü ne 
yenilenebilir ne de enerji verimliliği ülke politikasının 
önceliği değil artık. Zaten 2007’deki mevzuat çalışması 
bugüne kadar ertelenene ertelene güdük hale geldi bile. Artık 
mevzuatlarımız kaldırımlar gibi sık sık değişiyor, her şey 
kömür-petrol-doğalgaz-beton-asfalt ekonomisinin hizmetine 
veriliyor. 

1935
•Kanunla EİE kuruldu

2007
•Enerji Verimliliği Kanunu yayınlandı

2011
•KHK ile EİE YEGM yapıldı

2017 
•Binalarda Enerji Performansı Yönetmeliği 5. kez değişti.

2018

•Kararname ile YEGM kapatıldı

•hazırlayan: @OnderAlg
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Ne demiştik, kaldırım yapma tekniği, politikası ne ise enerji 
de odur. Yani kurumlar, görevleri politikalar ve mevzuat sık 
sık değişecek, tıpkı kaldırımlarımız gibi. 
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11. KİMSENİN KONUYU BİLMEDİĞİ TORBA KANUN 

MECLİSTE! 

Mecliste yeni bir torba kanun dolaşıyor. Adı “Maden 
Kanunun ve Bazı Kanunlarda ve Kanun Hükmünde 
Kararnamede Değişiklik Yapılması Hakkında Kanun”9. Gerçek 
adı aslında “Maden Kanunun ve Ondan Ayrı 7-8 Kanunu da 
Değiştiren Çorba Kanun” demek daha doğru olur. 

Ama sıkıntılar var. Birincisi, böylesi bir kanunu ben 
anlayamadım. İkincisi vekillerin de anladığını 
zannetmiyorum. Üçüncüsü teklifte imzası bulunan 6 vekilin 
de konuyu bildiklerini hiç zannetmiyorum. Son olarak, 
kamunun anladığını söylemek benim için bile büyük bir 
iddia. 

Neden mi böyle düşünüyorum? Mesela 51 maddeden oluşan 
ve 6 kanunu değiştiren paket içinde tabii ki maddeler ve 
gerekçeleri var. Dikkatsiz bir vekil 43. maddenin 
gerekçesinde 2020 yılına kadar 100 milyar dolar enerji 
yatırımı yapılacağını görüp devam edecektir. Hadi vekil 
bunun anlamını ıskaladı, teklifi hazırlayan kişi bir enerji 
yatırımının süresinin en az 2 yıl olduğunu bilmiyor mu? Hadi 
her şey hazır, bugün temel atsa çoğu yatırımın 2020’ye 
yetişemeyeceğini bilmiyor mu? 

Bütün bunları geçtik, 100 milyar dolarlık yatırımın, yani 
bugünün parası ile 535 milyar TL’nin ne olduğunu 
bilmiyorlar mı? 2017 bütçesi yaklaşık 645 milyar TL idi. 535 
milyar TL neredeyse Türkiye’nin bir yıllık bütçesi. Bunu 

                                                      
9 Tasarı metni için: https://www2.tbmm.gov.tr/d27/2/2-

1410.pdf?fbclid=IwAR2p4jbPXxoBB2sULnReZJqiuq1Q0eqGlhulEX5K4

VPGxw1sMtxI--hDrkI 
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bilmiyor olabilirler mi? Hadi onu geçtim, daha dün 
Katowice’de dünyanın iklim fonlarından yararlanmak için 
her şeyi yaptınız ve şimdi ne oldu ki 2 yılda 100 milyar dolar 
harcamaya karar verdiniz?   

Bütün bunları geçtim, koca bir kanun değişiyor ve bu kanunu 
çıkartanlar Türkiye’nin kurulu gücünün 89 bin MW’ı geçtiğini 
bilmiyorlar, Türkiye’nin saatlik 50 bin MW’dan daha fazla 
elektrik tüketmediğini10 bilmiyorlar. 100 milyar dolara 83 
bin MW rüzgar, 100 bin MW güneş, jeotermal ve biogazı 
baştan yapacaklarını bile bilmiyorlar. 

 Maliyet 100 Milyar $’a 

yapılacak kapasite Hidroelektrik 1,5 Milyon 
$/Mw 

67 bin MW 

Rüzgâr 1,2 Milyon 
$/Mw 

83. bin MW 

Biyogaz, 
jeotermal, güneş 

1 Milyon 
$/Mw 

100 bin MW 

Linyit 1,7 Milyon 
$/Mw 

59 bin MW 

Tablo: 100 milyar dolara ne kadar yeni enerji santrali kurulur. 

Birim maliyetler bakanlık kaynaklarından alınmış olup 

analizini daha önce yapmıştık.11 

Enerji Barışı 

Peki, bu kadar garip gerekçe, yani 2 yıl içinde 100 milyar TL 
harcanacak diye istenilen şey ne? 2018 yılına kadar orman 
vasfındaki sahalarda tesis edilmesine rağmen orman izin 
işlemleri tamamlanmamış olan enerji tesisleri bedelleri 
ödenerek izinli hâle getiriliyor. İzinleri tamamlamayanlara 
para karşılığı izin veriliyor! Para karşılığı orman ve izinler 
devrediliyor.  

                                                      
10 Bakınız, gerekçelerin referansı yok ama biz öyle yapamıyoruz, referansı 

şuraya bırakıyorum: https://www.epias.com.tr/wp-

content/uploads/2018/03/EPIAS_2017_Yillik_Bulten_V2.pdf  
11 https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/13/enerji-bakanligi-

komur-ve-nukleer-cok-pahali/  

https://www.epias.com.tr/wp-content/uploads/2018/03/EPIAS_2017_Yillik_Bulten_V2.pdf
https://www.epias.com.tr/wp-content/uploads/2018/03/EPIAS_2017_Yillik_Bulten_V2.pdf
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/13/enerji-bakanligi-komur-ve-nukleer-cok-pahali/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/13/enerji-bakanligi-komur-ve-nukleer-cok-pahali/
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Bu duruma ben bir isim önereyim: Enerji Barışı! 

Bu sadece 51 madde içinden bir madde. Teknik olarak 
maddenin gerekçesi var mı? Var. Gerekçenin bir mantığı var 
mı? Yok. Kaynağı, referansı, dayanağı var mı? O da yok. Bu 
hâlde bir tasarıyı 6 kişi teklif ediyor ve önce komisyonun, 
sonra meclisin onaylaması bekleniyor. Herhalde bu sadece 
muhalefet için değil, iktidar için de hoş olmayan bir durum. 

Hadi diyelim yanlış gördük, bir çürük madde için koca torba 
yakılmasın. Hadi Madde 20 ve 21 ile Soma katliamının baş 
müsebbibi olan rödovansın önünün açılmasına ne demeli? 

Madde 44 ile çevresel yükümlülüklerini yerine getirmeyen 
kömür santrallerine “bir tane yatırım sözleşmesi imzala, sana 
bol bol erteleme vereyim” aklı verilmesine ne demeli. 
Gerekçesi ise elektrik ihtiyacını karşılayamamak… Yani 90 
bin MW’a dayanan üretime karşılık 40 bin MW civarı tüketim 
varken ve anlık 50 bin MW bile olmayan tüketime ve 40 bin 
MW’dan fazla kapasite varken gerekçe olarak “tüketimi 
karşılayamamak” deniyor. Bu girişim ilk değil, onu 
yazmamışlar. 2014’te bu santrallere verilen muafiyeti AYM 
bozdu ama 2016’da tekrar bu madde başka kılıfla sunuldu. 
Ama bu sefer AYM iptal etmedi. AYM izni ile yeni bir uzatma 
alınıyor. Bu cümlr bile ekleri ile bir klasör demek ve bu arka 
planı bilmeden vekiller maddeyi tartışacak. 

Nükleer Kanun Kazası Olmuş! 

Yetmedi mi? Bir başka örnek ise 2 Temmuz’da çıkan bir 
kanunda eksiklerin olmasının fark edilmesi ve şimdi 
eklenmesi. 702 sayılı Nükleer Düzeleme Kurumunu Teşkilat 
ve Görevleri ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına 
Hakkında Kanun Hükmünde Kararname’de yetkilendiren 
tüzel kişiler ile ilgili bazı detayları unutmuşlar. 46. maddede 
ise “yetkilendirme, denetim, ceza hükümleri ve idari 
yaptırımlar ile koordinasyon” konusunda bazı şeyleri 
unutmuşlar ve onları eklemişler. Anlayacağınız nükleer 
kanun kazamız olmuş haberimiz yok. 



79 

Şimdi değiştirilen kanunların listesini verirsek: 

1. 3096 sayılı Türkiye Elektrik Kurumu Dışındaki 
Kuruluşların Elektrik Üretimi, İletimi, Dağıtımı ve Ticareti ile 
Görevlendirilmesi Hakkında Kanun 
2. 3213 sayılı Maden Kanunu 
3. Temmuz ayında çıkan 4 Sayılı Cumhurbaşkanlığı 
Kararnamesi 
4. 5307 sayılı Sıvılaştırılmış Petrol Gazları (LPG) Piyasası 
Kanunu ve Elektrik Piyasası Kanununda Değişiklik 
Yapılmasına Dair Kanun 
5. 6491 sayılı Türk Petrol Kanunu  
6. 5015 sayılı Petrol Piyasası Kanunu 
7. 5346 sayılı Yenilenebilir Enerji Kaynaklarının Elektrik 
Enerjisi Üretimi Amaçlı Kullanımına İlişkin Kanun 
8. 702 - Nükleer Düzenleme Kurumunun Teşkilat ve 
Görevleri ile Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılması Hakkında 
Kanun Hükmünde Kararname 

Yani bu şekilde 6 kanun, iki yeni rejim kararnamesi olmak 
üzere 8 mevzuat değişiyor. Hem de kimse gerekçesini 
bilmeden, hiçbir dayanağı olmadan ve hiçbir mantığı 
olmadan. 

Bu torba çok ilginç… Ben anlamadım. Vekillerin anlaması 
imkansız. Çünkü ne gerekçeleri dayanaklı, mantıklı ve de 
teklif edilen düzenleme ile alakalı. Tasarıda imzası olan 
vekillerin anladığını hiç zannetmiyorum. Bunu birinin 
hazırladığı kesin. Ama sorun şu ki hazırlayanın da konuyu 
anlamadığı ortada. 

Bugün saat 4’de herkes kimsenin anlamadığı bir şeyi 
müzakere edecek. Ortada gerekçelerin bile dayanaksız, teklif 
metni ile ilişkisiz bir kanun yapma tekniği söz konusu. 

Çözümü söyleyeyim: Siz en iyisi bu tasarıyı geri yollayın. 
Gerekçesi bakanlık raporları ile uymayan, mantığı olmayan, 
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gerekçe ile teklifin ilişkide olmadığı bir tasarıyı önermeyin. 
100 milyar dolar yatırım yapılacak deyip bedava orman ve 
izin teklif eden bir mantığı kimse anlamaz. Hele hele 5 ay 
önce çıkartılan bir kararnamenin bile değiştirildiği, bu ve 
ekinde dayanağı olacak belgesi olmadan geri 
göndermesinler. 

İktidar ve muhalefet el ele verip gerekçesi belirsiz, bağlamı 
kopuk torba kanunu meclisten geri göndersin. Böylece hem 
vekiller rahatlasın hem de biz. 
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1. 2017 SICAK BİR YIL OLDU, 2018’İN TELAFİSİ YOK! 

2016 yılı dünyada ölçülmüş en sıcak yıl olarak kayıtlara geçti. 
İklim değişikliği açısından 2017’nin telafisi yok demiştik. 
Veriler bu kadar net ve ortada iken, 2017’de telafi 
edilemeyecek politikalara aynen devam edildi. Çok açık ki 
iklim değişikliği hızlandığı, aşırı iklim olaylarının 
olağanlaştığı bir yılı daha yaşandı.   

NASA Ocak ayında yaptığı açıklamada  2017 yılının en sıcak 
üç yıl arasında olduğunu, hatta başka bir kurumunun 
değerlendirmesine göre ikinci sıcak yıl olduğunu açıkladı. İyi 
olan 1880’den bu yana ölçülen en sıcak yıl olan 2016 yılı 
geçilemedi. Kötü olan şey ise gezegenin artık kalıcı olarak 
daha sıcak olduğudur. 

 

Dünya Meteoroloji Örgütü ise 2017 yılının sanayileşme 
öncesi döneme göre tam 1.1°C daha sıcak yıl olduğunu ve en 
sıcak üç yıldan birini yaşadığımızı açıkladı. Yani geri dönüşü 
olmayan 1,5°C sıcaklık artışının arifesindeyiz artık. Yani 10-

https://www.gazeteduvar.com.tr/analiz/2017/01/23/2016-en-sicak-yil-oldu-2017nin-telafisi-yok/
https://earthobservatory.nasa.gov/IOTD/view.php?id=91604
https://public.wmo.int/en/media/press-release/wmo-confirms-2017-among-three-warmest-years-record
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15 yıl evvel yakılan kömürün, petrolün, atılan çimentonun, 
kesilen ağacın sonucu 1.1°C. Bugün yakılan fosil yakıtlar ve 
dökülen beton ve asfaltın etkisini 10-15 yıl sonra ne olacağını 
siz tahmin edin.  

Titanikte Poker Oynayanlar 

Tüm bunlar olurken, 2017 yılının telafisi yokken, “telafisi 
imkansız daha fazla zararların” önü açılmaya devam edildi. 
ODTÜ ormanına otoyol, Maçka parkına tünel, İstanbul’un su 
kaynaklarına havaalanı inşaatı, ormana taş ocağı işler 
yetmedi yüksek fiyatla alım ve iklim değiştirme garantili 
projelerin altın yılı oldu. Böylesi kritik bir yılda İskoç 
siyasetçilerin kömür santrallerinin kapatması ya da Arnavut 
siyasetçilerin ağaç kesmeyi yasaklaması gibi olayları 
beklerken bizimkilerin Titanik batarken hala pokerde 
kazanma dertlerinin ortasına içine düştük 

2017, Türkiye’de Felaketler Yılı 

İklim verileri 2016’de artık kömüre, petrole, doğalgaza, 
asfalta, betona yer olmadığını, sıfır enerjili binalara, toplu 
taşımaya, rüzgar enerjili trenlere geçmek için zamanımız 
kalmadığını gösterdi. Hem de her yolda. Gezegen için geçerli 
olan şey Türkiye için de geçerli. Bu işin en temel 5 boyutu bile 
konuyu ortaya koyuyor. 

2017 yılı 150 yıl değil, 30 yıl öncesine göre Türkiye’de tam 
1°C daha sıcak. 1971-2000 yılı ortalamasına göre 2017 yılı 
1°C sıcak geçti. Sanayileşme öncesi Türkiye’nin ortalama 
sıcaklığını bilmediğimiz için, bu rakam aslında oldukça 
yüksek. Yani sanayileşme öncesine göre dünya 2017’de 1,1°C 
sıcak geçirirken, Türkiye 30-40 yıl öncesine göre 1°C geçirdi. 

2017 yılında ülke sıcaktı, bazı kentler ise kavruldu. 1981-
2010 yılı ortalamasına göre bazı kentler yılı 1,1 ile 1,8 C daha 
sıcak geçirdi. Özellikle Doğu ve Güneydoğu Anadolu’nun 
neredeyse yarısı, İç Anadolu ve Akdeniz bölgesinde önemli 
alanlar ülkenin kırdığı sıcaklık rekorunu geride bıraktı.  
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1981-2010’a göre Türkiye 2017 yılı ortalama sıcaklık fark 
haritası, Kaynak MGM 

2017 yılı oldukça kurak geçti. 1981-2010 yılı ortalamasının 
%12 altında yağış aldı. Yani hem sıcak bir yıl, hem kavrulan 
kentlere bir de az yağışlarla ülke boğuştu. 80’lerdeki kurak 
günlerden farkı, sıcaklığın ve diğer parametrelerin bu kadar 
kötü olmaması…  

Olağan üstü iklim olayları artık olağan üstü değil. 2015 yılı en 
fazla aşırı iklim olayı yaşanan yıl olmuştu. 2016 yılı ise ikinci 
yıl olarak kayıtlara geçti. 2017 yılı ise en fazla meteorolojik 
afetin yaşandığı üçüncü yıl oldu. Son 10 yılda yaşanan bu 
kadar olay artık aşırı iklim olaylarının olağan hale geldiğini 
gösteriyor. Yani iklim değişikliğinde geri dönülmez noktaya 
yaklaştığımızı anlamak için dünyaya bile bakmaya gerek yok, 
Meteoroloji Genel Müdürlüğü’ne sormanız bile yeterli. 
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Türkiye 2017 yılı yağışının normalleri ile karşılaştırılması, 
Kaynak: MGM 

İklim felaketleri artık kentlerde! Yıllardır küresel ısınma 
dediler, küreyi bekledik. Ama şimdi iklim değişikliği bırakın 
küreyi, bırakın ülkeyi, kentlerimize geldi. Kentlerde felaketler 
seviyesine indi. Termik santrali ile meşhur Kahramanmaraş, 
beton kaplı Antalya, ormanı ve parkı yok ederek köprü, 
havalimanı ile ünlü İstanbul en fazla aşırı iklim olaylarının 
yaşandığı kentler oldu. 

2018? 

İklimi değiştiren sadece fosil yakıtlar değil, aynı zamanda 
siyasetçiler. Enerji verimliliği bedava iken, rüzgar, güneş 
kömür ve doğalgazın yarısı iken hala kömür santrali yapan, 
yaptıran ve hatta teşvikler veren siyasetçiler d kömür kadar 
iklimi değiştiriyor. 

2018 yılı bizim için büyük bir şans. Bu şansı siyasetçiler yine 
kullanamayacak. Hele hele “samanı da, kömürü de ithal 
ederim” diyenler konumuz dışında. Onlar zaten iklim 
değişikliğini bir fırsat olarak görüyor. 
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2017 yılı meteorolojik afetlerin illere göre dağılımı, Kaynak: MGM 

Ama bu topraklara yağan yağmurdan ağacını sulayan, 
sebzesiniz yetiştiren, merasında kuzusunu otlatan öyle mi? 4 
Ocak’da Elbistan KES’in ÇED raporunu durduran, Bursa’da 15 
Şubat’ta belediye meclisinden kömür santrali karşıtı kararı 
geçen hafta çıkartanlar sadece Elbistan ovasını, Bursa ovasını 
değil, iklimi ve 2018 yılını kurtarıyorlar. 

2016 yılı dünyada ölçülmüş en sıcak yıl olmuştu, 2017’nin ise 
telafisi yok demiştik. Ama 2017’de siyasetçiler kömür kadar, 
petrol kadar, asfalt –beton kadar iklimi değiştirdiler. 2017 yılı 
Türkiye’de, çok sıcak, çok kurak, iklim felaketleri dolu bir yıl 
oldu.  Bu sonucu 10-15 yıl önceki politikalar belirledi, yakılan 
fosil yakıtlar, kesilen ağaçlar belirledi. 10-15 yıl sonra ne 
olacağını ise bu günler belirleyecek. O yüzden 2018’in de bir 
daha telafisi olmayacak. 
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2. TÜRKİYE’NİN 2016 KARNESİ: İKLİMİ DAHA HIZLI 

DEĞİŞTİRİYOR 

Türkiye, 2016 yılında yaktığımız yakıtlar, döktüğümüz 
betonun gibi işlerin karnesi olan sera gazı envanterini BM’ye 
teslim etti. Geçen yıl teslim edilen envanter için “2015 
Envanteri: Türkiye iklimi değiştirecek!” demiştik. Yeni çıkan 
2016 envanteri için “daha hızlı değiştiriyor” demek 
durumundayız. Çünkü 1990’da 210,7 milyon ton olan 
atmosfere saldığımız sera gazları 2016’da 2015’in bile çok 
çok üstünde. Türkiye 2016’da 1990’a saldığının sütüne 285 
milyon ton, 2015’de saldığının ise 26,1 milyon ton üstünde 
salmış. Bu durumda 1990’daki rakam nerede, 2015’deki 470 
milyon ton nerede, 2016’daki 496 milyon ton ton nerede? Bir 
başka açıdan bakıldığında ise, 2015’e göre %5,6 arttırmış, 
1990’a göre ise %135,4 artmış.  

Bu durum ne anlama geliyor? Bilim fosil yakıt rejimine 
girmenizi işitiyor ve mümkünse 2050, daha mümkünse 
öncesinde komple bu bağımlılıktan kopmanızı istiyor. 
Diyelim Türkiye 1990’da fosil yakıt bağımlılığı kaynaklı 100 
birim sera gazı salıyordu. Demek ki bugünlerde 100’ün altına 
inmemiz, ya da inmeye eğilimi göstermemiz gerekiyor. 
Türkiye hekimden çıkıp ne yapıyor? Yeni bağımlılık projeleri 
yapıyor. Böylece 100’den sıfıra doğru gitmek yerine, o 100 
emisyona 135,4 daha ekliyor ve sonuç; Türkiye 2016’da 
235,4 birim emisyon salıyor.  

Diğer yandan Türkiye hiçbir azaltma eğilimi de göstermiyor. 
Sadece bir önceki yıla göre 26,1 milyon ton daha fazla saldı. 
Buradaki 26,1 milyon ton artışın 22 milyon tonu 
karbondioksitten, sektör olarak da 21 milyon tonu enerji 
sektöründen geldi. Yani ülke aşırı fosil yakıt bağımlısı… 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/04/19/2015-envanteri-turkiye-iklimi-degistirecek/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/04/19/2015-envanteri-turkiye-iklimi-degistirecek/
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Hastaya bu kadar fosil yakıt bağımlısı yapanlar kim? Bu 
artışın müsebbibi hangi politikalar? Tabii ki daha çok termik 
santral, daha çok otomobil, daha çok çimento... Tabii ki daha 
çok ithal kömür ve onu desteklemek için yerli kömür 
projeleri, daha çok ithal petrol ve doğalgaz. Yani daha çok 
Rusya’nın, İran’ın Azerbaycan’ın doğalgazı, Rusya’nın 
Kolombiya’nın kömürü, Suudilerin, Irak’ın petrolü… 1990’da 
yakılan petrol doğalgaz ve kömür üçlüsü atmosfere 130,5 
milyon ton karbondioksit verirken şimdi bu 325 milyon ton. 
Yani sadece “yerli fosil yakıtlar yetmez, üç yakıtı ithal edelim, 
daha çok vergi alalım” derdi yüzünden atmosfere YÜZDE 
YÜZELLİ daha fazla karbondioksit salmışız. 

Bu ülkenin 1990’da hatta 2000’e kadar 1 tane bile ithal 
kömür santrali yoktu. Özellikle 2000 yılı sonrası ithal kömür 
santralleri ortaya çıktı. Bu bağımlılığa yerli kömür 
yetmeyeceği için ithal kömür projelerinin patlaması ile ülke 
bugün dünyanın kömürünü yakar hale geldi. 1990 yılında 
termik santrallerde yakılan kömür atmosfere 24 milyon ton 
karbondioksit verirken 2016’da 94 milyon tona çıktı. Yani 
%135,4 değil YÜZDE İKİYÜZ DOKSAN artmış! 

Ama 2016’nın güzel bir yanı daha var. 2007 ve 2011 yılından 
sonra bir yıl içinde an fazla emisyon eklendiği yıl. Bu başarı 
tabii ki siyasetin ve onun en güçlü temsilcisi olan iktidarın 
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başarısı. 2016’daki 26,1 milyon tonluk artışın 14 milyonu 
KES (kömürlü elektrik santrali) kaynaklı artış. Yanlış 
duymadınız! Kömüre verilen alım garantisi ile bir yılda 14 
milyon ton artışa neden olmuş! Demek ki kömüre alım 
garantisi verilmese 14 milyon ton azalacak. Teşvikler 
bırakılsa bu miktar daha artacak. 

Karayolları Holding gelirlerini arttırmak için toplu taşımayı 
öldürmüş, müteahhitlere bol bol iş vermişti. Böylece 2016’da 
gelirlerini %17 arttırdı. Yani sizden daha çok para topladı. 
Ama size ödettiği tek fatura bu değil. 2016 yılında 6 milyon 
ton daha fazla karayolları araçları atmosfere karbondioksit 
saldı. Yani iklimi değiştirmek için bir yılda %9 daha fazla 
karbondioksit saldık ve bunun için %17 daha fazla para 
verdik. Karayolları Holding’i mutlu ettik. 

İnşaat Cumhuriyeti de 2016’yı mutlu geçirdi. İnşaat 
Cumhuriyeti için üretim yapan çimento endüstrisi ürünleri 
mevcut binaların yıkılması, yenisinin yapılması için gerekli 
olan çimento üretimlerindeki artış atmosfere salınan sera 
gazlarına da yansıdı. Bir yılda mineral ürünlerinde 3,5 milyon 
ton karbondioksit salımı arttı. 

 

2016 yılında devlet yerli kömüre teşvik, ithal kömüre garanti 
verdi, zoraki “otomobil” dedi, “her şey beton için” dedi. 
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Sadece bu üç politika bize tam 23,5 milyon ton artış ortaya 
çıkardı. 

KES’ler, Karayolları Holding, İnşaat Cumhuriyeti başarısının 
bir bedeli var tabi. Tek bedel para değil. Mesela 2016 yılı 
Türkiye’de ölçülmüş en sıcak dördüncü yıl oldu. 2016 yılı 
aşırı iklim olaylarının yaşandığı ikinci yıl oldu. 

%135,4’lük emisyon artışı ile 2016 yılı kömürün, asfaltın ve 
betonun yılı oldu. Hem en fazla emisyon artışının yaşandığı 
üçüncü yıl hem en sıcak dördüncü yıl hem en felaket ikinci yıl 
olarak yaşandı. Bunu kömür santrallerine, otomobil 
politikalarına, inşaat cumhuriyetine borçluyuz. 

2016’da halk ve doğa kaybetti, kömürcüler, Karayolları 
Holding ve İnşaat Cumhuriyeti kazandı. 

İşte bu yüzden, 2016 envanteri çok net gösteriyor, Türkiye 
iklimi daha hızlı değiştiriyor! 

  

https://350ankara.org/asiri-iklim-olaylari-2016-raporu/
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3. YA İN$AAT YA DA İKLİM BATACAK! 

Geçen hafta iklim felaketleri ile boğuştuk. Dünya’daki sıcak 
hava dalgaları ve yangınlar yetmiyormuş gibi ülkede de 
İstanbul, Ankara ve Karadeniz’deki su baskınları, doğuda 
orman yangınları yaşanırken sıcak havalar da gündem 
olmaya başladı. Siyaset ise bunlara hiç değinmedi. Zam yaptı, 
100 günlük program açıkladı, kurultay tartıştı vs. 

Çok karışık değil mi? 

Basitleştirelim: beton, asfalt ve iklim felaketleri açısından iki 
olay, enerji açısından iki zam ve ülke politikasın açısından bir 
program çıktı. Bu 5 olayı toplayınca ortaya çok net bir cevap 
çıkıyor. 

Beton, Asfalt, İklim Felaketleri 

Birincisi aşırı yağışları ile bilinen Karadeniz coğrafyasında 
tepe ve dağ yamaçlarını tıraşlamak, oradaki bitki örtüsünü 
yok etmek ne kadar büyük bir hata ise üstüne asfalt ve beton 
dökmek bir o kadar büyük bir hata. Bunu bilmeyen yoktur. 
Bütün bunları bilmeyip üstüne dere yatağına koca apartman 
dikilmesine göz yummak nasıl olabiliyor? İşte Rize’nin 
Muradiye Belediyesi bütün bunları yaptı. Doğayı yok edip 
asfalt ve beton döktü ve üstüne üstlük derenin tam ortasına 
kurulan binalara göz yumdu. Yetmedi bölgeye su basınca 
belediye başkanı “Allahım yardım et batıyoruz” şeklinde 
paylaşımı ile gündem oldu. Belediye sayfasında hâlâ ormanı 
yok edip asfalt ve beton dökme haberlerini görebilirsiniz. 

İkincisi de bir o kadar trajikomik. Ülke ve dünya sıcak 
havalarla uğraşırken Karatay Belediyesi 464 ailenin 
otomobillerle gelip, asfalt ve beton kaplanmış güzelim 

https://www.evrensel.net/haber/358335/cudi-ve-gabardaki-yanginlar-meclis-gundeminde
https://www.rizemuradiye.bel.tr/detay.asp?haber=goster&id=325
https://www.karatay.bel.tr/
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bozkırın aralara peyzaj çimi attırılmış piknik alanının açılışını 
yaptı. Hem de sıcak hava dalgasının geldiği günlerde. 

Bu iki olay geçen hafta oldu. Bunların dışında Ankara’yı, 
İstanbul’u sayısız kereler su bastı. Siyasetin hiç sesi çıkmadı. 
Bütün devlet organları bir kişiye çalıştığı için bu konuda 
hiçbir açıklama yapılmadı. Muhalefetin bu konularda çalışan 
koca kurumları, politika üreten belediyeleri olmadığı için 
konuşacak şeyleri çok sınırlıydı. 

Tam bunları olurken enerji cephesinde çok keskin iki olay 
oldu. 

Enerji Zamları 

Birincisi hükümet benzine zam yaptı ama artmasın diye 
zammın ÖTV’sinden vazgeçti. Artışı ÖTV’sini düşürerek 
dengeledi. Böylece motorinde 31, benzinde 42, LPG otogazda 
ise litre başına 51 kuruşluk zam etkilemesin diye ÖTV’de 
indirim yapıldı. Böylece toplam fiyat artmadı. Sabah gazetesi 
ağzından kaçırdı ve bu zam aynen yapılsa ve vergisi de 
alınsaydı ortaya çıkacak fiyatı açıkladı. Bu durumda 
İstanbul’da motorin 6.02, benzin 6.68, otogaz ise 4.00 liradan 
satılacağını yazdı. Yazıda devletin zam yapmayarak ve o 
zammın da vergisini almayarak büyük bir fedakârlık 
yaptığını, bu fedakârlığın maliyetinin ise 1,7 milyar TL 
olduğunu söylüyordu. Yani devlet halktan 1,7 milyar TL 
almayarak büyük bir lütuf göstermişti. Halk kim ki? Sadece 
vergiyi öder. 

İkincisi olay ise dövizdeki artışı akaryakıt fiyatına 
yansıtamayan hükûmetin elektrik ve doğalgazda yaptığı 
yüksek zamdı. Önce elektrik üretim santrallerine satılan 
doğalgaza %49,5’lik zam yaptı. Bu durumda artan yakıt 
maliyeti ile santrallerin elektrik üretimi yapması mümkün 
değildi. Bu sefer döndü elektriğe konutlarda %9, sanayi ve 
ticarethanelerde %14 zam yaptı. Yetmedi evlerde kullanılan 
doğalgaza da zam geldi. Doğalgaz %9 arttı. 

 

https://www.sabah.com.tr/ekonomi/2018/08/05/akaryakitta-devletten-17-milyarlik-fedakrlik
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Cebimizden Fazladan 7 Milyar Tl Çıkacak 

Ama tabi %9 kulağa çok rahatsız edici gelmeyebilir. Kendi 
faturamdan hesaplayınca kilowatt saat başına 3,5 kuruşluk 
bir fark olduğunu EPDK’daki hesaplardan anlıyorum. Ülkede 
konut, ticarethane ve sanayideki artışın 3,5 kuruş olduğunu 
kabul edersek, bu durumda devlet benden yılda 7 milyar TL 
civarı fazla para alacak. Hepsini benden alacak diyorum 
çünkü gitmediğimiz AVM’nin artışını da biz bir şekilde 
ödeyeceğiz. 

Siz bir de üstüne doğalgaz zammını ekleyin. O zaman o yüzde 
dokuzların kaç milyar TL olduğunu cüzdanınızda 
görebilirsiniz. 

100 Günde Dünyayı Yok Etme Planı 

Bu anlattıklarım geçen hafta yaşadıklarımızdan 4 temel 
örnek. Bir beşinciyi de ekleyelim: 100 Günlük İcraat Planı. 
Cumhurbaşkanın 100 günde yapacaklarını sıralayan metin 
plandan çok başka bir şey. İyi bir senaryo hazırlanırsa bu 
konu üstüne korku filmi bile çekilir. 

Çok kısaca fikir vermek için benim gözüme çarpan birkaç 
maddeyi şöyle özetleyeyim: 

 100 günde kesilen odun miktarının %40 artırılması 
isteniyor, 

 100 günde Kanal İstanbul’un devir ve 
“planlama”sının tamamlanması isteniyor, 

 100 günde 3 katlı Büyük İstanbul Tüneli projesinin 
ihale edilmesi bekleniyor, 

 100 günde İstanbul’dan çok daha büyük, tam 13 bin 
kilometrekarelik alanın inşaata açılması için 
belirlenmesi isteniyor, 

 100 günde kalan kamu konutları ve kalan madenlerin 
satılması gerekiyor, 

https://www.tccb.gov.tr/assets/dosya/100_GUNLUK_ICRAAT_PROGRAMI.pdf
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 100 günde daha çok insandan para almak için 
doğalgaz ulaşan vatandaş sayısının 3 milyon 
arttırılması isteniyor. 

Listeyi uzatmak mümkün: En yorum yapamayacağım madde 
ise tam olarak şu: “İmar Barışı ile ruhsatsız veya ruhsat ve 
eklerine aykırı 13 milyon yapının kayıt altına alınması.” Yani 
bu ülkede imara uygun neredeyse hiç bina yok. Bir başka 
açıdan imara uygun bina yaptıran hiç politikacı yok. Bütün 
politikacılar imara aykırı işlemlere ortak olmuşlar. Ben onu 
anlıyorum. 

Özetleyelim, ülkede belediyesinden cumhurbaşkanına kadar 
herkes ormandan bozkıra kadar her yere çimento ve asfalt 
için çalışıyor, iklim felaketleri yaşanınca bile durumu 
anlamıyor. Hükûmet akaryakıta zam yapmamak için 1,7 
milyar TL ÖTV’sinden vazgeçiyorum diyor ama öbür taraftan 
elektrikten tahmini 7 milyar TL’lik zammı halka ödetiyor. 
Sonrada 100 günde dünyayı nasıl yok ederim diye plan 
açıklıyor. 

Başa dönelim. Son olaylardan sonra insanlar aşırı iklim 
olaylarının daha kötü olup olmayacağını, iklim değişikliğinde 
geldiğimiz son durumu sık sık soruyor. Çok basitçe 
cevaplayalım, YA İN$AAT YA DA İKLİM BATACAK, başka 
yolumuz yok. 
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4. ORDU SEL FELAKETİ SİYASETÇİ KAYNAKLI İKLİM 

FELAKETİDİR! 

Dün çok kısa bir sürede yaşanan yağış ardından Ordu ve pek 
çok ilçesinde sel felaketi yaşandı. Aşırı yağışlar neticesinde 8 
köprü yıkıldı, binlerce insan mahsur kaldı, 165 işçi helikopter 
ile fabrikalarından kurtarıldılar. Valilik yaptığı açıklamada 
“"Dün akşam saatlerinden itibaren Meteorolojik ihbar 
sonucunda aşırı bir yağış gerçekleşti. Çaybaşı, Perşembe, 
Ünye, Fatsa arasında 90 kilogramı aşan yağışlar oluştu. Sel, 
heyelan, toprak kayması gerçekleşti.” dedi. 

Felaketin vurduğu diğer bir ilçe olan Perşembe Belediye 
Başkanı şöyle konuştu: "Allah bundan kötüsünü bizlere 
göstermesin inşallah diyoruz. Nedense artık bizim 
Perşembemizde yoğun yağmur ve sel felaketiyle 
karşılaşıyoruz. Yapmış olduğumuz yollar, yaptığımız 
hizmetler bir anda boşa gidiyor maalesef. Ancak asfalt ve 
beton olan yerlerimiz kendini koruyabiliyor. Stabilize yapmış 
olduğumuz tüm yollar bozuldu. “dedi. 

İlk tepkilerden biri MHP’li vekilden geldi.  MHP Ordu 
milletvekili Cemal Enginyurttan geldi. MHP’li Enginyurt 
felaketin sebebi için bölgedeki hidroelelektirk santralleri 
gösterdi. Enginyurt “HES’ler dere yataklarını değiştirdi” diye 
konuştu…  

 2 dönem Ordu Belediye Başkanlığı yapan CHP Genel Başkan 
Yardımcısı ve Ordu Milletvekili Seyit Torun ise  “Karadenizin 
derelerine su akar Türk bakar dediler maalesef bütün dere 
yataklarına ya regülatör koydular ya da imara açtılar şimdi de 
doğa verdiğini geri alıyor” dedi. 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/felaketi-yasiyorlar-koprunun-yikilma-riski-var-ulasim-durdu-40922364
http://www.cumhuriyet.com.tr/haber/siyaset/1049715/MHP_li_vekilin_sel_isyani__Sebebi_HES_ler__icraat_gorelim.html
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Aslında ne belediye başkanları, ne onlara muhalefet edenler 
durumu anlamıyor, anlatmıyor. Evet, tabiki HES’lerin rolü 
var, tabiki imara açtılar. Ama sorunu tanımları eksik ve o 
yüzden de çözümü ortaya koymuyor. İşin suçlusu, nedeni, 
çözümü aslında tek birşey, siyaset. O siyasetin 5 temel 
politikası bunun nedeni. 

Ordu’ya sel getiren 5 politika. 

Birinci neden Karadeniz Otoyolu, yani devletin ulaşım 
politikasıdır: Sel felaketi neticesinde Karadeniz Otoyolu 
üstünde bir köprü yıkıldı.  Bu yol 1960’larda planlandı, 
1987’de temeli atıldı ve çalışmalara ara verildi. 1997’de 
yapımına yeniden başlandı. Proje Yüce Divan’a kadar gitti ve 
her şeye rağmen tamamlanıp 2007’de açıldı. Yani bugün 
köprüsü yıkılan yolu açan bu iktidar…  

Çok açıkki deniz ile kara arasında bir engel ve bu bile pek çok 
açıdan karşı çıkılması gereken bir nokta. Çünkü doğada geçiş 
sınırları canlı zenginliğin en fazla olduğu yerlerdir. Sadece bu 
değil, 4,2 milyar TL gibi bir bütçe ile ülkenin sorununu 
çözecek bir sorun bu işe harcandı. Nitekim projeye karşı 
çıkan avukat Cihan Eren bir silahlı saldırıya maruz kaldı ve 
22 Temmuz 2005’de öldü. 

Yani Karadeniz otoyolu yapılırken bile yaşama zarar verdi. 

İkincisi yerel yönetimlerin asfalt politikası: Mesela Ünye 
belediyesi aralıksız asfalt döküyor. Perşembe belediyesinin o 
güzelim dağ yamaçlarını asfalta boğduğunu belediyenin web 
sayfasından görebilirsiniz. Yani deniz bağlantısına devlet, dağ 
yamaçlarına belediye asfalt dökerek işi hızlandırdı. 

Üçüncüsü ise beton: Ama bu başka beton Iki türlü. Birincisi 
imar için beton, ikincisi ise yol için beton. Bu belediyeler yol 
için döktükleri asfalt izin verdikleri inşaatlar yetmiyormuş 
gibi yola da beton döküyorlar. MEsela Ünye Belediyesi 160 
bin metrekare yola beton dökmüş. Perşembe belediyesi de 
benzer şekilde irili ufaklı bir dizi beton dökümü ile çimento 
sektörüne alan açıyor. Belediyenin haber sayfasına bakınca 

http://blog.milliyet.com.tr/cihan-eren--karadeniz-yolu-oykusu/Blog/?BlogNo=438038
https://www.unye.bel.tr/icerik.php?icerik=462&Kategori=1001
http://www.persembe.bel.tr/haberler.php?type=2&link=tepekoy-senyurt-baglantisi-sicak-asfalta-kavusuyor&id=173
https://www.unye.bel.tr/icerik.php?icerik=898&Kategori=1001
http://www.persembe.bel.tr/haberler.php
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belediyeciliğin sadece asfalt ve beton olduğunu 
görüyorsunuz. 

Dördüncüsü tabiki HES’ler: Ordu’da 34 dere var. Bu derelerin 
üstünde çoğu çalışan bir kısmı bitmek üzere olan 15 HES var. 
En uzun ve büyük ırmak olan Melet ırmağı üstünde 6 HES var. 
5500 kilometrekarelik dağlık bir kentte tam 15 HES için 
dağları parçaladılar, tonlarca çimento kullandılar. Su akışını 
kontrol edecek denen HES’ler bir işe yaramdı.  

Su akışını kontrol başka birşey, bu para akışını kontrol ediyor.  

Daha kötüsü, bir bu kadar daha HES yapmak devletin 
raporlarında var. 

Beşincisi ise tabiki ülkenin iklim politikası:  Çok açıkki Türkiye 
iklimi daha hızlı değiştiriyor. Nisan ayında Türkiye’nin 
envanterini değerlendirdiğimiz yazımızda şöyle demişiz: “% 
135,4’lük emisyon artışı ile 2016 yılı kömürün, asfaltın ve 
betonun yılıydı. 2016 hem en fazla emisyon artışının 
yaşandığı üçüncü yıl hem en sıcak dördüncü yıl hem de en 
felaket ikinci yıl olarak yaşandı. Bunu kömür santrallerine, 
otomobil politikalarına ve İnşaat Cumhuriyeti'ne borçluyuz.“ 

Politikacıların Söylemediği 

İster beton, asfalt döken belediye başkanı olsun, ister karşı 
çıkan olsun söylemedikleri ve söyleyemeyecekleri bir şey var. 
Hemen asfalt dökmek, toprağı imara açmak yasaklanmalı, 
karneye bağlanmalı. Ayrıca, kömür, petrol ve doğalgaz 
kullanımı hızla azaltılmalı ve çok yakında bırakılmalı. Bunu 
söyleyemiyorlar. Söylemedikleri için böyle şeyler 
tartışıyorlar. 

Şimdi böyle birşey olabileceğini ihmal vermediniz demi? Bu 
felakette devlet böyle birşey yaptı ve valilik kentteki bütün iş 
makinelerine el koydu. Evet, doğru duydunuz o iklimi 
değiştiren projelerde çalışan iş makinelerine devlet el koydu. 
Valilik açıklamasında aynen şunu söyledi: “Aşırı yağışlar 
sonucu oluşan hasarları ve mağduriyetleri en kısa sürede 
gidermek üzere Valiliğimizin koordinesinde Devletimizin tüm 

http://webdosya.csb.gov.tr/db/ced/editordosya/Ordu_icdr2016.pdf
http://www.ordu.gov.tr/asiri-yagislar-sebebiyle-basin-duyurusu-2018-34
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imkanları seferber edilmiştir. Ayrıca, Ünye ilçemizdeki özel iş 
makinalarına el konulmuştur.” Demek ki devlet isterse iklimi 
değiştiren beton, asfalt ve fosil yakıt projelerin de el 
koyabilir, durdurabilir, bunların kullanımına katı sınırlamalar 
getirebilir. 

Ordu’daki sel felaketi hem yerel belediyelerin asfalt ve beton 
sevdasından, hem Karadeniz otoyolu gibi devletin ulaşım 
politikasından, enerjideki HES politikasından kaynaklı bir 
afet. Bu afetin bir sebebi ise atmosfere %135,4 daha fazla 
seragazı salan ülkenin diğer politikaları. Bu afet bir iklim 
afetidir ve insan kaynaklı değil, siyasetçi kaynaklıdır. Çünkü 
bu kadar berbat yatırımlar insan ihtiyacı için değil, birilerinin 
ihtiyacı içi yapılmıştır. Avukat Cihan Eren’in yaşamına 
kastedildiği gibi, insanların yaşamları pahasına karşı 
çıkmasına rağmen yapılmıştır. Çözümü ise iklimi değiştiren 
her adımın hızla yasaklanmasıdır. Yoksa siyasetçi bu afetlerin 
kendi çıkarına kullanmaya bugün olduğu gibi devam 
edecektir. 
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5. İKLIM VE EMEK DÜŞMANI HAVALIMANI PROJESI 

3. havalimanı projesi son yılların en büyük iklimi değiştiren 
projesidir. Cumartesi günü işçilerin iş bırakması da gösterdi 
ki iklim düşmanı bir proje aynı zamanda emeğede 
düşmandır. Ortaya koydukları 15 madde en temel haklara 
girer. İktidarın “mega proje” söylemi bir anda binlerce işçinin 
iş bırakması ile çöktü. Çok açık ki istereniz adına “Cehennme 
Havalimanı” deyin, ister “Tahtakurusu Havalimanı” deyin bu 
proje şimdiden Türkiye’nin iklime, emeğe ve yasalara 
düşman bir projesi oldu. 

İklime düşman diyorum çünkü yok ettiği orman ve sulak alan, 
döktüğü asfalt ve beton ve yakılacak petrol ve gaz ile sanki 
iklimi değiştirmek için yapılmış bir felaket. 

Sadece 3 veri verelim. 

1- Proje 7 bin 650 hektarlık mera, sulak alan, orman ve 
koruma alanını yuttu. Bu bile tek başına bir iklim 
değişikliği nedenidir. 

2- Proje alanı 72,5 milyon metrekare. Yani 72,5 milyon 
metrekare beton ve asfalt ile iklim değiştirdğği gibi 
felaketleri katlayacak. 

3- Sadece günlük olarak 13,2 milyon litre yakıt 
kullanılacak. Buna ısınma için gerekli doğalgaz ve 
fosil yakıtlardan elde edilen elektrik de eklendiğini 
düşünün. 

İhaleyi alan konsorsiyum ortakları Limak, Kolin, Kalyon, 
Mapa ve Cengiz İnşaat’tan oluşuyor. Bu firmalar bir 
bakarsınız iklim zirvelerine katılır, bir bakarsınız 
Türkiye’deki iklim toplantılarında ayrıcalıklı koltuklara 
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sahibtir. Adına İGA adını verdikleri inşaat ortaklık şirketi o 
kadar özgüvenli ki, Paris’de yapılan 23. İklim Zirvesinde 
projenin ne kadar sürdürülebilir ve çevre dostu olduğunu 
anlattırlar. Türkiye’den de bir dizi sivil toplum örgütünün 
katıldığı bu zirvede insanların gözüne bakarak bunları 
anlatması takdire şayan tabi. 

 

İşçi ve İklim Düşmanı 

İklim düşmanı bir proje ne kadar işçi dostu olabilir? 
Olmadığını biliyorduk, görüyorduk ama hep beraber 
konuşamıyorduk. Ta ki işçilerin kötü koşullar nedeniyle işi 
bırakmasına kadar.  Düşünün ortada 35 milyar avro’luk bir 
gelir kapısı var ve işçilerin yatakhanelerini tahtakuruları 
basmış, lavabolar pislik içinde, servisleri düzgün değil, 
herkesin en az iki aylık maaşı içeride. Yetmiyor bir dizi iş 
çinayeti var. Yetmiyor maaşların bir kısmı gizlice verilerek 
işçilerin hakları devletten kaçırılıyor. Revirler kötü ve işçilere 
kötü muamle yapılıyor. 15 maddelik talepler listesi ortada 
yasa dışı bir dizi durumun olduğunu koyuyor. Bu talepler 
şantiyeye polisin değil Çalışma Bakanlığı müfettişlerinin 
girmesi gerektiğini ortaya koyuyor. Hatta polisin tavrı bile 
burada kanunların uygulnamasına bir engel. 
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Yasalar İşçiler Haklı Diyor 

Sadece 3 atıfta bulunalım ve işçlerin işi bırakarak ne kadar 
haklı olduklarını bakalım: 

1- Anayasa Madde 18 “Hiç kimse zorla çalıştırılmaz, 
Angarya Yasaktır” der.  

Yani işçiler zorla ve angarya ile çalışmaya karşı gelmeleri en 
temel anayasal hakları. 

2- 4857 sayılı İş Kanunu Madde 34 “Ücreti ödeme 
gününden itibaren yirmi gün içinde mu cbir bir neden 
dışında o denmeyen işçi, iş go rme borcunu yerine 
getirmekten kaçınabilir” diyor.  

Yani en az 2 aydır maaşı ödenmeyen işçilerin çalışmaktan 
kaçınabilir. İş kanunu bile işi bırakma hakkın var diyor. 

3- 6331 sayılı İş Sağlığı ve Güvenliği Kanunu’ Madde 5 
“Çalışmaktan Kaçınma Hakkı” başlığı ile  işçinin ciddi 
ve yakın tehlike ile karşılaşaması durumunda bunu 
işverene bildirmesini, çözülene kadar kaçınmasını ve 
tehlikenin önlenemez olduğu durumlarda güvenli bir 
yere geçmesinin önünü açar. 

İşçilerin işi bıraktığı gün yaşanan iş kazasında iki işçi yaralı 
olarak kurtuldu. Bu durum bile çalışmatan kaçınmalarının ne 
kadar haklı olduğunu ortaya koyuyor. 

Erdoğan: Çalışanlar Haklarına Sahip Çıkmalı 

Olaylar başlayınca polis ve jandarma gece baskını yaparak 
600 işçiyi gözaltına aldı. . Yetmiyormuş gibi şantiyeeki gibi 
kötü koşullarda tuttu. Ne polisini ne de jandarmanın 
bilmediği birşey var. O da işçilerin en saf, en doğru, en yasal 
adımı attıkkları. Bunu herkes biliyor. Mesela Erdoğan imzalı  
6331 Sayılı I ş Sag lıg ı ve Gu venlig i Kanunun kitapçıg ında 
“Sag lıklı ve gu venli iş yerlerinin oluşması, iş kazaları ve 
meslek hastalıklarının o nlenebilmesi için, bu yo nde bir ku ltu r 
oluşturmalı ve tu m topluma yaygınlaştırmalıyız. Bu konuda, 
işverenlerimizin yanı sıra çalışanlarımız da bu yu k 
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sorumluluk du şu yor.” diyor. Devamında ise “Çalışanlarımızın 
iş sag lıg ı ve gu venlig i konusundaki haklarına sahip çıkmaları, 
bu hakların takipçisi olmaları gerekiyor.” sözleri ile bugün 
işçilerin yaptıklarını sanki onaylıyor. 

Muhalefete Düşen 

Çok açık ki ortada 7560 hektarlık bir doğa tahribatı, 72,5 
milyon beton-asfalt dökümü ve günlük 13,2 milyon litre 
petrol ile en büyük iklim felaketi yanında işçisine yatacak 
yatak, temiz aş, zamanında maaş ve güvenli çalışma ortamını 
bile sağlayamayan bir işletme felaketi var. Yetmiyor ne 
Anayasa, ne 4857 sayılı İş Kanunu ne de 6331 sayılı İş Sağlığı 
ve Güvenliği kanunun bilmeyen ve tersine işlem yapan bir 
kamu var. 

İşçiler gayet haklıdır, meşrudur vs.. Ama muhalfetin yapması 
gereken ise o işçinin sesi olmaktır. Her türlü dayanışma 
güzeldir ama bu kadar meşru bir tavır daha fazlasını ve daha 
sadesini hak ediyor. 
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6. GELDİĞİMİZDE OTLAR YEMYEŞİLDİ VE KURUYDU 

MAMAK  

Ankara Mamak’ta yaklaşık 12 dakika süren sağanak yağış sele 
neden oldu. Sel suları onlarca aracı önüne katıp sürükledi, 
sele kapılan 6 kişi yaralandı, iş yerlerini su bastı ve araçlar 
hasar gördü. Ankara Büyükşehir Belediye Başkanı Mustafa 
Tuna, “Bugüne kadar görülmemiş bir afet meydana geldi.” 
dedi. Açıklamasında ayrıca “Bu bölgede ilk defa yaşanan bir 
durum. 500 yılda bir olabilecek bir afet.” dedi. 

500 yılda bir olabilecek bir felaket neden bugün Mamak’ta 
oldu? Tuna bu sözü kullanan ilk politikacı değil. Mesela 
Temmuz 2012’de dönemin başbakanı Samsun’daki sel 
felaketi için “500 yılda bir olan felaket” demişti. Aynı şekilde 
2015’te yaşanan Hopa sel felaketi için Orman ve Su İşleri 
Bakanı Veysel Eroğlu’nun, “500 yılda vuku bulacak büyük bir 
taşkın meydana geldi” demişti. 

Artık hepimiz biliyoruz ki siyasetçiler sıkışınca “500 yılda bir 
olan felaket” lafını kullanıyorlar. Bu ilk değil, son da 
olmayacak. 

Mamak’ta İlk Değil! 

Peki bu bölgede, yani Mamak’ta ilk defa yaşandığını nereden 
çıkıyor? Ankara’nın bu bölgesinde ciddi can kayıplarının da 
olduğu su baskınları yaşanmıştı. 1957’de Hatip Çayı taşkını, 
18-20 Haziran 1961 ve 12 Haziran 1988’de yaşanan 
felaketler can kaybı ile sonuçlanmıştı. Ama bunlar uzun 
araklıklarla meydana gelen olaylardı. İnşaat Yüksek 
Mühendisi olan Mustafa Tuna’nın bunu bilmemesi imkansız.  

Hadi tarihi bilmiyoruz diyelim. Dünü hatırlasak?  

http://yesilekonomi.com/kose-yazilari/onder-algedik/fosil-yakitlar-iklim-felaketleri-baglantiyi-kurdunuz-mu
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/artvindeki-sel-faciasinda-olu-sayisi-8e-yukseldi-29893639
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Mesela geçen Ağustos ayında olan neydi? 

Mesela 2015 Haziranında olan neydi? 

Mesela 2011 Temmuzunda olan neydi? 

Yani eskiden 5-10 yılda bir olan felaketler aynı ilçede artık 
her yıl oluyor. Bunun hem bilimsel hem de şiirsel açıklaması 
var tabii ki. 

Su Baskınlarının Şiirsel Açıklaması 

Neden bu kadar sık yaşandığına dair elimizde Kemal 
Burkay’ın o güzel şiiri var. 1971’de Mamak cezaevine yazdığı 
şu şiirin bir kısmını hatırlayalım: 

… 

Güneş altında tutsaklar 

Geçen sonbahara bakıyorlar 

Şirin mi şirin gecekondu evleri 

Samsun asfaltında otomobiller 

Ne güzeldir yollarda olmak şimdi12 

Ne demiş şair: “Şirin mi şirin gecekondu evleri, Samsun 
asfaltında otomobiller.” Yani başkentin doğuya açılan 
kapısındaki Mamak’ta koca bir asfalt vardır, bugünkü halinin 
çeyreği kadar ve bahçeler içinde şirin mi şirin, betondan çok 
toprağın olduğu gecekondular vardır. Yani Kemal Burkay’ın 
yazdığı o şiir bile kentin bölgesinin bu kadar betona ve asfalta 
boğulmadığını bizlere gösteriyor. 

Son Gecekondu! 

1971’den bu yana gecekondular yok ediliyor. Öyle ki yık yık 
bitmedi. Daha şu haber bile Mamak’ta son gecekondunun 
hâlâ ekonomiye kazandırılmadığını gösteriyor. 16 Mayıs 

                                                      
12 Hatta Yeni Türkü’nün bestelediği haliyle de dinleyelim: 

https://www.youtube.com/watch?v=-T0w81Bi2e8 

http://www.milliyet.com.tr/baskent-te-sel-felaketi-ankara-yerelhaber-2207230/
http://www.hurriyet.com.tr/altyapi-baskini-29281269
https://www.sabah.com.tr/yasam/2011/08/12/ankarayi-su-basti
https://www.youtube.com/watch?v=-T0w81Bi2e8
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2017 tarihli haber kocaman manşet atmış: “Ankara Mamak 
Kentsel Dönüşüm Kapsamında Gecekondular Modern 
Yapılara Dönüşüyor!” Şu manşet bile durumun vahametini 
ortaya koymuyor mu? 

“50.000 adet konut, 500 adet iş merkezi, dev rekreasyon 
alanlarından meydana geliyor. 11 etaptan oluşan söz konusu 
proje Ankara Büyükşehir Belediyesi liderliğinde, TOKİ ve 
Mamak Belediyesi iş ortaklığında yapılan 11 etap 
kapsamında toplam olarak 7 milyon metrekare alan üzerinde 
uygulanmakta olan ve 14 mahalleyi kapsamı dahiline alan 
proje aynı zamanda dünyanın en büyük kentsel dönüşüm 
projesi olarak kendini gösteriyor.” 

Yani Mustafa Tuna’nın belediyesi TOKİ ve Mamak Belediyesi 
ile son kalan bahçeli gecekonduları betona ve asfalta boğacak.  

Su Baskınlarını Bilimsel Açıklaması 

Kasım 2011’de Hükümetlerarası İklim Değişikliği Paneli-IPCC 
“Aşırı Hava Koşulları Özel Raporu” yayımlandı. Rapor “her 20 
yılda bir yaşanan aşırı sıcaklıkların her yıl, her 20 yılda bir 
yaşanan aşırı yağışların her 5 yılda bir yaşanacağını” ortaya 
koyuyordu.  

Yani ne kadar çok kömür, petrol ve doğalgaz yakıp çimento 
üretirseniz aşırı iklim olaylarının sıklığını ve şiddetini 
arttırırsınız. Ne kadar asfalt ve beton dökerseniz o kadar aşırı 
yağışlar ve sıcak hava dalgaları gibi iklim olayları daha 
şiddetli hissedilir.  

Ama bir konuyu açalım, bilimin bu raporundan daha kötü bir 
resim görüyoruz. En basitinden Kömür ve İklim Değişikliği 
2017 raporunda ortaya koyduğum gibi, sadece Türkiye’de 
yaşanan aşırı iklim olaylarının artışı aritmetik değil, 
geometrik. 

https://emlaktahaber.com/ankara-mamak-kentsel-donusum-kapsaminda-gecekondular-modern-yapilara-donusuyor/5946
http://yesilekonomi.com/kose-yazilari/onder-algedik/fosil-yakitlar-iklim-felaketleri-baglantiyi-kurdunuz-mu
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Kaynak: Kömür ve İklim Değişikliği 2017 raporu 

Asfalt ve Betonu Kim Döktü? 

2017 yılında Ankara Büyükşehir Belediyesi 5 milyon ton 
asfalt döktü. Kişi başına bir ton asfalt! 2017 yılında Türkiye 
83 milyon ton çimento üretti. Kişi başına bir ton çimento… 
Kişi başına bir ton çimentonun ve bir ton asfaltın 
dökülmesinde hiç mi başkanın rolü yok? Büyükşehir 
Belediyesinin, Orman Bakanının rolü yok mu? Tamam daha 
fazla kömür petrol, doğalgaz daha fazla iklim değişikliği, daha 
fazla iklim değişikliği daha fazla aşırı iklim olayı. Hadi 
kömürü ABD, gazı bir başkası yaktı ama bu çimentoyu kim 
döktü, asfaltı kim serdi? 

Her Yıl Sel Felaketi Garanti 

1990 yılında 24 milyon ton çimento üretiliyordu. O zaman 
koca ülkede 19 aşırı yağış olayı yaşandı. 2015 yılında ise 78 
milyon ton çimento ürettik. Aşırı yağış olayı sayısı tam 249 
kez yaşandı ve haliyle dökülen o betonlar o yağışı toprakla 
buluşturmadı, sel felaketine, su baskınlarına dönüştü.  
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Şimdi hedef 2023’te 100 milyon ton çimento üretimi. Bu 
kadar kömür, petrol ve doğalgaz tüketimine bu kadar 
çimento ve asfaltı siz düşünün. 

Ankara’da kişi başına bir ton asfalt dökülüyor. Mamak’ta 
gecekondular yıkılıyor, beton binalar yükseliyor. Bugün kişi 
başına bir ton çimento tüketilen bir ülkeyiz. Tabii ki 500 yılda 
bir olan yağış olur... Ama belediye başkanı ilk defa bu oldu 
diyor. Geçen sene ve evvelki sene olmamış gibi. Mamak artık 
Kemal Burkay’ın şirin mi şirin gecekondu evlerinin olduğu bir 
yer değil. 

Mamak’ta yaşanan su baskınından 24 saat geçmeden aynı sel 
felaketi Keçiören’de yaşandı. Sayenizde efendim. 
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7.YUNANİSTAN’DAKİ KUNDAKÇI İMAR BARIŞI MI? 

Yunanistan’da geçen pazartesi çıkan yangın hızla yayıldı ve 
sonrasında insanların, hayvanların ağaçların yandığı trajik 
görüntüler ve hikayeleri gözler önüne serdi. Bu olay sonrası 
iklim değişikliğini ve dünyada o esnada süren büyük 
yangınları konuşma şansı bulduk. Bulduk ama yangın bir 
trajedi değil, sadece trajedinin bir karesi, parçası idi. 

Mati Trajedisi 

Yangının başladığı günlerde Yunanistan’da 50’ye yakın 
orman yangını vardı. Bu yangınların 10’u salı günü de devam 
etmekteydi. Mati yangını öncesinde bölge itfaiyesi Atina’nın 
48 km batısındaki Kineta ve daha batıda yer alan Melissi’deki 
yangınlarla boğuşuyordu. 

Atina’nın 28 km doğusundaki Rafina bölgesindeki sayfiye 
beldesi Mati’de başlayan yangın, doğuya bakan sahilin hemen 
üstünden başlamıştı. 3 cephede 15 noktada başlayan yangın 
esen rüzgar ile hızla yayıldı. Mati’den Atina’ya giden yol o 
yangın cephelerinin arasında bulunuyordu. Herkesin arabası 
vardı. Herkes arabasına bindi ve yangın cephesine 
geldiklerinde trafik tıkandı. Kitlesel ölümlerin önemli bir 
kısmı bu kaçışlar sırasında geldi. Sahile yakın olanlar ise 
kurtuluşu denize atmamakta buldu. 700’e yakın insanı saatler 
sonra Yunan Sahil Güvenliği kurtardı. 

Kineta Trajedisi 

Mati’de yaşananlar Yunanistan’ın 2007’de yaşanandan bu 
yana en kötü orman yangını olarak görülüyor. Ama daha 
kötüsü var. Salı günü NASA yangına dair bir uydu görüntüsü 
yayımladı. Görüntüye göre Kineta’daki yangın çok daha geniş 

https://www.ft.com/content/0f5f0dba-8f0a-11e8-bb8f-a6a2f7bca546
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alanlara yayılmış, çok daha fazla ormanı tahrip etmişti. 
Mati’de yaşanan can kayıpları, sahilde kurtarılmayı bekleyen 
insanlar ve otomobillerinde sıkışanlar Mati’de yaşananları bir 
trajediye dönüştürüyor. Ama Kineta bir başka açıdan önemli. 

Kaynak: Telegraph 

NY Times’daki yazısında Nikos Toskas, Kineta’da yangın 
ihbarının pazartesi günü 12.30’da iletildiğini söylüyor. 
Dolayısıyla bölgeye itfaiyeciler sevk ediliyor. Saat 4.57’de ise 
Mati yangının ihbarı geliyor. Mati’de yangının yerleşimlerin 
üst tarafında başlaması, ç çıkış yollarında izinsiz 
yerleşimlerin olması, rüzgar derken üstüne Kineta 
yangınından dolayı kaynakları iyice kısıtlanan itfaiye ve 
yangın planı olmayan bir belde yönetimi eklenince bu facia 
ortaya çıkıyor. 

Yangın’da AB’nin Rolü 

Çok açık ki AB’nin kemer sıkma politikası yangın önlemlerini 
zayıflattı. Yunanistan’ın eski ekonomi bakanı Yanis 
Varoufakis olayın ardından kaleme aldığı yazıda eskiden beri 
yangınlardan çeken Yunanistan’a AB’ye katılmakta bu 
konuda hiçbir adımın atılmadığını, bilakis AB politikaları 
yüzünden devletin nasıl zayıfladığını anlatıyor. Yazısında 
AB’nin ülkeye yangın ve su baskınlarında çok daha fazla zarar 
verdiğini, 2011’den bu yana 20 bin Yunanlının intihara 

https://www.telegraph.co.uk/news/2018/07/26/arson-linked-deaths-greek-town-built-like-fire-trap/
https://www.nytimes.com/2018/07/25/world/europe/greece-wildfires-arson.html
https://www.project-syndicate.org/commentary/factors-behind-deadly-greek-fires-by-yanis-varoufakis-2018-07
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kalkıştığını, her 10 gençten birinin iş için ülkeyi terk ettiğini 
ortaya koyuyor. 

Kundakçı İmar Barışı mı? 

Tam da ülkemizde imar barışı popülerken, 3 cephede 15 
yangının çıkmasında kundakçıların rolü akla geldi. Yetkililer 
yangının kasten çıkartıldığına dair göstergeler olduğunu 
belirtti. Ama dile getirmedikleri ise o kundakçıların 
işvereninin kim olduğu idi. Asıl önemlisi kundakçıya iş veren 
müteahhitlere yol veren politika kime aitti? 

2016 yılında iktidar 2 yıllık imar barışı ilan etti. Bu mevzuat 
ile aynen Türkiye’deki gibi 2 yıl boyunca belli bir ceza ile yasa 
dışı yapılaşmaya izin verilecekti. Türkçesi imar barışı yani… 

İşte bu yüzden politikacılar kundakçıları suçlarken hiçbir 
şekilde onların işverenini ve onlara izin verenlere lafı 
getirmiyor. Çünkü lafı buna getirseler Mati’nin de içince 
bulunduğu Atttica bölgesinde sadece 1991-2004 arasında 
orman kaybının %26 olduğunu, bu kaybın %65’inin 
nedeninin bilinmediğini, sadece %2,6’sının doğal nedenlerle 
çıktığını, bütün bunların üstüne imar barışı ile nasıl tuz biber 
ekildiğini konuşacağız. 

Bu yangının başlatıcısı kesin olarak kundakçıdır demek için 
elde şuan delil yok. Ama kundaklamak için neden veren 
politikacılar olduğunu kesin olarak biliyoruz. 

Kaliforniya da Kutup da Yanıyor! 

Şimdilerde Kaliforniya’da yaşanan yangın gündemde… 
Pazartesi günü başlayan yangınla 200 kilometrekareye yakın 
bir alan yandı. Uzmanlar son 10 yılın en hızlı yangın sezonu 
olduğunu söylüyor. Bunu nedeni ise 2012-2017 arasında 
yaşanan kuraklığın bitki örtüsünü yok etmesi. Kuraklığın 
kuruttuğu toprak yangına yol veriyor. 

Avrupa’nın kuzeyinde de durum farklı değil. Kuzey Kutbu 
Dairesine yangın haberleri hep beraber geldi. Sıcak hava 
dalgasının kuruttuğu bu bölgede İsveç’in yanında Rusya ve 

https://www.telegraph.co.uk/news/2018/07/26/arson-linked-deaths-greek-town-built-like-fire-trap/
https://www.nytimes.com/2018/07/25/world/europe/greece-wildfires-arson.html
https://www.bbc.com/news/world-us-canada-44990976
https://thebarentsobserver.com/en/ecology/2018/07/barents-region-fire
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Finlandiya’da da orman yangınları çıktı. Rusya’ya ait Kola 
yarımadasında 40 kilometrekarelik bir bölge yandı. 

Toprak üstü bitki örtüsünün bu kadar kolay yanmasında 
kuralık belirleyici bir role sahip. Bu kışı yağışsız geçiren 
Yunanistan, uzun dönemli kuraklık yaşamış olan Kaliforniya 
en tipik örnek.  Kuzey Kutup Dairesi üstünde yaşanan sıcak 
hava dalgası ise benzer bir role sahip oldu. 

Türkiye’de İmar Barışı 

Geçen hafta Yunanistan’daki olayın bir benzeri yaşandı. 
Beyoğlu, Sütlüce’deki 3 katlı bir bina yanındaki arsanın temel 
kazısı ardından zeminde oluşan kayma nedeniyle çöktü. Bu 
çöküş o kadar çok skandalı içinde barındırmaktaydı ki. 
Mesela 1994’te yapıldığı, hâlâ ruhsatsız olduğu, yandaki 
arsanın Arda Turan’ın kardeşine ait olan otel inşaatı olduğu 
ilk akla gelenlerdi. Ama daha kötüsü deprem ile ilgili olduğu 
iddia edilen “kentsel dönüşüm” çalışmalarının buraya hâlâ 
gelmemiş olması, belediyenin ruhsatsız bir yapıya tam 24 
yıldır göz yumması, yandaki bina projesine ise bu hâli ile izin 
verip denetlememesi işin daha büyük bir sorun olduğunu 
gösteriyor. 

Çok açık ki Yunanistan’da 2016’da başlayan imar affı bugün 
feci bir orman yangının baş aktörü oldu. Türkiye’deki imar 
barışı ve beraberindeki politikalar Beyoğlu Sütlüce’deki olay 
gibi şimdiden uyarı sinyalleri veriyor. Her ülkede imar barışı 
ya da yasadışı inşaatlara getirilen af daha fazla yasadışı 
konutu, daha fazla suiistimali getiriyor. Ancak daha kötüsü, 
bu sadece iktidarın sorunu değil. Bugün iktidarın politikasını 
uygulayan, ses çıkarmayan o kadar çok insan var ki. Mesela 
AKP’li belediye başkanı bu imar izninden suçlu iken buna göz 
yuman 1’i bağımsız, 11’li CHP’li gerisi AKP’li 33 belediye 
meclisi üyesinin hiç mi haberi yok= Hadi onu da geçtik, İmar 
komisyonundaki 3 AKP’li ve 1 CHP’li bu durumdan bihaber 
mi? 

 

 

http://www.beyoglu.bel.tr/beyoglu-belediyesi/detay/Meclis-Uyeleri/29/18/0
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2018’in Telafisi Yok! 

İklim değişikliği açısından kritik noktayı çoktan geçtik. Çok 
değil, daha 30 yıl önce Türkiye’de yaşanan felaketlerin on 
katını bir yılda yaşıyoruz. Yunanistan yanarken Türkiye’de 
başta İstanbul olmak üzere pek çok yerde su baskınları 
yaşanıyordu. Yılın başında “2017 sıcak bir yıl oldu, 2018’in 
telafisi yok” derken şunu yazmıştım: 

“2016 yılı dünyada ölçülmüş en sıcak yıl olmuştu; 2017’nin 
ise telafisi yok demiştik. Ama 2017’de siyasetçiler kömür 
kadar, petrol kadar, asfalt-beton kadar iklimi değiştirdiler. 
2017 yılı Türkiye’de, çok sıcak, çok kurak, iklim felaketlerinin 
çokça yaşandığı bir yıl oldu. Bu sonucu 10-15 yıl önceki 
politikalar, yakılan fosil yakıtlar, kesilen ağaçlar, bunlara 
karar veren siyasetçiler belirledi.” 

Bugün sosyal devletten yapılan her kesinti aşırı iklim 
olaylarının daha çok can ve doğa kaybı ile sonuçlanması 
demek. Bugün yapılan her yanlış yatırım verdiği zarara göre 
çok ucuz kalıyor ve bugün bu politikalar sürdüğü müddetçe 
hiçbir önlem çözüm değil, o önlemleri bir avuç para ile 
yapılacak işler olmaktan çıkıyor. 

2018 yılındayız ve Türkiye de dünyada yanan diğer bölgeler 
gibi sıcak bir hava, yağışsız geçirmiş bir kış ve kundakçıları 
motive eden bir imar barışı uygulaması var. Yunanistan’da, 
Kaliforniya’da ve Kuzey Kutup Dairesinde yaşanan yangınlar 
bu yılın telafisinin imkanı olmadığını bir kez daha ortaya 
koyuyor. İklim değişikliği ve onu besleyen politikalar 
Yunanistan’da yaşanan orman yangınının bir benzerinin Türk 
trajedisi yaratmak için yeterli olduğunu gösteriyor. 

İmar barışıyla, kurak geçen 2018 ile telafisi imkansız bir yıl 
yaşıyoruz. Siyasetin ve kapitalizmin derinleştirdiği bu resim… 

 

  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok/
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8.KURAKLIK A.Ş. 

Kuraklık tartışması Orman (ve daha çok) Su İşleri Bakanı’nın 
aralık ayında yaptığı bir konuşma ile başladı. Bakan Eroğlu 
son 15 yılda yaptıkları 508 baraj, 513 HES, 327 gölet ve 193 
içme suyu tesisi ile birlikte toplam 7 bin 200 tesisin açılışını 
gerçekleştirdiklerini açıkladı. Bu yatırımları o kadar övdü ki 
dayanamadı “Yoksa son 44 yılın en kurak yılı olan bu yılda su 
veremezdik” sözünü ekledi. Tartışma da bundan sonra 
büyüdü. Çünkü Bakan, su kaynaklarını inşaata açma 
başarısını güçlendirmek için kuraklık verisini açıklamıştı. 
Böylece kamuoyunu uyandırmış, yatırımdan çok kuraklık 
konuşulur olmuştu. 

 

Şimdi burada karşımıza çıkan iki soruya cevap verelim: 
Kuraklık bitti mi? Çözüm nedir? 

Kuraklık Bitti mi? 

Bu konuda ilk söyleyeceğimiz şey kuraklığın bitmediği. 

a) Tarımsal kuraklık tehlikesi devam ediyor. Şu an 
ekinlerin kar altında olması lazımdı ama ortada kar 
yok. Hatta iş işten geçitten sonra konuya dahil olan 

http://www.hurriyet.com.tr/bakan-acikladi-44-yilin-en-kotusu-40692865
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Tarım bakanı Su bakanını yalanladı ve “kuraklık 
üretimi etkileyecek” dedi. 

 

b) Hidrolojik kuraklık açısından suyun eksikliğine, 
barajlardaki su seviyesinin düşüklüğüne dair pek çok 
haber basında yer alıyor. Meteoroloji verileri de buna 
işaret ediyor. Kaldı ki uzun dönemli tahminlerde 
bulunan meteoroloji uzmanları soruna derman 
olacak bir yağıştan bahsetmiyorlar. 

c) Durum aslında pek iç açıcı değil. Mesela kurak geçen 
2017’nin 13 Ocak tarihinde Ankara’nın barajlarında 
426 milyon m3 su varken, 2018’in 13 Ocak’ında 319 
milyon m3’ün altında su var. Yani şu an kurak 
2017’den daha kötü durumdayız. Zaman içinde bu 
resim değişebilir elbette. 

d) Durumun iyi olması için çok fazla nedenimiz yok. 
Türkiye 1970’e, 1990’a, hatta 15 yıl öncesine kıyasla 
daha fazla kömür ve petrol yakıyor, doğayı tahrip 
ediyor. Termik santral için zeytin kesecek noktaya 
geldiysek durum parlak olabilir mi? 

e) İklim değişikliği noktasında kuraklık şu an payımıza 
düşen kısmı. Mesela geçen hafta Sidney’in payına 

https://www.smithsonianmag.com/innovation/new-efficient-filter-helps-astronauts-drink-their-own-urine-180956499/
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47,3 Co gibi rekor sıcaklık düşerken, New 
Hemshire’da rüzgarlı havada termometreler -73,3 
Co’yi ölçtü. 

Artık şu cümleyi kabul etmek zorundayız: “Aşırı iklim 
olaylarının sıklığı ve şiddeti artıyor.” Yani bir sürpriz olsa ve 
meteoroloji uzmanları yanılsa, sonrası yine tufan. Unutmayın 
Türkiye için 2016 yılı en sıcak dördüncü yıl, aşırı iklim 
olaylarının yaşandığı ikinci yıl oldu. En sıcak yılımız 2010 ve 
en çok iklim felaketi yaşanan yılın 2015 olduğunu da 
hatırlatmak isterim. 

Kuraklığı Ayşe Teyze çözmesin! 

Kuraklık tartışması berberinde çözümü de gündeme getirdi. 
Bakan’ın çözümü HES, gölet gibi inşaat işleri yapmak. 
Kaçınılmaz olarak et üretimi için ne kadar su harcandığı gibi 
örneklerden yola çıkan çözümler , “Ayşe Teyze yemeği 
dökmesin” gibi tavsiyeler de böylesi dönemlerde çıkar. Ayşe 
Teyze asgari ücretin altında emekli maaşı olan biri… Eti ise 
ancak ithal et satan mağazalardan çok nadiren alıyor. Hiçbir 
şeyi çöpe atacak halde değil. Kaldı ki bu ülkede israfı yapan 
Ayşe Teyze değil. Bizim açımızdan resim çok net: Devlet 
yaptığı yatırımlarla ve ürettiği politikalarla kuraklığın bir 
numaralı sorumlusu! Sadece bir politikasını düzeltmesi bile 
Ayşe teyzeciğimin ömrü boyunca yapabileceklerine bedel. 

Devletin ilk çözümü halkın parasını inşaat sektörüne para 
aktarmak, diğeri ise devletin kendi görevini yapması yerine 
halkı göreve çağırmak. O zaman biz de kendi çözüm önerimizi 
ortaya koyalım. 

11 maddede çözüm 

Çözüm basit: Halkın parası ile yapılan yanlış politikaların 
düzeltilmesi. Birileri milyonlarca metreküp suyu termik 
santral için doğadan çekerken, her tarafa çim ekerken 
tasarrufu Ayşe Teyze’den beklemesinler. Çok açık ki siyaset 
bu çözümleri bilmezden geldiği için bugün bu noktadayız. 
Onlarla sunmanız gereken 11 temel politikayı aşağıda 
özetliyorum: 
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1- Doğadan su çalmayı bırakın. Kentler 2001 yılında 4,7 
milyar m3 doğadan su çekerken 2016’da bu 5,8 
milyar m3 oldu. Bunun da 1,56 milyar m3’ü 
yeraltından alındı. Yani yer üstü suları dışında yer 
altındaki suyu da harcamışız. Bunun için uzak 
havzalardan suları kentlere taşıdılar. 

2- Kayıp-Kaçak’ı önleyin. 5,8 milyar m3 su çekilmiş, 
belediyelilere bunun sadece 3,7 milyar m3’ü 
dağıtılmış. Belediyeler ise bunun ne kadarını 
abonelerine vermiş? Eylül 2015’te Bakan Eroğlu suda 
kayıp-kaçak oranını %43 olarak açıklamıştı. Yani 
içme suyunun yarısına yakınını kaybediyoruz. Yeni 
5,8 milyar m3 doğadan çekilen suyun üçte birini, yani 
2,1 milyar m3’ü abonelere verilmiş anlamına geliyor 
Gerçi Bakan o gün bu oran 4 yıl içinde %30’a inecek 
demiş. 2 yıl sonra yaptığı açıklamada “İstatistiklerde 
%35 olarak gözüküyor olsa da şu anda bizim 
tespitlerimize göre kayıp-kaçak suyun en az yüzde 
%50-55 civarında" olduğunu ifade etmiş. Hedeflerle 
ilgili çok bir şey yapılmadığını, onun yerine inşaat ile 
uğraşıldığını tahmin etmek güç değil. 

3- Kirlettiğiniz suyu tam temizleyip geri verin! TÜİK 
verilerine göre 2016’da deşarj edilen suyun %86,7’si 
arıtılarak doğaya bırakılmış. Yani tamamını 
arıtmamışlar. Hatta TUİK bültenine göre arıtmanın 
yarısı gelişmiş arıtma, istatistiklerine göre ise sadece 
%10’u gelişmiş arıtma. 

4- Suda “kullan-at” politikasını bırak. Arıtılan suyun 
neredeyse yarısı denize, diğer yarısı da akarsuya 
bırakılmış. Tekrar kullanmak aklımıza gelmemiş. En 
azından bir kısmını arıtıp tarım suyu kalitesine 
getirebilir, tarım, park ve bahçe sulamasında 
kullanılabiliriz. Bu neredeyse yok denecek kadar az. 
Yağmuru eksik olmayan Londra bile suyunu 
arıttıktan sonra içme suyu kalitesine getirerek 

http://www.tuik.gov.tr/PreHaberBultenleri.do?id=24874
http://www.trthaber.com/haber/turkiye/su-kayip-ve-kacak-orani-yuzde-30a-indirilecek-202908.html
http://www.trthaber.com/haber/gundem/turkiyede-kayip-kacak-su-en-az-yuzde-50-oraninda-316219.html
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şebekeye veriyor. Tabi onlar fakir, biz her seferinde 
kullan-at yapabiliyoruz. 

5- Atık su parasını boşa harcama! Ankara Belediyesi 
konutlardan her bir m3 su için KDV dahil 2,5 TL para 
alıyor. Yani günde 1,5-2 milyon TL’lik atık su bedeli 
demek bu. Diğer kentler biraz daha ucuz. Yine de 
Türkiye’de yılda birkaç milyar TL atık su bedeli 
toplanıyor. Bu parayla bile pek çok şeyi çözmek 
mümkün. Arıtma tesisleri pahalı yatırımlar. Ama 
bizden alınan vergiler inşaat yerine geri dönüşümlü 
su arıtma sistemlerine yatırılsa atık su parası da 
eklendiğinde sorunlar çok daha hızlı çözülecektir. 
Nitekim bakan bu kadar yatırımı bunlara ayırsaydı 
zaten bu kadar su derdimiz olmazdı. 

6- Termik santrale izin verme, hatta kapat. Geçen hafta 
ÇED raporu durdurulan 500 MW güçlü Elbistan KES 
projesi yapılsaydı doğadan yılda 10 milyon m3 su 
çekecekti. Yani 2 tanesi 700 bin kişiye su ulaştıran bir 
Eskişehir kadar su tüketiyor. Soru burada basit, 
Eskişehir kadar bir halkı susuz mu bırakalım, yoksa 
kömürden elektrik mi üretelim? 

7- Beton dökme, döktürme! Betonu elde etmek için her 
1 kg çimentoya yaklaşık yarım litre su katmanız 
gerekiyor. Türkiye yılda 70 milyon tondan fazla 
çimento üretiyor. Yani 35 milyon ton sırf beton için 
su tüketiyor. Yani biz beton için neredeyse 2 
Eskişehir büyüklüğünde bir suyu harcıyoruz. 

8- Asfalt –Beton yasaklansın! Mersin’i düşün. Ülkede 
kuraklık var kentin bir kısmı su altında. Ne kadar çok 
asfalt-beton, o kadar toprağa kavuşamayan su. Ne 
kadar ani yağış, o kadar sel felaketi. Ne kadar sıcak 
hava, o kadar sıcak kent. 

9- Çim ekme! İnşaat Mühendisleri Odası Ankara Şubesi 
Su Çalışma Grubu Ankara’da eskiden daha az su 
tüketildiğini, bunda yaz tatillerinin etkisini anlatır. 
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Son dönemlerde ise bunun tersine döndüğünü 
söylüyorlar. Çim sulama yüzünden azalması gereken 
su tüketimi artıyor. Basitçe söylersek, günde 1,1 
milyon m3 suyu arıtan Ankara’da bu miktar 1,3 
milyon m3’ü geçebiliyor. Yeni çim ve refüj sulanan 
aylarda tüketim 200 bin m3’ten fazla artıyor. Yani 5 
ayda Ankara’da çimlere verilen arıtılmış musluk suyu 
Eskişehir’in bir yılda tükettiği musluk suyundan fazla. 

10-  Yemeğini ye ama arabanı yıkama. Bize israftan 
bahsedenlere temiz bir cevap. Türkiye’de 20 
milyondan fazla motorlu araç var. Hepsini otomobil 
saysak, İller Bankası katsayılarını kullansak ve bir 
yılda 10 defa yıkansa, yaklaşık 10 milyon m3 su 
ediyor. Az mı? Kuraklık zamanı araba yıkamayı 
yasaklayan dünyada o kadar kent var ki. 

11- Mermer ve taş ocakları yasaklansın. Su kaynakları 
sadece yer üstü sularından oluşmuyor, yeraltı su 
kaynakları da var. Yeraltı sularını korumamız lazım. 
Bu konuda DSİ açık bir şekilde “Akiferler üzerindeki 
diğer etkilere göre en tehlikeli olan tehdit ise 
malzeme ocaklarıdır.” Daha önceki “Mermer ve 
Taşocakları Kapatılsın” başlıklı yazımızda çok net 
anlatmıştık: 

Yani iklim olayları arttıkça bir kuraklık yaşadığınızda toprağın 
altındaki suyu mermer ve taş ocakları kurutmuş oluyor, 
elinizde tamamen kuru bir toprak kalıyor. Yer altı su rezervi 
olmayan kuru bir toprakta bitki olmayacağı için, ilk şiddetli 
yağmurda o toprağı önüne katar anlamına geliyor. Yani taşı, 
mermeri bana, doğa tahribatı sana diyor. 

Bu 11 çözüm her politikacı tarafından yapılabilecek, sizin 
hayatınız boyunca yapabileceğinizin kat ve kat üstünde işler. 
Sizin yapmanız gerek politikacılara bunları anlatmak, 
anlamayanı ise değiştirmek. 
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Kuraklık A.Ş. 

İklim değişikliği ya da kuraklık gibi iklim afetlerinde en 
dikkat edilmesi gereken şey sorunu mu çözdüğümüz, yoksa 
yeni bir ticari sektör mü yarattığımızdır. Çok açık ki Bakan 
mevcut uygulamaları ile  sektörü destekliyor. Türkiye’nin BM 
İklim Değişikliği Sekretaryasına ilettiği 6. Ulusal Bildirimde 
açıkça şöyle diyor: 

“...Türkiye’de, yedi coğrafik bölgede ve ülke genelinde 
ürünlerin verimlerinde azalış olacağı, verimdeki azalmalar 
nedeniyle üretim miktarının azalacağı, üretim deseninde 
bölgeler itibarıyla değişiklikler olacağı, buğday ve 
ayçiçeğinde ihracatın azalacağı, mısır ve pamukta ithalatın 
artacağı, ürün fiyatlarının artacağı, ürün fiyatlarındaki artış 
karşısında üretici refahı artarken, tüketici ve toplam refahın 
ise azalacağı tahmin edilmiştir.” 

Bu ifade safça gelebilir ama bugün Türkiye’nin politikalarına 
göre net bir ekonomi anlayışını tanımlıyor. Mesela ürün fiyatı 
artınca üreticinin refahı artacak diyor. Bu ifadeye göre 
üreticiden çok, pamuk ve mısırı ithal edecek Kuraklık A.Ş. 
kazanacak. Buğday ve ayçiçeğinde ise ihracatın azalacağını 
söylemiş ama zaten bunlarda da ithalata başlamadık mı?    

Çok açık ki bu ülkede bir kuraklık sorunu var. Kuraklığı 
ekonomiye kazandırma sorunu ise daha büyük bir sorun. 
Kuraklık A.Ş. bunun tam adı. 7 bin 200 tesis ile suyumuzu tam 
arıtamıyoruz, yarısını kaybediyoruz ve de tekrar kullanılacak 
kalitede olmadığı ortada. Bu yatırımlar demek ki kuraklığın 
çözüm adresi değil, daha çok iklim değişirken Kuraklık 
A.Ş.’nin büyütülmesi ile ilgili 

Kuraklığın çözümünü de 11 maddede ortaya koyduk. Hem 
kömür santrali yapıp, çalıştırıp hem de kuraklığa çözüm 
buldum diyemezsiniz. Meteoroloji uzmanları kuraklığa bir 
can simidi beklemiyor. Verileri bilimsel ve politik olarak 
incelediğinizde de politikalar kuraklığı ve iklim değişikliğini 
hızlandırma yönünde. Buna cevaben yapılması gereken ise 

http://www.hurriyet.com.tr/tmo-yaklasik-230-bin-000-ton-ekmeklik-bugday-alimi-icin-uluslararasi-ihaleler-acti-40638947
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yeni bir sektör oluşturmak değil, asıl sorunu doğadan ve 
toplumdan yana çözmek. 

Kuraklık A.Ş. size iyi günler diler. 
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BÖLÜM IV 

 

İKLİM POLİTİKALARI 
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1. 2017’DEN NE ÖĞRENDİK? 

İnsan bir bilmezse, bir de ne bildiğini bilmezse kötü oluyor. 
Daha kötüsü yanlışı anlatana karşı doğruyu savunamamak. 
İyi olansa öğrenmek, bildiğini savunmak ve geliştirmek. 

İnsan bilirse ve neyi bildiğini de bilirse iyi oluyor. Mesela 
2017’de o kadar çok şey öğrendik ve bilir hale geldik ki koca 
bir liste çıkar. Toplum olarak şu altta yazılanları bir uzmana 
anlatın deseniz anlatamaz. Ama sağ olsun ülkemiz Oxford 
sanki. En acayip denklemleri hep beraber öğreniyoruz. 

2018’de ise bu bildiklerimizi çözüme götürsek, 2017’nin 
öğrettiklerini geliştirsek pek çok şey değişmez mi? Bence 
değişir. 2017’deki performansımıza az bir katkı ile çok şey 
değişebilir. 

Bu vesile ile kendi deneyimlerim ışığında sadece bir 
eksenden 2017’den öğrendiğim 7 şeyi sıraladım. 

1. Asgari ücretli, bir nükleer ya da kömür santrali kadar 
desteklense? 2018 yılı için asgari ücret net 1603 TL 
oldu. Emekçiler o kadar çok kalem vergi veriyor ki o 
kadar vergiyi Akkuyu Nükleer Santrali verse kimse o 
santrali yapamaz. Mesela devlet bir kömür santraline 
verdiği desteği asgari ücretliye verse hem elektrik 
daha ucuzlar hem de asgari ücret 2500 TL filan olur. 

2. Kömür, nükleer çok pahalı, rüzgâr ve güneş çok ucuz, 
enerji verimliliği bedava. Bunu bildiği için devlet 
binalarda enerji verimliliği yönetmeliğini 3 yıl 
erteledi. Yetmedi, Çayırhan’da kömür ihalesi yaptı, 1 
kilowatt saatlik elektrik için 6,04 sent isteyen firmayı 
seçti. Ama Anadolu’da rüzgâr ihaleleri eksi fiyat 
çekerken, güneş için de sistem ürünlerinin 
yerlileştirmesine rağmen 6,99 sent fiyat verdi. 
Nükleer zaten 12,35 sent ile çok fahiş. Eskiden 
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bunlar için başka ülkelerden örnek verirdik. 2017’de 
bu örnekler hepsi yerli oldu maşallah. 

3. Enerji İhtiyacı Söylemi Boş Çıktı! Nasıl çıkmasın? 
Daha çok enerji tüketiminden para toplamak için 
tüketimin şişirildiğini, daha çok tüketim için daha 
çok AVM yapıldığını, bu yüzden yaz saati 
uygulamasının devam ettiğini hepimiz öğrenmedik 
mi? 

4. En büyük şirket Karayolları Holding: 2017’de beni en 
çok etkileyen Karayolları Holding’in gücünü görmek 
oldu. Sadece 2016’da devlet karayolları politikaları 
ile ÖTV, MTV, Köprü-Otoyol Geçişi diyerek 58 milyar 
TL topladı. Böylece Türkiye’nin en büyük şirketini 
ikiye katladı. Yetmedi #ÇorbaKanun ile o MTV’ye 
zam yapıldı. 58 milyar gelirin sadece 20 milyarını 
karayollarına harcayan Türkiye, arttırdığı parayla S-
400 bile alabilecek kaynak yarattı. 

5. Hafriyat bir sektör, moloz bir üründür. 2015’te 9 
bine yakın hafriyat kamyonu satıldı. Sadece 
Ankara’da bir yılda 20 bin hafriyat kamyonu 
denetlenip sadece 1227 ceza kesilmiş. Şimdi hafriyat 
sektörü büyüsün diye devlet bina yıkımları için para 
bile veriyor. O kadar büyümesi güçlü bir sektör ki 
müteahhitler 2 milyar ton hafriyat bekliyor! 

6. Türkiye bir inşaat Cumhuriyetidir. Ülkenin çimento 
sevgisini biliyordum ama Çin, Hindistan ve ABD’den 
sonra en büyük çimento üreticisi olacak kadar 
büyüdüğümüzü tahmin edemiyorduk. Çimento bu 
ülke için “bir yıkım filmi” haline geldi. Büyüsün diye 
belediyecilik yık-yap ekonomisine geçti. Ülkede 
bütün bunlar olurken Avrupa ülkeleri çimentodan 
çıktı. O firmalar çimento için Türkiye’ye geldi. Hatta 
Türkiye’de Brezilyalı futbolcu var mı bilmiyorum 
ama Brezilyalı çimento fabrikası var. Yani 
çimentodan çıkanlar Türkiye’ye geldi. Tıpkı 
kömürden çıkanların Türkiye’ye geldiği gibi… 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/06/27/turkiye-ispatladi-nukleer-ve-komur-pahali/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/02/28/enerji-ihtiyaci-soylemi-coktu/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/03/14/enerji-ihtiyaci-soylemi-yine-coktu/
https://twitter.com/search?q=%23%C3%87orbaKanun&src=typd
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/11/14/mtvye-yapilan-uc-zam-iklimi-degistirecek/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/29/moloz-a-s/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/01/bir-yikim-filmi-the-cimento/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/15/belediyecilikte-yik-yap-donemi/
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7. Güçlü devletin güçlü silahı: İthalat: Enerji alanında 
Türkiye’nin kömür ithalatı neyse de bu iş samandan 
filan çıktı ete kadar geldi. Bir taraftan üreticiyi 
terbiye etmek, diğer taraftan ithalat yolu ile sektörde 
tekelleşmek (bu tezim şurada), diğer yandan ithalat 
yoluyla enflasyonu terbiye etmeye çalıştı (Ümit 
Akçay’ın tezi şurada). Hatta bunun silah olduğunu o 
kadar net ortaya koydular ki Amasra’da Hattat 
zeytinlerini keserken AKP Genel Başkanı Tunus’tan 
zeytinyağı ithal etmeyi telaffuz etti. 

2017’nin en sembol ve öğretici bilgisi Adana Rakı Festivali 
idi. Ne alaka derseniz, bütün resmi propagandaya rağmen, 
OHAL’e rağmen, valinin yasaklanmasına rağmen Adanalılar 
sokaklara çıkıp sabaha kadar rakı içti, kebap pişirdi, mezeleri 
paylaştı. Yani bu argümanları yemediler, rakı içtiler. 

2017’den çok şey öğrendiğimiz kesin, bunlar sadece bir 
buket. Bütün bunları bir araya getirdiğimizde, resmî 
söylemin dışında genel söylemin de doğru olmadığını bu 
sene gördük. Mesela TBMM’de “iktidarın çoğunluğu 
nedeniyle hiçbir tasarının engellenemeyeceği” söyleminin 
kocaman bir palavra olduğunu zeytin ve meraları sanayi 
sitelerine açan torba kanun karşı mücadele edenler çok net 
gördü. OHAL’e rağmen, komisyondan geçmesine rağmen, 
muhalefetin “ama”larına rağmen herkes peynire ve zeytine 
sahip çıktı, halk doğrusunu yaptı, siyaseti istediği oyun 
tutmadı. 

Şimdi 2018’de bir şey daha denememiz gerekiyor. Yukarıdaki 
ve benzer bilgiler bir potansiyel ise bunu kinetik enerjiye 
çevirmemiz lazım. Artık söylemlere inanmamak, kendi 
söylemimizi geliştirmek gerekiyor. Resmî tezlere karşı 
muhalif anti-tezler değil, sentezlerle çıkmamız gerekiyor. 
Yeni bilgiyi çözüme evirmek gerekiyor. 

Çok açık ki 2017 yılından 2018 yılının çok daha güzel olacağını 
öğrendik.  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/07/04/gidada-gumruk-vergileri-kime-yariyor/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/12/11/tarimda-yerli-uretimin-tasfiyesi/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/06/16/zeytin-peynir-kazandi/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/06/06/zeytin-ve-peynir-nasil-kazanacak/


128 

 

 

 

 

2. METAN POLİTİK BİR MOLEKÜLDÜR 

İklim değişikliği denince akla karbondioksit gelir. Malum 
kapitalizmin işi gücü yakmak. Her yanma bir karbondioksit 
ile sonlanır. Ama metan öyle değildir. İklimi değiştiren ikinci 
gazdır ve yanar, yakılabilir. Metan kömür yataklarında 
grizudur ve patlayınca Soma faciası olur. Kimi zaman 
doğalgazdır. Endüstriyel hayvancılık, organik maddelerin 
çürümesi de metan salımı demektir. 

Bütün bunların ötesinde aslında metan çok politiktir. 

1 Ton Metan 1 Ton Karbondioksitten Daha Kötü 

Metan bir karbon molekülü etrafındaki dört hidrojenden 
oluşur. Bu da onu 2 oksijen ve bir karbondan oluşan 
karbondioksitten daha hafif yapar. Hafiftir ama iklimi daha 
çok değiştirir. İklimi değiştirme etkisi yani küresel ısınma 
potansiyeli karbondioksitin 25 katıdır. Bu nedenle Türkiye 
seragazları envanteri hazırladığında salınan metan miktarını 
25 ile çarpıp karbondioksite işler. Çünkü bir ton metan 
kaçağı 25 ton karbondioksit kadar iklimi değiştirir. Ama 
Hükümetlerarası İklim Değişikliği Paneli’nin 5. 
Değerlendirme raporu   küresel ısınma faktörünün aslında 28 
olduğunu ortaya koyuyor. Yani metanın bir tonu aslında 28 
ton karbondioksit kadar iklimi değiştirir. 

Ekonomik faaliyetler adına atmosfere metan salınması iklim 
değişikliğini hızlandırır. Ama daha kötüsü dökülen her beton, 
asfalt, yakılan kömür, petrol ve gaz yetmezmiş gibi ortaya 
çıkan ısınma ile yeryüzünün de toprak altında biriktirdiği 
metanı salmasıdır. Dünyada milyonlarca yılda toprak altında 
birikmiş o organik maddelerin çürümesi ile oluşan metan, 
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kutba yakın o donmuş toprağın çözülmesi ile atmosfere 
yayılır. 

Kutuplarda Metan Kaçağı 

Geçen hafta Gazete Duvar’da Mühdan Sağlam “Arktik’in 
çığlığı: En güçlü buzullar eriyor” başlıklı yazısında bölgedeki 
buzulların erimesi ile oluşan kestirme rota sayesinde 
gemilerin oraya nasıl doluşacağını ve sonuçlarını ortaya 
koyuyor. Bu ihracatçılar, ithalatçılar ve gemiler için güzel 
haber ama bizim için felaketin ta kendisi.  

O sırada başka bir haber daha bu kötülüğü ikiye katladı. 
Alaska’nın kutup dairesi üstünde kalan bölgedeki göllerden 
atmosfere karışan metan miktarının hızlandığını ortaya 
koyan bir çalışma dünya basınında geniş yer aldı. Alaskalı bir 
grubun başını çektiği araştırma grubu 300’e yakın gölü 
inceledi ve metan kaçağındaki ivmelenmeyi tespit etti. 

Yıl boyunca geniş, donmuş toprak tabakası geçmiş 
zamanlarda var olmuş organik maddelerin çürümesi ile 
oluşan metanı tutarken bir miktar karbondioksiti de 
hapseder. Bu yaz kutupta havaların denize girecek kadar 
sıcak olması, gemilerin kutup dairesi içinde taşımacılık 
yapabilmesi iyi haber gibi gelse de aslında ısınan kutbun 
gemilerin yakması sonucu daha fazla karbondioksite maruz 
kalacağı, mevcut küresel ısınma ile beraber bu yakıtların 
yanması sonucu oluşan gazlar yüzünden daha da ısınacağını 
biliyoruz. Yani kestiğiniz her ağaç, döktüğünüz her beton ve 
asfalt dünyanın öbür tarafında çözülen toprak demek. Yani 
toprak toprakta tutulu karbondioksit ve metanın daha çok 
salınması demek. 

Durum Ne Kadar Kötü 

Alaskalı ekibin çalışmasının sonuçları metan salımlarındaki 
hızlanmayı tespit etse bile bu hızlanma tek başına büyük bir 
sorun değil. Ancak bu kadar artan kömür, petrol ve gaz 
tüketimi üstüne eklenince duvara doğru giden bir otobüste 
öne doğru koşmaya benziyor. 
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Basitçe resmi tanımlayacak olursam; 

- Kapitalizm öncesi atmosferdeki karbondioksit miktarı 
milyonda 275 parçacık, metan miktarı ise milyarda 500 
parçacık civarında idi. 

- Geçen ay karbondioksit miktarı milyonda 406,99 parçacık 
olarak ölçüldü. Yani güvenli sınır olan 350 parçacığın çok 
üstünde. Yani kürenin bardağı taşmış. 

- Geçen ay ölçülen metan miktarı ise milyarda 1850 parçacık, 
yani kapitalizm öncesindeki miktarına göre katlanmış bile. 

Bu kadar karbondioksit artışı ortada iken ondan 28 kat daha 
güçlü iklimi değiştiren bir gazı bu kadar salmak çok daha 
kötü. 

CH4 Politiktir 

Daha fazla kömür petrol ve doğalgaz daha fazla iklim 
değişikliği demek. Daha fazla asfalt ve beton sadece daha 
fazla iklim değişikliği değil, ötesinde daha şiddetli iklim 
felaketleri yaşamak demek. Bunu son 5 yılda hepimiz 
öğrendik. Daha fazla iklim değişikliği ise siz ağaç kesmeseniz, 
beton dökmeseniz, araba kullanmasanız bile gezegenin 
kendince metan salması, yani iklim değişikliğini 
hızlandırması demek. Yani 28 kat daha güçlü bir gazı 
harekete geçirmek demek. 

4 hidrojen ve bir karbondan oluşan metan yani CH4 size çok 
basit bir şey anlatıyor: O kadar karbondioksit ve metan 
salarsanız yerküre ısınır, ısınırsa yeryüzü de metan salar. 
Yani CH4 basit bir molekül değildir, şu hâli ile politik bir 
moleküldür.  
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3. KÖMÜRCÜLER SEÇİMİ NASIL KAYBETTİ 

John Howard Avustralya’da 13 yıllık İşçi Partisi iktidarını 
1996’da yıkan, 2007’ye kadar aralıksız iktidarı elinde tutan 
müthiş bir politikacı idi. Kolay değil, 1995’de Liberal 
Parti’nin tekrar başına geçtikten 1 yıl sonra uzun iktidar 
yolculuğuna çıkmıştı. Bu yolculukta Ulusal Parti ile de 
koalisyonu sürdürmüştü. 

Avustralya dünyanın kömür cennetidir. Dev rezervleri ile 
hem taşkömürü hem de linyit üretir. Ülkenin linyit üretimi ve 
de tüketimi Türkiye’nin üretimi ve tüketimi kadar. 
Taşkömüründe durum farklı… Taşkömürü nitelik olarak hem 
sanayide koklaşmış kömür olarak hem de elektrik 
üretiminde kullanılmaya çok uygun. Diğer yandan ülke 
ihtiyacı üretime göre çok az. Dolayısıyla büyük bir kısmı 
ihraç ediliyor ve bu hali ile Avustralya dünya taşkömürü 
ihracatında zirvede. Uluslarası taşkömürü ticaretinin %30’u 
Avustralya kömürü sayesinde gerçekleşiyor. Yani kömür çok 
kârlı… Bugün kullanılan popülist ifade ile Avustralya için 
kömür yerli ve milli. 

Yıl 2007, BM Bali İklim Zirvesi var ve ülkenin kömür 
patronları ve dolayısıyla iktidar Kyoto Protokolü’ne taraf 
olmak istemiyor. O dönemde onun gibi taraf olmayan bir 
Türkiye, bir de ABD var. Diğer yandan devam eden bir Irak 
savaşı var ve Başbakan Howard ABD’yi destekliyor. 

Muhalefet ise 1996’dan bu yana dikiş tutturamamış. 1998, 
2001 ve 2004 seçimlerini de kaybedilmiş. İktidar 14 Ekim 
2007 tarihinde seçime gidileceğini açıklıyor. Yani sadece 37 
gün var. Belki koskoca 37 gün de diyebiliriz. 

https://www.industry.gov.au/resource/Mining/AustralianMineralCommodities/Pages/Coal.aspx
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Muhalefetin büyük partisi İşçi Partisi Lideri Kevin Rudd ise 
Çin dili mezunu, bir süre kamu görevi yapmış, gitar çalan, 
bira sohbetlerini seven biri. 1998’de parlamentoya girerek 
önemli bir adım atmış. 2006 yılında ise İşçi Partisi’nin başına 
geçmişti. 

Liberal Parti başkanı Howard  “büyümeye devam” söylemi ile 
seçimlere başladı. İlk olarak üst gelir seviyesindeki %45 olan 
gelir vergisini %40’a indirecek beş yıllık plan açıklanarak 65 
bin yeni istidamın müjdesi verildi. Yani en zenginden 34 
milyar Avustralya doları vergi alınmayacaktı. 

Her ne kadar genel ekonomi ve siyaset tartışmasından seçim 
süreci yürüyor olsa bile olaya başka bir boyut sonradan 
katıldı diyebiliriz. İktidar partisinden Malcolm 
Turnbull Kyoto Protokolünün imzalanması gerektiğini 
söylemişti ve bu haber basına sızmıştı. Bu durum karşısında 
İşçi Partisi’nin verdiği mesaj önemliydi. İşçi Partisi iklim 
konusunda Protokol’ün imzalanması dışında sadece bir adım 
öndeydi. Ama bu tartışma fitili ateşledi. Ortada iki uç vardı: 

John Howard, 33 yıldır mecliste, 11 yıldır başbakan. İklim 
konusunda poziyonu: 

 Kyoto imzalanmayacak! 

 Gönüllü karbon indirimi 

 2012 itibariyle karbon salım ticareti düzenlemesi 
idi. 

Kevin Rudd; 9 yıldır mecliste, İşçi Partisi’nin başında. İklim 
konusunda pozisyonu: 

a. Kyoto İmzalanacak! 

b. 2020 için %20, 2050 için %60 indirim hedefi 

c. 2020 için %20 zorunlu yenilenebilir enerji 
payı idi. 

https://www.smh.com.au/articles/2007/10/15/1192300657771.html
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Halk burada seçime taraf olmak yerine doğrudan katıldı. 
Seçim sürecinde iklim meselesini daha sole çekmeyi tercih 
etti. Toplumda öne çıkan talepleri ise: 

a. Kyoto Protokolü’nün imzalanması 

b. Sera gazı emisyonlarının 2020 yılı itibariyle 
%30 azaltılması 

c. Kömür madenlerinin kapatılması 

d. Yenilenebilir enerjinin benimsenmesi idi. 

37 günlük seçim kampanyası ikinci hafta iklim tartışmaları 
ile renklenmişti. Ama o renk sadece siyasi bir tartışma olarak 
kalmadı. Avustralya tarihinin radikal eylemlerine bir kez 
daha tanık oldu. 3 Kasım’da, yani seçim ilanından 20 gün 
sonra Rising Tide-Avustralya adlı örgüt ülkenin en önemli 
kömür limanını kano ve sandallarla gemi çıkışına kapattı. 
Sabah 8.30’da başlayan eylem öğleden sonra 2.30’a kadar 
sürerek iki geminin çıkışını engelledi. Eylem sonra Senatör 
Kerry Nettle bu eylemin atmosfere 1,66 milyon ton 
karbondioksit salmayı geciktirdiğini açıkladı. 

Diğer yandan 11 Kasım’da, yani seçimden 2 hafta önce bir 
miting çağrısı yapılmıştı. Yani toplum kendi seçim mitingini 
yapacaktı. Çağrıya Avustraya’da 60 kent ve kasaba cevap 
verdi. Melbourn’de 30.000 kişi, Sydney’de 20.000, 
Brisbane’de 9,000 ve Adelaide 6,000 kişi yürümüştü. 
Toplamda 100 bine yakın insan bu taleplerle sokağa çıktı. 

15 Kasım günü sabah saatlerinde Munmorah Kömürlü 
Elektrik Santraline giren 15 Greenpeace aktivisti kömür 
bantı durdurdu ve tepesine “Kömür Öldürür” yazısını yazdı. 
Bu barışcıl eylem ile siyasetçilere seçimlerde doğru politik 
adımlar atmak konusunda mesaj gönderilmiş oluyordu. 

 

https://www.smh.com.au/articles/2007/11/03/1193619196616.html?s_cid=rss_breakingnews
https://www.smh.com.au/articles/2007/11/03/1193619196616.html?s_cid=rss_breakingnews
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Fotoğraf 1 – Newcastle Limanı, 3 Kasım 2007 

 

Fotoğraf 2- Mummorah KES, 15 Kasım 2007 sabahı 
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Seçimlere 5 gün kalmıştı. 19 Kasım günü yine Rising Tide 
örgütü 3 Kasım’daki eyleminin devamı olarak Newcastle 
limanına kömür taşıyan demiryolundaki ulaşımı durdurdu. 
Bir kişi kendini demiryoluna zincirleyerek kömür 
taşımacılığını bloke etti. 

 

Fotoğraf 3- Newcasttle Limanına giden kömür treni. 
Pankartta “Barışcıl Bir Eylemdir” yazmaktadır. 

Ve Seçimler 

24 Kasım günü Howard seçimleri kaybederek çıktı. Kevin 
Rudd oylarını hem arttırdı hem de 83 vekilliği kazanarak 
Liberal Parti ve Ulusal Parti koalisyon hükümetini devirmiş 
oldu. Rudd seçim zaferinden ertesinde ilk iş olarak Kyoto 
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Protokolüne taraf olmayla ilgili kararı imzaladı. Seçim 
zaferinden 10 gün sonra elden teslim etme görevini de alarak 
Bali’deki iklim zirvesinde BM Genel Sekreterine elden teslim 
etti. 

Seçim Sonrası 

Howard sadece iktidarı kaybetmedi. Aynı zamanda vekilliği 
da kaybetti. Bu yenilgi sonrası siyaset sahnesinden çekildi. 

Bu arada kömürcüler boş durmadı tabii ki. Kevin Rudd’un 
seçim sonrası başlattığı Karbon Kirliliği Azaltma Programı 
çalışmaları Kasım 2009’da parlementoya getirildiğinde 
reddedildi. Bunda kömürcülerle yakın olan İşçi Partisi 
vekillerinin rolü ve programdaki eksiklerin de rolü vardı. Bu 
durum güvensizliğe yol açtı. Yerine Rudd’un yardımcısı Julia 
Gillard geçti. Ardından yapılan seçimlerde İşçi Partisi de sağ 
koalisyon da 72 sandalye kazandı. Dışarıda kalan 4 bağımsız 
ve 1 Yeşiller vekili desteği ile hükümeti Julia Gillard kurdu. 
Destek verenlerin talebi nedeniyle Gillard ilk defa Karbon 
Vergisi’ni uygulamak zorunda kaldı. Uygulama sonraki 
iktidar tarafından kaldırılsa bile bugün Avustralya eski salım 
hızını kaybetmiş, hatta eskiden bir nebze daha iyi durumda. 

Sonuç 

Çok açık ki seçimleri izlemekle yetinmemek gerekiyor. 
Seçimler politika tartışmak için çok uygun bir zaman. Halk o 
37 günü değerlendirdikleri için böylesi bir başarıyı elde etti. 
Asıl önemlisi, siyasete alternatifi sokak koydu. 2 şık arasına 
üçüncü bir şık daha ekledi, onu bir anlamda seçime soktu. 
Yani talepleri büyüterek ve toplumsallaştırarak sola çekti. 

Türkiye’ye gelecek olursak, 24 Haziran’da hem iklimin hem 
de demokrasinin değişmesi sorunu var. Sadece karbondioksit 
emisyonlarını azaltmak, fosil yakıtı, beton ve asfaltı bırakmak 
değil, KHK’lar, OHAL ve başkanlık rejiminden de kurtulmak 
gerekiyor. 

Avustralya halkı 33 yıllık bir politikacıyı ve 11 yıllık bir 
iktidarı gönderdiği gibi, kömür sektörüne de çelmeyi taktı. 
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Bunu yaparken izlemek yerine kendi yolunu çizdi, politikanın 
eksenini kaydırdı. Hem de 37 günde. Türkiye’de ise şimdi 53 
gün var. Ya 53 gün bekleyip oy verecek ya da çözümü de 
üretecek, cevabımızı ortaya koyacağız. Avustralya halkı 
bugün belki kömür üretimini durduramadı ama kömürcülere 
karşı seçim kazanarak önemli bir adım attı. Bunu ise partiler 
arasındaki ince çizgiye değil, ötesinde siyaset ve halk 
arasındaki kalın çizgide işler yaparak başardı. 

 

Kevin Rudd, Kyoto Protokolü’ne taraf olma yazısını BM 
Sekreterine teslim ederken, 3 Kasım 2007, Bali/Endonezya. 
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4. POLİTİKACILARIN DÜNYA ÇEVRE GÜNÜ KUTLU OLSUN 

5 Haziran Dünya Çevre Günü gelince sadece o gün çevre 
konuşulur. Çünkü kalan 364 günde para konuşulmuştur, 
başka şeyler konuşulmuştur. Mesela yerli otomobile CEO 
atanması, imar barışının ekonomiye katkısı, yerli sondaj 
gemisinin bu saatten sonra bulacağı petrol gibi başlıkları 
sayabiliriz. Ama halk için çevre meselesi 365 günün 
meselesidir ve her meselenin içinde vardır. 5 Haziran 
politikacılar için bir gündür. Ama halk için çevre meselesi her 
gündür.  

Politikacıların çevresi halkın çevresinden tabii ki daha 
farklıdır. Bazı konularda çevre meselesi onlar için farklı, 
bizim için daha farklı. 

Örnek verelim mi? 

500 yılda bir olan felaket: En popüler laftır. 500 yılda bir olan 
felaketi bundan 10 yıl önce duymaya başladık. Aslında 
bilimsel olarak vardı ama siyasi araç olması oldukça yenidir. 
2005’ten sonra bu tanım yaygınlaşmaya başladı. Örneğin 
2009’da İstanbul’da yaşanan su baskınları için Silivri’yi 
ziyaret eden Çevre ve Orman Bakanı Veysel Eroğlu “100 
yılda, hatta 500 yılda bir tekerrür eden yağmurun buraya 
düştüğünü görüyoruz.” dedi. O gün su baskınından dolayı 
İstanbul’da 31 kişi ölmüştü. O zamanlar yılda bir ancak bu 
kadar felaket gündeme geliyordu. Ama artık herkes iklimin 
değiştiğini ve aşırı iklim olaylarınından biri olan aşırı 
yağışların daha sık ve şiddetli olduğunu gözlemlediği bir 
dönemde hâlâ bu söz ifade edilebiliyor. 10 yıl evvel her yıl 
500 yılda bir yaşanan felaket gerçekleşirken, şimdi 

https://www.silivri.bel.tr/haber/sel-felaketinin-etkileri-suruyor/42
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/istanbulda-sel-felaketi-31-olu-12441217
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neredeyse her hafta “500 yılda bir yaşanan felaket” 
yaşanıyor. 

Tabi halk farkında. O kadar asflat, beton dökmüş bir belediye 
başkanı, o kadar doğa tahribatı yapmış bir bakan, kömür 
yaktırmış bir politikacı ne diyecek? 

Ağaç Dikmek ve Taşımak: Sakın “ağaç dikme şenliği” filan 
düzenlemeyin. Öncelikle fidan dikilir, ağaç dikilmez. Bunu 
herkes biliyor. Ayrıca ağaç dikmek neo-liberal bir söylemdir. 
Bir politikadır. Belediyenin tesislerini kapatılıp bedavaya 
fidan yetiştirmek varken İtalya’dan koca ağaçların ithal 
edilmesi, onların da hemen kuruması demektir. Ankaralıların 
aklına 10 metre boyundaki ağaçların önünde fidan diye 
fotoğraf çektiren eski belediye başkanı gelir. Her yıl ağaç 
ithalatına 100 milyon euro para harcaması gelir. 
İstanbullular içinse ayrı bir kabustur. Ağaç dikmek demek 
ithalat demektir. Sadece 2001 yılında ağaç ithalatında 
konuşulan yolsuzluk 1 milyar dolar idi. Yani bedava ağaç 
üretiminden milyar dolarlık yolsuzluğa bir sektördür. 

Ağaç dikme lafını yerseniz, ağaç taşımayı ve derin budama 
lafını da yersiniz. Siyasetçiler “ağaç dikme” söylemini 
büyüttüler ve ağaç taşıma lafında çığır açtılar. Mevcut 
ormana havalanı (3. Havalimanı) yapıp eski havalimanına 
(Atatürk Havalimanı) park yapma sözü verdiler. Bir bakşa 
örnek olarak,  80 yaşındaki ağaçların gövdelerinin kesilip 
“derin budama yaptık” denildiğine şahit olduk. 

Artık halkımız bunlara inanmıyor, haberiniz olsun. 

Yerli Otomobil: Yerli otomobil tartışması yapmayın. Benzinli 
otomobiller daha ortalıkta yokken elektrikli otomobillerin 
trafiğe çıktığını, , 20 yy’ın başında benzinli otomobillerden 
daha fazla elektrikli otomobilin ABD sokaklarında gezdiğini 
biliyoruz. Yani sizler elektrikli otomobilden ilk tasarımından 
2, sokaklarda gezmesinden 1,5 asır sonra, benzinli 
otomobilden ise bir asır sonra otomobil geliştirmekten mi 
bahsediyorsunuz? Bu arada yerli otomobilin yakıtına karar 
verdiniz mi? Benzinden elde edilen elektrikli me çalışacak, 

http://www.hurriyet.com.tr/agac-ithaline-1-yilda-100-milyon-euro-4684159
http://www.hurriyet.com.tr/gundem/agac-vurgunu-operasyonu-38281234
http://www.turkiyegazetesi.com.tr/ekonomi/274834.aspx
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yoksa kömür, doğalgaz ile elektrik elde eden şebekeden mi 
şarj edilecek? 

Halk artık yerli otomobili konuşmuyor; otomobilsiz bir 
dünyayı konuşuyoruz. 2025’te Hamburg’da kent içine 
otomobillerin yasaklanacak olmasını, 2025’te Hollanda’da 
petrol yakan otomobillerin satışının yasaklanacağını, 
İskoçya’da insan dışkısı ile çalışan belediye otobüsleri 
konuşuyor. İnsanlar toplu taşımanın ücretsiz olduğu kentleri 
geçtik, toplu taşımayı ücretsiz yapan Estonya’yı konuşuyor. 

Yerli Kömür: Bu konu artık çok net… Yerli kömür demek, 
temiz kömür demek tam bir seri yalan. Türkiye ne zaman 
yerli dedi, bir yerli kömür kapasitesine karşılık 2 ithal kömür 
kapasitesi ekledi. Öyle ki yerli kömür diyerek bugün yerli 
kömürden çok daha fazla elektrik ithal kömür santrallerinde 
geliyor. O yüzden yerli demek ithal demek.   

Yenilenebilir Enerji: Sakın yenilenebilir enerjiye önem 
verdiğinizi söylemeyin. Rüzgar, güneş ya da jeotermal 
yatırımı yapınca değil, kömür, doğalgaz santrali yapmayınca 
iyi bir şey yapıyorsunuz. Bunu artık öğrenin. Öyle 
“yenilenebilir enerjiye kredi verdim” deyip bütün kömür 
santrallerine para aktarmaya devam ederseniz, “hem kömür 
santrali yapıyoruz hem yenilenebilir enerji santrallerin 
yapıyoruz” derseniz inandırıcı olmazsınız.  

Şimdi kalkıp “enerjiyi nereden elde edeceğiz?” diye sormayın. 
Mesele enerji değil, bağımlılığınız. Artık ülkede enerji ihtiyacı 
söylemenin daha fazla AVM için olduğunu biliyoruz. İkincisi, 
daha fazla enerji tüketelim diye enerji verimliliği 
mevzuatının engellendiğini biliyoruz. Üçüncüsü ise 
enerjimizi boşa harcadığımızı bu ülkede her alanda 
görüyoruz. Sonra “aaa jeotermal projesine niye karşı 
çıkıyorlar”, “rüzgar yapacaktık ama köy dibimde istemiyor” 
lafları ile karşılaşırsınız. 

Sürdürülebilir Kalkınma: Burada sürdürülebilirlik meselesi 
doğanın, toplumun ve ekonominin gözetildiği bir model 
değildir. Öyle olsaydı kalkınmacılar ya da sürdürülebilir 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/02/28/enerji-ihtiyaci-soylemi-coktu/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/03/14/enerji-ihtiyaci-soylemi-yine-coktu/
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kalkınmacılar daha fazla kömür, petrol ve gaz tüketimini, 
daha fazla beton ve asfaltı önermezdi. Tamam büyüme 
demiyorlar ama aslında söyledikleri şirketlerin kârının 
sürmesi. Sürdürülebilir kalkınma ve sürdürülebilir ekonomi 
kavramlarının bu ülkede şirketlerin kârlarının 
sürdürülebilmesi olduğunu biliyoruz. 

Her hafta olan felaketlere “500 yılda bir oluyor” demeyin. 
Fidan dikin ama İtalya’dan getirdiğiniz ağacı oradan söküp 
yüzlerce euro’ya ithal etmeyin. Yaşlı ağacın zor büyüyen koca 
koca dallarını kesmeyin, var olduğu topraklardan sürmeyin. 
Yerli otomobil diye 2 asır geriye götürmeyin, yerli kömür 
diye dünyanın kömürünü yakmayın. Bütün bunları da 
paketlemek için sürdürülebilir ve kalkınma gibi iki yalanı 
birleştirerek üçüncü bir yalan oluşturmayın. 

Bize mesela ağaç kesmeyi yasaklamış Arnavutluk ile, petrol 
yakan otomobilleri yasaklayan Hollanda, otomobilleri şehir 
içine sokmayacak Hamburg’la, toplu taşımayı ücretsiz yapan 
Estonya, son kömür santralini 2 yıl önce kapatan İskoçya ile 
gelin. Biz 365 gün bunları hayal ediyoruz artık. 

5 Haziran Dünya Çevre günü kutlu olsun sevgili politikacılar. 

Not: 6 Haziran Çarşamba günü Ekolojik Yıkımla Mücadele 
Haftası etkinlikleri çerçevesinde Samsun’da olacağım. 
Katılmak isteyen Samsunlular için detayları şurada 
bulabilirsiniz.. 

  

http://www.cmo.org.tr/genel/bizden_detay.php?kod=98158&tipi=17&sube=12
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5. YENİ EKONOMİ PROGRAMI ESKİ ÇIKTI 

Beklenilen Orta Vadeli Plan (OVP),  Yeni Ekonomi Programı 
(YEP) olarak Bakan Albayrak tarafından açıklandı. Planın 
krize ne kadar derman olacağı, ne kadar yapısal sorunu 
çözeceğini ekonomistler tartışacaktır. İklim politikaları, 
yenilenebilir enerjinin gelişimi, Türkiye’nin fosil yakıtlara 
dayalı politikaları ve kriz ilişkileri açısından irdelendiğimizde 
hiçbir şey yeni değil. 

YEP’in Amacı 

Yazıya başlamadan YEP’in amacını başa koyalım.  Program 
belgesinin tepesinde amaç olarak “..kısa vadede fiyat 
istikrarının ve finansal istikrarın yeniden tesis edilmesi, 
ekonomide dengelenmenin ve bu tçe disiplininin sag lanması, 
orta vadede su rdu ru lebilir bu yu me ve adaletli paylaşıma 
yo nelik ekonomik deg işimin gerçekleştirilmesidir.” ifadesi 
yer alıyor. Yani ekonomide dengeleme, fiyat istikrarı gibi 
dertler var. 

Şimdi buna ne kadar uyulduğuna bakalım. 

110 Milyar Dolarlık Yeni Cari Açık 

İlk soru şu,  YEP’in nesi yeni?  

YEP’de 2018-2021 arası için ek bir cari açık öngörüyor. 
AKP’nin iktidar olduğu 2002’den 2017’ye kadar toplamda 
549 milyar dolar cari açık oluştu. YEP ise buna 109,6 milyar 
dolarlık ek yapıyor. Yani fazladan 109,6 milyar dolar cari 
açığımız oluyor.  
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Böylece AKP iktidarı ekonomide dengeleme ve fiyat istikrarı 
diyerek başladığı planda cari açığı 659 milyar dolara 
çıkartıyor. 

Yeni 178,5 Milyar Dolar Yakacağız 

Yeni Ekonomik Program yeni cari açık demek… Peki bu cari 
açık nasıl oluşuyor?  

Türkiye 2002-2017 arasında yakıt ithalatı ile  563 milyar 
doları kömür, petrol ve gaz tüccarlarına verdi. Devlet hem bu 
tüccarlara verilen parayı, hem de vergisini halka fatura etti. 
Bugün ülkede kriz varken fosil yakıt ithalatının azalmasını 
bekliyorsunuz. Tam tersine 2018’de, planın kapsadığı 2019-
2021 yıllarının her birinde 2017 yılından daha fazla fosil 
yakıt ithalatına para harcıyor.  Şimdiki plan ile fosil yakıt 
ithalatına tam 178,5 milyar dolar daha katkı yapıyor.  

Böylece AKP’nin başa geçtiği 2002’den YEP’in son yılı olan 
2021’e kadar fosil yakıt tüccarlarına tam 741,6 milyar dolar 
kazandırılmış olacak. 

Kömüre, Petrole Çalışacağız 

AKP, yarattığı cari açığı 659 milyar dolar çıkartırken fosil 
yakıt ithalatına ödenen parayı 742 milyar dolara çıkartıyor. 
Cari açığı azaltmak için yakıt ithalatından vazgeçmiyorlar. 
Ama neden vazgeçiyorlar? 

YEP’de açık bir şekilde sosyal güvenlikten, yatırımlardan, 
kamu harcamalarında tasarruf edileceği yazılı. Örneğin 2019 
yılındaki 43 milyar dolar yakıt ithalatı varken bundan 
vazgeçmiyor harcamalardan 30,9 milyar TL, yatırımlardan 
13,7 milyar TL, sosyal güvenlikten 2,5 Milyar TL olmak üzere 
toplam 75,9 Milyar dolardan vazgeçiyorlar. Böylece cari açık 
26 milyar dolara ancak düşüyor. 



144 

 

Grafik: Kümülatif cari açık ve kümlatif  fosil yakıt ithalatı. Veri: TCMB, 
YEP 

İşçiye Yok Kömüre Var 

Bu analizim sizlere hayali gelebilir. Devletin böylesi bir 
dönemde bunu yapmayacağına ikna olabilirsiniz. Ama bugün 
bile işler böyle yürüyor ve programda ise hiçbir sapma yok. 
Örneğin bırakın normal zamanları, böylesi bir dönemde bile 
kömüre alım garantisi verilmez. Ama Türkiye bir süredir 
ithal kömür, ithal gaz ve linyit santraline yüksek fiyattan 
elektrik alım garantisi veriyor. Hatta bunu şimdi tekrar 
işleme koydu ve Elektrik Piyasası Kapasite Mekanizması adı 
altında 15 Ekim’e kadar bir dizi fosil yakıt santraline yüksek 
fiyattan elektrik satmanın garantisini verecek13. Dolayısıyla 
kriz gerçeğine rağmen hala ithal kömür, gaz ve petrolden 
vazgeçmiyor. 

Program Eski, Söylem de Eski 

YEP iklim ve enerji penceresinden özetle üç şey söylüyor: 

                                                      
13 https://yesilekonomi.com/2019-kapasite-mekanizmasi-basvurulari-

basladi/ 
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1- krize rağmen 179 milyar dolar kömür, gaz, petrol 
ithal edip tüccarların cebine para koyacağım, sen 
vatandaş olarak hem bunu, hem de vergisini bana 
ödeyeceksin” diyor.  

2- Sonrasında da “ ama oluşan cari açığı düşürmek için 
senin sosyal güvenliğinden, yatırımlarında tasarruf 
edeceğim ve 179 milyar dolarlık cari açığı 110 milyar 
dolar seviyesine çekeceğim diyor.   

3- Daha fazla yakıt ithali ve daha fazla cari açığı 
vatandaş yeni bir program olarak kabul edecek diyor. 

Sadece işi bu boyutu bile YEP’in yeni değil eski bir şey 
olduğunu ortaya koyuyor. Hatta o kadar kötü ki eski 
programı aynen uyguluyor söylemini bile değiştirmeden. 
Hiçbir şekilde enerji verimliliğini uygulayarak, toplu taşımayı 
geliştirerek, Haydarpaşa tren garını açarak yakıt tasarrufu 
aklına gelmiyor. AVM yapmayarak enerji tüketimini boşa 
arttırmamak, ithal santralleri kapatıp yerine rüzgar ve güneşi 
kullanmak hiç akıllarına gelmiyor. 

Adına Orta Vadeli Plan diye duyurdular, Yeni Ekonomik 
Program diye açıkladılar, ama bizlere gayet Eski Fosil Yakıt 
Programını sundular. 
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6. IPCC RAPORU: MUHAMMED ALİ’NİN YUMRUĞU 

SURATINIZA GELİYOR 

Hükümetlerarası İklim Değişikliği Paneli - IPCC’nin 
hazırladığı 1,5°C Raporu14 kamuoyunda çok geniş etki 
yarattı. Sanayileşmeye göre zaten 1 C ısındığımızı, 1,5°C’lik 
ısınma için 12 yılımızın kaldığı, bir şeyler yapılmazsa 
denizlerin 10 cm yükseleceği hatta yakın gelecekte 
emisyonları sıfırlamamız gerektiği gibi bir dizi başlıkla 
haberler basında yer aldı. İş bu kadar ciddi iken raporun 
açıklandığı saatlerde Çevre ve Şehircilik Bakanı bir açıklama 
yaptı. Bakan açıklamasında Paris Anlaşmasına taraf olmak 
için finansal ve teknolojik desteklere erişim istedi ve mutlak 
emisyon azaltımına dair hükümden hariç tutulması 
gerektiğini söyledi. Yani daha fazla kömür santrali yapmak 
ama iklime gelince parayı başkalarından almak istediğini 
beyan etti. 

Türkiye’nin böylesi tutum alması aslında biraz da bizim 
suçumuz. Rapora nasıl baktığımızla da ilintili… Raporu daha 
iyi bilsek eminim bu durum daha farklı olacak. 

12 Yılımız Var mı? 

Örneğin sanayileşme öncesine göre 1,5°C’lik sıcaklık artışına 
12 yılımızın kaldığı söylemi o kadar tuttu ki sanki 12 yıla 1 
gün kala başlasak her şey düzelecek havası yaratıldı. Ancak 
mesele çok farklı… Düşünün, karşınızda Muhammed Ali var 
ve yumruğunu germiş ve yumruk yüzünüze doğru yola 
çıkmış. Sunucu bağırıyor, “yumruğu yemeye daha 12 salisesi 
var!” Bu kişi sunucu değil politikacı olabilir. Yani ortada 

                                                      
14 http://www.ipcc.ch/report/sr15/ 

http://www.ipcc.ch/report/sr15/
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dünyanın yüzlerce milyon yıl evvel ölen bütün canlıların 
fosillerini yakma sonucunda gelen yumruk bu gezegen için 
12 salise, saniye bile değil. O yüzden 12 yıl lafını doğru 
okumak lazım. 

Boşa Hareket Etme, Dur Artık! 

Bu raporlardan çıkarılan sonuçlardan biri “harekete 
geçmeliyiz” mottosu. Bu aslında tam olarak şu: Mayın 
tarlasının ortasındasınız ve harekete geçmeniz isteniyor! Bu 
söz böyle bir yere denk düşüyor. Hareket iyi bir şey olabilir 
ama rapor aslında “durun artık” diyor. Elinizdeki projeleri 
bırakın, çalışan projeleri bırakın diyor. Tam tersine “boşuna 
hareket ediyor, boşuna kömür, petrol yakıyorsunuz” diyor. 

1,5°C İle 2°C Arasındaki Fark Neden Önemli? 

Raporun 1,5 ile 2°C arasındaki farkı açıklaması meselenin en 
önemli kısmı fakat kimse konuşmuyor. Burada temel sorun 
Paris Anlaşması. Anlaşma “sıcaklık artışını 2°C’nin altında 
tutma” ile “1,5°C ile sınırlama” gibi ifadeler kullanıyor ama 
ikisi bilim dünyası açısından çok farklı anlamlar taşıyor. 

1,5°C insanlık için yaşam demek, insanların yaşayabileceği 
dünya demek. 2°C ise bir lahzayı değil bir hızı temsil ediyor. 
Bu da iklim sisteminin duvara çarpma hızı. Ama bunun bir de 
ivmesi var. O da sizin 1,5°C’yi ne kadar hızla geçeceğiniz ile 
alakalı. Böylece iklim sisteminin devrilme hızı ve ivmesi 
insan yaşamını derinden etkileyecek. Yani 2°C derseniz bu 
bilimsel manada iklimin devrilmesi ve hatta ivmelenerek 
devrilmesi demek. Böylesi bir derin çelişki Paris 
Anlaşmasında var. 

İşte BM İklim Değişikliği Sekretaryası anlaşmayı 
geciktirmemek ve tartışmaları başka bir mecrada tutmak için 
2015’te IPCC’ye böyle bir rapor hazırlatma kararı aldı. Nisan 
2016’da da IPCC bu kararı toplantısında kabul etti. 
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Tabii ki raporun içeriği önemli. Ama basit bir karşılaştırma 
dediğimiz şey içinde siyasi tartışmaları da barındırıyor.15 

Deniz Seviyesi Fazladan 10 Cm mi Yükselecek? 

Sıcaklık artışının 1,5°C’de sınırlandırılması ile 2°C derecede 
sınırlandırılması senaryosuna arasındaki farklardan biri 
deniz seviyesindeki yükselme farkı. 2°C ısınma durumunda 
denizlerin 10 cm daha fazla yükseleceği ifadesi basında da 
yer buldu. 10 cm, yani sahilde bileğinize gelen su kadar 
yükselecek, öyle mi? Koca rapordan bunu alıp iklim 
sisteminde ne olduğunu incelemezseniz bileğinize kadar su 
gibi algılamanızda bir sakınca olmaz. 

Şöyle soralım, bir bardağı taşıran damla kaç santimdir ve o 
damla ile sadece 1 damla mı bardaktan taşar? 

Raporda Bir Şey mi Saklanıyor? 

Raporun arka sayfalarına sıkıştırılmış bir ifade var: Geri 
dönüşü olmayan nokta ya da devrilme noktası (tipping point). 
Neredeyse 700 sayfalık raporda, sadece üçüncü bölümde 3 
sayfa buna ayrılmış durumda. Ana özetlerde geçmiyor. Eğer 
konuyu bilmiyorsanız ve buna da dikkat etmezseniz deniz 
seviyesinin bileğinize kadar yükselmesi olarak 
anlayabilirsiniz. Çünkü iklim sistemi devrildiği zaman 
şimdiye kadar sizin lehinizde olan bütün denge araçları karşı 
tarafa geçiyor. Bu da devrildiği an frenleseniz bile ısınmanın 
2°C’de değil 6°C’de duracağı anlamına geliyor. Yani tipping 
point aslında iklimin devrilme anı ve bu anın bir de hızı ve 
ivmesi var. Böylesi önemli bir detay ne basın bülteninde ne 
de politikacılar için hazırlanan özette yer almıyor. Bu 
durumun arkasında pek çok sebep var. Ama bir tanesi 
raporun en son temmuz ayında hükümetlerin kontrolünden 
geçmiş olması. Bu da IPCC’nin bilimselliğini tartışmaya 
açabilecek bir öğe. 

 

                                                      
15 Burada tane tane anlatılıyor: http://report.ipcc.ch/sr15/pdf/sr15_faq.pdf  

http://report.ipcc.ch/sr15/pdf/sr15_faq.pdf


149 

1,5°C Mümkün mü? 

Asıl konumuza gelecek olursak… 

Raporun politikacılar için özet16 kısmında, A.1 maddesinde 
zaten 1°C ısındığımız, 2030-2052 arası 1,5°C sıcaklık artışına 
ulaşacağımız yazıyor. Bunu neredeyse bütün basın kullandı. 
Tabii ki geçmiş raporlarda tespit edilen ve o IPCC’nin 1,5C 
Raporunda esas aldığı bilimsel çalışmalara kadar etkisini 
gösteren gazların neden olduğu 1°C ısıtması var. Peki, daha 
etkisini göstermeyen o son gazlar ne olacak? İşte aynı 
sayfada A2.1 maddesinde zaten yarım derecenin altında ek 
bir ısınma olasılığının olduğunu söylüyor. Ancak ana raporun 
birinci bölümünde ise tüm seragazları salımları şimdi 
durdurulsa bile hâlâ bir miktar sıcaklık artışının olacağını 
fısıldamakla yetiniyor. Bugün kömürü, petrolü 
bırakamayacağımıza göre bu artış daha fazla olacak. Bu 
durumda 1,5°C sadece teorik olarak mümkün. 

Bilim İmkansız Teknikler mi Öneriyor? 

İşte böylesi bir planda bile rapor olayı mümkün kılmak için 
imkansızı öneriyor: CDR, yani karbondioksit yutma 
yöntemleri. Mesela bunlardan biri olan nükleer, radyasyonu 
bol, patlama ihtimali yüksek ve pahalı bir yöntem. Diğeri ise 
karbon tutma. Ama sadece termik santrali değil, odun 
sobasının bacasından çıkan karbonunu bile tutacağız. Yani 
kömür santrallerini durduramadık, bacasındaki 
karbondioksitini tutamadık ve rapora göre bir de biyoenerji 
kaynaklarının, yani yaktığımız odunun bile karbonunu 
tutacağız. İşte rapor çözümlere CDR ekleyerek modellerinde 
1,5°C’yi mümkün kılarak güvenilirliğini oldukça azaltmış. 

Çare? 

Bu kadar bir analiz size çaresizlik hissi verebilir. Ama durum 
tam tersi, doğru bakar, doğru okursanız çarenin nerede 
olduğunu görmeye başlayacaksınız. 

                                                      
16 http://report.ipcc.ch/sr15/pdf/sr15_spm_final.pdf  

http://report.ipcc.ch/sr15/pdf/sr15_spm_final.pdf
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Öncelikle, anlamadığınız şeyi çözemezsiniz. Bilim size temel 
bir sistem dinamiği dersi sorusu soruyor. Bu sorunu cevabı 
belli, belirsizlikleri var ve riskleri var. Türkiye gibi “kömür 
santraline parayı ben vereyim ama iklim projelerine parayı 
sen ver, bu benim kırmızı çizgim” diyemezsiniz. 

İkincisi, siyaset 19. yüzyıldan beri bu konuda konuşan bilim 
insanlarını dinlemedi.17 1970’lerde petrol krizi sırasında 
yılda 15 milyar ton karbondioksit atmosfere atılıyorken iklim 
müzakereleri başladığında bu miktar 30 milyar tona çıktı. O 
kadar müzakere sonrasında 2015’te 40 milyar tonu geçti ve 
hâlâ 1,5°C, - 2°C tartışması yapıyorlar. Kabul etmeleri 
gereken şey basit… Siyasetin kabul edeceği bir dirayet 
gösterirsek ancak başarabiliriz. 

Üçüncüsü, IPCC raporu ve beraberindeki tartışmada sorun 
çözümsüzlük de değil. Sorun, iktidarın halkın ölümü 
pahasına kömürden, petrolden para kazanmak istemesi. İster 
gelişmiş ülke olun, gelişmekte olan ülkelere satın, isterseniz 
gelişmekte ülke olun, bu satıştan kendi sermayedarlarınıza 
para kazandırmaya çalışın. 

Son bir bilgi ile konuya dair basit bir ipucu vereyim. Bu rapor 
Türkiye tarafından da kontrol edildi. Siz görmeden 3 ay önce 
hükümet bu raporu inceledi. O yüzden de koca meseleyi 
IPCC’nin basın bülteni ile sınırlı kalarak açıklamayın. İklim 
değişikliğinin nasıl bir sistem dinamiği dersi olduğunu, bu 
raporun bile bilimsel olarak sorgulanması gerektiği yanında 
siyaseti de elden bırakmayın… 

  

                                                      
17 https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/11/07/23uncu-iklim-

zirvesi-121-yillik-dejavu/  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/11/07/23uncu-iklim-zirvesi-121-yillik-dejavu/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/11/07/23uncu-iklim-zirvesi-121-yillik-dejavu/
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7. COP24 İKLİM ZİRVESİ: BÜTÜN KRALLAR ÇIPLAKTI 

24. Taraflar Toplantısı, COP24 Polonya’nın Katowice 
kentinde 3 Aralık’ta başlıyor. 

COP24 zirvesi çok garip bir zirve olacak. Ne 2009’da 
Kopenhag’da gerçekleşen zirve gibi beklentilerin yüksek 
olduğu bir zirve, ne de 2015’te Paris’teki zirve gibi öyle ya da 
böyle bir şey çıkabilecek bir zirve. Ayrıca öncesinde 
açıklanan iki rapor zirveyi ve Paris İklim Anlaşmasını boşa 
çıkartıyor. Raporlardan ilki Hükümetlerarası İklim 
Değişikliği Paneli’nin 1,5°C özel raporu.  Rapor “siyaseten 
kibar” davranarak ölümcül mesajları arkaya atmış olsa bile 
Paris Anlaşması’nın açığını suratlara çarpıyor. Aslında bilim 
ile politika arasındaki açığın farkını bütün kibarlığına rağmen 
saklayamıyor. O yüzden de “iklim değişikliği açısından 12 
yılımız var” gibi berbat bir PR cümlesi ile pazarlandı. Kalkıp 
benim gibi “Muhammed Ali’nin yumruğu geliyor” benzetmesi 
yapacak değildi ya!18 Yetmedi, UNEP de benzer bir emisyon 
açığını ortaya koyan bir rapor hazırladı. Daha kötüsü 
zirvenin ev sahibi… Polonya milli kömürcü bir ülke ve 
iktidarda ise AH Parti var, Adalet ve Hukuk Partisi. Ya da 
orijinali olan Hukuk ve Adalet Partisi yani PiS! 

AK Parti 

Şansa bakın ki kardeşi AK Parti gibi AH Parti de 2001 yılında 
kuruldu. 2005 genel seçimlerinden birinci parti olarak çıktı 
ve sağ koalisyon kuruldu. 2007 yılında yapılan erken 
seçimlerde AH Parti oy oranını ve milletvekili sayısını 

                                                      
18 https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/19/ipcc-raporu-

muhammed-alinin-yumrugu-suratimiza/  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/19/ipcc-raporu-muhammed-alinin-yumrugu-suratimiza/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/19/ipcc-raporu-muhammed-alinin-yumrugu-suratimiza/
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arttırsa da iktidar olamadı. 2015’e kadar muhalefette kalıp 
2015’te iktidar oldu. İktidara gelir gelmez medya ve hukuk 
sistemine saldırdı. Yüksek Mahkeme başkanının emeklilik 
yoluyla tasfiye edilmesi ülkede ciddi tartışmalar başlattı.19 

Milli Kömürcü 

Ancak Polonya kömürcü bir ülke… AB’nin en büyük kömür 
üreticilerinden ve bu nedenle AB’nin iklim politikalarını 
kilitleyebiliyor. Ama ülkenin enerji pazarını açma ve pazara 
açılma politikası milli kömürcü Polonya’daki iktidarı ithalatçı 
yaptı Eurocoal verilerine göre ülke 2015’te 8 milyon ton 
kömür ithal etti. İlginç olan ise bu ithalatta başı Rusya 
çekiyor! 

COP24’ün gerçekleşeceği Katowice ise büyük taşkömürü 
rezervlerine yakın bir bölgede. Zirve Polonya’da, iktidarda da 
AH Parti olunca zirvenin destekçileri de buna uygun hâle 
geliyor. Çevre Bakanı Henryk Kowalczyk’un açıklamasına 
göre zirvenin sponsorları arasında PGE ve Tauron adlı iki 
kömür şirketi var. 

Unep: Gaz Kaçırıyorsunuz 

Birleşmiş Milletler Çevre Programı arifesinde Emisyon Açığı 
başlıklı bir rapor20 yayımlandı. Rapor özetle basit bir şey 
söylüyor: 2010’da atmosfere 47-48 milyar ton karbondioksit 
eşiti sera gazı salınırken, ülkeler bu halleri ile 2030’da 
atmosfere 58-59 milyar ton salacak hâle gelecekler. Ülkelerin 
Paris Anlaşması için verdikleri koşulsuz taahhütleri ise ancak 
56 milyar ton emisyon demek ki bu 2030’da olması 
gerekenin neredeyse iki katı. Yani bu durumda ülkelerin 
Paris Anlaşması için emisyonlarını şişirdiklerini 
söyleyebiliriz. Dahası, ülkelerin “emisyon indiriyormuş gibi 
yaparız” dediğini de söyleyebiliriz. 

 

                                                      
19 Daha fazla detay: https://www.bbc.com/turkce/haberler-dunya-44711534  
20 https://www.unenvironment.org/interactive/emissions-gap-report/  

https://www.bbc.com/turkce/haberler-dunya-44711534
https://www.unenvironment.org/interactive/emissions-gap-report/
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Türkiye Kozunu Oynuyor 

Türkiye iklim değişikliğini durdurmak için para harcamak 
istemiyor. İstemediği içinde konu iklim olunca parayı diğer 
ülkelerin vermesini istiyor. Daha geçenlerde Kanal 
İstanbul’un açıklamasını yapan ve ona kaynak meselesini dile 
getiren Şehircilik Bakanı Murat Kurum mecliste konuya dair 
bir açıklama yaptı. Açıklamasında Bakan Kurum “Türkiye’nin 
iklim değişikliği müzakerelerinde ve Paris Anlaşması 
kapsamında önem atfettiği iki temel kırmızı çizgisi 
mevcuttur. Bunlardan birincisi Paris Anlaşması kapsamında 
finansal ve teknolojik desteklere erişiminin sağlanmasıdır. 
İkincisi ise Türkiye’nin Paris Anlaşması ile gelişmiş ülkelere 
getirilen ekonomi genelinde mutlak emisyon azaltımına dair 
hükümden hariç tutulmasıdır.” dedi. Siyaset bu tavrı büyük 
bir uyanıklıkla, halkının düştüğü utanmayı yok sayarak 
sürdürüyor. Daha da ayıbı, Paris Anlaşması’na taraf olur diye 
vermiş olduğu adına INDC21 denilen ve ülkelerin 
taahhütlerini ortaya koydukları niyet beyanı.  Paris 
Anlaşması öncesi Türkiye verdiği beyanla şimdiye kadar 
yaptığı bütün santrallerin, otoyolların, vs..’nin bir o kadarını 
daha yapma taahhüt ederek herkesle ile dalga geçti. Sayılarla 
verecek olursa, şimdiki hükümet 2002-2016 yılları arasında 
atmosfere salınan emisyon miktarını 216 milyon ton arttırdı.  
Niyet beyanı ile koyduğu hedef azaltmak yerine, artırmak bil 
değil, katlamak.  2030’a kadar bu artışın üstüne bir 433 
milyon ton daha artış önerdi. Şimdi çıkıp taraf olmak 
istemiyor. Taraf olsa niyet beyanına uyacak ve aslında 
Türkiye’nin artışı dünyanın derdi olacak. Ama üstüne para 
istiyor.  Çok açık ki Türkiye vergi gelirlerini kömüre betona 
ve asfalta aktaracak ve konu iklim olunca başka ülkelerden 
para alacak. Üstüne azaltmayı bırakın, arttırmayı da bırakın, 
emisyonları katlayacak. İşte bu nedenle zirvede küstüm 
diyerek Çerçeve Sözleşmenin ekinden çıkmak istiyor. 

 

                                                      
21 https://350ankara.org/indc101/ 
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Herkes Çıplak 

Gelişmiş ülkeler üretimlerini işçiliklerin ucuz olduğu ülkelere 
kaydırdığı gibi çimento, kömür gibi yatırımlarını da bu 
ülkelere kaydırdı. Bu yüzden Türkiye’de İtalyan, Alman vs. 
çimento şirketleri bulabiliyorsunuz. Bu yüzden Çin dünyanın 
kömür santrali cenneti… Bunun adı ise aslında karbon kaçağı. 
Bütün ülkeleri toplayınca ortaya toplamda emisyonları 
gelecek 10-15 yılda yarıya indirmek yerine arttıran, öyle ya 
da böyle mutlu devletler birliği karşımıza çıkıyor. 

Böylesi bir resim, ortada bu kadar çıplak kral insanda 
karamsarlık yaratabilir. Bir tarafta Çin bir şeyler yaptığını 
söylerken halkının kentlerde gaz maskesi takması, diğer 
yandan AB’nin daha fazla Rusya gazı için sıraya girmesi gibi 
pek çok örnek önümüzde. Bu haldeyken böylesi zirveler 
hayal kırıklığı yaratmasın. Çünkü böylesi süreçlerin yaptırımı 
yok. Hepimiz şirketler ve devletler üstünde yaptırım gücü 
olan bir halk olmadan, halklar olmadan, mücadeleler 
olmadan bu işin olmayacağını biliyoruz. 

Sponsorluğunu kömür şirketlerinin yapacağı COP24 
Polonya’nın Katowice kentinde gerçekleşecek. Ev sahibi 
Polonya’nın iktidardaki milli kömürcü AH Parti’si, karbon 
yoğun yatırımlarını ihraç eden gelişmiş ülkeler ve bunları 
ithal etti diye mutlu olan Çin gibi, Türkiye gibi gelişmekte 
olan ülkelerinin bir araya gelmesi bir çelişki olabilir. Ancak 
zirveleri baskılayan bu ülkelerin diğer yandan daha az 
kömür, petrol dememeleri, demeyen bir anlaşma peşinde 
koşmaları ikinci bir çelişki değil, daha ötesinde, bu durum 
bütün bu kralların çıplak olduğunu ortaya koyuyor. 

Zaten hikaye kralın çıplak olduğunu söylemekle başlamadı 
mı?  
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8. SARI YELEKLİLER‘İN MESELESİ İKLİM MESELESİ  

Akaryakıt zamlarına karşı Sarı Yelekliler hareketinin 
başlattığı mücadele önce zamların askıya alınmasını 
sağlayarak, şimdi ise 2019 zammını iptal ettirdi. Çok kısa bir 
sürede böylesi bir kazanım büyük başarı. Hareketin bundan 
sonra nasıl evirileceğini zaman ve mücadele edenler 
gösterecek. Ancak bu hareket Polonya’nın Katowice kentinde 
devam eden 24. Taraflar Konferansı COP24 ile birebir alakalı. 
Bu hareket Türkiye’deki vergilendirme ile de birebir alakalı. 
Bu hareket poşetleri dönüştürmek yerine Şehircilik 
Bakanlığı’na kaynak yaratan son torba yasa ile çok alakalı. 
Tek mesele bağlantıyı kurabilmemiz. 

Sarı Yelekliler ve COP24 bağlantısını şimdilik kimse 
görmüyor ama egemenler için durum farklı. G-20 sonrası 
Erdoğan’ın “Sarı yelekliler olayında ben neden endişeli 
olayım? Biz Gezi’de bedelini ödedik zaten. “ demesi de22, 
bugünlerde Gezi’den isimlerin ifadeye çağrılması da 
Fransa’da başlayan hareket birbiri ile ilgisiz diyemeyiz. Zaten 
bir ilgiyi kurabildiğimiz anda arkası gelecektir. Mesela 
Fransızların ayaklandığı ve geçirmek istemediği politikanın 
Türkiye’de uzun bir süredir akaryakıtta uygulandığını 
yakında da poşette uygulanacağını göreceksiniz.   

Kırılma Noktası İklim Politikası 

Fransa karbondioksit emisyonlarını 1990 yılına göre 2030’da 
%40 azaltma hedefi koymuştu. 2040 yılında ise akaryakıt 
satışına son verecekti. Bugün konuşulan artışın arkasındaki 

                                                      
22 https://www.mynet.com/cumhurbaskani-erdogan-dan-sari-yelekliler-

aciklamasi-110104583315 
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politika bu aslında, iklim hedefleri için ek bir vergi. Bu vergi 
ile ilgili karar Macron’dan çok daha önce 2014 yılında 
Francois Hollande hükümeti zamanında alındı. Karara göre 
2018 yılında petrolün bir varilinden 39 € olarak alınan 
vergiyi 2019’da 47,5 €’ya çıkartmak istiyordu. Macron 
aslında yıllardır konuşulan ve bir kaç ay sonra başlayacak 
olan bir uygulamanın kurbanı oldu gibi. Burada kurban lafı 
kullansam da meselenin bu boyutu dışında pek bir kurbanlık 
durumu olmadığını, Macron’un eşitsizlik yaratan 
politikalarını unutmamak gerekiyor. 

Fransa’da da Zam Yok Fiyat Ayarlaması var. 

Ancak Macron’un günahı başka bir yerde. Petrol fiyatlarının 
artması ve bu arada doların euro karşısında değerlenmesi 
petrol fiyatlarına yansıdı. Ekim ayında 80 doları zorlayan 
petrol fiyatı ile gelen zamların üstüne eklenecek vergi 
durumu daha çekilmez hale getirecekti. Ancak petrol Kasım 
başı 60 doların altına düştü ama bu akaryakıta yansımadı. 
Kasım ayında 50 dolar civarına çekilmesine rağmen 
akaryakıt fiyatına pek yansıtmadı. 8 Ekim’de 1,59 € olan 
benzin 12 Kasım’da 1,49 €, şimdi ise sadece 1,45 €’a düştü23. 
Yani Macron 2 ayda %35’e yakın petroldeki düşüşe sadece 
%10’luk bir indirim yaptı. Tıpkı bizdeki gibi… 

Bizim politikacılar gibi anlatırsak, hükümet zam yapmadı, 
fiyat ayarlamasına gitti. Ama nedense Türkiye’deki gibi fiyat 
ayarlaması eksi yönde olmadı.  

Karbon Vergisi mi, Halkı Vergilendirme mi? 

Artan petrol fiyatı ile artan, ama azalan fiyat ile pek 
azalmayan petrol fiyatı üstüne vergi ve bir de dizele gelen 
özel ayarlama sorunu üçe katladı. Bu süreçte devreye girecek 
olan verginin adı eko-vergi, yani karbon vergisi.  Ama 
bildiğimiz karbon vergisi değil, halkı vergilendirme vergisi. 
Son kullanıcı ödüyor. Üreticiye pek dokunmuyor. Ayrıca 
karbondan çok halkı vergilendirdiği bir model tercih ediliyor. 

                                                      
23 https://www.globalpetrolprices.com/France/gasoline_prices/ 
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Karbon Vergisini En İyi Türkiye Uyguluyor! 

Karbon bahanesi ile halkı vergilendirme tezgâhına 
Türkiye’de yaşayanlar Sarı Yelekliler’den daha iyi biliyor. 
Anlatayım. 

Parlamenter demokrasinin olduğu geçen yıl Başbakan 
Yardımcısı Mehmet Şimşek “Karbon salımını kontrol etmek 
için ilave vergiler getirmemiz lazım. “ demişti24. 
Konuşmasının devamında ise “Belki sokaktaki vatandaş haklı 
olarak şikâyet ediyor ama biz özellikle fosil yakıtları ve 
taşıtları çok yüksek vergilendiriyoruz. Dünyada bu anlamda 
da ön plandayız" diyerek noktayı koymuştu. 

Yani Sarı Yeleklilerin isyan ettikleri şey Türkiye’de yıllardır 
uygulanan halkı vergilendirme modeli, iklim vergisi filan 
değil.  

Şunu da es geçemeyelim, karbon vergisi iyi bir şeydir, her ne 
kadar iktidarlar bunu halkı vergilendirme şekli ile kullansa 
bile bunun bir suistimal olduğunu kabul edelim. 

Sarı Yelekliler COP24’de  

Fransa Polonya’da devam eden COP24 iklim zirvesi sırasında 
ülkesinden bir gol yemiş olarak müzakereleri sürdürecek. Bu 
durumu gerek Fransız hükümeti, gerekse diğer iktidarlar bir 
fırsat olarak görebilir. Ancak, diğer yandan da bu süreçte 
birileri fosil yakıtların değil fakirlerin vergilendirildiği 
anlatılabilir. Hatırlayın, geçen hafta iktidar poşet paralı 
oluyor diye toplumu trolledi ve pek çok insan poşetten 
toplanan paraların geri dönüşüme harcanmayacağını, bilakis 
Şehircilik ve Çevre Bakanlığı’na gelir olacağını fark etmedi. 
Bu bile aslında Sarı Yeleklilerin ayaklanma gerekçesi ile aynı. 
Düşünsenize, bu durumda Sarı Yelekliler “ Para verdiğim 
poşetler doğaya değil müteahite gidecek” diyebilirdi. 

                                                      
24 30 Eylül 2017 tarihli Cumhuriyet Gazetesi haberi   

http://www.cumhuriyet.com.tr/haber/turkiye/834883/Bakan_Simsek_ten_yeni_vergi_onerisi__Karbon_salimindan_ilave_vergi_alinsin.html
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Sonuçta COP24’de kimse Sarı Yelekliler’i konuşmasa mesele 
olmaz, konuşursa kimin konuştuğuna göre bir mesele haline 
gelecektir 

Sarı Yelekliler ve İklim 

Sarı Yelekliler iktidar tarafından şiddet kullanmakla 
suçlanırken, elitist sol ise hareketi hor görülüyor25. Ancak 
sadece yaptıklarına bakınca ne şiddet yanlısı, ne de hor 
görülecek bir kitle değiller, bilakis çok eğlenceliler. Büyük 
kamyonlarla işlek kavşakları tıkamak,  aşırı yavaş araba 
konvoyları ile trafik sıkışıklığı yaratmak, özelleştirilen 
otobanların bariyerlerini kaldırarak bedava geçiş sağlamak, 
sabahın erken saatlerinde Disneyland Paris’e “baskın” 
düzenleyip gün boyunca girişlerin bedava olmasını sağlamak 
gibi eylemler barışçıl ve siyasetin sahip olmadığı çözüm 
üretme kapasitesine sahip olduğu gösteriyor. 

İklim değişikliği konusunda da aynı durum söz konusu… 
Geçen hafta Sarı Yeleklilerin 42 talebi çeşitli yayınlandı26. 
Sadece bu taleplerden 4 tanesi bile iklim konusunda 
kafalarını daha net olduğunu ortaya koyuyor.  Mesela 6. 
maddede konutlarda büyük bir ısı yalıtımı projesi ile enerji 
verimliliği talep ediyorlar. Madde 30’da küçük yerleşimlerde 
demiryollarının kapatılmamasını, madde 38’de de ticari 
malların demiryolları ile taşınması ile ulaşımda enerji 
verimliliği istiyorlar. Madde 42’de ise uçak ve gemi 
yakıtlarına vergi getirilerek karbon kaçağına cevap üretiyor, 
karbon vergisinde adaleti savunuyorlar. Sarı Yelekliler 42 
talebi içinde sadece bu 4 madde ile COP24’de 190 ülkeden 
binlerce temsilcinin daha fazla ilerleme taahhüt ediyor.  

Sarı Yelekliler hareketi eşitsiz kapitalizmin eşitsizliği arttıran 
neo-liberal saldırısı üstüne devletlerin iklim değişikliği 
sorununu eşitsiz çözme politikaları ardından sokağa çıktı. 
Fransız devletinin eko-vergi dediği ama bizlerin Türkiye’de 

                                                      
25 Konuya dair son tartışmalar: https://birartibir.org/siyaset/190-bu-fransa-

hangi-fransa 
26 https://birartibir.org/siyaset/194-42-talep 
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halkı vergilendirme politikası olarak çok iyi bildiğimiz bir 
şeyi uyguladığı için insanlar ayaklandı. Ne kadar yüz 
verilmek istenmese de hareket Paris İklim Anlaşmasından 
çok daha kısa sürede çok daha değerli adımlar öneriyor. Sarı 
Yeleklilerin bu boyutu COP24’e nüfuz ederse ayrı, BM ve 
devletler buna izin vermeze ayrı durumlar söz konusu.  Ama 
her iki durumun olma ihtimali bile bizlere farklı siyasi 
tartışma getirecektir. 

Sarı Yelekliler’in meselesi iklimi değiştirenlerin 
vergilendirilmeyip halkın vergilendirilmesi meselesi. Sarı 
Yelekliler’in meselesi sistem, kapitalizm ve sömürü yanında 
aynı zamanda bir iklim değişikliği tartışması. 

  



160 

 

 

 

 

9. SARI YELEKLİLER, YEŞİL YELEKLİLER VE KARA 

YELEKLİLER 

Geçen haftaki yazımızda Sarı Yeleklilerin ilk kazanımından 
sonra hareketlerinin nasıl evirileceğini zaman ve mücadele 
edenler göstereceğini belirtmiştik. Ayrıca yönetici sınıfa 
verdikleri korkuyu da değinmiştik. Tarih böyle dönemlerde 
hızla ilerler, değişir, genişler. Öyle ki yazıyı hafta ortası 
yazmama rağmen hafta sonu Paris’te çok önemli 4 önemli 
şey oldu: Birincisi kazanımlara rağmen hareket geri 
çekilmedi. Medyanın şiddet propagandasına rağmen 
haklılıklarının verdiği güvenle iyi bir eylem inşa edildi. İkinci 
önemli olay ise aynı gün başta Paris’te olmak üzere pek çok 
kentte oldukça kalabalık iklim eylemleri oldu. Üçüncü önemli 
olay ise kentin her yerinde eylemlilik halinde olan Sarı 
Yelekliler iklim eylemine de katılarak meselenin iki farklı 
kutbu olmadıklarını gösterdiler. Böylece Sarı Yelekliler ve 
Yeşil Yelekliler yan yana yürüdü. Eylemcilerin de dediği gibi 
sosyal adalet ile ekolojik adaletin aynı mücadele olduğu 
cümle aleme gösterilmiş oldu. Dördüncüsü ise Katowice’de 
Sarı Yeleklilerin hayaleti dolaşmaya başladı! Basın Fransa’nın 
elinin müzakerelerde zayıfladığını ifade ederken27 
katılımcılar Sarı Yeleklileri önce telaffuz etmeye, sonra da 
konuşmaya başladı. Gerçekten tarih böyle dönemlerde hızla 
ilerliyor, değişiyor ve de genişliyor. 

O Esnada Katowice’de 

Tüm bunlar olurken Katowice’de basit bir kavga vardı. 
IPCC’nin hazırlamış olduğu 1,5C Özel Raporu zirvenin 

                                                      
27 https://www.euractiv.com/section/climate-environment/news/cop24-

yellow-vest-crisis-weakens-french-position  

https://www.euractiv.com/section/climate-environment/news/cop24-yellow-vest-crisis-weakens-french-position
https://www.euractiv.com/section/climate-environment/news/cop24-yellow-vest-crisis-weakens-french-position


161 

tartışma konusu oldu. Başını Rusya, Kuveyt ve Suudi 
Arabistan’ın çektiği ve yanlarında da ABD’nin olduğu bu 
dörtlü 1,5C raporunun müzakereyi etkilemesini engellemek 
için her türlü çirkefliği yaptılar. Çirkeflik diyorum, ülkelerin 
ortak kararı ile hazırlanan ve son hâline onay verilen böylesi 
bilimsel bir raporun zirve kararlarında daha etkili bir şekilde 
ifade edilmesini bloke ettiler. 

Tabi bu ülkeler de kendince haklı. Petrolden kazandıkları 
paranın azalması ne demek? Zaten bütün bu tartışmalar 
iklim için mi yoksa para için mi yapılıyor o kadar net ki. Ama 
Sarı Yelekliler ruhu COP24’de demiştik ya, basın 
toplantısında ABD temsilcisini rezil ettiler.28  

Zirve iklim için “light” kalan Paris Anlaşması, altlarında kendi 
imzaları olan raporunu bile dikkate almayarak süreci daha 
“light” hâle getirmek isteyen fosil yakıt üreticileri ve ev sahibi 
kömürcü Polonya ile durum görüntüyü kurtarmıyor. İşin 
kötüsü görüntüyü kurtarmak için David Attenborough gibi 
belgeselcileri sahneye çıkardılar. Ancak Attenborough’un 
hazırladığı filmler ile ilgili The Guardian Çevre Editörü 
Monbiot’un yaşanan çevresel krizi küçümseyerek kayıtsızlık, 
karmaşa ve cehalet yarattığına, tabiatı savunmamız için 
gerekli bilgileri bizlerden saklayarak kötülüğe hizmet 
ettiğine dair eleştirisini unutmak mümkün değil.29 
Görevlerini yerine getirmeyen dünya siyaseti yine de günü 
kurtaramıyor! 

Öncü Ülke Türkiye 

Türkiye ise tarihi bir zirveye katılıyor. En başta 
finansmandan yararlanmak istemesi gündeme girmedi. Bu 
hafta başında ABD, Suudi Arabistan ve Rusya’nın aralarında 
olduğu listede iklim değişikliği ile mücadelede en kötüler 

                                                      
28 İçinizin yağlarını eritecek görüntüleri aşağıda izleyebilirsiniz: 

https://www.youtube.com/watch?time_continue=1&v=CyOZmxPPYew  

29 İlgili yazının çevirisi: https://www.gazeteduvar.com.tr/dunya-

forum/2018/11/14/attenboroughun-doga-belgeselleri-dogaya-ihanet-ediyor/  

https://www.youtube.com/watch?time_continue=1&v=CyOZmxPPYew
https://www.gazeteduvar.com.tr/dunya-forum/2018/11/14/attenboroughun-doga-belgeselleri-dogaya-ihanet-ediyor/
https://www.gazeteduvar.com.tr/dunya-forum/2018/11/14/attenboroughun-doga-belgeselleri-dogaya-ihanet-ediyor/
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arasında yer aldı. Son olarak Şehircilik ve Çevre Bakanı 
zirveye katıldı. 

Bakan zaten poşet kirliliğinden kurtarma hayalini siyasete 
satarak yüzlerce milyon TL’lik kaynak yaratarak zirveye gitti. 
“Çevre Kanunu ve Bazı Kanunları Hoppadan Değiştirdik 
Torba Kanunu” ile plastik poşet üreticilerini tahsildar 
duruma getirdi. Böylece en az 10 kuruş maliyeti kendileri 
için toplarken 15 kuruşu ise bakanlığın geliri olarak 
toplayacaklardı. Böylece milyarlarca poşet ile milyar TL’lik 
bir bütçe gelir olarak kaydedilecekti. Böyle başarılı bir gelir 
modelini meclisten geçirip Resmî Gazete’de yayımladıktan 
sonra Bakan’ın Katowice’ye gelmesi yeni bir gelir sağlamak 
açısından umutları arttırdı. Poşet parası geri dönüşüme değil 
Bakanlığa gelir olacak ise iklim için ayrılan paralar nereye 
gidecekti? 

Türkiye Zirvede Konuştu! 

Bakan, Türkiye’nin emisyonlarını katlayarak arttırmasını 
2030’da %21’e kadar azaltmayı hedefledikleri şeklinde 
söyledi. Ben inanamadım. Haberleri görünce editör hatası30 
dedim ve bakanlık sayfasına baktım. Evet, öyle demiş31! 
Halbuki Türkiye azaltmak bir yana, arttırmak bir yana, 
atmosfere saldığı sera gazlarını, yakacağı kömürü petrolü, 
gazı katlıyor.   

Hatta Bakan, Enerji Verimliliği Eylem Planı’nın hazırlandığını 
ve son 15 yılda yaklaşık 41,5 milyon ton petrol eş değeri 
tasarruf sağlandığını aktarmış. Çok ilginç bir plan 
hazırlanmış ki daha hazırlanırken tasarruf sağlanmış gibi 
olmuş. Tabi daha geçen yıl enerji verimliliği ile ilgili 
mevzuatta erteleme yapıldığını bakan da bilmiyor olmalı. 

Zirvede sıfır atık projesinden de bahsetti. Konuşmasında 
“2023 yılına kadar ulusal düzeyde Sıfır Atık Sisteminin 

                                                      
30 Mesela şu haber: 

https://www.turkiyegazetesi.com.tr/gundem/593034.aspx  
31 https://www.csb.gov.tr/beklentimiz-turkiyenin-iklim-sistemi-altinda-

hakkaniyetli-bir-konuma-sahip-olmasi-bakanlik-faaliyetleri-25384  

https://www.turkiyegazetesi.com.tr/gundem/593034.aspx
https://www.csb.gov.tr/beklentimiz-turkiyenin-iklim-sistemi-altinda-hakkaniyetli-bir-konuma-sahip-olmasi-bakanlik-faaliyetleri-25384
https://www.csb.gov.tr/beklentimiz-turkiyenin-iklim-sistemi-altinda-hakkaniyetli-bir-konuma-sahip-olmasi-bakanlik-faaliyetleri-25384
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kurulumunun tamamlanmasını hedefliyoruz. Bu hedefimize 
ulaştığımızda yıllık 4 milyar dolar tasarruf edecek, 100 bin 
kişiye de doğrudan istihdam sağlamış olacağız.” demiş. Tabi 5 
yıl sonrası böyle bir başarıya ulaşmak için şu an nerede 
olduğumuza bir bakalım isterseniz. Daha geçenlerde bakan 
bütçe konuşmasında “Sıfır Atık Projesinin Bakanlığımızda 
uygulanmaya başladığı 16 aylık süreçte 179 ton atık ayrı 
toplanarak ekonomiye kazandırılmıştır.” dedi.32 Yani 5 yıl 
sonra sıfır atık diyen Türkiye şimdilerde 16 ayda 179 ton atık 
toplamış. Büyük başarı. Çünkü daha geçen hafta geçen 
mevzuata göre doğaya karışan 2,5 milyon ton plastiğin geri 
dönüşümüne dair hiçbir adım atılmadı. Ortada doğaya 
karışan 2,5 milyon ton plastik poşete değil de 179 ton atığın 
toplanmasına mı inanmamızı istiyorlar? 

Tabii ki burada konu ne sıfır atık ne enerji verimliliği ne de 
azaltım. Tek dert para… Nitekim konuşmasında “Türkiye 
olarak, ulusal koşullarımız ve kabiliyetlerimiz doğrultusunda 
iklim değişikliği ile mücadele için ortak çabalara katılmayı 
taahhüt ediyoruz. Öncelikle iklim değişikliğiyle mücadele 
konusunda uluslararası finans kaynaklarına ülkemizin 
erişiminin sağlanmasını talep etmekteyiz.” dedi. 

Kara Yelekliler 

Türkiye iklim değişikliği ile mücadele için para isterken aynı 
günlerde skandal bir haber düştü. Skandal diyorum ama bu 
bağlantıyı kurarsanız skandal. 

İklim değişikliği ile mücadele etmek için kömür gibi fosil 
yakıt tüketen her türlü tesisi açmamanız, hatta IPCC’ye göre 
olanı bile kapatmanız gerekiyor. Yani bırakın ÇED vermeyi, 
ÇED’i olan projeleri bile iptal etmeniz lazım. Böyle bir 
durumda Çevre ve Şehircilik Bakanlığı bir kez değil, iki kez 
değil, üç kez mahkeme tarafından iptal edilen İzdemir 
Kömürlü Elektrik Santrali’ne dördüncü kez ÇED olumlu 

                                                      
32 Bakanımızın bütçe konuşma metni: 

http://webdosya.csb.gov.tr/db/turkce/faaliyetler/csb_butce-

20181121095425.pdf  

http://webdosya.csb.gov.tr/db/turkce/faaliyetler/csb_butce-20181121095425.pdf
http://webdosya.csb.gov.tr/db/turkce/faaliyetler/csb_butce-20181121095425.pdf
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verdi. IPCC raporuna, COP24’deki açıklamasına ve mahkeme 
kararına rağmen! 

Yani Türkiye dışarıda iklim değişikliği ile mücadele ediyorum 
diyerek dünyadan para isterken içeride üç kez iptal edilen bir 
KES projesine dördüncü kez ÇED olumlu kararı verdi. Ve bu 
bağlantıyı kimse kurmadı! 

En başta, tarih böyle dönemlerde hızla ilerler, değişir ve 
genişler demiştik. Bir bakarsınız böyle olur ve bu soruların 
cevabını belki alırız, ülkenin gündeminde olan bir konunun 
bağlantısını kuran çıkar. 

Sarı Yelekliler derken geçen hafta başımıza Yeşil Yelekliler 
çıktı, güzel oldu. Sarı Yelekliler ve Yeşil Yeleklilerin 
karşısında çok açık ki bir de Kara Yelekliler var. Kara 
Yelekliler öyle böyle değiller. Aralarında Suudi Arabistan, 
ABD, Rusya gibi fosil yakıt tüccarları yanında nedense 
Türkiye de var. Türkiye petrolü yok ama petrol yakan 
ulaşıma yatırım yapıyor. Kömürü kalitesiz ve berbat ama 
ithal kömüre yatırım yapıyor. Yetmiyor ithl kömür yakan 
santrali bırakın bilimsel raporu, bırakın Türkiye’nin de 
parçası olduğu Hükümetlerarası İklim Değişikliği Paneli’ni, 
Mahkeme’nin üç kez Çevresel Etki Değerlendirmesi, ÇED 
Raporunu iptal ettiği halde dördüncü kez onay verebiliyor.  

Türkiye sarı Yeleklileri sevmiyor, Yeşil Yeleklileri de 
sevmiyor. Ama Kara Yeleklileri bilime ve mahkeme 
kararlarına rağmen seviyor. 
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10. 563 MİLYAR DOLARI NASIL YAKTIK? 

 Geçen hafta seçim gündemi TL’nin erimesi ile bir kez daha 
ateşlendi. Ekonomistler bunun yapısal boyutuna vurgu 
yapıyor. Mustafa Murat Kubilay “TL Neden Dolar Karşısında 
Eriyor” başlıklı yazında Türkiye’nin son 10 yılını kibir, 
rehavet, cehalet ve dalalet dönemleri olarak tanımlıyor. Bu 
tanımlamada ülke içine giren para ve bu paranın kapattığı 
cari açık üstünden detaylı bir analiz yapıyor. 

“IMF partisi mi alternatifler mi?” başlıklı Ali Rıza Gürgen’in 
yazısı ise Mart 2018 itibariyle yıllık cari açığın 55 milyar 
doları aştığını ortaya koyuyordu. Mart ayı ortalama kuruna 
göre 214 milyar TL’lik bir açık var yani. Bir yılda ne yapıp da 
bu kadar açık verdiğimiz, daha kötüsü bir yıl içinde 240 
milyar dolarlık bir borç ödemesi olduğu yazıda belirtiliyor. 

Mevcut açık ve ödenecek borç küresel iklim fonunda ihtiyaç 
duyulan yıllık 100 milyar doların neredeyse 3 katı. Yani 
iklimi 3 yıl boyunca kurtarabilirdik. Şimdi elimizde hiçbir şey 
yok. 

Ancak dahası var. Mevcut iktidar öyle bir cari açık yarattı ki 
dillere destan. Bu ülkede her zaman cari açık vardı ve 1984-
2001 arası toplam cari açık 21,8 milyar dolar iken 2005’ten 
sonra her bir yıl tek başına bu 17 yıldaki cari açıktan fazlasını 
verdi. Bir tek kriz yılı olan 2009 hariç. O da 2001 öncesi en 
fazla cari açık veren yıldan bile fazla bir cari açık verdi. 

https://www.gazeteduvar.com.tr/forum/2018/05/17/tl-neden-dolar-karsisinda-eriyor/
https://www.gazeteduvar.com.tr/forum/2018/05/17/tl-neden-dolar-karsisinda-eriyor/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/18/imf-partisi-mi-alternatifler-mi/
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1984-2001 dönemi ve sonraki yıllar için yıllık cari açık. (TCMB verileri) 

Ekonomistlerin açıklamaları bir yana, iklim bilimi ve 
toplumsal siyasetle uğraşan bizler için ortada çok keskin bir 
resim var: Karşımızdaki bal gibi de yüksek karbon krizi. Fosil 
yakıt bağımlılığının atması, artan bağımlılık ile artan ithalat 
resmi bu cari açık tartışmalarının önemli bir tarafını 
oluşturuyor. 

Yerli Kömür Bir Yalandı 

Türkiye’de 2002 yılında kriz mevcut iktidarı devirmiş, yeni 
iktidara Derviş’in neo-liberal reçetesi hediye edilmişti. Enerji 
cephesinde ise 2001 yılı, konutlarda kömür tüketiminin en az 
olduğu yıldı. Yeni konutlar yapılsa bile eskisinden daha 
verimsiz ve daha enerji canavarı değildi. Doğalgaz kömürün 
yerini almış, büyük kentlerde hava kirliliği azalmıştı. Enerjide 
ise küçük bir ithal kömür santrali dışında ithal kömür 
ithalatında olağanüstü bir durum yoktu. 

Böylesi bir resimde yeni iktidarın gözünü diktiği alanlardan 
birisi de enerji sektörü idi. Ancak ülkede ne doğalgaz ne 
petrol vardı, kömür ise çok kötüydü. Strateji planlarında bile 
yerli kömürün pis, tozlu, nemli ve düşük kalorili olduğu 
yazıyordu. Artık evlerde de yakılamazdı çünkü malum 
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kentler doğalgaza alışmıştı. Yani yerli kömür koca bir 
yalandı. 

Dünyada Yüksek Karbon Ekonomisi 

Dünyada iklim değişikliği alanında bir rekabet başlamıştı ve 
2000’lerin başında AB’de bir dizi girişim ile iklim, enerji 
verimliliği, binalar, ulaşım konusunda mevzuat 
oluşturuluyordu. Zaten BM İklim Değişikliği Çerçeve 
Sözleşmesi ve Kyoto’ya taraf olmuşlar, yüksek karbon 
ekonomisini yavaşlatacak kararları başlatmışlardı. 

Dünyada gelişen bu eğilim yüksek karbon pazarı için olumlu 
değildi ve bu alanda şirketler için yeni adreslere ihtiyaç 
vardı. Bu gelişmeler Türkiye’deki iktidar için bir fırsattı. 
Böylece çimento, otomotiv, petrol şirketlerini ülkeye 
çekebilir, enerji alanında ciddi bir sermaye girişi yapabilirdi. 

Karbon Kaçağı! 

AB içinde yüksek karbon oyuncuları yeni düzenlemelerle bu 
alanları terk edecekti. Ama başka bir sorun vardı. Bu 
durumda bu düzenlemelerin olmadığı ülkeler ile nasıl 
rekabet edeceklerdi? Yani ülkede siz çimento 
üretmeyecektiniz ama ithal edecektiniz. Bu işte tam bir 
karbon kaçağı idi. Türkiye karbon kaçağı meselesini çok iyi 
değerlendirdi. Politikaları ile özellikle AB’nin iklim 
politikaları yüzünden adres arayan şirketlere adres oldu. 
Çimento örneğini burada bırakalım ve detay isteyenlere 
sektörün analizini yaptığımız “Bir Yıkım Filmi: The Çimento” 
yazısını önerelim. 

Yüksek Karbon Ekonomisinin Altın Dönemi 

Türkiye’nin yüksek karbonlu ekonomi modeli 2010 yılından 
sonra sonuç vermeye başladı. Artık artan doğalgaz kömürü 
ve petrolü dizginleyemiyor, üçü beraber artıyordu. TOKİ da 
çok çimento tüketmek için kır evlerini yıkıyor, onları kömür 
yakan apartmanlara taşıyordu. Böylece enerjinin 
tekelleşmesini sağlıyordu. HES projeleri amacını aşmış, daha 
çok çimento sektörüne pazar yaratma, suyun ise kontrollü 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/01/bir-yikim-filmi-the-cimento/
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hâle gelmesi gibi bir misyona dönüşmüştü. Bu ve benzeri 
politikalar neticesinde 2010’dan sonra kömür-petrol-
doğalgaz üçlüsü beraber artıyordu. Rekabet yoktu artık. 
Türkiye yüksek karbon ekonomisinin cenneti idi. Tam bir 
altın dönem yaşanıyordu. 

 

Türkiye’nin enerji kaynaklarında değişim. (Kaynak: Kömür ve 
İklim Değişikliği 2017) 

Enerji İthalatı Patladı! 

Türkiye 2004 yılında İklim Değişikliği Çerçeve Sözleşmesine 
taraf oldu. O dönemde kömürde rödovans yoluyla kömür ve 
elektrik üretimi modelini geliştirdi, çimento sektörüne yeni 
yabancı oyuncuların girmesini sağladı. 2009 yılında da Kyoto 
Protokolü’ne taraf olduktan sonra “yerli kömür” söylemine 
ağırlık verdi ve ithal kömürü patlattı. Yapılan AVM’ler enerji 
tüketiyor, öldürülen toplu taşıma, araba satın alımının önünü 
açıyordu. Bunun bir maliyeti vardı. Öyle büyük bir maliyetti 
ki cari açık kadar enerji ithalatımız vardı. Petrol, doğalgaz ve 
kömür ithalatı o kadar büyüktü ki bunlara ödenen paralar 
1984-2001 arası toplam cari açıktan çok daha fazlaydı. 
Grafikte de görüldüğü gibi, cari açık kadar fosil yakıtlara para 
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veriyorduk. Diğer bir yandan, cari açıktaki artışa eşlik eden 
bir fosil yakıt ithalat maliyeti vardı. 

 

Yıllara göre cari açık ve enerji ithalatına harcanan paradaki 
değişim 

Enerji İthalatına Ne Kadar Para Verdik? 

1984’ten 2001’e kadar bu ülkede cari açık toplamı 21,8 
milyar dolar idi. 2002’den 2017’ye kadar cari açık toplamı ise 
tam 549 milyar dolar. Bu açığın kapanması için dışarıdan 
paraya ihtiyaç vardı. Bunun için borç alındı, yabancı 
sermayenin ülkeye girişi için kolaylıklar sağlandı. Bunlardan 
birisi de yüksek karbon politikası idi. 

Bu ülkede 2000 yılında 13 milyon ton kömür, 31 milyon 
petrol ve 14,8 milyar metreküp doğalgaz ithal ediliyordu. 36 
milyon ton çimento üretiyordu, karayollarında 7,2 milyon 
araca sahipti. 

Şimdi 36 milyon ton kömür, 50 milyon ton petrol ve 46 
milyar metreküp doğalgaz ithal ediyoruz. Yerli ve yabancı 
çimento lobilerinin eline geçen çimento pazarı yıllık 83 
milyon ton çimento üretimine ulaştı. Sokaklarda petrol yakan 
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22 milyon araç var artık. Sonuç, Türkiye 2002-2017 arası 
enerji ithalatı ile 563 milyar doları dışarı verdi! 

Dünyanın fosil yakıt üreticilerinin cebine bu halk 563 milyar 
dolar koydu. Yani 563 milyar dolar birilerinin cebine gitsin 
diye 549 milyar dolar cari açık verdik. Şimdi bu açığı 
ödememizi isteyecekler. 

Başka Bir Politika Olsaydı? 

Seçim manifestoları açıklanmaya başladı. Muharrem İnce 
hafta sonu Samsun’da yaptığı konuşmada “Enerji 
politikalarında akılcı olmayan uygulamalar gözden 
geçirilecek, ithal kömüre dayalı termik santral yapımına 
kısıtlama getirilecek, yenilenebilir enerji kaynaklarına 
öncelik verilecektir.” diyerek ithal kömüre kısıtlama 
getirileceğini ifade etti. 

Edirne hapishanesinden seçime katılan Demirtaş ise bir adım 
daha öne çıkan bir açıklama yaptı. Açıklamasında 
“Sermayenin çıkarı için yapılan baraj, HES, termik, nükleer 
vb. projelere, ekolojik yıkıma yol açan maden işletmeciliğine, 
endüstriyel atık ve kirlilik sonucunda yaşam alanlarının 
tahribine yol açan uygulamalara son vereceğiz.” denildi. 

Her iki açıklama politik olarak hoş olsa da yeterli ve bütüncül 
değil. Her iki açıklamanın arkasında da temel bir yüksek 
karbon eleştirisini çok hissedemiyorsunuz. Şimdi “çevre 
sorunu bir taraftan, cari açık diğer taraftan bastırıyor” diye 
düşünebilirsiniz. Ama aslında ikisi aynı şey… 

Türkiye 2002 sonrasında sadece enerji ithalatına bu kadar 
para harcamadı. İktidar Kömür çıkartmak, otoyol yapmak, 
şehir hastanesi yapmak için milyarlarca lirayı boşa harcadı. 
Bunları harcamak için de enerji verimliliğini, toplu taşımayı, 
demiryollarını öldürdüler, rüzgar ve güneşe engel çıkardılar. 

Peki, Türkiye bunlara prim vermek yerine iklim dostu 
çözümlere dönseydi? Verimli binalar, ucuz ve konforlu toplu 
taşıma, verimli enerji sistemleri tercih etseydi daha az enerji 
tüketimimiz olacak, bunları çok daha ucuz rüzgar ve 
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güneşten karşılayabilecektik. İşte o zaman cari açığımız 
olmayacaktı. Çünkü 549 milyar dolarlık cari açığa karşılık 
568 milyar dolarlık fosil yakıt faturasını karşılayabilecek, 
cebimize 14 milyar dolar bile kalacaktı. 

 

Fosil yakıt bağımlılığından kurtulsaydık ortaya çıkacak cari 
fazla grafiği 

Net Cari Fazla 

Türkiye’nin bu krizi bal gibi de yüksek karbon krizi, fosil 
yakıt krizi. Bu karbon krizi uğruna 563 milyar doları gaz, 
petrol ve kömür tüccarlarına kaptırdık. Bir o kadarını ve 
belki de daha fazlasını da devlete kaptırdık. Fosil yakıt 
tüccarlarına bu parayı kaptırmasaydık 549 milyar dolar cari 
açık değil, 14 milyar cari fazlasını konuşacaktık. 

Bu seçim ve seçim süreci bundan sonrası için bir fırsat. Ya 
kömür, petrol ve doğalgaz tüccarlarını ve onların vergi 
memurlarını besleyecek, daha fazla iklim felaketi 
yaşayacağız. Ya da ödenmeyecek, ödemiyoruz33 diyeceğiz. 

 

 

                                                      
33 “Ödenmeyecek, Ödemiyoruz”, Dario Fo’nun meşhur oyunu. İzlemek 

isterseniz: http://ast.com.tr/Oyun.aspx?oid=170&D=b 
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Sevgili okuyucuya bir not: 

Geçen hafta bu köşede Karapürçek deneyimimden yola 
çıkarak seçimleri değerlendirmiş, sandıkta ve YSK’da da 
ittifakın şart ve acil olduğunu belirtmiştik. Böylesi bir ittifak 
pek çok demokrasi düşmanı adımı engelleyebilecekti. Daha 
kurulmadı belki ama YSK’dan ilk sinyal geldi. YSK tam 50 bin 
vatandaşın sandığını sürdü. Doğru duydunuz, 50 bin 
Hakkarili oy kullanmak için yerlerinden edilecekler ve başka 
yerlerde oy kullanacaklar. Salı günü YSK’da ve sandıkta 
birliğe dikkat çeken yazım yayımlandıktan tam 3 gün sonra 
YSK’nın bu kararı geldi. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2018/05/18/secimde-hakkarinin-3te-1i-tasinacak/
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11. HANGİ PARTİNİN İKLİMİ DAHA GÜZEL? 

Cumartesi günü CHP ve MHP seçim beyannamelerini 
açıkladı. Böylece dört parti programını açıklamış oldu. An 
itibariyle elimizde AKP, CHP, HDP ve MHP’nin seçim vaatler, 
var. Ayrıca pazar günü Saadet Partisinin de seçim 
beyannamesi açıklandı. 

Bütün bu belgeleri iklim politikaları açısından incelemek 
ciddi ip uçları veriyor. 7 Haziran seçimleri öncesi iklim 
açısından benzer bir değerlendirmeye bakmak isterseniz 
burada benzer bir çalışma var. Şimdi önümüzde parlamenter 
sistemin yıkıldığı, tek bir seçimin iki seçime çıktığı yeni bir 
durum var. Ayrıca bu seçim sürecinin son haftaları ülkede 
aşırı iklim olaylarında rekorlar kırdığı bir döneme denk geldi. 
Sadece geçen ay değil, geçtiğimiz yılda iklim değişikliği 
tartışmasını ülkede güncel tuttu.  2017’nin sıcak, 2018’in ise 
telafisinin imkansız bir yıl olduğunu, çok hissettik. Sadece su 
baskınları, kuraklık yada yağmayan kar değil, ithal edilen 
fosil yakıtlar ve bunun yarattığı faturada bir şekilde 
tartışılıyor. Kömür, petrol ve gaz ithalatı için son 15 yılda 563 
milyar doları nasıl yaktığımız, bu paranın aynı dönemdeki 
cari açıktan bile fazla olduğu bir şekilde insanların 
gündeminde. Herkes her şeyin farkında ama siyaset bizim ne 
kadar farkında olduğumuzun ne kadar farkında? 

AKP: Daha Çok İklim Değişikliği 

AKP temiz çalışmış, ilk defa ekonomi yapmış ve 
“Cumhurbaşkanlığı Seçimleri ve Genel Seçimler Seçim 
Beyannamesi” adlı tek bir belge hazırlamış. Bu belge içinde 
AKP’nin programı konusunda söyleyeceğimiz bir şey yok. 
Zaten iklim değişikliği konusunda son 16 yılda yaptıkları 

http://yesilekonomi.com/kose-yazilari/onder-algedik/partilerin-secimlerde-iklim-degisikligi-politikalari-nasil-okunmali
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil-yaktik/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil-yaktik/
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ortada. “Beyannamede iyi şeyler var” diyenlere tek bir şey 
diyebilirim. Bu kadar kötü olmamıza o iyi dediğiniz şeyler 
neden oldu. Ayrıca o iyi şeyler asla iyi şeyler değil. Örneğin 
hava kirliliği konusunda yaptıkları. Bildirgede “Hava 
Kalitesinin daha iyi takip edilebilmesi için 2005 yılında 36 
istasyonla başlattığımız Ulusal Hava Kalitesi İzleme Ağını, 
2018 yılı itibarıyla toplam 300 istasyona ulaştırdık.” diyor. 
Bunları derken neden bütün kentlerin havasının kirli 
olduğunu, bu konuda neden bir şey yapılmadığını 
söylemiyor. 

Temelde söylediği şey aslında yeni istasyonları ihale ettikleri. 
Bizler için buradaki tek mesaj bu. 

2 Maddede Akp’nin İklim Politikasi 

Sadece 2 noktaya baktınız mı AKP’nin programını anlarsınız. 

1. AKP Seçim Bildirgesi sayfa 264’te şöyle bir cümle 
var: 

“Yeni yaşam alanları oluşturulurken hazırlanan planlarda 
şehrin coğrafyası, iklimi, tarihi birikimi ve topoğrafyası göz 
önüne alınarak tasarım ilkelerinin belirlenmesi sağlanacaktır.” 

16 yıl boyunca iklimi, tarihi birikimi ve topografyayı göz 
önüne almayan, dere yatağına beton asfalt döken kimdi? Bu 
dendiği için yasaları hatta Anayasa’yı değiştiren kimdi? 

2. AKP Seçim bildirgesi sayfa 254’te şöyle bir cümle 
var: 

“Hızla gelişen bir ekonomi olarak sera gazı emisyonlarını 2030 
yılında yüzde 21’e kadar artıştan azaltmayı hedefliyoruz.” 

Bu ne demek biliyor musunuz? AKP iklimi son 16 yılda 
yaşanandan daha fazlasını gelecek 14 yılda değiştireceğim 
diyor. 1990 yılında bu ülkedeki kömür santrallerini, arabaları 
yolları düşünün. O zaman atmosfere 210,7 milyon ton sera 
gazı salıyorduk. AKP iktidara geldiği yıl 280,8 milyon ton idi. 
2016 yılında bu 496 milyon tona çıktı. Yani AKP’nin 14 yılda 
açılan kömür santralleri, satılan otomobiller, vs. 215 milyon 
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ton yeni emisyon eklemiş. Peki AKP’nin %21 azalttıktan 
sonra ulaşacağı rakam ne? 929 milyon ton. Doğru duydunuz, 
zamma fiyat ayarlaması diyen AKP tabii ki 2002’deki 
emisyonlara 215 milyon ton ekleyip, iklim için mücadele 
ettikten sonra buna bir 434 milyon ton ekleyerek 929 milyon 
tona çıkartmaya artıştan azaltma diyecek. 

İşte bu daha çok termik santral, duble yol, AVM, köprü vs. 
demek. AKP’nin seçim beyannamesi geçmişten daha fazla 
iklim değişikliği diyor. 

CHP de İklim Değişikliği Öneriyor 

Durum böyle olunca CHP’nin cumartesi günü açıkladığı 
program çok değerli hale geliyor. CHP iklim değişikliği 
açısından son 10 yılın en geri, en büyümeci, en müteahhit 
kafalı programını açıkladı. İklim açısından konuşacak olursak 
en başta iki tavsiyeyi vereyim. Birincisi CHP iklimle ilgili bu 
kısmı programdan çıkarsın. İkincisi Muharrem İnce “ithal 
termik santrallerine kısıtlama getirilecek” gibi bir cümle 
etmişken kesinlikle bu beyannameden kopya çekmesin. 

7 Maddede Chp’nin İklim Politikasi 

CHP Doğa Dostu Yaşam başlığı altında iklim değişikliği ile 
ilgili bir bölüm ayırmış. Ayrıca doğa katliamı, sürdürülebilir 
enerji gibi başlıklar da burada yer almış. 

1. Bilimsel yaklaşım sorunu! Girişte yüzyılın sonuna 
kadar 5-7 derece sıcaklık artışı ve %20 yağışlarda 
azalma beklendiğini belirtmiş. Ayrıca “Kuraklık ve sel 
gibi aşırı iklim olaylarının yoğunluğunun ve sıklığının 
artacağı öngörülmektedir” demiş. Öncelikle bir bilgi 
kullanıyorsan anlamını bilmen gerekir. Mesela 5 ila 7 
derece artış ne demek? Mesela Türkiye’nin sıcaklık 
ortalaması ne ki 5-7 derece arttırıyorsun? 1971-
2000 yılları arasında bu ülkede sıcaklık ortalaması 
13,2 derece ve sen bir kalemde 5-7 derece 
arttırıyorsun. Buna aslında kara çalmak deniyor. 
Meseleyi önemli göstermek için bir abartı yöntemi. 
Sonraki cümle metnin bu kısmının kopyala yapıştır 
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olduğu hissi veriyor. Bu kadar olay olurken  kalkıp 
sadece bunların “artacağını öngörmek” biraz 
meselenin geldiği noktayı yok saymak değil mi? 

2. Fazla neoliberal! Bildirgede müthiş bir ifade var 
“Partimiz, doğa dostu politikaları büyümenin önünde 
bir engel olarak değil, hızlı ve kalıcı büyüme için bir 
fırsat olarak görmektedir.” Bunu kim yazdıysa ya 
anlamını bilmiyor ya da sosyal demokrasiyi hiç 
bilmiyor. Böyle olunca devamında “CHP olarak, iklim 
değişikliyle mücadelede öncelikle sorunun gerçek, 
somut ve acil olduğunu tüm yurttaşlarımıza 
anlatacak bir farkındalık projesini hayata 
geçireceğiz” diyebiliyor. Yani 5-7 derece sıcaklık 
artacak ve hükümet bir halka ilişkiler şirketi gibi 
farkındalık projesi mi yapacak? Farkındalık gibi 
neoliberal bir kavramın, büyüme ile yan yana geldiği 
noktada koca bir iklim değişikliğine verilen cevap bu 
oluyor. 

3. Salınarak gel! CHP programının en efsane kısmı 
burası. Metinde “Sera gazı salınımını azaltmaya 
yönelik sınırlayıcı düzenlemeleri hayata geçireceğiz.” 
gibi emisyonları salmak anlamına gelmediği halde 
“salıncakta salınmaktaki” gibi salınım kelimesi 
kullanılmış.   

4. Doğalgaz doğa ile uyumluymuş! Sayfa 224’te “Doğa 
ile Uyum” başlığı altında “Doğal gaz altyapısı bulunan 
kentlerde yakıt yardımlarında kömür yerine doğal 
gaza öncelik vereceğiz.” demiş. Doğalgazın bu ülkede 
iklimi en çok değiştiren iki yakıttan biri olduğunu 
dikkate almamış. 

5. Politikaları takip etmemişler. Beyannamede yaz saati 
uygulamasının kaldıracaklarını ifade etmişler. 
Tamam son 2 yılda zorunlu yaz saati ciddi bir 
gündem konusuydu ama gelen baskılar ile zaten 
kaldırıldı. Karar 23 Ekim 2017’de alındı ve ardından 
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Resmi Gazete’de yayımlandı. Yani CHP kazanmasa da 
kalkıyor. Karar ise şurada var. 

6. Betona pazar açmış! Bildirgenin karayolu ulaşımı 
bölümünde çimento kullanımı arttırmak için teklif 
bile var. “Çimento fabrikalarımızın üretim fazlası 
olan çimentonun değerlendirilmesi için yeni inşa 
edilecek yollarda çimento betonu kullanılmasına 
öncelik vereceğiz.” demiş. 

7. Nükleere mümkünse hayır, mega projelerine makyaj! 
Yanlış duymadınız. “Doğa Dostu Üretim” başlığı 
altında CHP “Akkuyu ve Sinop nükleer enerji santrali 
projelerini gözden geçirecek, uluslararası 
yükümlülükler çerçevesinde mümkünse iptal 
edeceğiz.” demiş. Mümkün olduğunu bilmiyor mu? 
Mesela Almanya 2022’ye kadar çalışmakta olan 
santralleri kapatırken Türkiye’de daha yapılmamış 
santraller için “mümkünse” ne demek? Aynı başlıkta 
başka bir maddede ise “İstanbul Boğazı’na yapılması 
planlanan Üç Katlı Büyük İstanbul Tüneli Projesi’ni 
fiziki, mali ve çevresel anlamda yeniden 
değerlendireceğiz” deniyor. İstanbul tünelinin fiziki, 
mali ve çevresel anlamda daha CHP 
değerlendirmemiş, halkın hafriyatından kaynak 
aktarımına kadar her gün değerlendirdiği bu ve 
benzeri projelere karşı hiç çalışmamış mı? Yetmemiş 
yeniden değerlendireceğiz diyerek küçük bir 
makyajla yol verebileceğinin işaretini vermiş. Benzer 
şekilde o kadar çok ifade var ki. Mesela “Çanakkale 
Köprüsü ve otoyol geçişini bölgenin tarihi dokusuna 
ve doğal varlıklarına zarar vermeyecek biçimde 
yeniden planlayacağız.” demiş. 

Sadece bu örnekler bile CHP’nin iklim değişikliği ile ilgili 
söylemlerinin bilimsellikten uzak olduğunu ortaya koyuyor. 
Ayrıca güncel toplumsal tartışmaları bilmediği, iktidarın 
politikaları ile farkının hemen hemen olmadığını gösteriyor. 

 

http://www.resmigazete.gov.tr/main.aspx?home=http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2017/10/20171028.htm&main=http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2017/10/20171028.htm
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İddialı Ama Utangaç HDP 

HDP ise geçmiş seçim programını çok değiştirmeden onun 
üstünden bir metin hazırlamış. Geçmiş metnin sorunlarını 
düzeltme yerine devam ettirmiş. Son seçimden bu yana 
TBMM’deki rolünü beyannamesine yansıtmamış, engellediği 
yasalar yokmuş gibi davranmış Yine de bütün partiler 
arasında en iddialı olanı açık ara ile HDP. Ama önerilerinin 
iklimle, meclisteki başarıları ile bağlantısını kurmayacak 
kadar da utangaç davranmış. 

5 Maddede HDP’nin İklim Politikasi 

HDP bildirgesinin 8. bölümünü doğaya ayırmış, ekonomi ile 
ilgili üçüncü bölümü ise çelişkili değil, hatta çelişkileri 
gideriyor. 

1. Kömüre, doğalgaza ve doğa tahribatına son! Bunu 
çok net ve açık söylemiş. Sekizinci bölümde 
“Sermaye çıkarı için yapılan HES, termik, nükleer vb. 
enerji projelerine, ekolojik yıkıma yol açan maden 
işletmeciliğine, endüstriyel atık ve kirlilik sonucunda 
yaşam alanlarının tahribine yol açan uygulamalara 
son verilecek.” demiş ve noktayı koymuş. 

2. Doğa hakları! İklim değişikliği daha çok fosil yakıt ve 
daha çok doğa tahribatı ile orantılı. “En güzel ülke 
doğa haklarının korunduğu ülkedir” diyerek kesen 
bir politika önermiş. Altında böylece suyu, merayı, 
ormanı gören politik ifadeleri koyabilmiş. 

3. İç tutarlılığı var. Diğer bölümler doğa bölümü ile 
derin çelişkilere sahip değil ve tutarlı. Mesela 
ekonomi bölümünde şehir hastanelerine, otoyollara, 
köprülere ödemeleri durduracağız diyerek noktayı 
koymuş. 

4. Nükleere ‘ama’sız hayır! Doğa bölümü dışında 
ekonomi bölümünde de nükleere değinmiş ve 
Akkuyu ve Sinop nükleer santrallerine amasız hayır 
demiş. 
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5. Sevmiş ama söylememiş. HDP doğa demiş, iklim 
değişikliği dememiş, mera ve orman demiş, 
engellediği yasalardaki rolünü diyememiş. Çocuğu 
sevmiş ama söyleyememiş. HDP varlık fonu ile ilgili 
torba kanunda Hakkari ve Şırnak’in ilçe yapılmasını 
da durdurdu, üretim reformu paketinden zeytinlik ve 
meraların çıkartılmasında da ciddi rol aldı. Üstüne 
termik santrale ve doğa tahribatına son veren 
söylemleri eklenince iklim değişikliği açısından 
karşılığı ortaya konsa HDP’nin söyleminin Paris İklim 
Anlaşmasından da öte olduğu konuşulacaktı ama 
harcanmış. Sonuçta HDP’nin önerdiği politikalar 
daha az tahribat ve sera gazı demek ve Paris 
Anlaşması bile toplam salımları pek azaltamıyor. 

Çok açık ki iklim değişikliği açsından bir anlamı olan tek 
bildirge HDP’nin bildirgesi. HDP bildirgesinde “Bilim 2050’ye 
kadar fosil yakıtlardan kurtulmamızı istiyor, biz fosil enerji 
projelerine artık izin vermeyeceğiz, emisyon artışını 
durduracağız.” dese tartışmalar başka bir alana da kayacak. 
Böylece kömür santrallerine, köprülere, havalimanlarına, 
otoyollara, orman tahribatına karşı mücadele örgütleyen 
yüzbinlerce insana ve mücadele eden milyonlarca insana bir 
ses vermiş olacak. 

MHP Çok Dürüst 

MHP genel politikada nasıl yakalım yıkalım diyorsa, burada 
da aynı yaklaşımı sergilemiş Kömüre, nükleere evet demiş, 
hızını alamamış kaya gazı gibi şeyleri listeye eklemiş. İklim 
değişikliğini bir defa cümlede kullanmış, o da BM Güvelik 
konseyinde olmamız gerektiği ile ilgili tartışmada yer 
verilmiş. 

İyi Parti ve Saadet Partisi 

Saadet Partisi Cumartesi günü beyannamesini açıkladı ama 
henüz web sayfasında yüklemedi. İyi Parti ise 30 Mayıs’ta 
açıklayacak. Şuan elimizde sadece 14 Mayıs’ta açıklanan parti 

http://iyiparti.org.tr/Assets/pdf/iyi_parti_programi.pdf
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programı var. Eğer parti programına benzeyen bir seçim 
bülteni çıkartırsa iklim değişikliği konusunda sıfır çeker. 

Sonuç ve Tavsiyeler 

24 Haziran seçimlerinde iklim değişikliği seçim 
bildirgelerinde pek iyi bir notu hak etmiyor. Açıkçası AKP 
daha fazla iklim değişikliği önererek en fazla sıfır puan alır. 
CHP ise mevcut politikaları referans alması, durumu 
kavrayamaması, bilimsellikten ve güncellikten uzak olması 
ile sıfırı hak ediyor. MHP konuyu bırakın, başlığı bile 
bilmiyor, bildiği şeyler ise dünyanın sonunun getirmek. HDP 
tabi bu resimde açık ara ile önde. Ancak iklim değişikliği ile 
tam bağlantı kurmaması, geçmiş dönemdeki rolü ile 
desteklememesi puan kırılacak noktalar. Puan kırılacak 
diyorum çünkü bunlar olsaydı HDP bir Türkiye partisi 
olmanın ötesine geçecekti. 

Cumhurbaşkanlığı açısından Demirtaş’ın manifestosu HDP ile 
hemen hemen aynı. Demirtaş iklim değişikliği 
perspektifinden bakarsa o zaman fark yaratacak. Muharrem 
İnce’nin Gelecek Bildirgesi ise CHP’den kopya çekmez ve 
“İthal kömüre dayalı termik santral yapımına kısıtlama 
getirilecek” ifadesine yerli kömürü de eklerse süper olur. 
Böylece Eskişehir, Trakya, Çayırhan, Soma, Bartın, Çanakkale 
gibi yerli kömür bile istemeyen bölgelerle ters düşmemiş 
olur. 

Ülke bu kış kuraklığı, son bir ay sel felaketlerini, son 
haftalardaki TL’nin erimesini konuşuyor ve ithal yakıt 
bağımlılığının arttığını, yerel enerji, ulaşım ve sağlık 
projelerinin tam bir yıkım olduğunu biliyor. Siyaset bunlar 
yokmuş gibi bir ikim programı açıklamış. Tek bir farkla, HDP 
toplumdaki tartışmaları yakalayan tek parti olmuş. Diğerleri 
hiç dersine çalışmamış.  

http://iyiparti.org.tr/Assets/pdf/iyi_parti_programi.pdf
https://www.muharremince.com.tr/tr/gelecek-bildirgesi
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12. TRENİ KİM DEVİRDİ 

Pazar gecesi Tekirdağ Çorlu yakınlarında yaşanan tren kazası 
faciası büyük can kaybı ve yaralanmalarla sonuçlandı. 
Kurtarma çalışmaları saatlerce sürdü ve bu yazı yazıldığında 
hala bitmiş değildi. 

İlk resmi açıklama bakanlıktan geldi, aşırı yağış nedeniyle 
toprak kaymıştı. Bakan Ahmet Arslan açıklamasında “8 
Temmuz'da 10.40 itibarıyla 07.00 trenimiz bu yolu 
kullanmıştır ancak daha sonra 14.20 ile 15.10 arası 
metrekareye saatte 32 kilogram yağmur düşmüş, bu da 
oradaki menfezde olağanüstü şişmeye, zira zemin sürekli 
aldığı yağış nedeniyle suya doygunluk nedeniyle olağanüstü 
şişkinlik olmuş. ” diyerek konuyu hava durumuna bağladı. 

İklim mi Treni Devirdi? 

Aşırı iklim olaylarının sıklığının ve şiddetinin arttığını 
biliyoruz. Ama siyasetçilerinde kendi sorumsuzluklarını 
iklime bağlamadaki artan sıklık ve şiddet kimsenin gözünden 
kaçmıyor. 

Birincisi, bundan daha şiddetli yağışlarda da sel felaketi, 
toprak kayması gibi olayların olmadığını, daha az şiddetli 
olanlarda da altyapı kötü ise olduğunu artık biliyoruz. 

İkincisi, demiryolunun altında toprak olduğunun itiraf 
edildiğini görüyoruz. Bir menfezin üstünde, demiryolunun 
altında toprak olur muymuş? 

Üçüncüsü,  Meteoroloji Genel Müdürlüğü “14.20 ile 15.10 
arası metrekareye saatte 32 kilogram yağmur düşmüş” 
bilgisini geçtiğinde bu bilgi sonuncunda bölgenin kontrol 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/corluda-tren-faciasi-en-az-10-olu-73-yarali-40890574
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edilmesi gerektiğine dair bir prosedür yazacak mühendis, 
hattı kontrol edecek teknisyen olmadığını görüyoruz. 

Dördüncüsü ise, hadi 32 kg yağdı diyelim. 16 Ekim 1997’de 
Tekirdağ’da gün içinde 140,1 kg yağmur yağdı. Bu gün içinde 
ölçülmüş en fazla yağış rekoru idi. O zaman toprak kaydı mı?  

Yağmur bu yağar, sen de sistemini kontrol edersin? 

Demiryolu Çalışanlarını Kim Attı? 

Birleşik Taşımacılık Çalışanları Sendikası Genel Başkanı 
Hasan Bektaş yaptığı açıklamadan yolların rutin kontrolünü 
yapan yol bekçisi kadrosunun beş yıl önce kaldırıldığını 
öğreniyoruz.  

TCDD’de küçülme sadece yol bekçiliği ile sınırlı değil. 
1959’da TCDD bu ülkede yolcu taşımanın yarısından, yük 
taşımanın dörtte üçünden sorumlu iken 66 binden fazla 
insan çalışıyordu. Ülkede otomobil sektörü gelişmeli idi ve 
nüfus arttıkça çalışan sayısı azaldı. 2000 yılında 47 bin 
demiryolu çalışanı vardı.  

Ancak duble yollar yapmak için, daha çok petrol bağımlığı ve 
üstünden vergi toplamak gerekiyordu. Demiryolları buna 
engeldi. Çalışanların haklarına saldırmak ve sayısını 
azaltmak en iyi yöntemdi. 2006 yılına gelindiğinde 33 bine 
düşen çalışan sayısı 2015’de 29 bin seviyesine düştü.  

Yıllar Demiryollarında 
Çalışan Sayısı 

1933 8 864 

1946 43 053 

1959 66 595 

2000 47 212 

2006 33 064 

2015 29 590 

2017 17 747 

Kaynak: TCDD Raporları, Derleyen: Ö.Algedik  

https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2018/07/08/hasan-bektas-yol-bekcileri-olsaydi-boyle-bir-kaza-yasanmazdi/
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2017 yılında İşçi Kıyımı 

2017 yılına gelindiğinde demiryollarında ciddi bir işçi kıyımı 
yaşandı. 2016 yılında 28 binden fazla demiryolu çalışanı 
vardı ve bunun 24 bini TCDD’de çalışıyordu. 2017’de ise 
TCDD çalışan sayısı 13 bine düştü. Böylece toplam demiryolu 
çalışanı 18 binin de altına düştü. 

Ülke büyüyordu ama demiryolları büyümemeli, insansız 
kalmalı idi. 2017 yılında TCDD içinde bırakın yol bekçilerini, 
çalışan kimse kalmadı gibi. 1959 yılında bu ülkede  27 milyon 
insan yaşarken 66 bin kişi demiryollarında çalışıyordu. 
Bugün bu nüfusa göre 150 belki 200 bin kişi demiryollarında 
çalışmalı. Ama şimdi sadece 18 binden az insan çalışıyor. O 
yüzden ne güvenlik, ne mühendislik, ne planlama, ne 
organizasyon, hiçbirine eleman yok. 

Demiryolu Çalışanlarına Angarya 

Bugün iktidara sorsanız demiryollarında çok ciddi ilerleme 
var. 2002 yılında 14,6 milyon ton yük taşınırken 2016’da 
25,9 milyon ton taşınmış. Ama 2002’de banliyö hariç 25 
milyona yaklaşan yolcu sayısı 2016’de 21 milyonun altına 
düşmüş. 

2002 yılında nüfus 65 milyon bugün 80 milyon, ekonomi 
büyüdü, üretim arttı.  

Çalışan sayısını arttırarak demiryollarında angarya başladı. 
2002’ye göre çalışan başına düşen yolcu sayısı üçte biri 
oranında arttı. Yük ise üçe katlandı. 

 Çalışan 
Sayısı 

Yolcu  

(bin) 

Yük  

(bin ton) 

Çalışan 
başına 
yolcu 

Çalışan başına 
taşınan yük  

2002 37165 24635 14616 663 393 ton 

2016 24385 20959 25886 860 1062 ton 

Kaynak: TCDD Raporları, Derleyen: @onderalg 
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Demiryolu Var mı? 

2002’de Haydarpaşa tren garı vardı, 2016’de yoktu. 2002’de 
duble yol yoktu, şimdi var. 

TCDD’nin 2017 yılı raporlarına bakarsanız Hollanda’da 
demiryolu varsa Türkiye’de yok. Hollanda Türkiye’nin 
neredeyse 20’de biri kadar bir alana sahip, bizim 5 katı yıllık 
yolcu sayısına, iki katı yük miktarın sahip. 

Bütün bunlara rağmen Hollanda’da 2016 yılında hiçbir tren 
raydan çıkmazken Türkiye’de 23 raydan çıkma kazası 
yaşanmış.  

  Türkiye Hollanda 

Yüzölçümü (bin km2) 785 42 

Nüfusun Demiryolu Seyahat sıklığı* 1,1 23,2 

Yıllık Yolcu (Milyon Yolcu)* 89 391 

Taşınan Yük (Milyon Ton) 25,9 42,6 

Raydan Çıkma (2016)** 23 0 

Kaynak: *TCDD Raporları,  **Eurostat, Derleyen: @onderalg 

Seçim Bütçesi İhaleyi İptal ettirdi mi? 

7 Haziran tarihinde 14 Demiryolu Bakım Müdürlüğü 
“Mıntıkası Halkalı Muratlı Arası Menfez Bakım Ve Taş Duvar 
İşleri” başlıklı bir ihaleye çıktı. Çorum Halkalı Muratlı 
arasındaki ilk durak. Seçime iki gün kala para ayrılmadığı için 
ihale iptal edildi. Çok açık ki kamu kaynaklarının bu kadar 
kullanıldığı bir seçim olmamıştır. Harcanan o kadar parayı 
biliyorduk ama kazanın olduğu hattın bakımının bile 
ertelendiğini bilmiyorduk. 
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Kim Devirdi? 

Ortada rekor bir yağış yok, ortada menfezi kontrol edecek yol 
bekçisi yok, ortada menfezleri tamir edecek para yok, 
Meteoroloji verilerine okuyacak, önlem alacak bir ekip yok. 
Çünkü TCDD’de mühendis, teknisyen ve işçi çalıştırmak 
pahalı.  Ama duble yol yapıp her sene tekrar asfalt dökmek 
ucuz! Köprü yapmak, ormana havalimanı yapmak ucuz. 

Hollanda bizim 20’de birimiz, 5 katı yolcu taşıyor ve 2 katı 
yük taşıyor. Ülkede 2016’de raydan sıfır tren çıkmış. Biz de 
ise 23.  

Savcılar makinistleri ve yolcuları ifadeye çağırdığı haberleri 
geldi. 2000 yılında 47 bin olan demiryolu çalışanının 2015’de 
25 bine, şimdide 17 bine indireni, bakım ihalesini iptal edeni, 
yol bekçiliğini kapatanı çağırır mı?  
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Kaynaklar:  

 

 

 

1. Demiryolu Sektör Raporu ( TCDD ) 2009 

2. Demiryolu Sektör Raporu 2016 

3. Demiryolları İstatistik Yıllığı 2002-2006 

4. Demiryolu Sektör Raporu 2017 

5. Mgm Verileri  
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13. KRİZDE DOĞANIN ADINI ANAN GÖRDÜNÜZ MÜ? 

İktidar ekonomik krizin bile lafını anmıyor, “ekonomik savaş” 
diyor. Onlara göre Trump’ın Türkiye’den demir-çelik ve 
alüminyum ithalatındaki vergileri arttırması ile bu savaş 
başladı. Ama Türkiye’nin ABD’ye sattığı demir-çelik yıllık bir 
milyar dolar.34 Yani 2016’da Türkiye’nin toplam ihracatının 
binde 6’sına gelen vergiler yüzünden mi savaş çıktı? 

Muhalefet ekonomik kriz olduğunu kabul ediyor ve 
devamında bunun “yanlış yönetim” kaynaklı olduğunu 
söylüyor. Mesela İYİ Parti “Uzun zamandır uygulanan yanlış 
ekonomik politikalar” 35 diyor, CHP ise “iktidarın özellikle 
2013 yılından bu yana sürdürdüğü yanlış politikalar”36 lafını 
kullanıyor. HDP ise biraz daha farklı bir ton kullanarak krizin 
ilk başında söylediği “Hem siyasi hem de ekonomik krizin 
müsebbibi olan bu iktidar, kurduğu otoriter rejimle 
yanlışlarının bedelini halklarımıza, işçi ve emekçilere 
ödeterek yoluna devam etme peşindedir.” ifadesindeki37 
çizgisini koruyor. Ama hiçbiri doğadan bahsetmiyor, 
emekten bahsedeni ise nadiren görüyoruz. 

Ekonomistler ise büyüme diyor, yapısal reform diyor ama 
doğa demiyor. En son Bloomberg’deki yazısında38 Prof. 

                                                      
34 https://www.ihracateksperi.com/abd-ihracat-rakamlari/  
35 https://www.gazeteduvar.com.tr/politika/2018/08/29/iyi-partiden-en-

derin-ekonomik-kriz-geliyor-uyarisi/  
36 https://www.gazeteduvar.com.tr/ekonomi/2018/09/01/2009-gibi-teget-

gecmeyecek/  
37 https://www.demokrathaber.org/siyaset/hdp-ekonomik-savas-yok-

iktidarin-yanlis-ekonomik-ve-politik-tercihlerinin-h105836.html  
38 Çevirisi için bakınız: https://medyascope.tv/2018/08/31/daron-acemoglu-

turkiye-ileriye-gitmek-icin-geriye-bakmak-zorunda/  

https://www.ihracateksperi.com/abd-ihracat-rakamlari/
https://www.gazeteduvar.com.tr/politika/2018/08/29/iyi-partiden-en-derin-ekonomik-kriz-geliyor-uyarisi/
https://www.gazeteduvar.com.tr/politika/2018/08/29/iyi-partiden-en-derin-ekonomik-kriz-geliyor-uyarisi/
https://www.gazeteduvar.com.tr/ekonomi/2018/09/01/2009-gibi-teget-gecmeyecek/
https://www.gazeteduvar.com.tr/ekonomi/2018/09/01/2009-gibi-teget-gecmeyecek/
https://www.demokrathaber.org/siyaset/hdp-ekonomik-savas-yok-iktidarin-yanlis-ekonomik-ve-politik-tercihlerinin-h105836.html
https://www.demokrathaber.org/siyaset/hdp-ekonomik-savas-yok-iktidarin-yanlis-ekonomik-ve-politik-tercihlerinin-h105836.html
https://medyascope.tv/2018/08/31/daron-acemoglu-turkiye-ileriye-gitmek-icin-geriye-bakmak-zorunda/
https://medyascope.tv/2018/08/31/daron-acemoglu-turkiye-ileriye-gitmek-icin-geriye-bakmak-zorunda/
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Daron Acemoğlu “...ortaya çıkan krizin kısa vadedeki en 
büyük sebebi yabancı sermaye akışı olduğu için, yabancı 
yatırımcılara kısa vadede kâr etme garantisinin yeniden 
verilmesi Türkiye’nin yaşadığı yapısal problemlerle başa 
çıkmak için bir strateji olabilir.” diyerek yeniden bir büyüme 
öneriyor. 

Ortada ne iktidar ne muhalefet ne de ekonomistler için doğa 
yok, doğanın sömürüsü yok. Nasıl olsun, emeğin sömürüsü 
konusunda laf eden var mı? Acı reçeteler, çıkış planları bol 
bol mali-yapısal-finansal sorunlar/reformlar gibi soyut 
kavramlar var. 

Rosa Luxemburg geçen yüzyılın başında yazdığı “İktisat 
Nedir” kitabının ilk bölümünde şöyle der: “…bu çok bilgili 
profesörler bize iktisadın uğraştığı ana meselelerin neler 
olduğunu söylemeyecek ve bu bilimin neden ve niçin ortaya 
çıktığını açıklamayacaktır.” Yani yüzyıldan fazla zaman 
geçmesine rağmen bugün bile ekonomistler ana meseleyi 
açıklamıyor. Yetmiyor, bunların bir kısmı krize rağmen 
sürekli bir neo-liberalizm pompalıyor. 

Bizler içinse ortada çok açık bir şekilde aşırı üretim, o üretim 
ile gelen doğanın ve emeğin aşırı sömürüsü, bu sömürü ile 
aşırı sermaye birikimi ve bu birikimin artık kâr edemeyerek 
krize girmesi var. Üretim o kadar aşırı ki yıkımına üretim her 
yeri sarmış durumda. 

Aşırı Üretim, “Yıkımına Üretim” 

İş cinayetleri almış başını gitmiş, çocuk işçi ordusu kurulmuş, 
herkes fazla mesaiden ölüyor ama ülkede üretim yok 
diyenler var! Son 15 yılda üretimin değişimine bakmak bile 
yeterli. 

Sanılanın aksine bu ülkede aşırı bir üretim var. 2002’de 100 
otomobil üretirken bu üretim %460 artarak şimdi 560 
olmuş. Benzer şekilde o zaman 100 bulaşık makinası 
üretirken şimdi 1300 tane üretiyoruz. 100 olan buzdolabı 
üretimi ise şimdi 264 olmuş. O kadar çok artmış ki bol bol 
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ihraç edilmiş. Yani üretim Türkiye’ye değil başka ülkelere 
yetecek kadar artmış. 

Bu ülkede üretim o kadar artmış ki “yıkımına üretim” 
başlamış. 2002 yılında 100 ton olan çimento üretimi 2017’de 
247 olmuş. 100 birim olan asfalt yenileme ise artık 243 birim 
olmuş. Yetmemiş o vadilerde gördüğünüz koca mermer 
delikleri katlanmış. Ülke 2002’de 1,5 milyon metreküp 
mermer çıkartırken 2015’te 5,6 milyon tona ulaşılmış. Yani 
üretim 100 birimden 373 birime çıkmış, ülkede doğa 
kalmamış. Yani toprağı, doğayı yok eden malların bile üretimi 
katlanmış. 

 2002 2017 2002=100’e  
göre 2017’de 

Bulaşık Makinesi 
(adet) 

345.800 4.496.400 1300 

AVM (milyon m2) 1,25 11,2 900 

Otomobil (adet) 204.198 1.142.906 560 

Mermer (Milyon m3) 1,5 5,6(2015) 373 

Buzdolabı (adet) 3.317.712 8.773.510 264 

Çimento (Milyon ton) 32,76 81 247 

Asfalt Yenileme-km 7 bin 17 bin 243 

Kömür (Milyon Ton) 53 71,6(2016) 135 

Buğday (Mil.ton) 19,5 21,5 110 

Tablo- Yıkımına Üretim Tablosu (Türkiye’de üretim artışları karşılaştırması) 

Kaynak: Hazine ve Maliye Bakanlığı, ETKB, Kalkınma Bakanlığı, KGM, @onderalg 

 

“Yıkımına üretim” yetmemiş, insan canı pahasına üretim 
başlamış. Dünyada teknoloji gelişmiş, Türkiye’de doğalgaz 
yayılmış ama tersine kömür üretimi arttırılmış. 2002’de 
Türkiye 100 birim kömür üretirken şimdi 135 birim kömür 
üretmiş. Yeni Soma maden faciası böylece gelişmiş. 

Tabi o üretim artsın diye AVM alanları da arttırılmış. 2002’de 
100 birim metrekare olan AVM alanı 2017’de 900 
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metrekareyi geçmiş. Yeni ne kadar çok AVM, o kadar çok 
çimento ve kömür, yani yıkım gelmiş. 

Ama insanların ihtiyaçları için üretim durmuş. Raf ömrü 1 yıl 
olan buğday nüfusun o kadar artmasına rağmen, diğer 
kalemlerdeki üretime rağmen 110 olmuş. Yani %10 artmış. 

Sömürünün Adı: Katma Değeri Yüksek Üretim 

Yıkımına üretim verilerini ortaya koyduğunuzda karşınıza ilk 
çıkacak argüman “ama katma değeri yüksek ürünler 
üretilmiyor” lafıdır. Hatta insanı yok sayan Endüstri 4.0 
argümanları da gelebilir. Bu laf uzun yıllardır kullanılır ve 
söylendiği gibi ortada bir katma değer fetişizmi hiç bitmez.39 

Katma değer aslında sömürünün adıdır. Temelde, 
maliyetlerle fiyat arasındaki farktır. Yani işçiye az para 
öderseniz, iş güvenliği önlemlerine para harcamazsanız, 
ÇED’de “yapacağım” denilen şeylere yapmaz ve para 
harcamazsanız, ÇED’inizi ucuza getiren düzenleme 
yaptırabilirseniz katma değeriniz yükselir. 

Yüksek katma değerin en iyi örneği Iphone’dur. Çalışma 
kampı gibi fabrikada 200 dolara bir maliyetli Iphone üretip 
üstüne pazarlama vs. maliyetini ekleyip 850 dolara satarlar. 
Neredeyse 400-500 dolara yakın artı değer ortaya çıkar. Yeni 
katma değeri yüksektir. Yani ne kadar çok katma değer, o 
kadar çok sömürü demek. 

Doğanın ve İnsanın Sömürüsü Krizi 

İktidar, sermaye aktarımı ve sömürü konusunda her şeyi 
eksiksiz yaptı. Çimento üretimi ile toprak mülkiyetinin 
transferi konusunda çok iyi bir ilişki kurdu. İthalat yolu ile 
yerel üretimi kontrol etti, kendi market zincirleri ile tüketimi 
yeniden yapılandırdı. Bu kadar sermaye o kadar az elde 
birikti ki şimdi 2 milyondan fazla boş evi bizlerin almasını 

                                                      
39 2005’den bir yazı: Katma Değer Nedir: https://www.birgun.net/haber-

detay/katma-deger-nedir-6764.html  

https://www.birgun.net/haber-detay/katma-deger-nedir-6764.html
https://www.birgun.net/haber-detay/katma-deger-nedir-6764.html
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bekliyorlar. Kampanyalar yapıp kârlarını korumaya 
çalışıyorlar. 

Çok açık ki biz konuşmazsak kimse emeği ve doğayı 
konuşmayacak. Herkes anlaşılmaz ekonomi lafları edecek, 
ekonomik savaştan ve yanlış politikalardan bahsedecek. 
Bizim için ortada doğanın ve insanın bu kadar sömürülmesi, 
aşırıdan da öte, yıkımına üretimden kaynaklanan bir kriz var. 
Bugün krize doğa ve beşer çerçevesinden bakacak ve 
konuşacak insanlara ve bunun siyasetini yapabilecek 
politikacılara ihtiyacımız var. Ama ne kadar var ?  
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14. KRİZİ HIZLANDIRMAK İCİN KAÇ DOLAR YAKTIK? 

TL o kadar çok değer kaybediyor ki artık inanamıyoruz. Önce 
bir yılda yaşanan değer kaybını 1 ayda yaşadık. Sonra bu 
süre bir haftaya ve hatta bir güne indi. Cumhurbaşkanının 
Bayburt konuşması ve bakan Albayrak’ın yeni ekonomik 
programı açıkladığı konuşması ile bu değer kaybı bir 
konuşma süresine indi. Bu iki konuşma sadece TL’deki değer 
kaybından fazla olarak koca bir anlam kaybı da yaşattı. O 
konuşmalar esnasında koca bir kara delik vardı sanki, içeriği 
sıfırdı ama sermaye sınıfını için bol sıfırlı avantalar olduğu 
yüzlerinden okunuyordu. 

Bu iki konuşma ile hep beraber fakirleştik. Olay öyle olsa bile 
arka planda çok farklı şeyler oldu. 

Mesela krizin zaten geldiğini, cari açık büyüdükçe bu risk 
daha derinleşecekti. Bunu herkes biliyordu. 

Akp’nin iktidara geldiği 2002’den bu yana 549 milyar dolar 
cari açığımız olduğunu ve bunun artmaması gerektiğini de 
biliyorduk. 

Hatta 2002-2017 arası 543 milyar dolar cari açtığın aynı 
dönemde 563 milyar dolarlık fosil yakıt ithalatı olduğunu 
tespit etmiştik.  

Peki, iktidar ne yaptı? 

31 milyar dolar ek cari açık 

İktidarın 15 yıllık cari açışı ortada ilken bunu azalmak yerine 
arttırdı. 2018'in ilk 6 ayında cari açığı bir kuruş bile 
azaltmadı. 549 milyar dolar yetmezmiş gibi üstüne 31,2 
milyar dolar daha cari açık ekledi. Böylece yeni cari açığımız 
580 milyar doları aştı. 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil
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Ekonomi bilmenize hiç gerek yok. Ortada 580 milyar dolar 
açık var. Demek ki hükümet bu kadar riskli bir durumda bile 
açığı büyütmüş. Hatta ilk altı ayda 2015'in tamamında 
verdiği açığı vermiş. 2025 yılında 32,1 milyar dolar, 2016 
yılında ise 33,1 milyar dolar açık vermiştik.  

Bir yılda verilen cari açığı neredeyse 6 ayda vermemizin 
nedeni de önemli. 

20,6 milyar dolar yakıldı. 

Bu kadar cari açık AKP döneminde olduğu gibi fosil 
yakıtlardan geldi. Yılın ilk 6 ayında dünyanın her bir 
köşesinden 20,6 milyar dolarlık kömür, petrol ve gaz ithal 
ettiler. Böylece iktidar 20.6 milyar dolar halktan topladı, 
üstüne vergi ekledi ve halktan bunun çok daha fazlasını aldı. 
Böylece dünyadaki fosil yakıt tüccarlarının, aracılarının, 
komisyoncularının ve devletimizin kasası doldu. Böyle 
giderse Türkiye yıl içinde 40 milyar mertebesinde fosil yakıt 
ithal edecek. Yani kriz yılında neredeyse kriz olmayan 2015 
ya da 2016 yılından fazla fosil yakıta para vermiş olacağız. 

Bize maliyeti ne olur? 

Ortada değer kazanan bir dolar, o dolar ile alınan kömür, 
petrol ve doğalgaz var ve bir de onun faturası, KDV’si, ÖTV’si 
var. İlk bakışta herşey dolar olarak bakarsanız normal 
gelebilir. Ama kriz koşullarında bakarsanız, Ocak ayımda 
aldığınız 3,6 milyar dolar aylık ortalama kura göre 13,7 
milyar tl yaparken, Haziran ayına geldiğinizde daha az ödeme 
yapsanız bile faturanız 16 milyar TL’ye çıkacaktır. Yani daha 
az kömür, gaz ve petrole karşılık 3,3 milyar tl fazla ödeme. 

1 dolar 6,5 TL olunca işler çok daha kötü. Bu durumda Ocak 
ayında alınan yakıta verilen paranın çok üstünde, 23,4 milyar 
TL halktan toplanınca ancak 3,6 milyar dolar ediyor. 

Siz bu kadar fazla ödemenin konutlarda elektrik ve doğalgaza 
%9, sanayi ve ticarethanelerde %14 zam ile 
karşılanabileceğini zannetmeyin. Ortadaki faturayı çıkartmak 
için zam bunun çok daha üstünde. 
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Çifte Kriz; Yüksek Karbon Krizi 

Kim ne derse desin, Türkiye çifte kriz yaşıyor; iklim krizi ve 
ekonomik kriz, yani yüksek karbon krizi. İktidara geldiği 
yıldan bu Haziran ayına kadar iktidar 580 milyar dolar cari 
açık yaptı. Bu açığın en büyük kalemi ise fosil yakıtlar idi. 
Türkiye 2002’den bu yana fosil yakıt tüccarlarına 584 milyar 
dolar kazandırdı. 

Şimdi ülke sel felaketleri ile uğraşıyor. aşırı iklim olayları 
doksanı yılların on katı. Ülke sıcaklık rekorları kırıyor ve 
iktidar 15 yılda 563 milyar dolarlık fosil yakıt  yaktığı 
yetmezmiş gibi, sadece yılın ilk 6 ayında 20,6 milyar dolar 
daha yaktı.  

 Çok açık ki iktidar sadece iklim krizini değil, ekonomik 
krizde hızlandırmaya çalışıyor. 
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1. KARAYOLLARI HOLDİNG VARKEN OY VERENE METRO 

YALAN! 

Karayolları Holding Türkiye’nin en büyük holdingi… Adı 
holding değil ama en büyük holdinginden daha büyük. Ticari 
bir şirket değil ama şirketlerden daha ticari. Vergi dairesi 
değil ama vergi toplamada bir numara. 

Gücünü anlamak isterseniz Karayolları Genel Müdürlüğünün 
şu sözlerini okumanız yeterli “2015 yılı KGM yatırım 
harcamaları toplamının 20,292 milyar TL olduğu dikkate 
alındığında, karayolları altyapı yatırımlarına harcanan 
ödeneklerin yaklaşık 3 katı seviyesinde vergi ve ücret geliri 
elde edilmektedir.” Yani 1 TL yatırıp 3 TL kazanmış. 

Karayolları Holding’in Patronu KGM! 

Karayolları Genel Müdürlüğü, yaptığı yatırımlarla müthiş 
işler başarıyor. Geçen yıl Karayolları Holding’i 
keşfettiğimizde 2006 yılı ile 2015 yılını karşılaştırmış, kat 
edilen mesafeyi hayretler içinde görmüştük. Bu ilerlemeye 
2016’yı da ekleyince hayretler çok daha keskinleşiyor. 
Mesela; 

2006’da motorlu taşıtlar vergisi olarak 3 milyar TL bizden 
alınırken, 2015’te 9 milyar TL toplandı. 2016 yılında bu 
rakam 10 milyar TL’ye çıktı. Yani sadece 1 yılda MTV’de %12 
artış başardı. 

Motorlu taşıtların ÖTV’si 2006’da 4,1 milyar TL iken, 2015’te 
17 milyar TL’ye çıktı. 2016 ise tam 18,9 milyar TL ile %11’lik 
bir artış yakaladı. 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/04/25/karayollari-holding/
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Yakıtın KDV ve ÖTV’si 13,3 milyar TL iken 2015’te 30,5 
milyar TL oldu. 2016 yılında %20’lik artış ile 37 milyar TL 
aşıldı. 

Köprü ve otoyolların geliri ise aynı dönemde 500 milyon 
TL’den 2015’te1 milyar TL’yi geçti, 2016’da 1,5 milyar TL’ye 
geldi. 

Böylece yakıtın KDV ve ÖTV’si arabanın MTV’si, ÖTV’si, 
köprünün geçişi derken 2006’da Karayolları Holding tam 20 
milyar TL’lik ciro yaparken, 2015’te 57,8 milyar TL’lik ciroya 
ulaştı. 2016’da durmadı, geliri 67,4 milyar TL’ye çıkardı. Hem 
de 2016’da daha az yatırım yaparak. 

 

Halkımız, Kar Marjımız! 

2016 yılında KGM sadece 18,3 milyar TL yatırım yaptı. KGM 
yol yaptı, otomobil firması üstünden geçecek arabayı satıp 
vergisini topladı, benzinci yakıtı satıp vergisini topladı, banka 
HGS ve OGS paralarını topladı ve ortaya 67,4 milyar TL’lik bir 
gelir çıktı. Yani Karayolları Holding halktan 67,4 milyar TL 
topladı. 
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Kar Payları Müteahhit ve Bütçeye 

KGM 2016’da sadece 3,15 milyar TL para harcamış. Geriye 
kalan parayı ne yapmış, kime aktarmış? Karayolları Holding 
18,3 milyar TL’yi müteahhite aktardı. Geriye kalan 45,9 
milyar TL kalan para ise bütçeye gitti. Böylece KGM 1 TL 
harcadı, 6 TL müteahhite verdi, 15 TL ise devlete kazandırdı. 
Devlet ise bugünkü asfalt-beton-kömür-ithalat politikalarına 
harcadı. 

 

Toplu Taşımayı Öldür, Geliri Kap! 

Tabii ki bu mucizede toplu taşımanın öldürülmesi ile oldu. 
Artık boğazı daha az vapur geçiyor. Daha az otobüs çalışıyor. 
Metrolar, raylı sistemler aynı. 2015-2016 arasında bir yılda 
devletin geliri %17 artarken, kat edilen mesafe o kadar 
artmadı. 2015 yılına göre 2016’da sadece %6 daha fazla 
mesafe kat etmişiz. Bunun nedeni arabalar değil, otobüsler. 
Çünkü vapurların seferini azalttığımız gibi otobüsler daha az 
çalışmış. Ülkede otomobiller bir yılda %7 daha fazla 
kilometre yaparken, otobüsler %7 az kilometre yapmış. 
Dolayısıyla daha az toplu taşıma ile daha çok vergi toplanmış. 
Bir başka deyişle, otobüsler bir yılda %7 daha az yol yapınca, 
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otomobiller %7 daha çok yol yapmış, kazanan ise %17 gelir 
artışı ile devlet olmuş. 

İşte buna mucize formül denir. 

Otoyol A.Ş ve Köprü A.Ş Özelleşti! 

Devlet 2015 yılında 1 milyar TL’yi geçen köprü ve otoyol 
gelirlerini 2016’da 1,45 milyar TL’ye çıkartarak büyük bir 
başarı elde etmişti. Bu rakamlara sadece birinci ve ikinci 
köprü paraları dahil. Bunların dışında Osmangazi ve 3. Köprü 
ve Avrasya Tüneli var. Onlar yeni açıldı ama gelirleri Köprü 
A.Ş. içinde yer almıyor çünkü o kısımlar özelleşti. Devlet öyle 
bir model uyguladı ki, sanki köprünün yapılmasını değil, 
vatandaşı özelleştirdi. Yani köprü işini alana vatandaşın 
cüzdanı bedava yapıldı Böylece arabası olmayan bir Vanlının 
bile bu köprünün parasını verebileceği bir model geliştirdi. 

İşte bu otoyol gelirleri ve 1. ve 2. köprüler 2017 yılında 1,7 
milyar TL’den fazla devlete gelir getirdi. Yani özelleşen 
köprüler şirketlere milyarlar, özelleşmeyen vergi daireleri 
gibi çalışan otoyol ve köprüler 1,7 milyar gelir getirdi. 

Oy Verene Metro Hayal? 

İste tam burada bir not düşelim. İstanbul belediye başkanı 
Mevlüt Uysal en çok oy aldıkları yerlere metro yapacaklarını 
açıklamış. Karayolları Holding varken yapamaz. Uysal da 
bütün siyasetçiler gibi KH’ye çalışıyor. Geçen yık KH’yi 
keşfetmiş ve yazmıştık.  Yapsalar keşke. Yapsalar bile 
çalıştıramazlar. Çalıştıracak olsalar Marmaray’ı çalıştırırlardı. 
Üsküdar’da Eminönü’nde o kadar seçmenleri var. Onlar ne 
kadar kullanabiliyor? Çok az. Çünkü Marmaray çalışırsa 3. 
Köprü, Avrasya tüneli çalışmayacak. Herkes gibi o da biliyor. 

 

 

https://www.gazeteduvar.com.tr/analiz/2017/01/27/canakkale-koprusu-en-cok-vanlilara-yarayacak/
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Karayolları Holding Halkımızı Seviyor 

2016 yılında KH 1 TL karşılığında müteahhite 6, devlete 15 
TL kazandırdı. Devlet ise politikaları ile toplu taşımayı 
öldürdü, belediyeler de arka çıktı. Böylece 2016’da metrolar 
çok çalışmadı, otobüsler %7 az yol aldı, otomobiller ise %7 
daha fazla yol aldı. Böylece Karayolları Holding’in halktan 
topladığı para bir yılda %17 arttı. 

Otobüse binemediğinizde, metronuzun, vapurunuzun 
olmadığını her düşündüğünüzde, arabaya anahtarınızı 
takarken mutlaka Karayolları Holding’i düşünün. Toplu 
taşıma bulamadığınızda, otomobil şirketine araba artı vergi 
ödediğinizde, petrol şirketine yakıt parası artı vergi 
verdiğinizde, köprü ve yollara geçiş parası artı vergi 
verdiğinizde Karayolları Holding’i düşünün. O holding şimdi 
yeni yatırımlar yapacak. Yüreğinize inmesin ama elde tam 77 
milyar TL’lik yeni yatırım var. Bunun için mutlaka arabanızı 
yenileyin, köprüden mutlaka geçin. 

Karayolları Holding 2016’da sayenizde %17 büyüdü. Herkes 
KH’e çalışıyorken kimse kendilerine oy veren bölgelere 
fazladan metro yapamaz, olanları ise çalıştırmaz. Çünkü KH 
var. KH sizlerden daha çok destek bekliyor. KH sizleri çok 
seviyor.  



202 

 

 

 

 

2.ASFALT VE BETON BELEDİYECİLİĞİ NASIL ÇÖKER? 

24 Haziran seçimlerinin ne kadar adil olmadığı ortada iken 
yeni bir seçime gideceğiz. Çok açık ki Mart 2019 Yerel 
Seçimleri 24 Haziran’dan bile adil olmayacak. Yerel seçim 
olması yerel müdafaalar açısından bir avantaj. Ancak seçim 
sürecinde AKP kopyası bir rekabet ancak ve ancak AKP’ye 
yarar. Şunu baştan koyalım. Asfalt ve betona dayalı o imar 
artışı belediyeciliği AKP’nin işi. Kimse AKP’nin eline su 
dökemez. Eğer imar artışı belediyeciliği istiyorsak, bunun 
için işin ehline, ustasına, AKP’ye oy vermeliyiz. 

Böyle bir gerçek ortada dururken, geçen hafta Kartal 
Belediyesi Arnavut taşları üstüne asfalt dökerek ülke 
gündeminde bir belediyecilik tartışması başlattı. Belediyenin 
savunması problemli olsa bile asfalt konusunda sabıkası çok 
olmayan bir belediye. Burada başka bir sorun karşımıza 
çıkıyor. Sorun şu, bu kadar asfalt ve betona dayanan bir 
belediyecilik yaparsanız ekonomik olarak, siyasi olarak AKP 
kazanacaktır. Bu noktayı siyaset sorgulamıyor. Halk için bu 
çok açık. Daha çok asfalt ve betondan AKP’nin kazanacağı 
ortada… 

İktidar Asfalt ve Betonla Besleniyor 

AKP 15 yıllık ekonomi politikası asfalt ve beton dökmek oldu. 
Hatta asfalt ve betona giden para topluma ve devlete 
gidenden çok daha fazla… Bu bir iddia değil, AKP’nin kendi 
raporlarında ortaya koyduğu bir gerçeklik. 

Bunun için kamu harcamalarının illere dağılımına bakmak 
gerekiyor. Kentlere yapılan kamu yatırımlarının dağılımına 
baktığımızda sadece TOKİ, İlbank ve Ulaştırma Bakanlığı 
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harcamaları eğitim, sağlık, adalet ve hatta enerjiye ayrılan 
paradan bile fazla oldu. İlbank’ı burada beton hanesine 
yazıyorum çünkü yaptıkları dert çözmekten çok başka işlere 
yaradı. Ayrıca diğer bakanlıkların beton yatırımlarını da yok 
sayıyorum. Bu kabullenmeyle bile TOKİ, İlbank ve Ulaştırma 
Bakanlığı toplamında beton ve asfalta giden harcamalar 
Ankara’daki bütün kamu harcamalarının %62’si, İstanbul’da 
%70’i, İzmir’de %49 iken Van’da ise %48’i. Yani ülkedeki 
asfalt ve betona harcanan para insana ve devlete 
harcanandan neredeyse fazla. Sadece örnek verdiğimiz bu 
dört kente AKP 2002-2017 arası tam 442,8 milyar TL 
harcadı. Bu harcamanın 281,7 milyar TL’si asfalt ve beton. 
Topluma ve devlete harcanan ise sadece 161 milyar. 

 
Kaynak: Ak Parti İcraatlar Çalışması, (detaylı analizi için bakınız: AK 
Parti'nin itirafları: İcraatlar40) 

KGM Holding 

Sadece bu 4 kente ulaşım için 15 yılda 132 milyar TL para 
harcanmış. Tabi bu kadar asfalt yatırımı ile 2006’da 21 
milyar TL olan devlet gelirleri, 2016 yılında 67 milyar TL’ye 
ulaştı. Peki, bu topluma mı harcandı? İklim değişikliğine karşı 

                                                      
40 https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-

itiraflari-icraatlar/  
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https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-itiraflari-icraatlar/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-itiraflari-icraatlar/
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mücadeleye mi harcandı? Hayır. Bu paranın azı Karayolları 
Genel Müdürlüğü (KGM) masraflarına, fazlası müteahhitlere, 
daha çoğu ise AK devlete harcandı. 

Gelir açıklaması Gelir  
(Milyar TL) 

 Gider 
(Milyar 
TL) 

Gider 
açıklaması 

Yakıt ÖTV'si 27,8  3,2 KGM'ye 

Yakıt KDV'si 9,2  18,3 Müteahhite 

Taşıt ÖTV’si  18,9  45,9 Bütçeye 

MTV 10,0    

Otoyol-Köprü 
Gelirleri 

1,5    

Tablo: KGM 2016 yılında kamuya sağladığı gelirler ve giderleri. Kaynak: 
KGM 

İmar Artışı Belediyeciliği 

AKP kamu kaynaklarını kentlerde asfalt ve betona yatırırken 
belediyecilikte de aynı işi yaptı. Bunun adı imar artışı 
belediyeciliği. Yoksulların ve kamunun arazilerini 
müteahhitlere yanında imar artışı hediyesi ile verdi. O 
inşaatlar bittikçe yollar genişledi ve karşımıza imar artışı 
belediyeciliği çıktı. 

Tabi burada imar artışı kaynaklı kent rantı meselesinin yeni 
bir şey olmadığı söylenebilir. Halbuki hiç alakası yok. Eski 
sosyal demokrat belediyecilikte oluşan kent rantında 
belediye toplumun çıkarını gözetirdi. Şimdiki gibi sadece 
belediye başkanı ve partisi gözetilmezdi. 

Yani imar artışına dayalı bir belediyecilik madde olarak asfalt 
ve beton meselesi iken maddi olarak sermaye transferi 
meselesidir. 

Çimento mu Yiyoruz, Buğday mı? 

İşte bu ekonomik model büyük bir eşitsizlik yarattı. Bunu 
anlamanız ve de tahammül edememeniz için bir örnek 
vereceğim. 2017’de 21,5 milyon ton buğday hasadı yapıldı . 
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Bu kadarcık buğday üretimine ve 15 yılda pek de 
artmamasına rağmen çimento üretimi ise 80 milyon ton 
olarak gerçekleşti. Yani kişi başına bu ülkede çeyrek ton 
buğdaya karşılık bir ton çimento üretildi. 

Asfaltta durum biraz daha ilginç... Türkiye’nin en çok asfalt 
döken belediyesi Ankara Büyükşehir Belediyesi… Belediye 
2013 yılında 7,1 milyon ton asfalt döktü. Bu rakam ilçe 
belediyeleri ile birlikte 8 milyon tona yaklaştı. Yani 2013’te 
her bir Ankaralı için belediyeler 1,5 ton asfalt döktü. 

Asfaltın Partisi Yok 

2017’de de Türkiye’nin en büyük 10 kenti arasında en çok 
asfalt döken Ankara Asfalt Belediyesi. Onu İstanbul Asfalt 
Belediyesi izliyor. 10 büyükşehir toplamda neredeyse 15 
milyon ton asfalt dökmüş. Kişi başı dökülen asfaltta durum 
ise çok daha ilginç… Ankara kişi başına 991 kg ile birinci 
iken, İzmir 1 yılda kişi başına 418 kg asfalt döküldü. Bu hâli 
ile Konya ve hatta İstanbul’a bile fark attı. 

Tabi İstanbul sizi şaşırtmasın, alan küçük ve çoğu yol işi 
belediyenin değil, KGM’nin. 

Sıra İl Nüfus Dökülen ASfalt Kişi başına 
asfalt 

1 Ankara 5,4 milyon 5,4 milyon ton 991 kg 

2 İzmir 4,3 milyon 1,8 milyon ton 418 kg 

3 Konya 2,2 milyon 0,6 milyon ton 275 kg 

4 Bursa * 2,9 milyon 0,8 milyon ton 255 kg 

5 İstanbul 15 milyon 3,7 milyon ton 246 kg 

6 Şanlıurfa* 2 milyon 0,4 milyon ton 216 kg 

7 Kocaeli 1,9 milyon 0,4 milyon ton 204 kg 

8 Gaziantep 2 milyon 0,4 milyon ton 199 kg 

9 Antalya 2,4 milyon 0,4 milyon ton 152 kg 

10 Adana 2,2 milyon 0,2 milyon ton 103 kg 
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Tablo: 10 büyük kentte büyükşehir tarafından 2017’de dökülen asfalt 
miktarı. Veriler faaliyet raporlarından alınmış olup * ile işaretlilerde 
kestirim yapılmıştır. 

Tabi sadece büyükşehirler asfalt döker diye düşünmeyin. 
Örneğin en büyük 5 ilçe belediyesi incelediğinde de ciddi 
asfalt döküldüğünü, bunun her yıl tekrarlandığını görüyoruz. 
Örneğin Çankaya Belediyesi her yıl 180 bin ton kadar asfalt 
döküyor ve bu hâli ile nüfusu neredeyse aynı olan AKP’li 
Keçiören Belediyesinin iki katından fazla. 

KGM bu asfalt yatırım yaparak devlet kasasına 67 milyar 
TL’ye yakın bütçe geliri sağlıyor. Belediyeler ise işte bu 
yüzden toplu taşımayı öldürüyor, insanları araba almaya 
zorluyorlar. Asfaltta belediye kazanırken motorlu taşıtlar 
vergisi ve petrol vergilerinden Ak Devlet kazanıyor. 

İmar’da Partilar Ortak Mı? 

Çok açık ki asfaltın partisi yok. İzmir’in kişi başına en fazla 
asfalt döken ikinci kent olması, Çankaya’nın hemşerisi 
Keçirören’i ikiye katlaması çok önemli örnekler. 

Peki betonun partisi var mı? Bunun için kentte yapılan plan 
değişikliklerine bakmak yeterli. Ankara Büyükşehir 
Belediyesi 2017 yılına 787 adet 1/1000’lik planı onayladı. Bu 
planların hâliyle yeni, gelişen ilçelerde olmasını 
bekleyebilirsiniz. Haklı olarak Ankara’nın en eski ilçesi 
Çankaya’da beklemezsiniz. Ama benim gibi siz de yanılırsınız. 
Ankara’da en çok plan onayı Çankaya, ikinci olarak ise bir 
başka CHP’li belediyenin yönetiminde Yenimahalle’de 
gerçekleşmiş. Hızla genişleyen ve belediye başkanın MHP’de 
olduğu Etimesgut ise altıncı sırada. 25 ilçenin 20’sine sahip 
AKP ilk 10’da 7 belediye bulundurmuş. 

İmar Artışı Belediyeciliği Ak Parti’nin İşi 

Resim çok net… Ülke politikası asfalt ve beton kullanarak 
sermaye transferine dayalı. Ülkede son 15 yılda yapılan 
yatırımlar bunu gösteriyor. Kentler için de durum böyle. O 
kadar büyük bir para dönüyor ki 2017’de Ankara Asfalt 
Belediyesi 6,4 milyar olan bütçesinden 700 milyon TL’sini 
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asfalta döktü. Bu paraya ilçe belediyelerinin döktüğü asfaltın 
parasını, EGO’ya giden paraları eklerseniz ücretsiz toplu 
taşımanın kaynağı bile çıkar. 

Seçim Kazanma Stratejisi 

Asfalt ve betonlaşma konusunda AKP’nin eline kimse su 
dökemez. Durum böyle olunca muhalefet asfalt ve beton 
derse AKP kazanır. Muhalefet kazanmak istiyorsa asfalt ve 
beton dışında, imar artışı dışında bir belediyecilik önermek 
zorunda… Kaldı ki asfalt-betona karşı durmadıkça iktidarı 
besleyen muslukları açık bırakmaya devam etmiş olacak. 
Kamu kaynaklarının iktidarın asfalt ve beton politikasına 
değil, halka aktarılacağını söylerde de kazanma şansını 
yakalayacak.  

 İlçe Parti Plan Sayısı 

1 Çankaya CHP 130 

2 Yenimahalle CHP 86 

3 Keçiören AKP 84 

4 Sincan AKP 73 

5 Mamak AKP 61 

6 Etimesgut MHP 62 

7 Altindağ AKP 60 

8 Gölbaşi AKP 40 

9 Elmadağ AKP 30 

10 Çubuk AKP 27 

Tablo: Ankara Büyükşehir Belediyesi raporlarına göre 2017’de yapılan 
1/1000’lik imar planlarının ilçele dağılımında ilk 10 ilçe. 

Peki imar artışı dışında bir belediyecilik var mı? Bunu siyaset 
hiç bilmiyor. Çünkü bakmıyor. O yüzden Ovacık’ı görmüyor. 
O yüzden hiçbir sosyal demokrat bir Vedat Dalokay’ı, Ahmet 
İsvan’ı, Asfalt Osman’ı deviren İhsan Alyanak’ı, Adana’da 



208 

İnönü Parkını savunurken vurulan Ege Bağatur’u41 
hatırlamıyor. Kalkıp “imar artışı müteahhitte avanta olamaz, 
halka döner bakın Karayalçın’ın Dikmen Vadisi projesi” 
diyemiyor. 

Siyasetin görmemesi tabii ki bir bahane olamaz. 

Mesele şu ki onların görmediğini bizim gördüğümüzü ortaya 
koymamız gerekiyor. Hem de her koşulda!  

                                                      
41 Kısa hikayesi için bakınız: http://blog.bagatur.com/1973-1977-yillan-

arasinda-adana-belediye-baskanligi-yapan-ege-bagaturun-kisa-yasam-

oykusu/ 
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3. BELEDİYE BAŞKANLIĞI ADAYLIĞIMI AÇIKLIYORUM 

Ankara’da MHP Gökçek’i, CHP ya da İYİ Parti Mansur Yavaş’ı, 
AKP ise Özhaseki’yi mi aday göstersin? İstanbul’da MHP 
Bedrettin Dalan’ı, CHP Muharrem İnce ya da Gürsel Tekin, 
Akif Hamzaçebi, Mahmut Tanal, İlhan Kesici, Muharrem İnce, 
Abdüllatif Şener’den biri mi olsun? Ya da Celal Doğan’da iki 
parti anlaşsın mı? 

Listeyi uzatmaya gerek yok, bu hâli bile çok sıkıcı. İsimleri 
konuşuyoruz ama kentte yaşadığımız sorunları, o sorunlara 
siyasetin getirdiği çözümleri hiç konuşmuyoruz. Yerel 
seçimde gözü kapalı kişi mi yoksa gözümüzü dört açarak 
politikayı mı seçeceğiz? Kenti bilmeden, kentteki politikaları 
bilmeden yapılan işler yine son seçimdeki sonucu doğuracak, 
orası kesin. 

Siz en iyisi beni aday gösterin. Ovacık dışında her yerde aday 
olabilirim ama bu yazıda sadece Ankara Büyükşehir için 
adaylığımı koyacağım. Politikayı öğrenmesi gereken biri 
olarak daha iyi tekliflere tabiki açığım. 

Öncelikle, belediyecilikte bir iddianız olmalı. İmar artışına 
dayalı bir yönetim istiyorsanız, asfalt ve betona dair iddianız 
var ise o konuda mutlaka AKP’den aday olmalısınız. Bunun 
nasıl olduğunu geçen hafta yazdığım için detayına burada 
girmeyeceğiz. 

İddianız beton ve asfalt olmayacağına göre halktan yana, 
toplumdan yana olmalı. Mesela DP’nin kalesi İzmir’de Beton 
Osman’ı deviren İhsan Alyanak gibi olmalı. Olmalı ki böylece 
kente göç eden insanlara iş yaratabilesiniz, bugün TANSAŞ 
diye özelleştirilen, o gün belediye tanzim satışları olan bir 
gıda dağıtım zinciri kurabilesiniz. Düşünsenize İhsan Alyanak 
bugün bunları yapsa ülkede gıda spekülasyonları biterdi. 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/26/asfalt-ve-beton-belediyeciligi-nasil-coker/
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Ya da bir Vedat Dalokay gibi olmalı. CHP’nin %37 aldığı yerel 
seçimlerde %60’dan fazla oyla seçildi. Toplumdan yana 
söylemlerle geldi, Ankara belediye başkanının kent suçunu 
yıkacağım dedi. Düşünsenize Dalokay gibi bir aday olsaydı 
AOÇ’deki o kaçak yapılar olabilir miydi? Söğütözü’ndeki 
bütün o gökdelenler olmaz, o bataklık alan en fazla bir park 
olurdu. 

İddianız sorun çözmek üstüne olmalı. Acaba hangi birimiz 
Halk Ekmek’in bir Ahmet İsvan çözümü olduğunu bilir. O 
şartlar altında fırıncıların halka pahalı ekmek satması 
karşılığında Halk Ekmek ile çözüm üretti. 

Böylece 1973 seçimlerinde Asfalt Osmanlara karşı halktan 
yana politikalar üreterek  gelerek Ankara, İstanbul, İzmir, 
Adana, Eskişehir olmak üzere toplam 33 ilde CHP alırken, 22 
ilde AP, 3 ilde MSP, 1 ilde DP ve 8 ilde bağımsız adaylar 
belediye başkanlıklarını kazandılar. 

Kazandıkları zaman daha fazlasını yaptılar. Bizler mesela 
Gezi direnişi derken parkı savunan halkı biliriz. Ama o 
zamanlar belediye başkanları savunurdu. Ege Bagatur, İnönü 
Parkını mafyaya karşı savunmuş, bu yüzden de vurulmuştu. 
İyileştikten sonra görevine döndü. 

Sol’a Çeken Adaylar Solu Büyüttü 

Toplumu gözeten ve belediyecilikte böylece çığır açan bu 
adaylar solun oylarını yükseldi. 1968’de %33 civarındaki 
oylar 1973’te %42’yi aştı ve 1977 seçimlerinde %48’e çıktı. 

Yerel Seçim Yılı Solun Payı 

1963 %36,4 

1968 %33,2 

1973 %42,4 

1977 %48 

Sol partilerin yerel seçimlerdeki payı 
Kaynak: Arslan. Ali, Uluslararası İnsan Bilimleri Dergisi, 2007, “1963’ten 

Günümüze, Yerel Seçim Sonuçlari TemelindeTürkiye’nin Siyasi Yapısı” 
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Fazladan Mars’a Uydu Vadediyorum 

1973 seçimlerinde hiç para olmadan, eğitimli kadro olmadan 
bu işler yapılıyordu. Bugün 1973’te yapılanların daha 
fazlasını yapabiliriz. Ücretsiz ulaşım çok mümkün… Geniş 
kaldırımlar, her köşe başında bir park, kendine yetebilen, 
kent bostanları dolu bir kent çok mümkün.  Hatta bana 
Ankara Büyükşehir Belediyesini verin, Mars’a belediyeye ait 
uydu göndereyim. Olasım mı? Hep beraber görelim. 

Bugün 1973’te yapılanlara bakınca bugün sıfır enerjili, sıfır 
atıklı, kadınların gece yürüyebileceği kadar aydınlık, 
çocukların top oynayabileceği kadar güvenli, yaşlıların 
huzurevine değil rock konserine gidebileceği bir kent çok da 
zor değil. Bütün bunları yapacak para var. Kalan para ile 
Hindistan’ın 2013’e fırlattığı ve geçen günlerde Mars’a varan 
Mangalyaan uydusunu yollayabiliriz. Uydu 74 milyon dolara 
mal oldu. Bugünün parası ile 410 milyon TL, o zamanın kuru 
ile 150 milyon TL. Bütün bunları sizlere ABB’nin 2018 yılı 
performans programından yola çıkarak anlatacağım. 

Ego Minibüsten Küçük mü? 

Ankara Büyükşehir Belediyesinin (ABB) 2018 bütçesi 8 
milyar TL. Bu bütçede ASKİ, EGO vs yok. ASKİ’nin bütçesi 3 
milyar TL. Bu para ile musluklardan Kızılırmak suyu veriyor. 
EGO ise 1 milyar TL civarında. Peki, EGO ne yapıyor? Bu 
kadar bütçe ile EGO otobüsleri günde 728 bin yolcu taşıyor. O 
küçük minibüsler ise günde 1 milyon yolcu taşıyor. Sadece 
sabah ve akşam çalışan servisler 800 bin yolcu taşıyor. Bir 
milyar bütçeli EGO’nun otobüsleri 728 bin taşıyor. Bu yolsu 
sayılarını EGO söylüyor. 

Dolayısıyla ortada 10 milyar TL’nin çok üstünde bir belediye 
bütçesi var. Ama belediye halka değil başkalarına çalışıyor. 

Çöpçüler Yok İhale Var 

Basit bir örnek verelim. Sokaklar çöpten geçilmiyor değil mi? 
Her taraf plastik atık dolu, 1992’deki geri dönüşüm 
çalışmasından beri 25 yılda zerre ilerleme yok. Neden biliyor 
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musunuz? ABB’nin meydan, cadde, bulvar, köprülü kavşak, 
yaya alt üst geçitlerin, duvarların, atıl durumdaki arazilerin 
temizliği için harcadığı para 7,1 milyon TL. Yani bütçenin 
binde biri bile değil. Katı atıkların toplanması, taşınması, 
ayrıştırılması, geri kazanımı, ortadan kaldırılması ve 
depolanması ile ilgili bütün hizmetleri yapmak ve yaptırmak 
için ayrılan para ise 12,4 milyon TL. Topladınız 19,5 milyon 
TL yaptı, yani bütçenin binde 2,5’i! 

Peki, çöp kutusu satın almaya, konteyner siparişine, yanına 
bank koymaya ne kadar harcayacak? 50 milyon TL. Atık 
organizasyonuna 19,5 milyon, kutusuna 50 milyon TL! Şimdi 
kentlerin neden çöpten geçilmediğini, geri dönüşüm, azaltım 
ve tekrar kullanma gibi bir organizasyon yapılamadığını 
anladınız mı? Yani sadece rakamların terlerini değiştirerek 
birkaç yıl içinde sıfır atık olan, bugün toprağımıza, tuzumuza 
karışan plastik ambalajın yasak olduğu bir kent mümkün. 

Yeşilin Metrekaresi Ankara’da 12,2 Milyar Tl 

ABB’ye göre 2017’de kişi başına 19,9 metrekare yeşil alan 
düşüyormuş. Bunu 2018’de 19,95 metrekareye çıkartacaklar. 
Yani 0,05 metrekare yeni yeişl alan. Bir karışa bir karış, bir 
kare kadar. Peki bunun için harcanacak para ne? 610 milyon 
TL. Yanlış duymadınız, kişi başına bir karışlık yeşil alan için 
610 milyon TL harcanıyor. Düşünsenize bir metrekare 
deseniz 12,2 milyar TL yapar. Ankara’nın yeşili bu kadar 
değerli, metrekaresi 12,2 milyar TL. Tabi yeşil alan için beton 
ve asfalt dökmemek ve toprağa bakma yeterli ama burada 
işler farklı. Yeşil alan diye yapılan harcama kalemi işte 
bunlar: 

 Ağaç dikimi 

 Çalı dikimi 

 Mevsimlik çiçek 

 Çim alan oluşturulması 

 Yapılan halı saha sayısı 
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 Bakımı yapılan havuz ve fıskiye sistemleri 

 Mezarlık bakımı 

 Hazırlanan/hazırlatılan ağaçlandırma ve park peyzaj 
projeleri  

 Kurumlara çiçek verilmesi 

 Park bakımı  

 Yeşil alan bakımı 

610 milyon TL yeşil alan maliyeti gözünüzü korkutmasın. 
Üstüne bir de rekreasyon alanı çalışmalarını ekleyin, onun 
için 332 milyon TL daha harcanacak! Yani Ankara’nın yeşil 
alanına giden para neredeyse bir milyar TL ama kentte doğa 
değil beton ve asfalt çoğalıyor. 

Müteahhitte Çalışan Belediye 

ABB kentsel do nu şu m-gelişim ve dig er yatırım projelerine 
kaynak sağlamak amacıyla taşınmazların niteliklerine uygun 
bir şekilde değerlendirilmesini sağlamak için 208,5 milyon 
TL ayırmış. Yani müteahhitte proje hazırlıyor. Bir de bu 
dönüşümün kamulaştırması var. Gecekonduda oturan 
insanların evlerini başlarına yıkıp müteahhitte hazır hâle 
getireceksiniz. İşte bu kamulaştırma(?) için ayrılan para 125 
milyon TL. Yani müteahhit yeşil gecekonduya beton diksin 
diye belediye 333,5 milyon TL harcayacak. 

Sadece bu para bile yoksulların evlerini elektrik ve ısınma 
faturası ödemediği ve bunları iklim dostu karşıladığı sıfır 
enerjili tadilat yapmaya yeter. 

Yaya’ya 25 Milyon, Asfalt ve Betona 990 Milyon Tl 

Ulaşımı ücretsiz yapmak ise en kolayı… Kaldırım tadilatına 
ayrılan para 25 milyon TL. Ama mevcut kaldırımları bakmak 
yerine yıkıp kenarına beton bariyer döşemek ve kaldırıma 
tretuvar ve bordür yerleştirmek için ayrılan ise 290 milyon 
TL. Bu durumda mevcut kaldırıma bakmak 25 milyon, yıkıp 
yakmak 290 milyon TL gibi bir resim çıkıyor. 
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Ama yetmez. 2018 yılı için Ankara’da 1600 km yeni asfalt yol, 
2000 km yol bakımı için 700 milyon TL üstüne harcanıyor. 
Yani kaldırım yıkıp yakma ile beraber 990 milyon TL 
harcanıyor, bakıma ise sadece 25 milyon TL. Sadece bu 
paraların yerlerini değiştirsek ulaşımı ücretsiz yapmak 
mümkün… 

Adaylığımı Açıklıyorum 

Çok açık ki ABB’nin bütçesinin yarısı betona ve asfalta 
gidiyor. Ankara’da yeşile bile harcanan 1 milyar TL beton 
demek. Kaldırım bakımı 25 milyon TL, asfalt betona 990 
milyon TL harcanıyor. Sadece bu paralar doğru adreslere 
harcansa Ankara gezegenin en temiz, en ucuz ve mutlu kenti 
olur. Hatta Afrika’nın açlık sorunu çözülür, Mars’a bile uydu 
gönderilir. Düşünsenize Mars’ta uydusu bulunan 4 ülke, ABD, 
AB, Rusya, Hindistan’ın yanında bir de Ankara Büyükşehir 
Belediyesinin uydusu olsa güzel olmaz mı?. 

Yaşama dair böyle iddiaları olmayan adaylardan sıkıldık. 
1973’te o adaylar hayal ettiler, ülkeyi sola çektiler. Çok 
önemli şeyler yaptılar Bugün çok daha fazlasını yapacak 
kaynak varken belediye bütçesi boşa gidiyor. Kaynağı 
müteahhitte değil topluma ayırsak ve bu ayırdığımız 
kaynakla doğayı, toplumu düşünsek yeter. Hatta Mars’a 
gönderilecek uydu için bile para çıkar. 

Benden daha iyi aday olur mu? 

 

Not: Bu yazıda bahsedilenlere katılıyorsanız mutlaka aday 
olun, hatta daha iyisini yapacak hayalleriniz var ise hiç 
durmayın. Ortam buna hasret!  
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4. ANKARA’YA ÜCRETSİZ TOPLU TAŞIMA NEDEN 

GELMESİN? 

Geçen hafta ABD’de ara seçimler vardı. Sosyalist aday Bernie 
Sanders tekrar senatoya girerken onun 2016 yılındaki 
başkanlık kampanya ekibinden 28 yaşındaki Alexandria 
Ocasio-Cortez de Temsilciler Meclisine girdi. Sanders yola 
çıktığında ilk işi belediye başkanlığı idi. 1981’de Burlington 
belediye başkanı seçildi. O günden bu güne birikimi gençlerin 
önünü açtı ve Ocasio-Cortez gibi genç, işçi sınıfından yana yol 
gösterdi. Sanders belediye başkanı iken yoksullar için toplu 
konut, tüketicinin sahip olduğu gıda kooperatifi, halkın sahip 
olduğu elektrik işletmesi gibi işlerin önünü açtı. Böylece 
Burlington bugün yenilenebilir enerji ile ihtiyacını karşılayan 
bir şehir oldu.42 

Böylesi bir örnek varken kriz yaşadığımız ve bu krizin en 
büyük oyuncusu fosil yakıt ithalatı kaynaklı cari açık ortada 
iken o cari açıkta en önemli oyuncu petrol iken Ankara’da 
ücretsiz toplu taşıma diyen bir belediye başkanı güzel olmaz 
mı? 

Düşünsenize, her yıl arabanın MTV’sinden, lastiğinden, 
bakımından, benzininden kurtulup güvenli, sık ve konforlu 
toplu taşıma olsa, azalan arabalar sayesinde kaldırımlar 
genişlese, bisiklete yol açılsa güzel olmaz mı? 60’lardaki gibi 
bulvar boyunca insanlar el ele yürüyebilse, kente gelen diğer 
belediye başkanları da dönüp aynı şeyleri yapsalar... 

                                                      
42 Fazlası için: https://www.thenation.com/article/bernies-burlington-city-

sustainable-future/  

https://www.thenation.com/article/bernies-burlington-city-sustainable-future/
https://www.thenation.com/article/bernies-burlington-city-sustainable-future/
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Tabi “böyle şey olmaz” diye düşünenler için aklında üç pürüz 
var. İlk “dünyada örneği var mı?” sorusu, ikincisi “bizde hiç 
olmaz” önyargısı veüçüncüsü “bedava olunca parayı belediye 
nasıl ödeyecek” hesap bilmezliği. İlk ikisini tarihten, 
üçüncüsünü bugünden cevaplayalım. 

Dünyada Ücretsiz Toplu Taşıma 

Olay 1995’te başlıyor. O yıl Belçika’nın Hasselt belediye 
başkanlığını Steve Stevaert kazanıyor. Stevaert aslında bir 
barmen. Başa geçtiğinde basit bir hesap yapıyor. Asfaltı 
yenileme, artan trafik için yeni yollar ve o yolların da 
yenilenmesi gibi kara döngüyü keşfediyor. Bakıyor ki toplu 
taşımayı ücretsiz yapınca o yollardan, onların bakımından ve 
vereceği zarardan kurtuluyor. O da toplu taşımayı 1998 
yılında ücretsiz yapıyor.43 Böylece yılda 1,5 milyon olan yolcu 
sayısı 2006’da 4,5 milyona çıkıyor.44 16 yıl süren bu 
politikanın kahramanı bizim barmen Steve Stevaert 1999’da 
da bakan oluyor, hem de Ulaştırma Bakanı! 

Estonya’nın Tallinn kenti ise şimdinin en eski ve köklü 
örneği. Kent, ücretsiz toplu taşımaya 2013’te başlıyor. 2 
euroya ulaşım kartı alıyorsunuz ve o kartı istediğiniz kadar 
kullanıyorsunuz. Kent 2016’da 20 milyon euro kâra geçmiş.45 
Şimdilerde aralarında Fransız ve Alman belediyelerinin de 
bulunduğu pek çok belediyenin gündeminde ücretsiz toplu 
taşıma var. 

 

 

                                                      
43 Tam hikayesi için: https://www.birgun.net/haber-detay/biraz-akilla-

yeryuzu-cenneti-mumkun-18291.html 

44 http://www.eltis.org/discover/news/hasselt-cancels-free-public-transport-

after-16-years-belgium-0  

45 https://qz.com/1442882/free-public-transit-is-gaining-popularity-in-

european-

cities/?fbclid=IwAR3RFMyLX96iMJkCk83Jsy0DuTxJmICczLFL0_E6dm

oSvR5vdygwg9mgF40  

https://www.birgun.net/haber-detay/biraz-akilla-yeryuzu-cenneti-mumkun-18291.html
https://www.birgun.net/haber-detay/biraz-akilla-yeryuzu-cenneti-mumkun-18291.html
http://www.eltis.org/discover/news/hasselt-cancels-free-public-transport-after-16-years-belgium-0
http://www.eltis.org/discover/news/hasselt-cancels-free-public-transport-after-16-years-belgium-0
https://qz.com/1442882/free-public-transit-is-gaining-popularity-in-european-cities/?fbclid=IwAR3RFMyLX96iMJkCk83Jsy0DuTxJmICczLFL0_E6dmoSvR5vdygwg9mgF40
https://qz.com/1442882/free-public-transit-is-gaining-popularity-in-european-cities/?fbclid=IwAR3RFMyLX96iMJkCk83Jsy0DuTxJmICczLFL0_E6dmoSvR5vdygwg9mgF40
https://qz.com/1442882/free-public-transit-is-gaining-popularity-in-european-cities/?fbclid=IwAR3RFMyLX96iMJkCk83Jsy0DuTxJmICczLFL0_E6dmoSvR5vdygwg9mgF40
https://qz.com/1442882/free-public-transit-is-gaining-popularity-in-european-cities/?fbclid=IwAR3RFMyLX96iMJkCk83Jsy0DuTxJmICczLFL0_E6dmoSvR5vdygwg9mgF40
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Ücretsiz Toplu Taşıma Ankaralıdır 

Ücretsiz toplu taşıma bizlere uzak bir fikir görünse bile 
aslında fikri ve uygulaması Ankaralıdır. Mesela 1973’te 
belediye başkanı seçilen Vedat Dalokay. Dalokay 1977 yılına 
geldiğinde ücretsiz toplu taşıma hedefini açıklamıştı. 1989’da 
seçilen Murat Karayalçın ise Halk Taşıt adını verdiği 
uygulama ile yoksulların şehre inmesini imkanlı hâle 
getirerek sosyal eşitliği sağlamak, sıkışık saatleri rahatlatmak 
gibi pek çok amaçla belli saatlerde toplu taşımayı ücretsiz 
yaptı! 

 

Foto: 6 Haziran 1989 tarihli Milliyet Gazetesi Haberi 

Bugün Ücretsiz Ulaşım Mümkün Mü? 

EGO’nun 2018 bütçesi 990 milyon TL. Geçen haftaki 
yazımızda büyükşehir belediyesinin kaldırımların bakımı için 
25 milyon TL harcarken yolları sürekli asfaltlamak ve de 
bakmadığı kaldırımları yıkıp tekrar yapmak için toplam 990 
milyon TL harcadığı bilgisini vermiştik. Kaldırım bakımına 
harcanan 25 milyon TL ile 200 bin metrekareden fazla 
kaldırıma bakım yapılacak. Ankara’da kaldırımların genelde 
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1 metreyi bile bulmadığı düşünülürse Ankara’dan Eskişehir’e 
kadar bir kaldırımın bakımı yapılmış! Ortada o kadar bakım 
yok ama 25 milyon TL harcama var. Bu harcama düzgün 
yapılsa, hadi bilemediniz iki katı harcanıp her dönem 
kaldırım yapımına harcanmasa ortada EGO bütçesi kadar 
asfalt ve kaldırımı yeniden yapma parası kalıyor. 

Peki, EGO bütçesi le ne yapıyor? Yolcu taşımıyor! Evet, doğru 
duydunuz! EGO’nun sayfasındaki istatistiklere göre ulaşımda 
beşte birlik bir paya bile sahip değil. EGO aslında kimse toplu 
taşıma kullanmasın otomobil şirketleri, dolmuşular, halk 
otobüsçüleri kazansın diyen bir kurum. 

 

Ankara'da iş gününde yapılan yolculukların ulaşım türlerine göre 
dağılımı (Şubat 2017) Kaynak: EGO46 

İnanılmaz değil mi? Koca EGO minibüslerden ve mavi 
otobüslerden az taşıyacak. O zaman size iş gününde taşınan 
yolcu açısından EGO verilerini vereyim. EGO verilerine göre 
dolmuşlar koca EGO otobüslerinden; sadece sabah ve akşam 
çalışan servis araçları metro ve Ankaray’ın toplamından fazla 
yolcu taşıyor. 

Ortada EGO’nun yolcu taşımamak için harcadığı 990 milyon 
TL var. Bir de asfalta, kaldırıma giden 990 milyon TL daha 

                                                      
46 https://ego.gov.tr/dosya/indir/14164.pdf  

Otomobil
44%

EGO 
19%

Özel 
Taşıma

37%

Ankara'da Yolculuların Türel Dağılımı 

https://ego.gov.tr/dosya/indir/14164.pdf
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var. EGO’nun yolcu taşımamak için harcadığı o bütçeden 
EGO’nun otobüslerin yaktığı mazot, doğalgaz, metronun 
yaktığı elektrik, araçların bakımı, hatta antifrizine kadar 
harcadığı para 218 milyon TL. Yani 990 milyonluk asfalt 
kaldırım parası ulaşımı ücretsiz yapacağı gibi taşınan yolcu 
sayısını iki belki üçe bile katlamaya yeter. 

 Türler Taşınan Yolcu Sayısı 

1 Otomobil 2.280.065 

2 Minibüs-Dolmuş 1.075.000 

3 Servis Araçları 798.000 

4 EGO Otobüsleri 728.400 

5 Taksi 370.000 

6 Metro 307.800 

7 Özel Halk Otobüsü 240.000 

8 Ankaray 130.300 

9 Özel Toplutaşım Aracı 74.000 

10 Diğer 117.500 

Günlük Yolculukların ulaşım türlerine göre dağılımı (Şubat 2017) 
Kaynak: EGO 

Raylı Sistem Çalıştırmıyorlar! 

Aslında EGO az yolcu taşıyarak toplumu zarar ettiriyor. En 
basit örnek olarak raylı sistemin kapasitesine bakalım. 
Ankara’nın ilk raylı sistemi Ankaray’ın bir saatte bir yöne 
taşıdığı yolcu sayısı 27 bin. Ama bütün gün taşıdığı yolcu 100 
bin bile değil. Yani tek yöne 4 saat çalışacak kadar kapasite 
kullanıyor. Peki en son açılan Keçiören-AKM arasındaki M4 
hattı. Bu hattın 66 bin yolcu kapasitesi var ama 24 bin civarı 
yolcu taşıyor. Yani yarım saatlik kapasitesi bile değil. 

Para Bol Olunca Belediye Boşa Harcıyor  

Çok neo-liberal bir söylem vardır: İnsanların bir şeyi bedava 
bulduğu zaman boşa harcanacağı şeklinde. Ücretsiz toplu 
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taşıma ile halkın bunu suistimal edeceği söylenir. Kimsenin 
aklına bu paraların bizden toplandığı, aslında hiçbir şeyin 
ücretsiz olmadığı, sadece halktan toplanan bu paraların bize 
geri dönmesi gerektiği konuşulmaz. Bu paralar bir kişinin 
cebine giderse laf edilmez ama halka gidince laf olur. 

 Günlük 
Taşıma 

Kapasite 
yolcu/yön/saa
t 

Kaç Saate 
Eşit? 

Ankaray 97.742 27000  3,6 

M1(Kızılay-
Batıkent) 

125.870 70000  1,8 

M2 (Kızılay 
Çayyolu) 

76.767 66000  1,2 

M3 (Batıkent 
Sincan) 

39.643 72000  0,6 

M4 (Keçiören-
AKM) 

23.458 66000  0,4 

Başkent Ray* 45.500 54000  0,8 

Tablo: Raylı sistemin günlük taşıdığı yolcu sayısı ve saatlik kapasite 
(Kaynak: Ego ve TCDD) 

*Başkent Ray verisi TCDD’den alınmış olup, kapasite ise tahminidir 

Veriler aslında bunu doğruluyor ve daha fazlasını da 
söylüyor. Bu paralar bir avuç insanın cebine gidiyor ve 
belediye parayı bol bulduğu için boşa harcıyor. Kent nüfusu 
arttı ama otobüslerin sayısı artmadı, metrolar arttı ama insan 
taşımıyor. Halktan toplanan kaynağın halka dönmesi 
gerekiyor ama dönmüyor. 

Ücretsiz Toplu Taşıma Ankaralının Hakkıdır 

EGO 2018 yılında tam 990 milyon TL harcayacak ve raylı 
sistemi ve otobüsleri ile sadece bir dolmuş kadar yolcu 
taşıyacak. Çünkü para bol ve toplumun cebine gidince 
suistimal, birinin cebine gidince hizmet oluyor. Çünkü EGO 
çalışmadıkça, belediyeye verdiğimiz paranın daha fazlasını 
özel taşımaya ve otomobile vereceğiz. Yani bir değil birkaç 
kez soyulacağız. Hesap ortada, EGO bütçesi halka dönse, 
asfalt ve kaldırımı yıkıp yerine yeniden yapmak için 
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harcanan para da eklense toplu taşıma iki hatta üç katı yolcu 
taşır, halk sokaklarda el ele tutuşabilir, iktidar da “ama cari 
açık” demez. 

Ücretsiz toplu taşıma fikren 77’den beri, pratikte ise 89’dan 
bu yana Ankaralı. Şimdi çok daha kolay, boşa giden paralar 
bile yeter. Düşünsenize bir belediye başkanı çıkıyor, 
Ankara’ya ücretsiz toplu taşıma geliyor ve diğer kentlerin 
belediye başkanları de başkente geldikçe imar artışı 
belediyeciliği, asfalt-beton belediyeciliği değil, ücretsiz toplu 
taşımayı öğreniyor. Böylece Ankara’dan başlayarak bütün 
ülke mutluluğa yürüyor, sevgiye pedallıyor. 
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5. KAZDAĞLARINA SIFIR ENERJİLİ BELEDİYELER 

15-19 Ağustos arasında Kazdağı Ekofest 2018 büyük bir 
katılım ile gerçekleşti. Festivalin bu seneki konusu enerji idi. 
Konu enerji, bölge Kazdağı, mevsim yaz, ülkede gündem kriz 
olunca, buna en uygun gidecek tartışma sıfır enerjili kentler 
olması kaçınılmazdı. Bir de bölgede bir elin parmakları kadar 
kömürlü elektrik santrali, iki elin parmaklarından fazla izin 
sürecinde santral, bir sürü taş ocağı, maden ve altın çıkartma 
projesi ve işi olunca mesele daha acil hale geliyor. 

Kazdağı çevresindeki Çanakkale ve Balıkesir’de yerel 
yönetimde muhalefet partisi güçlü ama bu konularda pek bir 
başarısı yok. En son yaşanan içme suyu barajına altın ve 
gümüş tesisi yapılması yeterince keskin bir örnek. 
Çanakkale’de içme suyu sağlayan Atıkhisar baraj alanına bir 
firma altın ve gümüş işletmesi projesi kapasite artırmak için  
ÇED başvurusu yapıyor. Belediye ise dava açıp kaybediyor 
ama Danıştay’ın ret kararı veriyor. Buna rağmen şirket proje 
için ağaç kesebiliyor.  Sonuçta kentin içme suyu alanı gibi 
haklı bir alan bile hakkıyla savunulamıyor.   

Tüm bu projelere karcı festivali düzenleyen Kazdağı Doğal ve 
Kültürel Varlıkları Koruma Derneği ve bir dizi oluşum, köylü 
birliği,  kentin bu sorunlarına karşı mücadele ediyor. 

Ama projelerle verilen mücadele arasındaki açık çok büyük. 
İklim değişikliğinin geldiği noktada ortada… Sadece 2015 
yılında 959 aşırı iklim olayı ile 90’lı yılları ona katladık. Bu 
kadar iklim değişmişken bu kadar çok proje Kazdağı’nın 
değil, ülkenin bile kaldıramayacağı kadar büyük bir kötülük. 

Çok açık, Kazdağıları fazlasını yapmalı. Belli ki bu mücadele 
biçimleri yetmiyor, daha büyük oynamak gerekiyor. İşte 
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böylesi bir durumda kalkıp enerji politikalarını tartışmak çok 
naif kalır. Bu durumda meseleye daha iddialı yaklaşmak 
gerekiyor:  Kazdağları sıfır enerjili belediyeciliğe geçmek 
zorunda. İklim ve doğa düşmanı projelere hayır demek 
yerine sıfır enerjili, sıfır atıklı bir yaşama geçmeli, “biz geçtik 
siz niye geçmiyorsunuz ve bize bunları sunuyorsunuz?” 
demeli. 

 

Halkın ik defa geçit vermediği halde üçüncü kez sunulan ve 
bütün itirazlara rağmen ÇED olumlu kararı alan projeye dair 
bölge halkı ile beraber örgütlenmiş olduğumuz bir itirazın 
görseli. (Kaynak: 350Ankara) 

Sıfır Enerjili Kent Ne Demek? 

Sıfır enerjili kent, kendi enerjisini kendi üreten, ürettiği 
enerji ile kendini var edebilen bir kent demek. Yani ulaşımda, 
ısınmada, soğutmada ve de elektrikte bağımsız olabilmesi. 
Buna “zero energy” yani sıfır enerji dışında “near zero 
energy” yani sıfıra yakın enerjili denilen farklı tanımları var. 
Avrupa Birliğinde binaların sıfıra yakın enerjili olması bu 
senenin sonundan itibaren bir zorunluluk.  

Bizimkilerin bunun önün açan yönetmelikleri erteleyerek 
“hep boşa enerjili” bir düzen yaratılıyor. 

 

https://350ankara.org/cirpilar-kese-itiraz-ediyoruz/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/29/moloz-a-s/
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Pozitif Enerjili Çanakkale, Balıkesir. 

İşin aslı bu hali ile hem Çanakkale, hem de Balıkesir 
tükettiğinden daha fazla elektrik üretiyor. Çanakkale 2017’de 
15.2 TWh, Balıkesir ise 11,3 TWh elektrik üretimi ile bu 
ülkede en fazla elektrik üreten ilk 10 kent arasında yer aldı. 
Kurulu güç olarak Çanakkale Türkiye birincisi, Balıkesir ise 
altıncı… İşin kötüsü hala deli gibi santral yapılıyor, halk ise 
deli gibi karşı çıkıyor. 

Ama iş tüketime gelince çelişki daha derin. Çanakkale 3,3 
TWh, Balıkesir ise 3,2 TWh eektrik yakmış. Yani iki kent 
tüketimlerinin dört- beş katını üretiyor. 

Yani, bu kadarcık tüketime karşılık neredeyse bunun beş katı 
tüketimleri var ve hala Kazdağları için bir o kadar daha 
santral yapılacak. 

Demek ki ne toplumsal muhalefete, ne köylülerin itirazı,  ne 
de yerel yönetimlerin hatırı sayılır varlığı bu resmî 
değiştirmiyor. 

İşte bu yüzden Kazdağıı çevresindeki her kasaba, her 
belediye sıfır enerjili olmak için çalışmalı. 

Ama enerjiye ihtiyacımız var. 

Enerji ihtiyacı söylemine değinmeden bu tartışmada 
ilerlemek mümkün değil. Çok açık ki geçmiş yılların verileri 
enerji tüketimindeki artışa neden olan ihtiyacın çok somut 
politikalar ile alakalı olduğunu biliyoruz. Örneğin elektrikte 
artış açık ara ile AVM’ler için.   

Bu konuya dair detaylar için “Enerji İhtiyacı AVM’ler 
yüzünden mi?” yazısında daha azla detay olduğu için 
tartışmayı burada kesiyorum. Ayrıca enerji ihtiyacı 
söyleminin arkasında yüksek karbon ekonomisinin vergi 
toplama mekanizması olduğuna dair bir dizi yazı olduğu için 
burada tartışmak yerine geçmiş yazılara bakmanızı tavsiye 
ederim. 

 

http://yesilekonomi.com/kose-yazilari/onder-algedik/enerji-ihtiyacimiz-avmler-yuzunden-mi
http://yesilekonomi.com/kose-yazilari/onder-algedik/enerji-ihtiyacimiz-avmler-yuzunden-mi
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Kentler Sıfırlayabilir mi? 

Sıfır enerjili bir kenti nasıl elde edeceğiz? En azından 
yöntemleri neler? Bu konuda örnekleri sadece ulaşım 
üstünden verelim. Malum, ülkede ütopyalara da, hayallere 
izin verilmiyor ama tam da böyle konularda hayal 
kurabileceğimiz bilgilere ihtiyacımız var. 

Bokobüs  

İngiltere’nin Bristol kentinde insan dışkısından elde edilen 
gaz ile çalışan otobüsün deneme anacıyla kullanıma başlandı.  
“Poo bus” denilen bu araç kent merkezi ile havaalanı 
arasında seferlerde kullanıldı. Burada poo kaka anlamına 
geliyor. Yani bir anlamda bokobüs. Bu araçlar kabul gördü ve 
firma çift katlı otobüste de aynı işlemi yaptı. Gelen haberlere 
göre Bristol belediyesi de ayrıca 100 yeni bokobüs siparişi 
verdi. 

Düşünsenize aynı hammadde ülkemizde yeterince var ve biz 
boşa harcıyoruz. Bokobüs ile ulaşımımızı çok daha 
ucuzlatabiliriz. 

Türkiye’de 104 yıl Önceki Elektrikli Araç 

Tabi şimdi “orası Bristol” diyebilirsiniz. Ya da “ülkemiz 
bokobüs’e hazır değil” diyebilirsiniz. O zaman Bristol’a 
gitmenize bile gerek yok. Başka bir örnek verelim. Bu ülke 
daha 1914’de elektrikli tramvayı, 1947’de ise elektrikli 
troleybüsü kullanıyordu. Yani 104 yıl evvel bu ülke elektrikli 
tramvayı, 71 yıl evvel elektrikli troleybüsü ulaşım için 
çözümde ama biz hala yeni birşeymiş gibi elektrikli araçları 
konuşuyoruz. Şimdi konuşmamız gereken elektrikli otobüs. 
Hatta o zamanki gibi  kömür, petrol ve su kaynaklarından 
elektrik üreten değil, rüzgar ve güneşten elektrik üretenler 
olmalı.. 

Ulaşım alanında verdiğimiz bu örneklerin benzerlerini 
elektrikte, konutların enerji ihtiyacında, sanayide de 
verebiliriz. Ama mesele bu değil. Mesele Kazdağları bir dağın 
değil, bir gezegenin kaldıramayacağı kadar büyük belalarla 

https://www.theguardian.com/uk-news/2015/mar/15/uk-first-poo-bio-bus-bristol-regular-service
https://travelwest.info/bus/mayor-bristol-welcomes-funding-support-100-new-low-emission-buses
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boğuşuyor ve belliki mevcut mücadele bu sorunlara cevap 
veremiyor. Kazdağı Ekofest’te yaptığımız tartışma bunun 
çözümünün  

Kazdağları bir dağdan çok bir gezegenin taşıyamayacağı 
kadar çok kömür santrali, maden işletmesi ve projesi ile 
cebelleşiyor.  Halkın karşı çıkışı çok heyecan verici olsa bile 
sorunu çözmek için yetmiyor. Yapılması gereken sadece bir 
bokobüs değil, sıfır enerjili bir belediyeciliğe geçmek, 
AVM’ler için enerji üretir olmaktan çıkmak. Böylece ülkeyi 
yönetenlere “biz belediyemizde yaptık, siz de ülkede yapın” 
diyebilmek. 

Bu kadar derdin dermanı sadece kaşı çıkmak değil, sıfır 
enerjili kent modeline geçerek iktidara “sen yapamadın ama 
biz yaptık” demek, “ bizim enerjimiz bize yeter” demek, 
sadece sıfır enerji politikası değil, sıfır atık gibi politikaları da 
hayata geçirmek gerekiyor.  

Sıfır enerjili, sıfır atıklı bir belediyeciliği Kazdağları neden 
yapmıyor? 
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1. İKTİDARIN KÂBUSU SÖZEN! 

Son günlerde Muharrem İnce lafı Atatürk Orman Çiftliği 
ortasına yapılan ve “külliye” denilen komplekse laf ettiğinde 
Recep Tayyip Erdoğan ilginç cevaplar veriyor. Erdoğan 
Cumartesi günü Ankara’da yıkıp yerine başka bir stat 
yapacağı 19 Mayıs stadyumunda bir konuşma yaptı. 
Konuşmasında “Bir tanesi çıkıyor külliyeyi satacaklarmış. 
Öbürü çıkıyor Çankaya’yı satacakmış. Bunlar şaşırmış. 
Bunlara kalsa bunlar bu ülkeyi de satar.” dedi. 

Gerçi “Külliyeyi satacağım” diyen kimse yok. İnce ise sadece 
“başına yıkacağım” diyor. Ama bu sözler karşısında bile 
“ülkeyi satarlar” diye bir tepki geliyor. Çünkü Recep Tayyip 
Erdoğan ‘ın hafızasında bir “Nurettin Sözen” kabusu vardır. 
İktidarı ondan almıştır ama Sözen iktidarı kent suçlarına 
karşı Türkiye’de somut cevapların olduğu bir iktidardır. Bu 
da Sözen’in kente, doğaya ve insana karşı suç işleyenlerin 
bilinçaltına yerleşmesini sağlamıştır. 

Sözen Kent Suçunu Törenle Tıraşladı! 

Sözen 1989 seçimlerinde önceki belediye başkanını açık 
farkla yenerek kazandı. Hatta seçim anketleri %40,1 Dalan, 
%26,1 Sözen derken o %36 ile kazandı. Sözen’in 
belediyeciliği başka bir konu ama onun bugün iktidar için bir 
kabus olması asıl konumuz. 

Bugün iktidar Zeytinburnu’ndaki 16/9 kulelerini şikayet 
ederken o Taksim Park Otelinin 15 katını kıydı. Onlar laf etti, 
Sözen törenle yıktı. Sözen daha sonra yaptığı açıklamada 
“Ben Taksim’deki Park Otelinin simgesel olarak peynir keser 
gibi 15 katını kestim. Törenle tıraşladık. Niye tören yaptık? 

http://www.egemengazetesi.com/printer.php?q=1&id=4063
https://www.yerelnet.org.tr/belediyeler/belediye_secimsonuclari.php?yil=1994&belediyeid=128393
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Böyle kent suçları bir daha işlemesin diye yaptık.” diyor 
(Sözcü, 27 Mayıs 2018). 

İşte kent suçlarının referans hareketidir. Törenle kent 
suçunu traşlaması siyasetin bilinç altında kalmış kabusudur. 
(Fazlası için Elif İnce’nin şu yazısına mutlaka bakın.) 

Ama Sözen’in bu konudaki tek mahareti Park Otel değildir. 

Başbakanların Boğaz Manzaralı Villaları Yıkılır 

Uyum Yapı Kooperatifi Sözen’den önce 1985’te kuruldu. 130 
villa yaptırıldı. Sözen, belediye başkanlığı döneminde kiminin 
ruhsatsız olduğu, kiminin de projeye uygun olarak 
yapılmadığı gerekçesiyle villaların yıkımı için hukuk 
mücadelesi başlatmıştı. Mücadele sonrasında Sözen 
döneminde, villalardan sadece 73’ü yıkılmıştı. O evlerin 
sahipleri arasında eski Cumhurbaşkanlarında Özal, ANAP 
döneminin Sanayi ve Ticaret Bakanı Ali Coşkun, eski kuvvet 
komutanlarından Tahsin Şahinkaya ile Sedat Celasun, 
Mehmet Ali Yılmaz, Güneri Cıvaoğlu, Elizabeth Özal, bugün 
Hürriyet ve bugün Doğan Medya’nın yeni sahibi Yıldırım 
Demirören ve Arzuhan Yalçındağ Doğan da vardı (Akşam, 28 
Mart 2007). 

Sözen’in bu hareketi ile batan projenin kalan enkazını Kadir 
Topbaş 2007’de yıkmak zorunda kaldı. Ne acı değil mi? 

Sözen Çiller’in başbakanlığı döneminde de Kilyos’ta o zaman 
devam eden villasının da yapımını durdurdu. Döneminde 
Acarkent’in ruhsatını iptal etti. Ancak o villalar, Tayyip 
Erdoğan’ın belediye başkanlığı döneminde yapıldı. 

İktidarın Korkusu Sözen 

Kütahya’da halka seslenen İnce “Meydanlarda ‘o sarayı senin 
başına yıkacağım’ dedim, kastettiğim şatafat” diyor. Dediği 
şey bir Sözen’in yaptıkları yanında sönük ve tutarsız kalsa da 
iktidar için derin etkiye sahip.  

Şanlıurfa’da konuşan İnce “Marmaris’e de 300 odalı yazlık 
saray yaptırıyor. İlk kez Şanlıurfa’da açıklıyorum: 

https://www.sozcu.com.tr/2018/gundem/nurettin-sozenden-erdogana-ben-park-oteli-yiktim-sen-zeytinburnunda-ne-yaptin-2431488/
https://m.bianet.org/bianet/kent/161151-kentin-direnisi-park-otel-in-17-kati-yikildi#_ftn21
https://www.memurlar.net/haber/69275/once-bakan-villasi-yikildi.html
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Marmaris’teki 300 odalı sarayı engelli vatandaşlarımıza 
tahsis edeceğim. Sırayla orada birer hafta tatil yapacaklar.” 
diyor. Keşke engelliler topluma ve doğaya karşı suç 
tartışmasını hak eden bir yerde değil, her yerde ücretsiz tatil 
yapabilseler. Ama bu bile Sözen’in hafızalarda canlanması 
için yeterli. 

Sözen belediyeciliğinin bugün yanından geçen pek bir 
belediyemiz yok. Yaptıklarından dolayı siyaset onu harcadı. O 
yüzden Sözen bir sonraki seçimde aday bile gösterilmedi. 
Sonraki seçimlerde SHP Zülfü Livaneli’yi aday gösterdi ve 
120 bin oy ile belediye başkanlığı Recep Tayyip Erdoğan’a 
hediye edildi. Hediye edildi dedim çünkü o seçimde DSP’nin 
adayı Zekeriya Temizel 478 bin oy aldı. O gün Dalan’ın yerine 
aday gösterilen ANAP adayı İlhan Kesici ve DSP adayı 
Zekeriya Temizel bugün CHP’nin önemli isimlerinden. Ama 
Nurettin Sözen 1994’te muhalefet cephesinde unutuldu ama 
iktidar cephesinde hiç unutulmadı. 

İnce ne kadar kente, doğaya ve topluma karşı suç olduğu 
tartışılan, toplumsal tepkiler verilen, mahkeme kararları olan 
bu sarayları “yıkacağım” demese de iması bile iktidarın 
kafasındaki hayaletin canlanmasına yol açıyor. Nurettin 
Sözen bugün asfalt ve beton diyen iktidar için bir kabus, 
onların sarayları için bir korkudur. Park Oteli, başbakanın 
villası gibi pek çok binayı yıkan, bir daha kent suçu 
işlenmesin diye törenle yapacak bir kişidir o. Saraya her 
edilen lafta Erdoğan’ın tepki vermesi ona belediye 
başkanlığını elinden aldığı Nurettin Sözen’in politikasını 
hatırlatıyor. Törenle gökdelenleri tıraşlayan, başbakanların 
villarını yıkan yakan Nurettin Sözen bugün iktidarın 
kabusudur. 

Diğer yandan Sözen iktidar için ne kadar kabus ise böylesi bir 
politikacı ise halkın bugün hayalidir. 

Not: Cumhurbaşkanlığı verilerine göre saray dışında cami, 
inşaatı devam eden 650 Milyon TL maliyetli kongre ve 
gösteri merkezi, kütüphane, ülkeyi yöneteceği 
danışmanlıklar için yeni 2 idari bina bulunuyor. Kuzey ve 

https://tccb.gov.tr/haberler/410/32844/cumhurbaskanligi-kulliyesi-idari-binalari-basina-acildi.html
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güney idari binalarda toplantı salonları, kütüphane, arşiv, iki 
yemekhane, otopark ve depoların da bulunduğu belirtildi. 
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2. 24 HAZİRAN SONRASI HAVALAR GÜZEL OLACAK 

Şu an meydanları iki şey dolduruyor: Birincisi insanlar, 
ikincisi yağan yağmur ve dolu. Miting varsa o meydanda 
insanlar var. Yağış varsa o meydanda su baskını var. Bu 
durum kentler dışında kırsal için, tarlalar için de geçerli. 
Haziran ayının ortasına gelmeden şimdiden mayıs ayını arar 
hale geldik. 

24 Haziran’dan sonra havalar nasıl olacak, şimdi asıl mesele 
bu. 

Mgm: 38 Yılın Rekor Mayıs Ayı 

Meteoroloji Genel Müdürlüğü geçmiş ayların rekorunu 
açıkladı. 2018 yılı Nisan’ı son 38 yılın en düşük yağış alan 
ikinci nisan ayı olmuş. Oldukça yağışsız bir Nisan geçirmişiz. 
Geçtiğimiz Mayıs’ta ise son 38 yılın en yüksek yağış alan 
ikinci Mayıs ayını yaşamışız. 

Yağışlarda normale göre Marmara’da %69, Akdeniz’de %53, 
İç Anadolu’da %74, Karadeniz’de %61, Doğu Anadolu’da 
%76, Ege ve Güney Doğu Anadolu’da %100’dan fazla artış 
olmuş. Yani mayıs ayı normallerin neredeyse iki katı yağmur 
yağmış.  

Bütün bunlara rağmen Türkiye’deki yağışlar bizlere 
normallerin altında bir bahar ayı hediye etti. Yani yağış var 
ama dengesiz. 

24 Haziran’a Giderken Havamız Nasıl 

Pazar günü beton ve asfaltın başkenti İstanbul’da 40 
dakikalık yağış neticesinde tam 24 su baskını olayına 
müdahale edildi. Geçtiğimiz hafta sonu Demre’de dolu ve 

https://www.dha.com.tr/istanbul/istanbulda-40-dakika-icinde-24-su-baskini/haber-1585301
https://www.evrensel.net/haber/355068/ciftci-perisan-borc-buyudu-afet-vurdu
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şiddetli rüzgar, ilk belirlemelere göre 939 dönüm sera 
alanına zarar verdi. Burdur'un Ağlasun ilçesinde yaklaşık 20 
dakika süren dolu nedeniyle kiraz, elma, armut ve erik 
bahçeleriyle, ekili tarım alanları zarar gördü. Antalya'nın 
Serik ilçesinde meydana gelen hortumda 5 sera zarar gördü. 
Bunlar sadece geçen hafta sonu yaşananların bir kısmı. 

 

İklim ve Çiftçi Batıyor, Bankalar Çıkıyor 

Yaşanan bu felaketlerin şehirlerde olduğu gibi kırsalda da 
çok ciddi bir faturası var. Bunu anlamanın en iyi yolu çiftçinin 
borçlarındaki artış hızı… Tarımın zaten bir sermaye transferi 
olduğunu, ithalat ile çiftçinin terbiye edildiğini biliyoruz. 
Aşırı iklim olayları ise buna bir katkı sunuyor. 

Anadolu Ajansı “Bankaların tarıma desteği 100 milyar liraya 
yaklaştı” başlıklı bir haber paylaştı. Banklar destek 
vermezler, kredi verirler, borç verirler ve karşılığında hem o 
parayı hem de faizini geri alırlar. Almazlarsa o çiftçinin ata 
toprağına el koyarlar. 

AA’nın o haberinde 2017 sonu itibariyle çiftçinin 86,2 milyar 
TL olan borcunun 2018’in ilk 4 ayında 7,4 milyar TL arttığını 
söylüyor. Yani çiftçimizin borcu 86,2 milyar TL’den 93,6 
milyar TL’ye çıkmış. Yani iklim batıyor, tarım batıyor, çiftçi 
batıyor ama bankalar “ya faiziyle ya da toprağınla öde” diyor. 

https://www.aa.com.tr/tr/ekonomi/bankalarin-tarima-destegi-100-milyar-liraya-yaklasti/1176238
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24 Haziran’dan Sonra Havalar 

Seçimlerde kullanacağı oylar sadece siyasetin havasını değil, 
dünyanın havasını belirleyecek. 

Mesela bu seçimde yatırımların üçte ikisi asfalt ve betona 
gitmesi ile ilgili de oy kullanacağız. 

Mesela 15 yılda kömür, petrol ve gaz ithalatı ile 563 milyar 
doları nasıl yaktığımız ile ilgili de oy kullanacağız. 

Mesela çeyrek ton buğday üretip bir ton çimento üretmemiz 
ile ilgili de oy kullanacağız. 

Mesela sadece geçmediğimiz köprüye değil, 18,3 milyar TL 
yatırım ile halkın toplu taşımasını öldürüp halktan 67,4 
milyar TL para toplayan Karayolları Holding’i de oylayacağız. 

Yani bu seçimde betonu asfalt, kömürü, petrolü, gazı 
otomobili, hafriyatı inşaatı da oylayacağız. 

24 Haziran’a kadar meydanlar hem insanlarla hem de su 
baskınları ile dolu olacak. 

24 Haziran’da ise insanlar sandık başlarını dolduracaklar. 24 
Haziran’dan sonra hava güzel olacak. Çünkü insanlar sadece 
kendileri için değil, tarlasına dolu vuran çiftçiler, hafriyat 
kamyonun altında ezilenler, iş makineleri ile ormanı yok 
edilen canlılar, gecekonduları yıkılan insanlar için de oy 
kullanacak.  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-itiraflari-icraatlar/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-itiraflari-icraatlar/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil-yaktik/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil-yaktik/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2017/08/01/bir-yikim-filmi-the-cimento/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/20/karayollari-holding-varken-oy-verene-metro-yalan/


236 

 

 

 

 

3. KARAPÜRÇEK ve YSK 

16 Nisan referandumuna çok önceden hazırlanmıştık. 
Anıtpark Forum olarak daha önce Ankara’nın merkezinde 
ama kimsennin yüzüne bakmadığı Altındağ’daki müşahit 
çalışmasını büyütmeye karar vermiş, Altındağ’da 
olabildiğince sandığı hem müşahit hem de sandık başkanı 
olarak almak için çalışmıştık. Şansımız yaver gitmiş ve 8 
arkadaşımız sandık başkanlığı almıştı. Altındağ’ın en zor 
sandıkları Karapürçek’ti. Daha önceki 7 Haziran’da AKP ve 
MHP %57,11 oy alırken 1 Kasım’da %61,4 toplam oy almıştı. 
Karapürçek’te ise bu iki partinin oy toplamı 1 Kasım’da %80, 
hatta bazı sandıklarda %90’ı buluyordu. 

Herkes gibi biz de inat etmiştik. Hayır kazanacaktı ve biz de 
evet cephesinin kalbine inecektik. Öyle olunca merkez okul 
olarak o okulu almış, ana müşahit gücümüzü oraya 
Karapürçek’teki okula yığmıştık. Yığmıştık ama okulun 
sandıklarının yarısını tutabiliyorduk ve diğer sandıklarda da 
hayır cephesinden pek de temsilci yoktu. Yani okul boştu. 
Yapılacak ilk şey bir envanter çıkarmak, eldeki verilerle 
sorun çıkabilecek yerleri belirlemek ve hem alan savunması 
hem de sorunlu sandıkları savunmak gerekiyordu. Daha 8.30 
olmadan bunu bir düzeyde başarmıştık. İlk usulsüzlük tespit 
edilmiş, tam da tahmin ettiğimiz sandıklarından birisinde 
olmuştu. Sonra bir sorun daha, bir tutanak derken... daha 
9.30 olmadan elimizde 3 tutanak vardı.  Artık 
yetişemiyorduk.   

Geçmiş seçim tecrübelerimize göre bir okul için bir 
usulsüzlük yeterince büyük bir sorun. Birden fazlası ise çok 
büyük bir sorun. Acaba böylesi bir yerde olduğumuz için mi 
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böyleydi? Diğer okullardan gelen sorunlar biraz işareti güçlü 
hale getirse bile emin olamıyorduk. 

Öğlen saatlerine geldiğimizde çağrımıza ses verenler oylarını 
kullanıp atlayıp gelmişlerdi. Onları da belli sandıklara 
müşahit yaptık ve artık sandıkların yarısından fazlasında, 
sorunlu sandıkların hepsinde müşahidimiz vardı. Öğleden 
sonra psikolojik üstünlük bize geçmiş, müşahitler artık kabul 
görmeye başlamıştı.  

Sandıkların açılması arifesinde ilk defa evet cephesi yelken 
indiriyordu. Normal seçimlerde sandıkların açılması 
arifesinde bir dizi belediye çalışanı gelir, iktidar adına oy 
sayımını kontrol ederdi. Ama bu sefer gelmemişlerdi. Seçimi 
bilen abiler de bizim kuralları dikkat eden halimiz karşısında 
saygı duymaya başlamışlardı. 

Sandıklar açıldı ve ilk çıkan sandıklar, %80 evet, % 75 evet, 
%68 evet gibi yüksek sonuçlardı. O sandıktaki arkadaşların 
morali çok bozuktu. Ama benim için durum tam tersi idi. 
Çünkü o sandıkların önceki seçimlerde katılımlarını ve oy 
oranlarını bildiğim için, 7 Haziran’dan çok daha iyi bir resim 
olduğunu görebiliyordum. Sonuçlar arttıkça 12 puana yakın 
evet cephesinde bir kayıp olduğu belli idi. Katılımda da artış 
vardı sanki. Ardında Karapürçek’deki bu zor sandıktan daha 
kolay diğer sandıklarımızdan da sonuçlar gelmeye 
başlamıştı. 12 puandan fazla bir kaymayı o bölgeler de 
doğruluyordu. 

Sandık kurulu başkanı olan arkadaşlarımız YSK’nın oy 
pusulaları toplama merkezine kadar gitmişler, böylece 
anahtar teslimi bir çalışma yapmıştık. Ortada bir gerçek 
vardı, sahadan elde ettiğimiz veriler %47-49 bandından bir 
EVET çıkabileceğini gösteriyordu. Bunu iktidarın %80 oy 
aldığı yerlerden bile görebilmiştik. 

YSK’da Nasıl Kaybettik 

16 Nisan günü herkes sandıklarında HAYIR’ın kazandığını 
gördü. Ama YSK’nın o gün 16.10’da “mühürsüz pusulalarda 
geçerlidir” kararı sonrası sonucun rengi değişti. CHP Ve HDP 
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halk oylamasına itiraz edeceklerini açıkladı. Ayrıca CHP bu 
karardan 48 saat sonra AYM’ye de giderek itiraz etti.   

Asıl 16 Nisan 08.12’de Kaybettik 

Seçimlerden 2 gün önce CHP’nin YSK sorumlusu basında bol 
bol “oy verin sandığı biz koruruz” mesajı veren 
açıklamalarda bulunmuştu. 16 Nisan günü ise “"Saat 16.10'da 
AKP temsilcisi Recep Özel geldi. Mühürsüz zarf ve 
pusulaların geçerli sayılması için başvuru yaptı. Kanunu 
hatırlatıp itiraz ettim ama dinlemediler" diyerek ne kadar 
koruduğunu ortaya koydu. 

Peki 2 gün önce sandıklara sahip çıkın denirken oylama günü 
nasıl YSK’ya sahip çıkamadılar? Çünkü asıl hikaye o gün 
sabah 8.12’de belli idi. Mühürsüz zarflarla ilgili bir dizi 
tutanak CHP seçim koordinasyon merkezinde yağmur gibi 
yapıyordu.  Saat 11 olduğunda 10 binden fazla okuldan ihbar 
gelmişti. Çok açık ki Karapürçek’de yaşadığımız sorunların 
fazlalığı ülke çapında bir şeyler olduğunu gösteriyordu.  

O güne anlatan Erdal Aksünger’in 27 Nisan 2017 tarihli Fox 
TV’deki konuşması herşeyi çok güzel özetliyor. 

YSK bu durum karşısında toplanmadı. Saat 11, saat 12, saat 
13 derken hala YSK toplanmadı. Saat 16’ya kadar 
toplanılması beklendi ve son dakika gelen bir dilekçeyi kabul 
ettiler ve seçimin rengi değişti. Ve o saate kadar kimse bir şey 
yapmadı, AK Parti’nin adımını bekledi.  

Sabah 8.12’de kaybetmiştik ve bekledikçe kaybımız 
kesinleşiyordu 

16 Nisan’dan Çıkan Sonuçlar: 

Çok açık ki 16 Nisan sabah kaybedilmişti. Bizler 
Karapürçek’ten farklı birşeyler odluğunu görüyorduk ama 
tam bir anlam veremiyorduk. Bugün ise 24 Haziran’a yönelik 
bir dizi sonuç çıkartabiliriz. Ama basitleştirmek için 3 temel 
başlığa indirelim;  

http://www.yenicaggazetesi.com.tr/aksunger-oy-verin-sandigi-biz-koruruz-159927h.htm
https://www.sozcu.com.tr/2017/gundem/iste-referandum-sonrasi-tartismalari-baslatan-o-belge-1803289/
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1- YSK ve sandıklar bir bütündür, ikisine sahip 
çıkmazsanız kaybedersiniz. 16 Nisan’da bütün ülke 
sandıklara sahip çıktı. Ama partilerimiz YSK’ya sahip 
çıkamadı. Eğer 8.12’de bu kadar belge ve bilgiye 
sahipseniz 7 saat YSK’yı beklememelisiniz. Çok açık 
ki sonuç baştan belli… Böylesi durumlarda müdahil 
olacak YSK temsilcisiniz, acil durum programınız 
yoksa kazanamayız. 

2- CHP Ve HDP YSK’ya sahip çıkmadı, peki biz? Çok açık 
ki bu usulsüzlük tutanaklarının %90’ı Kürtlerin 
yoğun yaşadığı ve devletin yoğun baskı kurduğu 
illerinden geldi. HDP’nin eli daha güçlü olsaydı, 
iktidarın alanı daralacaktı.  Eğer Saadet,  İYİ parti ya 
da CHP seçimleri kazanmak istiyorsa HDP’nin sandık 
ve YSK görevini güçlendirmek için çalışmalı.  

3- Acil Sandık İttifaki Kurulmalı. Biz Karapürçek’te, 
Aydınlıkevler’de bir günde kurduk. Bütün partilere o 
tutanakları verdik. Şimdi bütün partiler sandık, baskı 
altındaki illerdeki seçim ve YSK dahil bir sandık 
ittifakı, hatta demokrasi ittifakına şimdiden üye 
olmalı. 24 Haziran’ı beklememeli. 

Haksız mıyım? 
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4. SEÇİM NE KADAR ADİLDİ? 

Seçimlerin adil olması o seçimin ilanından ve ilan biçiminden 
sonuçlanmasına ve sonuçlanma biçimine kadar bütün 
sürecin adil olması ile mümkündür. Bu tanımlamayı başa 
koyalım. 

Bir formül olarak diyeceksek “Adil Seçim”; seçimin ilanı, 
süreç, propaganda, medya, kurumlar, SEÇSİS, hukuk, sandık 
organizasyonu, seçim sonuçlarının toplanması, duyurulması 
gibi pek bileşenin adil olmasının toplamıdır diyebiliriz. Yani 
adil seçim, seçim süreçlerinin de adil olması ile mümkün. Bu 
formülü de altına koyalım. 

Burada seçimin adil olma meselesini de biraz konuya uygun 
hâle getirelim. Eğer bu alt süreçlerin herhangi birisi sadece 
bir parti ya da grup/kişi için erişilebilir, kontrol edilebilir, 
değiştirebilir ya da denetlenebilir olursa burada adil bir 
seçimden bahsedemeyiz. Bu noktadan yola çıkarak bazı 
örnekleri ortaya koyalım: 

- Bu durumda, seçimler başladıktan sonra seçim 
kanunu değiştiriliyor ve 25 Nisan 2018 tarihinde de 
yayımlanarak kanunlaşıyorsa seçim adil midir? 

- Hadi değişti diyelim, bunlara erişecek zamanımız ve 
imkanımız yoksa, bu kadar çok değişikliğin ne 
anlama geldiğini bile bilmiyorsak bu seçim adil 
midir? (Hafıza tazelemek isteyenlere değişiklikler 
hakkında güzel bir çalışma burada var). 

- Mesele eşit propaganda hakkı… Bir taraf bütün 
medya araçlarını sonuna kadar kullanabiliyor, diğer 
tarafta İnce az da olsa kullanabiliyorken, Akşener ve 

http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/04/20180425M2-1.htm
https://www.evrensel.net/secim-ittifaki/
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Karamollaoğlu çoğu yerde ambargolu ve de Demirtaş 
her yerde ambargolu ise bu seçim adil midir?  

- “Son Başkan” yazımızda iktidarın neredeyse bütün 
muhalefetin 50 katı bir bütçeyi harcadığını 
anlatmıştık. Bu paranın tamamına yakını halkın 
verdiği vergilerden, yani bütçeden karşılandı. Şimdi 
bir aday veya parti devletin bütün imkanlarına erişip 
kullanabiliyorken diğer adayların bundan mahrum 
bırakılması adil midir? 

- Bir parti ve adayın tesis açıp konuşma yapması, o 
açılış ardından TV’ye çıkıp konuşması ve diğerlerinin 
neredeyse hiç konuşamaması adil midir? Ya da her 
istediğine terörist diyebilmesi ve bunun yasal bir 
sorun bile oluşturmaması adil midir? 

Buradan bakılınca bile bu seçim eğer 100 metre yarışı olsa 
idi 100 metreyi koşan sadece Muharrem İnce var. Erdoğan 
sadece 1 metre koşarak kazandı diyebiliriz. Yarış 
başladığında Akşener ve Karamollaoğlu 50 metre geriden 
geldiler ve Demirtaş ise stadın dışından yarışa başladı. 

Seçim bu kadar bile adil değildi. Bunu herkes bilmiyor 
muydu? Herkes bunları göre göre girmedi mi bu seçime! Ama 
sorun başka yerde. Adil olması için ne yapıldı? 

Mesela mecliste seçim kanunu değişirken hiç fırtına 
kopartan, toplumun farklı kesimlerini örgütleyen, tasarıyı 
kilitleyen oldu mu? Ruhumuz bile duymadı. Seçimin her 
aşamasının adil olması için adım atmış ve kazanmış 
temsilcilerimiz var mı? Tepeden tırnağa adil olmayan bir 
seçim var karşımızda. Hâlâ bu seçimler adilmiş gibi seçim 
kanunu değiştiriyoruz, adilmiş gibi propaganda yapılıyor ve 
adilmiş gibi sonuçlar sorgulanıyor. 

Seçim adil değilse, tepeden tırnağa adil olması için önlemini 
alırsın ve de çözersin. 

Seçim akşamı Türkiye tarihinde bir son yaşandı. Son diyorum 
yine birileri çıktı hileli seçimden bahsetti. Birileri çıktı 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/26/son-baskan/


242 

komplolar yazdı. O kadar çok hile ihbarı yapıldı ve ezici 
çoğunluğu yalan idi. Saat 12 itibariyle ortaya atılan 40 
ihbarın 32’si kontrol edildiğinde sadece 5’i doğru çıktığını 
biliyoruz. Ortalıkta hile haberleri servis ediliyor, herkes bunu 
yayıyor ama bunun doğruluğunu bulmak ve bunu 
engellemek için çalışan sayısı çok azdı. 

 

Anadolu Ajansı! 

Seçim gecesinin en spekülatif alanı Anadolu Ajansı idi. AA 
konusunda iki koca yanlış var ve kimse bu konuda net bir şey 
söylemiyor. 

Birincisi AA, YSK verilerini kullanmıyor. O yüzden o gece AA 
ve YSK merkezli karşılaştırmalarının hepsi yanlış. 

İkincisi AA’nın görevi çok başka… Açıklayalım: 

AA muhabirlerinden oluşan bir ordu ile daha siz sayımı yeni 
bitirip tutanağa geçmeden sonuçları alır ve merkezine iletir. 
Yani tutanaklarla işi yoktur. Yani YSK’dan 1 saat önce o 
sandık bilgisine sahiptir. Kimi zaman AA’dan gelen muhabiri 



243 

görürsünüz, kimi zaman okula girer ve bir şekilde bilgileri 
alır. Yani AA ile tutanakları toplayarak yarışamazsınız. 
YSK’daki oranlara bakarak AA’nın yanlış bilgiler verdiğini 
söyleyemezsiniz. 

Peki, bu durumda AA’nın olayı ne? AA hileli seçim sisteminin 
test noktasıdır. Yani başta verdiğimiz formülün başarısını 
test eder. Bunun için YSK’ya doğru yola çıkmadan tutanağın 
bilgisini alır, bunları derler, sonuçları tercihine göre sunar. 
Ne zaman bu altyapı hazır ise o zaman YSK’dan seçim 
yasağını kaldırmasını ister. O yüzden 24 Haziran’da saat 
18.45’ten itibaren sonuç açıklanmaya başlandı. O dakika 
itibariyle YSK’ya birleştirme tutanakları yola çıkmadı bile. AA 
iktidarın yüksek olduğu sandıkların sonuçlarını başa koyarak 
verdi. Bunu her seçimde yaptı. Böylece hepimizden bir adım 
önde olma hakkını iktidara verdi. Böylece iktidarın seçim 
boyunca yaptığı bütün işlemlerin, her gün yaptırdığı 
anketlerin sağlamasını AA yaptı. 

Veri Yoksa Politika Olmaz 

Bunu nereden biliyoruz? 

Bunu bilmek için veri gerekli. Veri için gözlemlemek lazım. 

Boston Üniversitesi’nden Selim Ünlü’nün derlemesi iktidarın 
sonuç açıklamaya hep yüksekten başladığını çok güzel ortaya 
koyuyor. Son 2 seçimde ve referandumda saatlik oy 
oranlarında hep aynı davranış sergilenmiş. Bu durumda 
AA’nın iktidarın avantajlı sandıkların önce dahil etmeyi 
tercih ettiği, önden bunları verirken arkadan gelen veriler ile 
süreci kontorl ettiğini görüyoruz. Yani seçiminde iktidarın 
yaptıklarını test ediyor v e erken uyarısını yapıyor.   
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Seçim Hileleri 

Hile tartışmasını bitirelim ki asıl meseleyi konuşalım. Çünkü 
asıl mesele çok daha büyük. 

İktidar üretim araçlarını kontrol ediyor ve şekillendiriyor. AA 
sadece bir örnek… İktidar kendine göre üretimi ve ekonomiyi 
şekillendiriyorken alternatifi ne yapıyor? Siz hiç ranta karşı 
kooperatifçiliği ortaya koyan bir belediyecilik gördünüz mü? 
Asfalt dökmeden belediyecilik yapan bir belediye var mı? 
Müteahhitlerle kol kola gezmeyen kaç muhalif belediye, 
belediye meclisi üyesi var. Ücretsiz su, ücretsiz ulaşım 
diyebilen bir belediye (Ovacık hariç) var mı? Böyle diyen bir 
başkanın arkasında durabilecek bir parti var mı? Osman 
Özgüven’i hatırlayın. 

Başta koyduğumuz formüle dönecek olursak, bu seçim hiç de 
adil değildi, hem de hiçbir sürecinde. Ama kimse sadece 
seçim akşamı ile sınırlı bir hile tartışması yapmasın. O kadar 
hile olmuşken seçim akşamı hile aklınıza geliyorsa kimse 
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buna inanmayacaktır. Hele AA gibi adresleri bahane etmeyin. 
Ortada değişen seçim kanunu, aktarılan milyarca lira para, 
muhaliflere ekran yasağı gibi o kadar şey varken bütün seçim 
boyunca seçim akşamına hile tartışması yapmak asıl 
sorundan kaçmak gibi geliyor. 

Seçimin her aşaması adil değilken, muhalefeti bile betona, 
asfalta ve sermaye aktarımına çalışıyorsa bırakın seçimi, 
hayatın zerresi bile adil olmaz ki. Biz artık seçim akşamını 
değil, politika üretilememesini konuşalım. 

  



246 

 

 

 

 

5. YEREL SEÇİME HAZIR MIYIZ? 

Seçim bitti, sıra yeni seçimde. Sıradaki belediye seçimlerinin 
erkene çekilmesi gündemdeydi. Konu telaffuz edilir edilmez 
CHP hazır olduğunu açıkladı. Ancak geçen hafta düşen bir 
haberle işin aslını öğrendik. Yerel seçimin erkene alınması 
önerisine zaten MHP’nin Mart ayında itiraz ettiğini öğrendik.  

Son günlerdeki gelişmeler AKP’nin hazırlanma sürecine 
çoktan başladı bile. Birincisi AKP seçim startını 7 Temmuz’da 
verdi. İkincisi yerel yönetimler konusunda mevzuat 
değişikliği için bir komisyon kurulmuş ve çalışılmaya 
başlanmış durumda. Üçüncüsü ise aday belirleme süreçlerine 
de başlandı. Belli ki AKP yerel seçimlerle geldiği iktidarı yerel 
seçimlerle kaptırmak istemiyor. 

Belediyelere Başkanlıkla Geldiler 

AKP’nin iktidara yerel yönetimleri kazanarak geldiği 
söylense de asıl başkanlık sistemi ile geldi. 1984 yılında 2972 
sayılı kanunda yerel seçimlere d’Hondt usulü denilen bu 
“nispi temsil sistemi” modeli getirildi. Böylece her partinin 
oyundan yüzde on kesilerek kalan oy oranı üzerinden 
belediye meclisi üyeliği dağıtıldı. Böylece %10 alan sıfır, %11 
alan %1 oy almış gibi işlem gördü. Her partinden %10 
kesilerek bütün partiler güçsüz hale getirildi ve bunun 
karşılığında iktidara %10 fazla belediye meclisi üyeliği 
verildi. Böylece güçlü belediye başkanı ve muhalefete izin 
vermeden güçsüz belediye meclisine sahip olduk. İşte bu 
kıyak başkanlık sistemi ile AKP, muhalefetin çeşitli olmadığı, 
belediye meclisinin etkin olmadığı, dolayısıyla halkın hiç 
olmadığı bir iktidar elde etti. (Bu konuda şu yazı ilginizi 
çekebilir.) Yani belediyelerde demokratik bir meclis olmadı. 

https://www.birgun.net/haber-detay/belediyelerde-de-tek-adam-223642.html
http://www.bartinhergungazetesi.com/Hbr-6258-Erdogan-yerel-secimlerin-startini-verdi.html
https://www.olay.com.tr/ak-parti-kurultayi-bekliyor-yerel-secim-adaylari-erken-belirlenecek-12431yy.htm
https://www.evrensel.net/haber/81638/30-yillik-belediye-meclisi-rezaleti
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O yüzden partiler halktan bağımsız adaylar koyabildiler. O 
yüzden 12 Eylül bitmiş olsa bile, koyduğu kurallarla istediği 
biçimde bir iktidar hep varlığını sürdürdü. Şimdi hem 
belediyelerde hem de ülke yönetiminde başkanlık var. Ama 
ülkedeki başkanlığın devam etmesi için belediyelerde de 
başkanlık devam etmeli. 

Belediyelerde Adil Seçim Olacak mı?  

Geçen hafta Birgün’de Nurcan Gökdemir imzalı haberde çok 
önemli bir alt başlık vardı. Yerel Başkanlık Modeli olarak 
AKP’nin seçimlere 8 ay kala düşündüğü, adına “İl belediye 
başkanı” denilen yeni modelde bir dizi değişiklik getiriyor. 
İlçe belediyeleri işlevsizleştiriliyor, işine gelmeyen küçük 
belediyeleri kapatıyor ve belediye yönetimini başkanlık 
sistemi gibi atamalı hale getiriyor. Bu şekilde bir 
düzenlemeye giderlerse ve diğer partiler bunu durdurup adil 
bir seçim olmasını sağlamazlarsa durum son seferki gibi 
olabilir. Yani erken genel seçimde olduğu gibi yine kurallar 
değişecek, bilmediğimiz bir görev tanımına sahip bir belediye 
başkanı seçeceğiz. 

%43 ile %60 Belediye Başkanlığı 

AKP sadece d’Hondt usulü ile elde ettiği avantajla varlığını 
sürdürmüyor. 12 Eylül sonrası getirilen d’Hondt usulü güçlü 
belediye başkanı ve güçsüz ve adaletsiz belediye meclisini 
sağlarken, mevcut sistem az oyla çok belediye başkanlığı 
getiriyor. AKP 2014 yerel seçimlerinde %43 oya rağmen 
belediyelerin %60’ına yakınını aldı. Yani 1351 belediyenin 
800 tanesi AKP’nin oldu. 

Yeni adil olmayan bir belediye seçim sistemi, iktidara kıyak 
geçen bir meclis, belediye başkanına kıyak geçen seçim 
sistemi var karşımızda. Bütün bunlara iktidarın koltuğu 
kaybetme riski var. Bu nedenle kendileri %40 ile belediyeyi 
alıp iktidarlarını sürdürürken yüzde ellinin çok üstünde oy 
alan belediye başkanlarının yerine kayyım atayabiliyorlar. 
Silopi belediye başkanının %78, Cizre belediyesinin %82 ile 
seçildiğini ve yerlerine kayyım atandığını unutmayalım. 

https://www.birgun.net/haber-detay/belediyelerde-de-tek-adam-223642.html
https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2016/11/17/dbpnin-elinde-3-il-belediyesi-kaldi/
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BDP MHP CHP AKP SP Diğer Toplam 

Büyükşehir 2 3 6 18 0 1 30 

İl, ilçe ve belde 97 166 226 800 27 35 1351 

Toplam 99 169 232 818 27 35 1381 

Tablo: 2014 Yerel Seçim sonuçlarında kazanılan belediye başkanlıkları 
(Veriler YSK’dan alınmış olup, parti değiştirmeler sonucunda bugünkü 
tablo ile farklılıklar göstermektedir) 

Kriz Katlanıyor 

Ama kriz derinleşiyor ve AKP’nin işi kolay değil.  

Seçilmiş başkanları yerine kayyım getirilmesini üstüne bu 
kayyımların hesap vermemesi ve ciddi yolsuzluklarla 
anılması ayyuka çıkmış durumda. Hatta kayyımlar hakkında 
AKP içinde de şikayetler geçen yıl yükselmiş, 93 kayyım 
hakkında inceleme başlatılmıştı. Geçtiğimiz Nisan ayına 
kadar 12’den fazla kayyım görevden alınmış, bir dizi kayyım 
yardımcısı ise ihaleye yolsuzluk nedeniyle görevden alınmış 
durumda. Yani yüksek oylarla seçilmişlerin yerine atanan 
kayyımlarda yüksek oranda yolsuzluk olduğu ortada. 

Yani ortada ülkede yaşanan ekonomik krize ek olarak 
bölgede yaşanan kayyım krizi ile kriz katlanıyor. 

Muhalefetin Önünde Ne Var? 

AKP beton, asfalt ve imar artışında bir numara... Diğer 
partiler de belediyeciliği asfalt, beton ve imar artışı 
zannediyor. 

Metrobüsü bir AKP icadı zanneden, Ali Dinçer ve “Tahsisli 
Yol” çözümünü bilmeyen çok fazla politikacı var.  

Ücretsiz su politikası yüzünden iktidarın topa tuttuğu, 
partisinin ise savunmadığı eski Dikili Belediye Başkanı 
Osman Özgüven’i bilen kim var? Ekmek tekellerine karşı 
Halk Ekmek’i kuran Ahmet İsvan’ı, Kızılay’ın ortasına 
yapılacak olan “kent suçunu yıkacağım” diyerek %61 oy 
alarak seçilen Vedat Dalokay’ı kim biliyor? Hadi bunlar uzak 

http://www.hurriyet.com.tr/gundem/93-kayyum-inceleniyor-40682504
https://www.artigercek.com/kayyim-yardimcilari-ihalede-yolsuzluk-yapti-iddiasi
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örnekler, Park Oteli törenle yıkabilen iktidarın kabusu 
Sözen’i, belli saatlerde ücretsiz toplu taşımayı başlatan 
Karayalçın’ı bilen aday var mı? Hepsini geçtik, bugün 
elimizde Fatih Mehmet Maçoğlu’nun Ovacık Belediyesi 
deneyim dışında ne var? Yok. İktidarın aynı politikası ve 
programı ile seçilmeye çalışan bir belediyecilik anlayışı ile 
sadece iktidarın krizi iktidara yarayabilir. Tıpkı bu seçimde 
olduğu gibi… 

Yerel seçim hiç adil olmayacak. Biz belediye seçimi diye oy 
vereceğiz, birileri onu “İl Belediye Başkanı” diye bir yapıya 
çevirmiş olacak. Daha kötüsü, biz bunların ne olduğunu 
anlamadan kimse dur demeyecek. Hatırlayın, genel seçim 
ilan edildiğinde sadece “sıfır” vekil itiraz etmişti. Ancak 
biliyoruz ki AKP’nin ekonomik ve siyasi krizi had safhada. 
AKP’nin belediyecilik olarak elinde beton, asfalt ve imar artışı 
var. Eğer partiler de beton, asfalt ve imar artış derlerse sonuç 
belli. Ama iktidarın politikaları yerine halk ve doğa için 
çalışacak adaylar çıkartabilirse kazanmamız, krizi 
derinleştirmemiz mümkün. Eğer partiler toplumu 
kutuplaştıran iktidarın yolundan gitmek yerine bir Dalokay, 
bir İsvan, Sözen ya da Karayalçın, Osman Özgüven gibi 
birleştiren politikalar üretebilirse kazanabiliriz. 

  

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/12/iktidarin-kabusu-sozen/.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/12/iktidarin-kabusu-sozen/
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/12/iktidarin-kabusu-sozen/.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/12/iktidarin-kabusu-sozen/
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6. İSTANBUL BÜYÜKŞEHİR BAKANLIĞI 

Şu gerçeği bir kabul edelim: İBB, yani İstanbul Büyükşehir 
Belediyesi seçimleri yerel seçimlerin toplamından daha 
önemli. Kimse bunun farkında olarak konuşmuyor. Ortada 
isimler uçuyor ama İBB ne yapar, neden önemli, 24 
Haziran’dan sonra önemi ne gibi sorulara kimse kafa 
yormuyor. Hele İstanbul’un iktidar açısından nasıl bir beton 
ve asfalt belediyeciliği örneği olduğu konuşulmuyor. İmar 
artışının başkenti olduğu, asfalt ve beton diyen muhalif 
adayların aslında iktidara çalıştığını bile görebilen kimse yok. 

Diğer yanda bu seçimler sol için ayrı bir sorumluluk. Sol 
adaylar en son 1989 seçimlerinde, CHP ise 1977 
seçimlerinde İstanbul’u kazandı. 1989 seçimlerini kazanan 
Sözen, Park Otel ve başbakanın villası gibi pek çok binayı bir 
daha kent suçu işlenmesin diye törenle yıkan biridir. İmar 
artışı dışında bir belediyecilik anlayışını benimsemiş ender 
kişilerden biridir Sözen. Sözen gibi belediye başkanını bugün 
görebiliyor musunuz? 90’larda onu devirmek iktidarların çok 
hoşuna gidecekti. Refah Partisi adayı Tayyip Erdoğan Sözen’e 
bir bürokratının yaptığı yolsuzlukla saldırdı. SHP Sözen 
yerine Zülfü Livaneli’yi aday gösterdi. Livaneli %20,3 oy 
alırken %25,2 ile Erdoğan seçimi kazandı. Bugün CHP’li olan 
İlhan Kesici ANAP adayı olurken, AKP’nin sonradan 
bakanlığını yapan Ertuğrul Günay ise CHP’nin adayı oldu. 
Yani solun örgütsüzlüğü ve tepedeki bireysel çatışmaları 
bugünkü iktidarın tohumunu attı. İSKİ bürokratının yaptığı 
yolsuzluk akıllarda kaldı ama bugün Sayıştay raporlarında 
çok daha fazlası var. 
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İBB Hazine Müsteşarlığında Büyük mü? 

İBB bu ülkenin en büyük ekonomisi, en büyük bakanlığı. 
2018 yılı bütçesi tam 20,1 milyar TL! Belediyeye bağlı 
kuruluşlar da eklenince 42,6 milyar TL’lik toplama ulaşarak 
Türkiye’nin 18 bakanlığından daha büyük bir bütçeye sahip 
oluyor.47 Bir de belediyenin kamu hizmeti yapmak yerine dar 
bir zümreye kazandırdıklarını da düşünürsek İBB bunun iki 
belki üç katı bir paranın politikalar yoluyla belirlendiği adres 
haline geliyor. Bu durumda İBB’nin rakipleri 98 milyar TL 
bütçesi ile Hazine, 203,7 milyar TL bütçesi ile Maliye 
Bakanlığı oluyor. Ama bu bütçe halk için değil bir azınlık için; 
bu politikalar bir zümreye para kazandırmak için. 

İETT Ulaştırmamak İçin Çalışıyor 

Mesela ulaşım. Bugüm İETT otobüsleri ve metro çalışmaz ki 
böylece servisçiler, dolmuşçular, özel halk otobüsleri, 
taksiciler para kazansın, taşıma küçüldükçe asfalt yatırımları 
büyüsün. Öyle olmasa servisler raylı sistemden, dolmuşlar, 
hatta taksi dolmuşlar bile İETT otobüsleri ve metrobüsün 
toplamından fazla yolcu taşıyamaz. Öyle olmasa koca İETT 13 
milyon günlük yolcu taşımanın sadece 1,5 milyonu taşıyıp 2,9 
milyar TL48 bütçeye sahip olmaz. Düşünsenize İETT 2,9 
milyar TL bütçeye sahipse günde 1 milyon 675 bin yolcu 
taşıyan taksi ve taksi dolmuşlar, 2,1 milyon yolcu taşıyan 
dolmuşlar, 2,5 milyon yolcu taşıyan servislerin bütçesi ne 
kadardır, kazançları ne kadardır? Ya da şu soruyu soralım, 
yoksa İETT diğerleri para kazansın diye mi verimsiz 
çalıştırılıyor? 

                                                      
47 https://www.haberturk.com/istanbul-un-butcesi-18-bakanligi-solladi-

istanbul-un-butcesi-ne-kadar-1772202-ekonomi  
48 https://www.iett.istanbul/tr/main/news/iett-2017-butcesi-onaylandi/2120  

https://www.haberturk.com/istanbul-un-butcesi-18-bakanligi-solladi-istanbul-un-butcesi-ne-kadar-1772202-ekonomi
https://www.haberturk.com/istanbul-un-butcesi-18-bakanligi-solladi-istanbul-un-butcesi-ne-kadar-1772202-ekonomi
https://www.iett.istanbul/tr/main/news/iett-2017-butcesi-onaylandi/2120
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İETT’nin 2018-2022 Strateji Planı49 verilerinden derlenen 
2017 yılı yolculuk türel dağılımı grafiği tek karede çarpıcı 
sonuçlar veriyor. 

Boğaz Geçilmezse 3. Köprü Kazanır! 

Çalıştırılmayan sadece İETT değil, boğaz geçişleri de 
çalıştırılmıyor. Düşünün, İstanbul’un iki yakasında 15 milyon 
insan yaşıyor. Boğazı deniz yolu ile günde 567 bin yolcu, 
Marmaray ile 210 bin yolcu karşıya geçiyor. 
Düşünsenizeİstanbul iki boğaz üstünde, çok güzel ama 
ulaşımda deniz yolunun payı %4,4! Kaldı ki deniz ulaşımının 
çoğu özelleştirilmiş. Şehir hatları günde sadece 252 bin yolcu 
taşıyor. Boğazın altından geçen Marmaray’ın kapasitesi tek 
yönde saatte 75 bin yolcu.  Ama Marmaray 3 saatlik 
kapasitesini kullanıyor ve günde 75 bin yolcu taşıyor.  Deniz 
geçişi artarsa 3. Köprüden kim geçecek? Adamlar bunu 
düşünüyor. Eğer adaysanız ve bu konuda düşünceniz yoksa 
hiç şansınız yok. Bunları bilmeden İDO neden özelleşti, 
özelleşen İDO’nun yolcularını kim kaptı, niye boğaz 
geçişlerini bıraktı hiç bilemezseniz. 

                                                      
49https://www.iett.istanbul/webimage/files/BASKI_iett_stratejik_plan_son

%20_hali_ic(2).pdf  

0

500.000

1.000.000

1.500.000

2.000.000

2.500.000

3.000.000
Günlük Yolculukların Türel Dağılımı

Kaynak: İETT/2017, Der: O.Algedik

https://www.iett.istanbul/webimage/files/BASKI_iett_stratejik_plan_son%20_hali_ic(2).pdf
https://www.iett.istanbul/webimage/files/BASKI_iett_stratejik_plan_son%20_hali_ic(2).pdf


253 

Metro Müteahhite Çalışıyor 

İBB’nin Performans Programı 2018’de50  raylı sistem için 3,5 
milyar TL para ayrıldığını ve böylece raylı sistem hattının 10 
km daha uzayacağını öğreniyoruz. 3,5 milyar TL ciddi para. 
Peki yeni açılan metrolar ne durumda? 2015’te açılan M6, 
yani Levent-Boğaziçi Hisarüstü hattı 2016’da günde ortalama 
15 bin yolcu taşıdı. Hem de saatte 8100 taşıma kapasitesine 
rağmen. M3 Kirazlı-Olimpiyat-Başakşehir Metro Hattı 
2013’te tamamlanmasına rağmen 2016’da günde ortalama 
58 bin yolcu taşıdı. Hem de bir saatte 70 binlik kapasitesine 
rağmen.  

Yani metrolar yolcu taşımak için yapılmıyor, belli bir 
zümreye iş vermek için yapılıyor. 

Asfalt A.Ş. Enerji Bakanlığından Büyük! 

Peki metro ve İETT yeterince çalışmazsa kim çalışır? Tabi ki 
asfaltçılar! Yol yapımı, yollar için kavşak, köprü yapmak, 
asfalt dökmek için İBB o kadar büyük paralar döküyor ki! 
Bunlar için harcanan para Enerji ve Tabi Kaynaklar 
Bakanlığından daha büyük! 2018 yılında İBB köprü, yol 
kavşak yapmak ve asfalt dökmek için tam 2,7 milyar TL 
ayırdı. İstanbul’un asfaltı koca Enerji Bakanlığından bile 
büyük. 

Kogenhag’dan Daha Çok Bisiklet Yolu Var! 

Tabi iyi yanlarını da görelim. İBB’nin performans programına 
göre 2017 yılı itibariyle tam 415 km bisiklet yolu var. 
Neredeyse nüfusunun üçte biri işe bisikletle giden 
Kopenhag’ın bisiklet yolu kadar. Şimdi 2018’de 750 km’ye 
çıkartıyorlar. İlginçtir o kadar bisiklet yolu var ama raporlara 
yansımıyor. 2018 Performans programında SA02SH11 sayılı 
hedefte yer alan bu bilgiye göre ek yolun maliyeti ise sıfır. Bu 
durumda iki gerçek karşımıza çıkıyor: Birincisi hep 
söylediğimiz gibi bisiklet yolu maliyetli bir şey değildir. 

                                                      
50 https://www.ibb.istanbul/Uploads/2017/12/istanbul-Buyuksehir-

Belediyesi-Performans-Programi-2018.pdf 
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İkincisi ise maliyet olmayınca şişirmek kolay gibi görünüyor. 
Mesela böyle bir hedef varsa planlama maliyeti olmalıydı 
ama yok. 

İBB: Atıkları Dönüştürmüyoruz! 

94 seçimlerinin en büyük tartışması grev yüzünden biriken 
çöplerdi. Düşünün o zaman çöpçülerin grev yaptığı 
demokratik bir ülkeydik. Bugün durum o yıllardan daha kötü. 
Malum sokaklar çöp dolu. Poşetler, gıda ambalajları gibi 
atıklar her yerde. Kimse laf etmiyor. İBB aslında “topladığım 
atığın %2’sini geri dönüştürüyorum ve %98’ini toprağa 
gömüyorum” diyor. Aradan otuz yıl geçmiş ve hala çöpleri 
gömüyoruz ve sadece yüzde ikisini dönüştürebiliyoruz.  

Bu iş için 678,5 milyon TL harcanmasına ne demeli? 

Depreme Yok, Beton A.Ş. Yeşil Alan A.Ş.’Ye Var! 

2018’de İBB 2 milyon 322 bin m2 yeşil alan ekleyecekmiş. 
Kişi başına 0,15 metrekare yeşil alan. Yani poponuzu yere 
koyacak kadar.  Mevcutların bakımı ve poponuzu yere 
koyacak kadar yeni yeşil alan için ayrılan para 888,5 milyon 
TL. 

Benzer şekilde İBB imar artışları dışında, müteahite de para 
kazandırmaya devam ediyor. Yeşil gecekonduların 
iyileştirilmesi yerine yıkılıp müteahite iş çıkartılması için 
ayrılan para bir milyar TL. 

Peki deprem risk analizi için ayrılan para ne kadar? Deprem 
risk analizi için sadece 669 bin TL ayrılmış. Yani kentsel 
dönüşüme harcayalım demek için bütçenin otuz binde biri 
deprem riskine ayrılmış! 

$BB 

AKP 2017’ye kadar İstanbul’a 235,5 milyar TL harcadı. 
Bunun 165 milyar TL’si Ulaştırma Bakanlığı, TOKİ ve İlbank 
yatırımları. Yani asfalt ve beton… Hiçbiri tek bir sorunu dahi 
çözmedi ve mevcut sorunları derinleştirdi. Tıpkı İBB gibi. 
İBB’nin bu yılki toplam bütçesi 46 milyar TL ve tabii ki en 



255 

büyük kalem asfalt ve beton. Türkiye’nin en büyük 
bakanlıklarında biri kadar çok parası var. İBB o yatırımları ile 
dar bir zümreye para kazandıran, yapılan yatırımları 
çalıştırmayarak tekrar o zümreye para kazandıran bir 
kurum. Bu durumda İBB seçimleri bir seçim değil, 
Türkiye’nin en büyük halktan toplanan paraların kime 
aktarılacağına karar verildiği bir seçimidir. Dar bir zümreye 
aktarılacaksa onun adresi bellidir ve ikinci bir alternatife 
ihtiyaç yoktur. Ama topluma geri verilecekse Ahmet 
İsvan’lara, Sözen’lere ihtiyacımızın olduğu çok açık.   
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7. SON BAŞKAN 

Seçimler bir buldozer gibi üstümüzden geçti. Hâlbuki 
kazanmamız lazımdı, anayasa değişikliğinin hakkı 
alınmalıydı. Öyle olmadı. Hiçbir seçim bu kadar adil 
olmamıştı. 700 milyar TL’Lik devlet bütçesi, 3,5 milyon kamu 
çalışanı, koca bir kolluk gücü... hepsi emri altındaydı. E tabi 
hakkıyla %52,5 oy alabildi. Ama kesin değil gibiydi. O yüzden 
meşhur anketçi sandıkların açılmasına 1 saat kala anket 
açıkladı, 21’de bitecek seçim yasakları AA hazır olunca 
18.45’e çekildi. AA ise tercihli sandık açıklama metodunu 
kullandı. Bu seçimin neresi adaletli idi ki bu kısmı adaletli 
olsun. 

Ama neden bu kadar güç ve bu kadar sınırlı bir başarı… 
Tamam, Demirtaş’ı hapse koydun ama onun ayda iki telefon 
konuşmasının birisini, avukat ziyaretlerinin tamamını seçime 
ayırması bile dert oldu. Ama sonuç %52,5! Demirtaş’ın bu 
şartlar altında aldığı 4,2 milyon oy ile Erdoğan’ın bu 
imkanlarla ile aldığı 26 milyon aynı mı? Ya da İnce, yada 
Akşener, Yada Karamollaoğlu. ( Ama tabi bu örneklere 
Perinçek girmez, onu geçelim.) 

Hormonlu Kampanya 

Karamollaoğlu seçim kampanyası için sadece 2, Demirtaş 4, 
Akşener ise 7 milyon TL toplamıştı. Muharrem İnce’nin 16 
milyon TL’sine karşılık Erdoğan’un kullandığı kamu 
kaynakları yetmezmiş gibi 87 milyon TL bağış da aldı. Zaten 
elde 87 milyon TL var ama yetmiyormuş gibi devlet 
bütçesine neden ihtiyaç oldu? Bu kadar hormonlu bir 
kampanyanın sonu düşünülmedi mi? Bu kadar hormonlu bir 
kampanya belliki bir şeyleri saklamaya çalışıyor. 
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Kaldı ki iktidar partisi ve adayının harcamaları ile seçimlerin 
maliyetinin 13 milyar dolar olduğu tahmin ediliyor. 

Bu kadar hormon kullanımı belli deformasyonlara, zararlara 
yol açar. Belli ki dert büyük… 

Ucuz Döviz, Ucuz İktidar 

2000’li yıllar dünyadaki para politikaları açısından ucuz 
dövizin yılları idi. Ama o dönem iktidar için de ucuz günlerdi. 
AKP 2002 seçimlerinde %34,3 oy ile 363 vekilli kazanmıştı. 
Bir daha hiç bu kadar çok koltuk kazanamadı ama o dönemde 
meclise yerleşti. 2011’e kadar oy oranına göre çok çok fazla 
koltuğa sahip oldu. 2011’den sonra bu bir dengeye oturdu. 
Tam 7 Haziran 2015’de hem oy oranı(%40,9) hem de vekil 
sayısı (258 vekil) ve vekil oranı (%47) düştü, araya giren 
siyasi manevralar ve olmadık yerde patlayan bombalarla 
gelen seçim ile  bu düşüş biraz ötelendi. 1 Kasım 2015’de her 
ne kadar 7 Haziran’a göre yükseliş yaşanmış olsa bile, AKP 
iktidarının zirve yaptığını, bu zirveden aşağıya dönüş 
olduğunu herkes görüyordu.  

 

mailto:http://www.mediacatonline.com/24-haziranin-faturasi/
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Nitekim Akşener meydanlarda bunu haykırdı ve “Her şey 
yolundaysa neden seçim kararı aldınız, her şey kötüyse biz 
sizi niye seçelim?” lafını tekrarlayıp durdu. 

Devletin Partisi Devletin Parası  

HDP’nin toplam seçim bütçesi 132,1 Milyon TL, Millet 
İttifakının ise 424,3 Milyon TL. Cumhur ittifakının ise 792,4 
Milyon TL milyon TL ile sınırlı değil. Bu kadar harcamanın 
yanına 23 milyar TL’ye varan emekli ikramiyeleri 25 milyar 
TL’yi aşan emlak vergisi aflarını ekleyince ortaya farklı bir 
resim çıkıyor. İktidar 49 Milyar TL, diğer partiler ise 
toplamda 1 milyar TL’den azını kullanıyor. Ama sonuç ne? 
Çok adil, Cumhurbaşkanlığı seçimlerinde %52,5, milletvekili 
seçimlerinde  %42,5 oy. 

2 Gemi de Su Alıyor 

İktidarın bu kadar hormonlu bir kampanya yapmasının 
nedeni çok açık. Belliki gemi su alıyor ve kaptan kendi 
hesabının peşinde. Bu hesaplardan biri ise gemileri ikilemek. 
Diğer gemi ne kadar sağlam bilinmez ama iki gemi ile gitmek 
zorundalar. O geminin kaptanıda yaşlı ve aksi.  

Erdoğan ve AKP seçimin galibi olsa bile meclis seçimlerde en 
çok kan kaybeden AKP. Yeni mecliste 50 vekil artışına 
ragmen AKP 24 vekil kaybetti. 1 Kasım 2015 seçimine göre 
ise oyu 7 puan düştü. MHP 1 puanlık oy kaybına rağmen 7 
Kasım’a göre vekil sayısını 9 arttırdı. 

Seçimin kazananı, doğal olarak, 7 Kasım’da olmayan ama 
şimdi 45 vekili olan İyi Parti. HDP ise bir başka galip. İçeride 
o kadar vekil, parti görevlisi, başkan adayına rağmen 
yıkılmadı ve 1 puanlık artış (aslında 0,74) ile 8 vekil arttırdı. 

CHP ise 3 puanlık oy kaybettiği için 50 vekillik artıştan 
sadece 12 vekillik bir pay aldı.  

Bütün partiler 1 milyar TL bile harcamadılar ama iktidar 49 
Milyar TL harcayarak cumhurbaşkanlığını %52,5 ile kazandı. 
Mecliste ise aldığı oy sadece %42,5.  Bu kadar para, bu kadar 
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kolluk gücü, YSK kararı, manipülasyon vs’ye rağmen yanına 
MHP’yi almasa kazanamayacaktı. 

  1 Kasım'a göre 

Parti Yüzdelerde değişim Vekillerde Değişim 

AKP -7% -24 

CHP -3% 12 

MHP  -1% 9 

HDP  1% 8 

İYİ 10% 45 

Şimdi denklem biraz garip.  İktidarsın ama MHP’ye ihtiyacın 
var. Devletin imkânları sende ama patates dolar kadar 
değerli. Karşında ana muhalefet partisi olarak CHP var diye 
sevinebilirsin ama HDP Ahmet Şık, Barış Atay, KHK’ ile atılan 
akademisyeni kadrosu ile mecliste. MHP ise sağlam olsa bile 
İYİ partiyi görmeden politika yapamayacak. 

Güneş Doğuyor mu Batıyor mu? 

Büyün bunlar sizlere çok iyimser gelebilir. Size göre güneş 
batıyor ve karanlık bir dönem hepimizi bekliyor olabilir. Ama 
yönünüzü bilmezseniz, güneşin doğuyor mu, batıyor mu 
bilemezsiniz. 

Ama daha önemlisi ne biliyor musunuz? Sorunun ne kadar 
büyük olduğu değil, sizin ne yapacağınızı bilmek. Meşhur bir 
Afrika atasözü şöyle der:  

“Afrika'da her sabah bir ceylan uyanır ve en hızlı aslandan 
daha hızlı koşması gerektiğini yoksa öleceğini bilir. 
Afrikada her sabah bir aslan uyanır ve en yavaş ceylandan 
daha hızlı koşması gerektiğini yoksa aç kalacağını bilir. 
Aslan ya da ceylan olmanızın bir önemi yoktur. 
Önemli olan güneş doğduğunda ne olduğunu değil, ne kadar 
hızlı konştuğunuzdur”. 
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Belkide o gördüğümüz şey batan güneş değil, doğan güneş. 
Yoksa neden milyarca TL kamu kaynağı ve milyonlarca kamu 
memuru ve kolluk kuvveti ile bir seçim kanpanyası yapılsın 
ve sadece %52,5 alınsın. 

Belkide hepimiz “Son Başkan” filminin setindeyiz… ve kendi 
rolümüzü bilmiyoruz. 

Belkide yapmamız gereken ceylan olduğumuza inanmaktan 
öte, koşup kazanabileceğimize inanmak. 
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1. 2018’DE PLASTİĞE BOĞULACAĞIZ  

Tatil dönüşü sahilleri, dereleri, dağları dolduran çöpleri 
gördünüz değil mi? Ülke sanki bir çöplüğe dönüşmüş, 
insanlar ellerindeki her türlü atığı ortalığa atar olmuş. 
Özellikle cam, metal ve plastik ambalaj atıkları her tarafa 
yayılmıştı. Havada uçan poşet görmek benim için yeterince 
çıldırtıcı idi. Tabi “ekonomik kriz varken doğanın lafı olmaz” 
diye düşünebilirsiniz. 

Aslında ekonomik krizlerde doğanın yıkımı hızlanır. Özellikle 
ekonomik aktivitelerin “sürdürülmesi” için kirliliği önlemek 
gibi işler “maliyet” gerekçesi ile geriye atılır. En basitinden 
dolar 4 TL’nin altında iken 4 ay önce 4 TL’yi geçip bir ay 
evvel 5 TL’yi de geçip 3 hafta önce 6,8 TL’yi zorlamışken ve 
bugün 6 TL’nin üstünde seyrederken doğayı kim düşünür? 

Diğer yandan krizler doğayı düşünmek için en uygun 
zamanıdır. Yöneticiler halka sadece ekonominin değil, her 
şeyin faturasını ödetmek için bu anları çok sever. Ülkede 
atıklar konusunda hiçbir şey yapmayan “devlet” yerine atık 
sürecinin son halkası olan “halka” bütün suçu yüklemek 
isterler. Bu yüzden kendi görevlerini hatırlatmak, bunun 
mücadelesi vermek için krizler iyi bir fırsattır. Böylesi 
dönemlerde krizin faturasını halka ve doğaya ödetmeme 
tartışması için harika biz zemindir 

Ama unutmayın, krizi ödemek istememeniz sizin bahaneniz 
olamaz. Siz atıklarınızı doğaya bırakmayınca tabii ki ortalık 
temiz olmayacaktır ama bu size atma hakkı vermez. Belki 
mevcut anlayış ile o plastik ambalaj malzemesini üreten 
şirketin satış sonrası sorumluluğu yoktur, devletin seyretme 
dışında sorumluğu yoktur, belediyenin çöp konteynırları 



264 

koymak dışında pek ilgisi yoktur ve siz niye sorumlu olasınız 
ki değil mi? Ama öyle değil işte. 

Çöp krizini bilmek için devleti bilmelisiniz. Devletin on 30 
yıldaki politik dönüşümünü anlamadan bu krizi 
anlayamazsınız. İlgili mevzuatın gelişimi, bu mevzuat 
içindeki yaptırımlar, izleme, denetleme, takip ve raporlama 
mekanizmalarının varlığı ya da nasıl köreltildiği önemlidir. 
Bunlara bakmazsanız olayı bireyde görürsünüz. 

Son olarak, ölçemediğiniz şeyin politikasını yapamazsınız. Kriz 
döneminde politika asla politikacılara bırakılmamalı ve bu 
nedenle ölçecek araçlar oluşturmalı. Yaklaşım bu şekilde 
olmalıdır. 

Bütün bunları baştan koyduktan sonra çöp krizini konuşalım. 

Çöp Krizi Plastik Ambalaj Krizidir 

Türkiye Ambalaj Bilgi Sistemi adı verilen bir online bir 
raporlama sistemi kurdu. Bu sisteme üreticilerin bilgi 
girmesi sağlandı. 2015 verilerine göre plastiğin %60’ı, metal 
atıkların yarısı, camın ise %69’u geri dönüşmüyor. Bu 
durumda 2015 yılında 700 bin ton plastik atık, 75 bin ton 
metal ve 500 bin ton cam ülkeye yayılmış durumda. 

Geri dönüşmeyen 700 bin ton plastik aslında doğada 
gördüğümüz plastiğin ta kendisi. Dolayısıyla bu ülkede bir 
çöp krizi var ve bunun ilk adı plastik atıktır. 

Cinsi Üretilen 
(ton) 

Piyasaya 
Sürülen 
(ton) 

Geri 
Kazanılan 
(ton) 

Geri 
Kazanım 
Oranı 

Plastik 2.244.973 1.244.065 501.455 %40 
Metal 261.187 148.112 73.507 %50 
Cam 1.025.533 696.176 212.701 %31 

Tablo: 2015 yılında üretilen, piyasaya sürülen ambalaj ve ambalaj atığı 
sonuçları (kaynak: ÇŞB) 

Plastik Ambalaj Geri Dönüştürülemiyor 

Her ne kadar bakanlığa bilgi veren şirketlerin verileri 
plastikte geri dönüşüm oranını %40 gösterse de gerçekte bu 

http://webdosya.csb.gov.tr/db/cygm/icerikler/2015-ambalaj-bulten--20180301145905.pdf
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rakam çok daha farklı. Sektör yayınları plastik ambalajların 
2015’te üretiminin 3 milyon ton mertebesinde olduğunu 
gösteriyor. Bu durumda 3 milyon ton üretim yapılmış, 2,2 
milyon ton kayıtlara üretim olarak girmiş ve 1,24 milyon ton 
bu kayıtlarda “piyasaya sürülen” olarak geçmiş. Yani devlet 
üretilen plastik ambalajın neredeyse yarısının piyasaya 
sürüldüğünü biliyor, neredeyse dörtte birinin üretiminden 
haberdar değil. Piyasaya sürülmemiş 1 milyon ton gibi bir 
miktarın neden ve nasıl sürülmediğini bilen yok. Belli ki 
gerçek üretim, raporlanan üretim ve piyasaya sürülen 
arasında büyük bir fark var. Belli ki 2015’te 3 milyon ton 
üretimin sadece 500 bini tonu geri dönüşmüş. Bu durumda 
geri dönüşüm oranı %20’lerde kalıyor. 

Plastik Fosil Yakıt Demek 

Atıkların başını çeken plastik üretiminde petrol, gaz ve 
kömür gibi hammaddeler kullanılabiliyor. Britanya Plastik 
Federasyonuna göre dünya petrol tüketiminin %4’ü plastik 
üretimi için kullanılıyor.51 Petrol plastik üretiminde yaygın 
hammadde olsa da selüloz, bitkisel yağlardan da plastik 
yapmak mümkün… Ancak doğada çözülür bio-plastikler işi 
bir ucu küresel gıda şirketlerine ve onların genetiği oynanmış 
gıda işlerine dayandığı için52 pek biz çözüm sayılamaz. Ne 
yazık ki plastik kullanımının çözümü plastik kullanmak 
gerekiyorsa sadece geri dönüştürebileceğiniz durumda 
kullanmanız. 

Plastik Demek Cari Açık Demek 

Plastik Sektörü Federasyonu 2015 yılı Sektör İzleme 
Raporuna53 göre Türkiye 2014 yılında plastik ürün ihracatı 
ile 5 milyar dolar gelir elde ederken, 3,1 milyar dolar ise yurt 

                                                      
51 http://www.bpf.co.uk/Press/Oil_Consumption.aspx  
52 Konuya dair bir tartışma için bakınız: 

https://www.theguardian.com/environment/2008/apr/26/waste.pollution  
53 

http://rapor.plasfed.org.tr/admin/PICS/files/PLASFED_2015_Sektor_izlem

e_15339.pdf  

http://www.bpf.co.uk/Press/Oil_Consumption.aspx
https://www.theguardian.com/environment/2008/apr/26/waste.pollution
http://rapor.plasfed.org.tr/admin/PICS/files/PLASFED_2015_Sektor_izleme_15339.pdf
http://rapor.plasfed.org.tr/admin/PICS/files/PLASFED_2015_Sektor_izleme_15339.pdf
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dışına para ödedi. Bu durumda 1,9 milyar dolar ülkede 
kalıyor görünse de aslında plastikten ciddi zarar ediliyor. 

Aynı rapordan 2014 yılında plastik ham maddesi ithalatı için 
11,1 milyar dolar para harcandığını öğreniyoruz. İhraç edilen 
hammadde bedeli ise sadece 1,1, milyar dolar. Bu hesaba 
plastik ve kauçuk üretimi makineleri ithalatı ve ihracatını da 
eklersek ortaya çok farklı bir resim çıkıyor. Plastik sektörü 
hammaddesi, makinası ve ürün ihracatı ile 8,6 milyar dolar 
kazanırken, ithalatı için 14,8 milyar dolar ödemiş. Yani 
plastik sektöründe cari açık 8,6 milyar dolar. Üretim artıkça 
bu rakam 9 milyar doları aşacak gibi görünüyor. 

2018’de Plastiğe Boğulacağız 

2009’da 3,9 milyon ton olan plastik üretim 2014’te 8,3 
milyon tona çıkmış. 2018’de 10 milyon tonu geçmesi 
bekleniyor. İlk 6 aydaki üretim böyle devam ederse, bu 
üretimin 4 milyon tonu plastik ambalaj malzemesi olacak. 

Plastik ambalajlarda geri dönüşüm %40’ın çok altında,  hatta 
%20 civarı bile diyebiliriz. Bu durumda 2018’de 4 milyon ton 
plastik ambalajın 3 milyon tondan fazlası geri dönüşmüyor. 
Yani yakılarak havada, yığılarak toprakta, atılarak suda 3 
milyon tondan fazla plastik var. Bu kadar atık için 4 yol var: 
Ya yakacaksınız ki bolca yakılıyor, ya toprağa gömeceksiniz 
ki bolca gömülüyor, ya ortalığa bırakacaksınız, ya da derenize 
denizine gidecek ki gidiyor. 

Her Köy Bir Katı Atık Yakma Tesisi 

O kadar atığı getirenler kullandıktan sonra ambalajı şehre 
geri götürmeyi düşünemiyor, yakmayı tercih ediyorlar. 
Ancak yakmak demek katı atık yakma tesisini köye, kıra 
kurmak demek. En basitinden yakılan plastik malzemeler 
yakın çevrenizde suyunuza ve besin kaynağınıza bir dizi 
zehirli maddenin karışmasına yol açıyor. Bu maddelere 
solunum yoluyla ya da başka yollarla temas edilmesi 
sonucunda kalp hastalığı riskini artırabileceği, astım gibi 
solunum rahatsızlıklarını şiddetlendirebileceği, baş ağrıları, 
sinir sistemi, böbrek veya karaciğer hasarlarına neden 
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olabileceği biliniyor. Diğer yöntemler de bundan farklı değil. 
Plastik parçalandıkça mikro plastiğe dönüşüyor ve size daha 
kolay ulaşabiliyor. 

Kim Sorumlu? 

Plastiğin her hali bu kadar zararlı iken sorumluk almayanı 
bilmemiz önem arzediyor.  Bu ülkede 1991’den beri katı atık 
yönetmeliği var ama çalışan bir mevzuat yok. Mevzuat olsa 
şirketler sattıkları ürünlerden sorumlu olmazlar mı? Ama 
şirketler sattıkları üründen sorumlu değiller. Yani 
zehirlenseniz şirket soruşturulur ama plastik ambalajı 
ortalığa dökülse kimse soruşturmuyor. Tabi bu ülkede 
“Şehircilik Bakanlığına” altında yok olmaya yüz tutan bir 
“Çevre Bakanlığı” herkesin malumu. 

Hadi devleti geçtik, şirketleri de geçtik, peki belediyeler? 
2015 yılına kadar sadece 303 belediye ambalaj atık yönetim 
planı hazırlayıp sunmuş. İki bin civarı belediye varken bu 
sayı az değil mi? Peki kaç belediye bunu uyguladı ve kaçı 
başarılı uyguladı bilmiyoruz. Planı ve uygulamayı bırakın, 
belediyeler için atık geri dönüşümü konu bile değil. Bugün 
Başkent Ankara’nın TBMM’nin bulunduğu Çankaya 
Belediyesi bile atıkların geri dönüşümü için bu yıl 800 bin TL 
bütçe ayırdı54. Yani toplam bütçenin binde biri, yani 
kaldırımlara asfalt dökmenin kırkta biri atık geri 
dönüşümüne ayrıldı. 

1 Ocak’tan İtibaren Poşetlere Düzenleme 

Şimdi Türkiye naylon poşetlerin bedava verilmesini 1 Ocak 
2019 itibariyle yasaklıyor diyebilirsiniz55. İyi haber diye 
sevinebilirsiniz. Ama işin aslı şu ki Türkiye 1 Ocak 2018 
itibariyle bunu uygulamayla ilgili mevzuatı çıkarmıştı56 . Yani 
devlet bu işi savsakladı ve çıkardığı düzenlemeyi erteledi. 

                                                      
54 http://www.cankaya.bel.tr/uploads/files/2018performans.pdf  
55 https://www.gazeteduvar.com.tr/saglik/2018/08/11/poset-ureticisi-

kanseri-elimizde-tasiyip-evlerimize-getiriyoruz/  
56 https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2017/03/28/markette-naylon-

poset-yasaklaniyor/  

http://www.cankaya.bel.tr/uploads/files/2018performans.pdf
https://www.gazeteduvar.com.tr/saglik/2018/08/11/poset-ureticisi-kanseri-elimizde-tasiyip-evlerimize-getiriyoruz/
https://www.gazeteduvar.com.tr/saglik/2018/08/11/poset-ureticisi-kanseri-elimizde-tasiyip-evlerimize-getiriyoruz/
https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2017/03/28/markette-naylon-poset-yasaklaniyor/
https://www.gazeteduvar.com.tr/gundem/2017/03/28/markette-naylon-poset-yasaklaniyor/
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Yani devlet bu işi geciktiriyor. Yani devlet plastiğin bertarafı 
ile değil, üretilmesi ile ilgileniyor ve bu konuda çalışıyor. 

Krizin Faturasını Doğa Ödemesin 

Bu ülkede ekonomik kriz kadar atık krizi, plastik çöp krizi 
var. Bu ülke buğday üretiminin yarısı kadar plastik üretiyor, 
ambalaj için kullanılan 4 milyon ton plastiğin çoğu geri 
dönüştüremiyor. Yani bir yılda yaklaşık 3 milyon ton plastik 
ambalaj malzemesi geri dönüşmeyecek ve yakılacak, toprağa 
yığılacak, dereye atılacak. Bu kadar kirlilik için her yıl 
neredeyse 9 milyar dolar parayı yurtdışına vereceğiz. 

Çok açık ki 4 milyon ton plastik atığın sorumluluğunu 
almayan üreticiler, 3 milyon ton geri dönüşmeyen plastik 
atığı toplamak için plan bile yapmayan belediyeler, takibi bile 
yarım yapan bir devlet varken faturayı biz ödemeyelim ama 
doğaya mı ödetelim?  Ortada plastik sektörü kaynaklı 9 
milyar dolar yıllık cari açık var. Çok açık ki plastiği geri 
dönüştüremeyenler kullanmasın. Buna şirketler de dahil, 
bizler de dahiliz. Bunun politikasını devlet yapamıyorsa, 
üretimine de izin vermesin. 

Hem 9 milyar dolar cari açığı hem de 3 milyon ton plastik 
atığın faturasını doğa ödeyemez, çünkü bu krizi üreticiler, 
belediyeler ve devlet yarattı. Bu krizi biz yaratmadık, ama 
doğaya ödetmek konusunda diğerlerine ortak olmamalıyız. 
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2. PLASTİK HAKKINDA 7 YANLIŞ  

Poşet konusunda yapılan son düzenlemeler kafaları iyice 
karıştırdı. Karıştırması normal, 1 Ocak’ta yürürlüğe girecek 
mevzuat tartışması ile yanlış bildiğimiz her şey ortalığa 
döküldü. Kafamızı netleştirmek için yanlış bilinen bu 7 şeyi 
inceleyelim. 

Bir: Plastik Doğada 400 Yılda Çözülür 

Buradan ilan edelim, plastiğin doğada yok olduğu, çözüldüğü 
tarihimizin en büyük yalanıdır. Yıllarca plastiğin 400 yılda 
dönüştüğünü ezberlettiler. Kaç çeşit plastik var, nasıl bir 
işleme sahip, moleküler yapısı parçalanmaya uygun mu 
konusunda doğru bilgiyi verecek, bunu mevzuata yedirecek 
bir kamu kurumu da yok. İşin aslı ise öyle değil. 

Plastiğin dönüşümü kanunu dersek: 

1- Plastik yoktan değil petrolden var edilir. 

2- Plastik varken yok edilmez. Sadece dönüşür. 

3- Doğada parçalanan ve 5 mm’den küçük hâle gelen plastiğe 
mikro plastik denir 

Plastiğin yok olmadığını Türkiye’deki tuz madenlerine 
karıştığı keşfedilince57 ve akabinde insan dışkısında58 bile 
çıktığı ortaya konunca plastiğin kaybolmadığı artık kabul 
etmek zorundayız. 

                                                      
57 https://aysebereket.wordpress.com/2018/10/21/turkiyede-incelenen-sofra-

tuzlarinin-tamaminda-mikroplastige-rastlandi/  
58 https://www.dw.com/tr/mikroplastikler-art%C4%B1k-insan-

v%C3%BCcudunda/a-46009385  

https://aysebereket.wordpress.com/2018/10/21/turkiyede-incelenen-sofra-tuzlarinin-tamaminda-mikroplastige-rastlandi/
https://aysebereket.wordpress.com/2018/10/21/turkiyede-incelenen-sofra-tuzlarinin-tamaminda-mikroplastige-rastlandi/
https://www.dw.com/tr/mikroplastikler-art%C4%B1k-insan-v%C3%BCcudunda/a-46009385
https://www.dw.com/tr/mikroplastikler-art%C4%B1k-insan-v%C3%BCcudunda/a-46009385
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Plastik yok olmaz, çözülmez. Sadece yaşamımızı kirletir. 

İki: Plastiği Azaltmak İçin Geri Dönüştürmeliyiz 

Plastik konusunda geri dönüşüm insanlık tarihinin en büyük 
yalanlardan biridir. Bazı malzemeler pek geri dönüşemez. 
Mesela polistiren denilen ve bizim köpük diye bildiğimiz 
bardak ve yemek kabı olarak görünen şey. Ayrıca alışveriş 
poşetleri pek de geri dönüşmüyor çünkü kolay değil. Ama 
sonuçta plastik ambalaj malzemeleri genel olarak geri 
dönüşmüyor: 

1- Geri dönüşebilseydi ortalıkta bu kadar plastikten 
olmazdı. 

2- Geri dönüşebilseydi Çin plastik ithalatını azaltınca 
ülkeler paniklemezdi 

3- Geri dönüşebilseydi AB tek kullanımlık plastiği 
2021’den itibaren59 yasaklamazdı60 

Plastik o kadar çok geri dönüşmüyor. Her geri dönüşmeyen 
plastik önce toprağa ve sonra da canlı yaşamına karışacak 
mikro-plastik demek. 

Üç: Devlet Plastik ile İlgili Düzenleme Yaptı 

Zaten yapılmıştı. 27 Aralık 2017 tarihinde Resmi Gazete’de 
yayımlanan Ambalaj Atıkları Kontrolü yönetmeliğinin şu 
maddelerine bakar mısınız: 

“m) Ülke genelinde plastik torba kullanımının, yıllık kişi başına 
kullanılan adedin 31/12/2019'a kadar 90’ı, 31/12/2025'e 
kadar ise 40’ı aşmayacak şekilde azaltılması esastır. Çok hafif 
plastik torbalar, bu hedeflerin dışındadır. 

n) Plastik torbalar, 1/1/2019 tarihinden itibaren mesafeli 
sözleşmeler ile yapılan satışlar da dâhil olmak üzere satış 

                                                      
59 https://tr.euronews.com/2018/12/19/ab-den-plastik-urunlere-yasak-

hazirligi  
60 Bu örnek kötü bir örnek, AB’nin bu kadar geç kararı ve bu karar için 

verdiği süre eleştiriyi hak ediyor. 

https://tr.euronews.com/2018/12/19/ab-den-plastik-urunlere-yasak-hazirligi
https://tr.euronews.com/2018/12/19/ab-den-plastik-urunlere-yasak-hazirligi
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noktalarında kullanıcıya veya tüketiciye ücretsiz temin 
edilemez, ücretsiz teminine imkân verecek herhangi bir 
promosyona veya kampanyaya dahil edilemez. Çok hafif 
plastik torbalar, bu uygulamadan muaftır.” 

Bu hâli ile son düzenlemeden çok daha ötede. Hedef için 
caydırıcılık olarak kurgulanmış. 

Bunun üstüne Çevre Kanunu ve Bazı Kanunlarda yapılan 
değişikliğe ekleme yapıldı. Bu torba kanun 10 Aralık’ta Resmi 
Gazete’de yayımlandı61. Orada ise hedef yok, azaltmak için 
politika yok. Tam tersi gelir elde etme kaygısı var. 

Dört: Plastik Poşet Paralı Oluyor 

Plastiği paralı olması sözü öyle bir şartlandırma yarattık ki 
pek çok insan çok sevindi. İşin aslı poşet bakanlığa gelir 
sağlama kaynağı oluyor. Düzenleme aynen şöyle diyor: 

“Geri kazanım katılım payları ürünün piyasaya sürüldüğü 
tarihi takip eden ayın onbeşine kadar Bakanlığa beyan edilir 
ve beyanı takip eden ikinci ayın son gününe kadar Bakanlık 
Merkez Saymanlık Müdürlüğü hesabına ödenir.” 

Peki ortada gezen 25 kuruş ne? Poşet üreticisi devlet için 
sizden poşet başına 15 kuruş “geri kazanım katılım payı” 
alıyor. Bu payın toplanabilmesi üreticiye yük olacağı için 
poşet maliyeti ile beraber en az 10 kuruş da ona bırakılıyor. 
Geri kazanım katkı payının ise geri kazanım için 
kullanılacağına dair bir ifade yok. Çünkü sadece gelir olarak 
kaydediliyor. Bu durumda para alınan poşetin geri dönüşme 
gitmeyeceğini söylemek mümkün. 

Özetle; 

1- Ortada poşetin paralı olması diye bir şey yok, bu bir yeşile 
çalma 

                                                      
61 http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/12/20181210-4.htm  

http://www.resmigazete.gov.tr/eskiler/2018/12/20181210-4.htm
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2- Poşetler devlete vergi geliri oluyor. Başka bir şey değil. 
Buna da halkı kandırmak için geri kazanım katkı payı 
deniyor. 

3- Ama sadece poşet değil, bitkisel yağdan cam şişeye kadar 
her şeyden para alınacak ve devlete gelir olacak 

Beş: Başka Türlü Olmaz, Paralı Olsun 

Eskiden depozito diye bir şey vardı. Şimdi akıllarına 
gelmiyor. Tekrar kullanım diye bir şey var. Akıllarına 
gelmiyor. Azaltım denen bir yöntem var, o da akıllarına 
gelmiyor. Kese kâğıdı, pazar filesi diye bir şey var. Bunların 
en az biri olmadan yapılan her düzenleme göstermeliktir. 
Bunları destekleyen veriler olmadan politika ise imkansızdır. 

Altı: Ben Poşet Kullanmıyorum, Benim İçin Sorun Yok 

Plastik üretimi, kullanımı ve bertarafı bütünsel bir politikadır 
ve bölünemez! Torba kanun nasıl bir kelime sokup bir kelime 
çıkartarak politika yapma illüzyonu yaratıyorsa, politikayı 
bir bez torbaya indirgemek de aynı şey. Mesela 2016’da 3,1 
milyon ton plastik ambalaj üretildi. Bunun 200 bin tonun 
poşet olduğu tahmin ediliyor. Peki, geriye kalan 2,9 milyon 
ton ne olacak? Bugün yumurtayı bile plastiğe soktular, o ne 
olacak? Geri dönüşmeyen ıslak mendiller, strech-filmler, 
pipetler, bisküvi kapları vs. ile ne yapacağız? Yani naylon 
poşet buzdağının sadece görünen yüzü… Devlet 3,1 milyon 
tonun sadece 200 bin tonunu ilgilendiren bir konuda 
düzenleme yapıyor. 

Sonuç olarak, bu düzenleme başarılı olsa ve 100 bin ton 
poşeti azaltsa bile plastik atıkların sadece %3’ü azalacak. 
Ama %97’sine bir şey olmayacak. 

Yedi: Kandırıldık! 

Ortada böyle bir tezgâh varken kimimiz poşetin paralı 
olacağı ve bu paranın hâliyle doğadan poşetlerin toplanması 
için harcanacağını düşündük. Kimimiz koca bir düzenleme 
var zannettik. Kandırıldık çünkü hayallerimiz vardı çünkü 
atık en büyük sıkıntımız. Hepimiz görüyoruz. 
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Noam Chomsky “propagandayı reddet” diyor, doğru diyor. 

Çözüm: Yeşil Yalanları Reddetmek! 

Son mevzuat değişikliği ekinde bilgiyi belgeyi içermeden 
geçti. Düzenlemenin eki boş oluna içeriği de boş oldu, 
tarafları da mutsuz oldu. Veriler ve onların analizleri ortada 
yoksa politika yapamazsınız. Yoksa 2016’da 3,1 milyon ton 
plastik ambalaj malzemesi üretildiğini ve bunun 500 bin 
tonunun geri dönüştüğünü ve 2,6 milyon tonunun ise ortada 
durduğunu göremezsiniz. Yoksa yönetmeliği varken ve 
politik olarak güçlü iken torba kanun ile poşetin gelir kapısı 
hâline getirilmesini anlayamazsınız. 

Atık meselesi herkesin meselesi… Ama atık devlet için sadece 
gelir meselesi. 1 Ocak’tan itibaren yürürlüğe girecek 
düzenleme ise bir yeşil yalan ve bizler bu propagandayı 
sorgulamalıyız, reddetmeliyiz. O zaman poşetin doğada yok 
olmayıp mikro-plastiğe dönüştüğünü bulursunuz, düzenleme 
ile faturanın halka ve doğaya ödetildiğini görürsünüz. Zaten 
düzenlemede geri kazanım diye bir program bile yok. Ortada 
olan tek gerçek ise şu: Poşet bize paralı oluyor, onlara ise 
gelir. Bir çeşit vergi yani… Hem de plastiğin %80’i bile geri 
dönüşmezken! 

 

 

 

Ek kaynak: https://steve-reble-dzwb.squarespace.com/the-
truth-about-biodegradable-plastic 
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3. SAYILAR POLİTİKTİR, TIPKI POŞET GİBİ! 

Sayıları sevmeyiz. Matematiği hiç sevmeyiz. Ama aslında 
sayıları da matematiği de sevmek için çok nedenimiz var. En 
basitinden hayatı anlamak için şart. 

Siyaset ise sayıları değil tekrarları, söylemleri, ezberleri 
sever. 2 sayıyı birbirine bölmek akıllarına gelmez ama 
toplumu bölmek çok kolaydır, her gün yapılır. Aynı şekilde 
her gün iyi şeylerle kötü şeyleri çarpıştıranlar sayılara 
gelince çarpmaktan kaçarlar. 

Bu anlattıklarım o kadar yakın bir zamanda ve herkesin gözü 
önünde oldu ki. 

Geçen hafta iktidar “poşet 25 kuruş olacak” diye bir torba 
kanunu lanse etti. İki günde geldi, bir günde komisyonda 
tartışıldı ve ertesinde meclise havale edildi. Kimse o kanunun 
neden torba olduğunu, neden 7-8 kanunu değiştirdiğini, 
neden bir kanuna bir kelime çekip başka bir kelime 
sokularak kanun yapılamayacağını konuşamadı. Hatta 
ülkenin atık politikasına dair bir düzenleme yapıyorken 
tasarının ekinde koca bir analiz, rapor vs.. bekledi, onu bile 
bulamadı. Ortada 3-4 tane rakam vardı ama durum fenaydı. 

TBMM çatısı altında sayıların ne kadar politik olduğunu 
görüyorsunuz. Hele başkanlık sistemi gibi her şeyin bir 
akılda toplandığı durumlarda daha da politikleşiyor. Mesela 
kanun teklifinde Türkiye’de yılda 45 milyar poşet 
kullanıldığını ve kişi başına 450 poşet anlamına geldiğini 
bakanlık yetkilisi söylüyor. Bakan yardımcısı sonra da halkı 
suçluyor ve şöyle diyor: 
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“Çünkü bunlar, biliyorsunuz, poşeti kullanıyorlar 
insanlarımız, atıyorlar ve çöplüklerimiz poşetle doldu, 
denizlerimiz poşetle doldu, Karadeniz’deki bütün dereler 
poşetten geçilmez hâle geldi.” 

Bakan yardımcısı bunları söylerken yanında hiçbir çalışma 
getirmemişti. Devletin bu konuda hiçbir raporu yok muydu? 
Bakanlıktan gelirken yanına sadece iki sayı mı vermişlerdi. 
Yolda bunları bölmek bile aklına gelmemiş miydi? 45 milyar 
poşeti 450’ye bölseydi poşet kullanan insan sayısını 
bulacaktı, 100 milyon. Böylece bu ülkede doğmamış çocuğun 
bile poşet kullandığını dikkate alan bir torba kanun olduğunu 
anlayacaktı. 

Sadece bu mu? 45 milyar poşeti 25 kuruş ile çarpsa ortada 
11,25 milyar TL para toplanacağını görecek. Biraz daha 
hesaplasa bu paranın Çevre ve Şehircilik Bakanlığı 2019 
bütçesinin neredeyse beş katı olduğunu görecek. 

Sorgulamayan Matematik Olmaz 

Ama asıl sorun sayıların sorgulanmadan hiçbir şey olmadığı. 
Bakanlık yetkilisinin 45 milyar adet dediği sayıya dönersek, 
buradan toplam poşet ağırlığını bulabiliriz. 20 gram gibi bir 
rakam aldığımızda 900 bin ton gibi bir rakam olacak. 2016’da 
3,1 milyon ton plastik ambalaj malzemesi üretildiğini 
bakanlık verilerinden biliyoruz. Bakanlık o gün bu bilgiyi 
vermiyor ama biz vatandaş olarak biliyoruz. Bu hesaba göre 
900 bin ton naylon poşet çok değil mi? 2016’da 500 bin 
tondan az plastik atığın geri dönüştüğünü biliyoruz. Yani 2,5 
milyon tondan fazla plastik ambalaj malzemesi ise doğaya 
oradan da gıdamıza karışıyor. Diyelim ki paralı poşet ile 
kullanımı çok düştü? O poşet günün sonunda yine çöpe, 
doğaya gitmeyecek mi? 

Poşet 25 Kuruş Değil, KDV ve ÖTV’si de Var! 

Bitmedi, poşet ücreti konusunda Ek-Madde 14 çok ilginç: 

“Plastik poşetlerden kaynaklanan çevre kirliliğinin 
önlenmesi amacıyla plastik poşetler satış noktalarında 
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kullanıcıya veya tüketiciye ücret karşılığı verilir. 
Uygulanacak taban ücret 25 kuruştan az olmamak üzere 
Bakanlıkça oluşturulacak komisyon aracılığı ile belirlenir ve 
her yıl için güncellenir.” 

Buradan poşetin 25 kuruş olmadığını, daha pahalı olduğu 
sonucuna varıyoruz. Zaten poşetin fiyatı nerdeyse 25 kuruş. 
Ama tasarının ekinde “Geri kazanım katılım payı tutarı” diye 
bir şey daha tanımlı. Poşet için istenilen katkı payı ise 15 
kuruş. Bu durum biraz garip değil mi? Burada açıkça 
yazılmasa bile devlet üreticiden poşet için ücret almasını ve 
üstüne de 15 kuruş kadar katılım payı almasını istiyor. Yani 
poşeti ücretli yapıyor ki kendisine de neredeyse bir malın 
KDV ve ÖTV’si kadar para kalsın istiyor. Poşet üreticini geri 
dönüşüme değil, Bakanlığın tahsildarlığına zorluyor.  

Geri Dönüşüm Yalanı 

Sadece poşet değil, her şeyden devlet katılım payı alacak. 
Madeni yağdan 50 kuruş alınacak parası geri dönüşüme değil 
Bakanlık bütçesine gidecek. Araba lastiğinden 2 TL alınacak 
ve bu para Bakanlık’a gidecek. 20 kilogramlık bir aküden 10 
TL alınacak ve bu para da Bakanlık’a gidecek. Çünkü Bakanlık 
şöyle diyor: “Geri kazanım katılım payı ve poşet ücretinden 
elde edilen gelirlerin Çevre ve Şehircilik Bakanlığı hesabına 
yatırılması ve bütçeye gelir kaydedilmesi.” Yani para geri 
dönüşüme değil bakanlığın daha fazla kömür, HES, otoyol 
projesi ÇED’ine onay vermesine, imara aykırı binalarla 
barışılmasına, yoksulların evlerinin yıkılmasına harcanacak. 

Torba kanunda tek sorun bu değil. Diğer maddeler de bunun 
kadar kötü ve mantıksız hesapsız. Mesela 89 bin MW Kurulu 
gücü olan ve bunun en fazla 48-49 bininin kullanan ülkede 
40 bin MW atıl kapasite varken göllerin üstüne güneş paneli 
kurmayla ilgili bir madde var. O konu da bir matematik ve 
sorgulama işi. 

Sayılar candır, sayıların hikayelerini bilmek, onların 
ilişkilerini bilmek candır. Hele sorgularsanız o sayılar size 
koca bir pencere açar. Basit bir bölme, basit bir çarpma 
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sizlere poşetin paralı olmadığını, o poşetler üstünden koca 
bir bakanlığın politikalarını finanse edeceğini gösterir. 

Biraz sayıları sevmek, biraz onları sorgulamak, çarpıp 
bölerek elde edilenleri düşünmek bizleri daha güzel 
sonuçlara götürür. Bunu bildiği için iktidarlar düzgün 
raporlar hazırlamaz, veri üretmez. Bunu siyaseten 
tartışmadığımız için de kimse sayıları çarpıp bölmez.  

Gördüğünüz gibi, sayılar feci politiktir, tıpkı poşetler gibi. 

 

 

 

 

 

 

 

Not: 

- Çevre Kanunu ve Bazı Kanunlarda Değişiklik Yapılmasına 
Dair Kanun Teklifi 21 Kasım gece yarısı TBMM genel kuruluna 
geldi. Bu yazı hazırlandığı sırada görüşmeler daha bitmemişti.  

Konuya dair detaylar burada derli toplu var: 
https://350ankara.org/poset-parali-olmuyor-doga-ve-
toplama-odetiliyor/ 

 

 

 

 

 

 

https://350ankara.org/poset-parali-olmuyor-doga-ve-toplama-odetiliyor/
https://350ankara.org/poset-parali-olmuyor-doga-ve-toplama-odetiliyor/
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MAKALELERİN YAYINLANMA KRONOLOJİ 

(Gazete Duvar’daki Yazılara webden erişmek için üstlerine tıklayınız) 

 

Salı, 02 Ocak, 2018 

2017’den ne öğrendik? 

Salı, 09 Ocak, 2018 

2018'de paralar yerli kömüre değil asgari ücretliye 

Salı, 16 Ocak, 2018 

Kuraklık A.Ş. 

Salı, 23 Ocak, 2018 

Elektrikte 2017’de ithal yakıtlar kazandı 

Salı, 06 Şubat, 2018 

Ev birası neden ucuz? 

Salı, 13 Şubat, 2018 

Yaz saati çocukları enerji tüketicisi yaptı 

Salı, 20 Şubat, 2018 

Siyasetçiler de kömür kadar iklimi değiştiriyor 

Salı, 27 Şubat, 2018 

Şeker fabrikaları AVM olacak mı? 

Salı, 06 Mart, 2018 

ABD raporunda şeker özelleştirmesi 

Salı, 13 Mart, 2018 

Enerji Bakanlığı: Kömür ve nükleer çok pahalı 

Salı, 20 Mart, 2018 

Karayolları Holding varken oy verene metro yalan! 

Pazartesi, 26 Mart, 2018 

Enerji Bakanı kime sitem etti? 

Salı, 03 Nisan, 2018 

İklim değişirken şeker mi, NBŞ mi ithal edeceğiz? 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/01/02/2017den-ne-ogrendik
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/01/09/2018de-paralar-yerli-komure-degil-asgari-ucretliye
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/01/16/kuraklik-a-s
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/01/23/elektrikte-2017de-ithal-yakitlar-kazandi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/06/ev-birasi-neden-ucuz
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/13/yaz-saati-cocuklari-enerji-tuketicisi-yapti
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/20/2017-sicak-bir-yil-oldu-2018in-telafisi-yok
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/02/27/seker-fabrikalari-avm-olacak-mi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/06/abd-tarim-bakanligi-raporunda-seker-ozellestirmesi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/13/enerji-bakanligi-komur-ve-nukleer-cok-pahali
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/20/karayollari-holding-varken-oy-verene-metro-yalan
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/03/26/enerji-bakani-kime-sitemi-etti
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/04/03/iklim-felaketlerinde-seker-mi-nbs-mi-ithal-edecegiz
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Salı, 10 Nisan, 2018 

Fabrikaları 1 kilo şekere mi satacaksınız? 

Salı, 17 Nisan, 2018 

Türkiye’nin karnesi: İklimi daha hızlı değiştiriyor 

Salı, 24 Nisan, 2018 

Şirket genel kurulu değil, erken seçim 

Salı, 01 Mayıs, 2018 

Kömürcüler seçimi nasıl kaybetti? 

Salı, 08 Mayıs, 2018 

Geldiğimizde otlar yemyeşildi ve kuruydu Mamak! 

Salı, 15 Mayıs, 2018 

Karapürçek ve YSK 

Salı, 22 Mayıs, 2018 

563 milyar doları nasıl yaktık? 

Salı, 29 Mayıs, 2018 

Hangi partinin iklimi daha güzel? 

Salı, 05 Haziran, 2018 

Politikacıların Dünya Çevre Günü kutlu olsun 

Salı, 12 Haziran, 2018 

İktidarın kabusu Sözen! 

Cumartesi, 16 Haziran, 2018 
AK Parti'nin itirafları: İcraatlar 

Salı, 19 Haziran, 2018 

24 Haziran sonrası havalar güzel olacak 

Salı, 26 Haziran, 2018 

Son başkan 

Salı, 03 Temmuz, 2018 

Seçim ne kadar adildi? 

Salı, 10 Temmuz, 2018 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/04/10/fabrikalari-1-kilo-sekere-mi-satacaksiniz
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/04/17/turkiyenin-2016-karnesi-iklimi-daha-hizli-degistiriyor
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/04/24/sirket-genel-kurulu-degil-erken-secim
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/01/komurculer-secimi-nasil-kaybetti
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/08/geldigimizde-otlar-yemyesildi-ve-kuruydu-mamak
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/15/karapurcek-ve-ysk
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/22/563-milyar-dolari-nasil-yaktik
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/05/29/hangi-partinin-iklimi-daha-guzel
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/05/politikacilarin-dunya-cevre-gunu-kutlu-olsun
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/12/iktidarin-kabusu-sozen
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/16/ak-partinin-itiraflari-icraatlar
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/19/24-haziran-sonrasi-havalar-guzel-olacak
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/06/26/son-baskan
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/03/secim-ne-kadar-adildi
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Treni kim devirdi? 

Cuma, 13 Temmuz, 2018 

Hep iki maliyeci ile içiyoruz 

Salı, 17 Temmuz, 2018 

Elveda rüzgar, güneş, verimlilik, demokrasi 

Salı, 24 Temmuz, 2018 

Yerel seçime hazır mıyız? 

Salı, 31 Temmuz, 2018 

Yunanistan'da kundakçı imar barışı mı? 

Salı, 07 Ağustos, 2018 

Ya inşaat ya iklim batacak! 

Perşembe, 09 Ağustos, 2018 

Ordu'daki sel siyasetçi kaynaklıdır! 

Salı, 14 Ağustos, 2018 

Krizi hızlandırmak için kaç dolar yaktık? 

Salı, 21 Ağustos, 2018 

Kazdağı'na sıfır enerjili belediyeler 

Salı, 28 Ağustos, 2018 

2018'de plastiğe boğulacağız! 

Salı, 04 Eylül, 2018 

Krizde doğanın adını anan gördünüz mü? 

Salı, 11 Eylül, 2018 

Enerjide zam gerçekte ne kadar? 

Salı, 18 Eylül, 2018 

Üçüncü havalimanı: İklim ve emek düşmanı 

Cuma, 21 Eylül, 2018 

Yeni Ekonomi Programı eski çıktı 

Cuma, 28 Eylül, 2018 

Metan artık politik bir moleküldür! 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/10/treni-kim-devirdi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/13/hep-iki-maliyeci-ile-iciyoruz
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/17/elveda-ruzgar-gunes-verimlilik-demokrasi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/24/yerel-secime-hazir-miyiz
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/07/31/yunanistanda-kundakci-imar-barisi-mi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/07/ya-insaat-ya-iklim-batacak
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/09/ordudaki-sel-siyasetci-kaynaklidir
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/14/krizi-hizlandirmak-icin-kac-dolar-yaktik
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/21/kazdagina-sifir-enerjili-belediyeler
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/08/28/2018de-plastige-bogulacagiz
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/09/04/krizde-doganin-adini-anan-gordunuz-mu
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/09/11/enerjide-zam-gercekte-ne-kadar
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/09/18/ucuncu-havalimani-iklim-ve-emek-dusmani
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/09/21/yeni-ekonomi-programi-eski-cikti
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/09/28/ch4
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Cuma, 05 Ekim, 2018 

Dünyanın kömürünü yakan beş Türk 

Cuma, 19 Ekim, 2018 

Muhammed Ali'nin yumruğu suratımıza! 

Cuma, 26 Ekim, 2018 

Asfalt ve beton belediyeciliği nasıl çöker? 

Cuma, 02 Kasım, 2018 

Belediye başkanlığı adaylığımı açıklıyorum 

Cuma, 09 Kasım, 2018 

Ankara’ya ücretsiz toplu taşıma neden gelmesin! 

Cuma, 16 Kasım, 2018 

İstanbul Büyükşehir Bakanlığı 

Cuma, 23 Kasım, 2018 

Sayılar politiktir, tıpkı poşet gibi! 

Cuma, 30 Kasım, 2018 

COP24 İklim Zirvesi: Bütün krallar çıplaktı 

Cuma, 07 Aralık, 2018 

Sarı Yeleklilerin meselesi iklim meselesi 

Cuma, 14 Aralık, 2018 

Sarı Yelekliler, Yeşil Yelekliler ve Kara Yelekliler 

Cuma, 21 Aralık, 2018 

Plastik hakkında yanlış bildiğimiz 7 şey 

Salı, 25 Aralık, 2018  

Kimsenin konuyu bilmediği torba kanun mecliste! 

https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/05/dunyanin-komurunu-yakan-bes-turk
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/19/ipcc-raporu-muhammed-alinin-yumrugu-suratimiza
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/10/26/asfalt-ve-beton-belediyeciligi-nasil-coker
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/11/02/belediye-baskanligi-adayligimi-acikliyorum
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/11/09/ankaraya-ucretsiz-toplu-tasima-nasil-gelir
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/11/16/istanbul-buyuksehir-bakanligi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/11/23/sayilar-politiktir-tipki-poset-gibi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/11/30/cop24-iklim-zirvesi-butun-krallar-ciplakti
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/12/07/sari-yeleklilerin-meselesi-iklim-meselesi
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/12/14/sari-yelekliler-yesil-yelekliler-ve-kara-yelekliler
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/12/21/plastik-hakkindaki-7-yanlis
https://www.gazeteduvar.com.tr/yazarlar/2018/12/25/kimsenin-konuyu-bilmedigi-torba-kanun-mecliste
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